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س��ال 1392 پس از تجربه ناموفق ايجاد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دولت و مجلس به اين نتيجه رسيده بودند 
كه وزارتخانه عريض و طويل صمت قادر به اجراي همه 
كارها نيست و براي جلوگيري از مغفول ماندن اهميت 
واردات كالاهاي اساس��ي در قانوني كه ب��ه قانون انتزاع 
معروف شد، اختيارات مديريت و واردات كالاهاي اساسي 
و سازمان بازرگاني دولتي از وزارت صمت به وزارت جهاد 
كشاورزي داده شد. هرچند اين قانون مربوط به آخرين 
ماه هاي عمر دولت دهم بود اما عملا ت��ا روي كار آمدن 
دولت تدبير و اميد و چند ماه پ��س از آن اتفاقي رخ نداد. 
فشارهاي مجلس باعث ش��د كه نعمت زاده، وزير وقت 
صمت بالاخره پس از چند ماه مجبور به تفويض اختيارات 
بحث واردات كالاهاي اساسي به وزارت كشاورزي شود. 
جالب آنكه وزارت كشاورزي با علم به اينكه تخصص كافي 
در زمينه واردات ندارد از معاون مستعفي نعمت زاده يعني 
يونس سينكي كه در آن زمان به دليل دعواي مشهوري 
با نعمت زاده از وزارت صمت بيرون آمده بود اس��تمداد 
طلبيد تا عملا يكي از مديران سابق وزارت بازرگاني بحث 
مديريت واردات كالاهاي اساسي را دنبال كند. با وجود 
اين اهدافي كه در قانون انتزاع يا با اسم رسمي آن قانون 
تمركز وظايف و اختيارات مربوط به بخش كشاورزي در 
وزارت جهاد كشاورزي ديده شده بود هيچگاه رخ نداد و 
مديريت واردات كالاهاي اساسي و كشاورزي نتوانست 
موفق عمل كند. با پاي��ان كار دولت يازدهم، زمزمه هاي 
ايجاد وزارت بازرگاني و تجمي��ع بحث هاي بازرگاني در 
يك نهاد جدي تر شد اما اس��مي كه براي وزارت صمت 

در نظر گرفته شده بود به قدري بزرگ بود كه عملا اين 
طرح تحت الش��عاع قرار گرفت؛ ايرادي كه در بس��ياري 
از موارد ديده مي شود و س��اختارها بر اساس افراد چيده 
مي شود. با افزايش فشارها روي محمد شريعتمداري و 
قطعي شدن استيضاح وي به ويژه پس از آنكه استيضاح 
اكثر وزراي اقتصادي با راي به بركناري از سوي مجلس 
همراه بود، شريعتمداري در قماري جالب از وزارت صمت 
به وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي رفت. اما هنوز مشكل 
عدم مديري��ت صحيح بح��ث واردات و عدم هماهنگي 
بخش هاي تجاري به قوت خود باقي بود. اين بار مشكل 
جديد اين بود كه از عمر دولت كمتر از 3 سال باقي مانده 
بود و اكثر كارشناسان متفق القول بودند كه ايجاد وزارت 
بازرگاني به معني يك سال آزمون و خطا براي شكل گيري 
چارتي مناسب اس��ت. در عين حال ش��رايط اقتصادي 
كشور همچنين فرصتي را به دولت نمي داد. بحث ايجاد 
معاونت بازرگاني در نهاد رياست جمهوري نيز مشكلاتي 
همچون تداخل با وزارت صمت را ايجاد مي كرد تا در آخر 
تصميمي متفاوت گرفته شد كه براساس تصميم سران 
سه قوه وظايف شركت بازرگاني دولتي به وزارت صمت 
محول ش��د و عملا بخش��ي از قانون انتزاع معلق شد.  بر 
اساس مصوبه تعليق قانون انتزاع 2 سال است يعني دولت 
قصد دارد تا پايان عمر خود اي��ن روش را در پيش گيرد 
اما اين بحث بلندمدت نيس��ت و دو سال بعد مجددا بايد 
درباره ايجاد وزارت بازرگاني يا هر نهاد ديگري كه متولي 
بحث هاي بازرگاني باشد تصميم گرفته شود. با وجود اين 
بايد منتظر بود و ديد در اين فرصت دو ساله چه تغييراتي 
در نحوه مديريت تجاري كش��ور به ويژه در بحث واردات 

كالاهاي اساسي رخ خواهد داد.

پايان يك جدايي
بانكسرمقاله

نشس��ت كميس��يون مش��ترك برجام كه ديروز در 
وين در س��طح معاونان و مديران وزيران امور خارجه 
اي��ران 1+4 در وين آغاز به كار كرده بود؛ س��رانجام با 
حمايت كشورهاي شركت كننده از برجام و ادامه روند 
ديپلماسي به كار خود پايان داد. نشستي كه هرچند 
عباس عراقچي معاون وزير خارجه كش��ورمان بعد از 
پايان آن اعلام كرد كه نشست سازنده اي را پشت سر 
گذاشته اند اما در عين حال تاكيد كرد كه ايران فرآيند 
كاهش تعهدات خود را تا زمان استيفاي تمام حقوق 
برجام��ي اش پيگيري خواهد كرد. س��اير طرف هاي 
برجامي هم با حمايت از برج��ام و مخالفت صريح با 
فشارهاي ايالات متحده عليه كشورمان اعلام كردند 
كه تلاش هاي خود براي عملياتي ساختن اينستكس 
را دنبال خواهند كرد.  بعد از نشست قبلي كميسيون 
مشترك برجام در س��طح معاونان و مديران وزيران 
امور خارجه 1+4 كه هفتم تير برگزار ش��د، قرار شد 
تا نشست بعدي كميسيون در سطح وزيران خارجه 
برگزار شود اما با توجه به سرعت تحولات در رابطه با 
برجام و نيز مسائل منطقه بنا به درخواست كشورهاي 
اروپايي و ايران نشس��ت فوق العاده ديگري در سطح 
معاونان و مديران درخواست شد كه نشست وزيران 
خارجه را به تاخير انداخت. تصمي��م ايران در زمينه 
توقف اجراي برخ��ي از تعهدات برجام��ي اش به آثار 
عيني و عملي منجر شد و طرف هاي اروپايي خواستار 
آن شدند كه اين وضعيت جديد به ويژه در مرحله دوم 
از اجراي كاهش تعهدات، پيش از برگزاري نشس��ت 
وزراي خارجه، در يك جلس��ه كميس��يون مشترك 
در سطح معاونان به بحث گذاش��ته شود. بنا به گفته 
سيد عباس عراقچي بررس��ي عملياتي شدن كاهش 
تعهدات هسته اي از سوي كشورهاي اروپايي و توقيف 
نفتكش��ي كه حامل نفت ايران در جبل الطارق بود و 
از منظر ايران نقض برجام اس��ت، از جمله موضوعات 

مطرح شده در اين نشست بودند.
معاون سياسي وزير امور خارجه اعلام كرد در هنگام 
جمع  بندي، تمامي كشورهاي باقي مانده در برجام بر 
پايبندي به تعهدات شان ذيل توافق هسته اي تاكيد 
كردند. س��يدعباس عراقچي، معاون سياس��ي وزير 
امور خارجه ايران ديروز پس از نشس��ت كميسيون 
مش��ترك برجام در جمع خبرنگاران گفت: جلس��ه 
كميسيون مشترك برجام به دليل شكايت متقابلي 
كه ايران و س��ه كش��ور اروپايي از نحوه اجراي برجام 
داشتند، برگزار ش��د. بحث هاي خوبي صورت گرفت 
و طرفين منطق  كارهاي خود را اراي��ه دادند. وي در 
خصوص كاهش تعهدات برجامي اي��ران اظهار كرد: 
ما در يك ماه گذشته تحولاتي در نحوه اجراي برجام 
داشته ايم. امروز بحث هاي مفصلي بر سر گزارش  هاي 
آژانس مبن��ي بر كاهش تعه��دات برجام��ي ايران و 
قصور كش��ورهاي اروپايي در اج��راي تعهدات خود 

ذيل توافق هسته اي داشتيم. بحث ها سازنده بود. در 
هنگام جمع  بندي، تمامي كشورهاي باقي مانده در 
برجام بر پايبندي خود به تعهدات ش��ان ذيل توافق 
هسته اي تاكيد كردند. ايران نيز تاكيد كرد كه تا زمان 
تامين نشدن خواسته هايش، به روال خود در كاهش 
تعدات برجامي  ادامه خواهد داد. عراقچي در خصوص 
نشست كميسيون مش��ترك برجام همچنين اعلام 
كرد: روحيه حاكم بر جلس��ه خوب و س��ازنده بود اما 
مشكلات ما بسيار جدي هستند و بايد برطرف شوند. 
معاون سياسي وزير امور خارجه در خصوص برگزاري 
نشست كميسيون مش��ترك برجام در سطح وزيران 
امور خارجه هم گفت: اعضاي برجام مصمم هستند 
كه جلسه وزراي امور خارجه برجام را نيز برگزار كنند. 
ما نياز به آمادگي س��ازي هاي قبلي داريم و در جلسه 
امروز، بحث هايي در اين زمينه نيز انجام شد. احتمالا 
جلسات ديگري در سطح كارشناسي داشته باشيم كه 
در حين ملاقات وزرا به دستاوردهاي ملموسي برسيم. 
وي در آخر اعلام كرد: تصميم گرفته شد كه گروه هاي 
كاري در حوزه ه��اي مختلف اقتص��ادي كار خود را 
شروع كنند. پس از اين جلسه، كارشناسان ما با هدف 
رس��يدن به راه حل هاي عملياتي در اجراي برجام در 

دو حوزه مختلف اقتصادي جلساتي خواهند داشت.

   مخالفت صريح تمامـي طرف هاي برجام 
باسياست هاي امريكا عليه ايران 

نماينده جمهوري خلق چين در نشست كميسيون 
مش��ترك برجام با مخالفت با مواضع امريكا درقبال 
برجام، خواس��تار حفظ توافق هس��ته اي ش��د. به 
گزارش اسپوتنيك، رييس هيات چيني در نشست 
فوق العاده كميس��يون مش��ترك برجام در وين روز 
يك ش��نبه اعلام كرد ك��ه تمامي طرفي��ن برجام 
خواه��ان حفظ اين توافق هس��ته اي هس��تند. اين 
مقام چيني همچني��ن بر مخالف��ت صريح تمامي 
طرفين با سياس��ت هاي امريكا عليه اي��ران تاكيد 
كرد. وي گفت: تمامي طرفين بر تعهداتش��ان ذيل 
برنامه جامع اقدام مش��ترك تاكي��د و اعلام كردند 
كه به اجراي تعهداتش��ان به صورتي متعادل ادامه 
خواهند داد. طرفين از تلاش هاي چين براي اجراي 
برجام علي الخصوص برقراري روابط تجاري باثبات 
با ايران حمايت كردند. درباره مس��اله اينستكس به 
بحث پرداختيم. چين خواهان توس��عه اينستكس 
براي حمايت از س��اير حوزه هاي اقتصادي است. ما 
همچنين مي خواهي��م كه اين س��ازوكار در اختيار 
كش��ورهاي ثالث نيز ق��رار بگيرد. ما ب��ه اين توافق 
عمومي رسيديم كه نشس��تي در سطح وزيران امور 
خارجه رخ ده��د اما پيش از آن ما باي��د كاملا آماده 
باش��يم. ما باي��د در جلس��ه وزرا به دس��تاوردهاي 

ملموسي دست يابيم.
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تا تامين خواسته هايمان به كاهش تعهدات ادامه مي دهيم
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سرمقاله

پايان يك جدايي
س��ال 1392 پ��س از 
تجرب��ه ناموف��ق ايجاد 
وزارت صنعت، معدن و 
تجارت دولت و مجلس 
ب��ه اين نتيجه رس��يده 
بودن��د ك��ه وزارتخانه 
عري��ض و طويل صمت 
قادر به اجراي همه كارها 
نيس��ت و براي جلوگيري از مغفول ماندن اهميت 
واردات كالاهاي اساسي در قانوني كه به قانون انتزاع 
معروف شد، اختيارات مديريت و واردات كالاهاي 
اساسي و سازمان بازرگاني دولتي از وزارت صمت به 
وزارت جهاد كشاورزي داده شد. هرچند اين قانون 
مربوط به آخرين ماه هاي عم��ر دولت دهم بود اما 
عملا تا روي كار آمدن دولت تدبير و اميد و چند ماه 
پس از آن اتفاقي رخ نداد. فشارهاي مجلس باعث 
شد كه نعمت زاده، وزير وقت صمت بالاخره پس از 
چند ماه مجبور به تفويض اختيارات بحث واردات 

كالاهاي اساسي به وزارت كشاورزي شود. 
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دريچه

 چه كساني  مي توانند 
 رهبر سياسي  شوند؟

ترجمه: منصور بيطرف|
 در اوايل سال 1919، خطري كه آلمان كرده بود 
آن كشور را به يك دولت شكست خورده تبديل 
كرد. كل جنگ به يك جنگ داخلي تبديل شد 
كه انقلابيون را عليه مرتجعان، بين الملل گرايان 
را عليه ملي گرايان و غيرنظاميان را عليه سربازان 
برانگيخ��ت. مونيخ ي��ك منطقه خونين ش��ده 
بود: طي چند ماه اين ش��هر توس��ط يك پادشاه 

باواريايي،  يك نخست وزير سوسياليست و ...

صنعت،معدن و تجارت

جدال براي تنظيم بازار
تعادل| در راستاي انتقال شرکت »بازرگانی 
دولت��ی« از وزارت جهاد کش��اورزی به وزارت 
صمت اختلاف نظرهايي مطرح شد كه شبهه 
جدال دو وزارتخانه را در اذهان عمومي ش��كل 
داد؛ چراكه در ابتداي امر هر دو وزارتخانه براي 
آغاز تصميم گي��ري ها دچار اختلاف ش��ده و 
در ش��رايطي كه معاون وزير جهاد کشاورزی 
از توقف هرگونه کنترل و تأييد ثبت س��فارش 
کالاهای اساس��ی و کليه کالاهای کش��اورزی 
خبر داد؛ معاون وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
در نامه ای بر ضرورت ثبت سفارش بدون وقفه 
کالاهای اساس��ی تأکيد كرد. همين امر باعث 
شد تا بسياري بر اين باور باشند كه هنوز جوهر 
تصميم سران قوا خشك نشده، اختلاف ميان 
دو وزارتخانه آغاز ش��ده اس��ت. اما در پي اين 
ش��بهات و اعمال نظرها بود كه معاون وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از اعتراضي نبودن نامه 

معاون وزير جهاد خبر داد و اعلام كرد كه ...
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»تعادل« نامه رييس كل بانك مركزي به رييس جمهور  درباره ارزهاي گم شده را بررسي مي كند
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محمدهادي سبحانيان در گفت وگو با »تعادل« اظهار 
كرد كه مس��كن تنها از لايحه ماليات بر فعاليت هاي 
اختلال زا حذف مي ش��ود و اين مه��م زير مجموعه 
لايحه اي جديد با عنوان لايحه »پي اي تي« يا همان 

لايحه ماليات مجموع بر درآمدها قرار مي گيرد.
در حالي كه پيش نويس لايحه ماليات بر فعاليت هاي 
اختلال زا از س��وي برخي رس��انه ها منتشر و حذف 
ماليات بر مس��كن از لايحه ماليات ب��ر فعاليت هاي 
اختلال زا خبرس��از ش��د، س��بحانيان، عض��و مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي خبر داد كه اين 
ماليات نه تنها حذف نمي ش��ود بلكه با پيگيري هاي 
مصرانه رياست كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي، ماليات بر مس��كن زير مجموعه لايحه اي با 
عنوان لايحه ماليات بر مجموع درآمد ها يا به اصطلاح 
پي اي ت��ي قرار مي گي��رد. محمدهادي س��بحانيان 

عضو مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي در 
گفت وگو با »تعادل« از سرنوش��ت ماليات بر مسكن 
خبر داد و گف��ت:  اينكه ع��ده اي مي گويند صاحبان 
س��رمايه در حوزه مس��كن در دولت نفوذ كرده اند تا 
ماليات بر مس��كن ناديده گرفته شود سخن درستي 
نيس��ت، آن گونه كه من اطلاع دارم دولت براي بحث 
ماليات بر ح��وزه مس��كن لايحه مالي��ات عايدي بر 
سرمايه را پيشنهاد داده بود اما در جلسه كميسيون 
اقتصادي قرار بر اين شد كه اين ماليات زير مجموعه 
لايحه اي با عنوان پ��ي اي تي قرار بگيرد ت��ا بتوان به 
اهدافي كه در زمينه جلوگيري از سوداگري ها در بازار 
مسكن انديشيده شده بود دست پيدا كرد.از ديدگاه 
من قضاوت راجع به اين لوايح فعلا زود اس��ت و بحث 
ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا در حال حاضر صرفا 

يك پيش نويس است. 

عضو   مركز پژوهش هاي مجلس از لايحه جديد مالياتي در حوزه مسكن خبر داد

كلان

دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام در ديدار وزير 
بين الملل حزب حاكم چين بر س��ابقه تاريخي روابط 
دو تمدن ايران و چين تاكيد كرد و خواستار مشاركت 
دو كش��ور در توس��عه اقتصاد و امنيت منطقه شد. به 
گ��زارش اداره كل روابط عمومي مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام، »محس��ن رضايي« در ديدار »سونگ 
تائو« وزير بين الملل حزب حاكم چين اظهار داشت: 

از همكاري هاي حزب حاكم چين با مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تشكر مي كنيم. ديدگاه هاي شما خيلي 
صريح و دوستانه بود. سفر شما از نظر تاريخچه روابط 
ايران و چين و نيز اوضاع منطقه اي و بين المللي بسيار 
مهم اس��ت. وي با اشاره به س��فر اخير رييس مجلس 
كشورمان به چين بيان كرد: ما و شما در حال ورود به 

مرحله جديدي از روابط راهبردي با يكديگر هستيم. 

ايران و چين و ورود به مرحله جديد 

خبر
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گروه بانك و بيمه|
به دنبال انتشار اخباري مبني بر گم شدن يك ميليارد 
يورو ارز اختصاص يافته به واردات كالاهاي پزش��كي در 
يكي از نشريات، كه با تكذيب برخي مسوولان دولتي و 
وزارت بهداش��ت و درمان و آموزش پزشكي مواجه شد، 
اخبار ديگ��ري نيز مبني بر عدم تعه��د واردكنندگان و 
دريافت كنندگان دلار 4200 توماني در هفته هاي اخير 
مطرح ش��ده اس��ت اما تقريبا در تمام موارد، با تكذيب 
س��ازمان ها و وزارتخانه ها و ش��ركت هاي دولتي و غير 
دولتي همراه بوده اس��ت.  به گزارش »تعادل«، اما نامه 
اخير عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي به آقاي 
روحاني رييس جمهور، و درخواس��ت اهتمام ويژه براي 
پيگيري اجراي تعهدات ارزي واردات كالاهاي اساسي 
و دارو، نش��ان مي دهد كه موضوع ع��دم اختصاص ارز 
4200 توماني ب��ه كالاهاي اساس��ي و دارو و انحراف در 
مسير تخصيص ارز، تعهد براي واردات كالاهاي اساسي 
و دارو و عدم اجراي آن در س��ال 97 ي��ا احتمالا واردات 
كالاهاي ديگ��ر، موضوعي ريش��ه دار و قاب��ل پيگيري 
اس��ت كه نمي توان به س��ادگي آن را تكذي��ب كرد يا 
حداقل در مورد تاخير طولاني واردات كالاهاي اساسي 
و دارو توضيح نداد.  به نظر مي رسد كه واكنش بلافاصله 
رييس جمهور و دستور پيگيري اين موضوع به چهار وزير 
در وزارتخانه هاي صمت، كار، بهداشت، جهادكشاورزي 
براي بررس��ي تخلفات احتمالي و عدم اجراي تعهدات 
مرتبط با اختص��اص دلار حمايت��ي 4200 توماني، از 
س��اختاري پيچيده در مس��ير اختص��اص دلار 4200 

توماني به كالاهاي اساس��ي و دارو توسط بانك مركزي 
و عدم واردات كالاه��اي اساس��ي و دارو در موعد مقرر 
توسط شركت هاي وابس��ته به اين وزارتخانه ها حكايت 
دارد كه بايد توس��ط مس��وولان دولتي ارزيابي و دلايل 
آن اعلام ش��ود.  در دو هفته اخير برخي مسوولان اعلام 
كرده بودند كه عده اي به بهانه واردات دارو و باتري قلب 
دلار ارزان گرفتند اما به جاي آن كاب��ل برق وارد كردند 
و عده اي نيز آن را تكذيب كردند. اما هر چه هس��ت اين 
گفتن ها و تكذيب ها نش��ان مي دهد كه در لابلاي اين 
اخبار، عدم تعهدهاي قابل توجهي وجود داشته كه رييس 
بانك مركزي را وادار به واكنش ك��رده و رييس جمهور 
نيز دستور پيگيري و رسيدگي داده تا مشخص شود كه 
شركت ها و سازمان هاي وابس��ته، به چه دليل كالاهاي 
اساس��ي و داروي مورد تعه��د در فرآيند تخصيص دلار 
4200 توماني س��ال 97 را وارد نكرده ان��د.  عبدالناصر 
همتي ريي��س كل بانك مرك��زي با ارس��ال نامه اي به 
رييس جمهوري با تاكيد بر اهتمام ويژه وزارتخانه هاي 
دريافت كنن��ده ارز دولتي ب��راي واردات دارو و كالاهاي 
اساسي، پيگيري تعهدات ارزي ايفا نشده اين وزارتخانه ها 
را خواستار شده است. در اين نامه همتي - در صفحه 4 آن 
را بخوانيد- از عدم بازگشت و ايفاي ارز دولتي تخصيص 
داده شده به ش��ركت هاي دارويي، تجهيزات پزشكي و 
تامين كننده كالاهاي اساسي خبر داده است. موضوعي 
كه عملا نش��ان از فس��اد در وجود ارز دو نرخي دارد . با 
اينحال به نظر مي رسد كه ماجراي ارزهاي گم شده كه 

تازه سر آن باز شده همچنان ادامه داشته باشد. 

4 وزير مامور پيگيري تخلفات ارزي شدند

 »تعادل« نامه رييس كل بانك مركزي به رييس جمهور 
درباره ارزهاي گم شده را بررسي مي كند

ماليات بر مسكن حذف نمي شود



روي موج خبر

  رييس جمهور انتخاب »بوريس جانسون« را 
تبريك گفت؛  پاد|

رييس جمهوري در پيامي با تبريك انتخاب بوريس 
جانسون به عنوان نخس��ت وزير پادشاهي متحده 
بريتانياي كبير و ايرلند شمالي، ابراز اميدواري كرد كه 
در دوران نخست وزيري وي، مناسبات تهران -  لندن 
در ابعاد مختلف دو جانبه و چند جانبه توسعه يابد.در 
بخشي از پيام روحاني خطاب به جانسون آمده است: 
اميدوارم آشنايي جناب عالي با مسائل روابط ايران 
و انگلس��تان و يك بار حضور شما در تهران، كمك 
شاياني به رفع موانع موجود در رشد و گسترش روابط 

فيمابين نمايد.

  رس�يدگي به پرونده گوش�ت هاي برزيلي
 در دادگاه انقلاب؛  ميزان|

رييس شعبه چهارم دادگاه ويژه رسيدگي به جرايم 
اخلالگران و مفسدان اقتصادي از رسيدگي به پرونده 
گوش��ت هاي برزيلي از روز دوشنبه خبر داد.قاضي 
صلواتي از رسيدگي به پرونده فروش آزاد گوشت هاي 
برزيلي وارد شده با ارز ۴۲۰۰ توماني خبر داد و اظهار 
كرد: اولين جلسه رسيدگي به اتهامات مديران دولتي 
متخلف در روز دوشنبه مورخ هفتم مردادماه سال 
جاري برگزار خواهد ش��د. اتهام شش متهم اصلي 
پرونده توزيع گوشت برزيلي وارد شده با دلار ۴۲۰۰ 
توماني به قيمت آزاد در بازار اس��ت كه از اين طريق 

تحصيل مال نيز داشته اند.

  سرمايه شركت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل افزايش يافت؛پاد|

معاون اول رييس جمه��وري مصوبه هيات وزيران 
در خصوص مجوز افزايش سرمايه شركت ساخت 
و توسعه زيربناهاي حمل و نقل كشور را ابلاغ كرد.

بر اساس اين مصوبه، سرمايه اين شركت مبلغ ۷۳۴ 
ميليارد و ۹۹۱ ميليون و ۲۲۰ هزار ريال است كه به 
۷۳ ميليون و ۴۹۹ هزار و ۱۲۲ سهم ۱۰ هزار ريالي 
با نام و غيرقابل انتقال تقسيم مي شود و همه سهام 
متعلق به دولت است.بر همين اساس، اين افزايش 
سرمايه از محل خالص دارايي هاي انتقالي از معاونت ها 
و ادارات منتزع شده از وزارت راه و ترابري سابق و ساير 

اندوخته ها تامين شده است.

  انتخ�اب ن�واب و س�خنگوي كميس�يون
 اصل نود؛ خانه ملت|

سخنگوي كميسيون اصل نود مجلس از برگزاري 
انتخابات هيات رييسه كميسيون خبر داد و گفت: 
آقايان داداشي و خجس��ته به عنوان نواب رييس و 
پارسايي به عنوان س��خنگو انتخاب شدند.»بهرام 
پارسايي«، در توضيح نشست ديروز كميسيون اصل 
نود مجلس دهم، گفت: گزارش انتخابات شوراها در 
جلسه امروز قرائت شد و موضوع تغيير كميسيون 
دو نفر از نمايندگان به كميس��يون هاي ديگر مورد 
بررسي قرار گرفت.نماينده مردم شيراز در مجلس 
تصريح كرد: با توجه به موافق��ت نمايندگان آقاي 
فرهاد تجري نماينده مردم قصر شيرين جايگزين 
آقاي محمد دهقان نقندر كه به عنوان عضو حقوقدان 
شوراي نگهبان انتخاب شدند، در كميسيون قضايي 
و حقوقي مجلس شد و آقاي محمدقسيم عثماني نيز 
جايگزين آقاي عبدالرضا مصري در كميسيون برنامه 

و بودجه مجلس شد.

   س�فير بريتانيا: جلس�ه خوبي با ذوالنور 
داشتم؛ تعادل|

سفير انگليس در تهران از ديدار با رييس كميسيون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس دهم خبر 
داد.»راب مك كر«، سفير بريتانيا در تهران، توضيحي 
درباره اينكه دقيقا درباره چه مسائلي در اين جلسه 
صحبت شده، منتشر نكرده است. اما وي در توييتي 
نوشت كه “جلسه خوب و مفصلي “ با مجتبي ذوالنور، 
رييس  كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس، داشته است. گفتني است كه سفير انگليس 

درباره جزييات اين ديدار صحبتي نكرده است.

  پس از برجام ۲۴ تن اورانيوم را غني س�ازي 
كرديم؛ ايرنا|

معاون رييس جمهوري و رييس سازمان انرژي اتمي 
ايران ديروز در جلسه فراكسيون مستقلين مجلس 
حضور يافت و گفت: اي��ران بعد از برجام ۳۰۰ كيلو 
اورانيوم را غني س��ازي نكرد بلك��ه ۲۴ تن اورانيوم 
را غني سازي كرده اس��ت.»علي اكبر صالحي« در 
اين جلسه، صنعت هسته اي و تعلق اين صنعت به 
نسل هاي آينده را حائز اهميت دانست و اظهار داشت: 
هنگامي كه ذخاير فسيلي تمام شود، انرژي هسته اي 
نقش خود را ايفا مي كند.معاون رييس جمهوري با 
اشاره به سهم انرژي هسته اي در سبد انرژي و اينكه 
اين سهم قابل توجه خواهد بود، تصريح كرد: هر يك 
هزار مگاوات برق هس��ته اي، باعث صرفه جويي در 
مصرف سوخت هاي فسيلي به ميزان ۱۱ ميليون 

بشكه نفت در سال است.

  انتصاب رييس ستاد انتخابات رسانه ملي؛ 
برنا|

علي عس��كري رييس رسانه ملي در حكمي مجيد 
آخوندي معاون سياس��ي س��ازمان صداوسيما را 
به س��مت »رييس ستاد انتخابات رس��انه ملي در 
يازدهمين دوره انتخابات مجلس و اولين ميان دوره اي 
پنجمين دوره مجلس خبرگان رهبري« منصوب 
كرد.در اين حكم، ضمن اش��اره ب��ه نقش و جايگاه 
بي بديل و اثرگذار رس��انه مل��ي در ارتقاي آگاهي، 
بصيرت افزايي و زمينه سازي مشاركت پرشور آحاد 
مردم به منظور برگزاري انتخاباتي در شأن و تراز ايران، 
بر برنامه ريزي و بهره گيري مطلوب از ظرفيت هاي 
سازماني در زمينه تبلور عيني مردم سالاري ديني و 
تحقق اهداف والاي نظام اسلامي تأكيد شده است. 
اطلاع رساني به موقع، دقيق و مستمر در كنار توليد 
و پخش برنامه هاي متنوع و جذاب با رعايت عدالت 
رسانه اي و اصل بي طرفي از ماموريت هاي اصلي تأكيد 

شده در اين حكم است.

ايران۲

سخنگوي دولت در نشست هفتگي خود اعلام كرد

  هيچ ارزي گم نشده است                            مكان هاي غيرقانوني توليد ارز ديجيتال جمع آوري مي شود

بامتخلفانارزيمانندقاچاقچيبرخوردميشود
گروه ايران|

»اگر كس��ي حتي يك دلار تخصيصي را وارد نكرده 
باش��د مانند قاچاقچي با او برخورد مي ش��ود.«اين 
عباراتي است كه سخنگوي دولت با استفاده از آنها 
تلاش مي كند تا راهبرد دولت در خصوص بازگشت 
ارزهاي صادراتي را براي خبرنگاران تش��ريح كند. 
راهبردي كه مبتني ب��ر آن، دولت تلاش مي كند تا 
از طريق بازگشت ارزهاي صادراتي و تزريق طبيعي 
آنها به بازار، اقتصاد ايران را در برابر نوسانات خارجي 
و نارس��ايي هاي داخلي مصون سازد و روند كاهشي 
قيمت دلار را بر همين اس��اس اس��تمرار بخش��د.  
س��خنگوي دولت اما در ابتداي جلس��ه خود درباره 
ش��ركت ها و افرادي كه ارز دولتي دريافت كرده اند، 
به تش��كيل يك كميت��ه ويژه در اين زمينه اش��اره 
كرد و گف��ت: اين كميته فرآيندي كه تك تك افراد 
و ش��ركت هايي كه ارز دريافت كرده اند را بررس��ي 
خواهد كرد و اگر كوتاهي در كار انجام شده باشد را 
به مقام هاي قضايي ارجاع مي دهد تا با آنها برخورد 
شود و تصميم گرفته شده است كه مانند قاچاقچيان 
با اين افراد برخورد شود. بنابراين هيچ ارزي در كشور 

گم نشده و در آينده هم نخواهد شد.
ربيعي همچنين به جلس��ه س��تاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز و واردات زيورآلات به كش��ور اشاره كرد و 
گفت: واردات زيور آلات به كش��ور بسيار زياد است 
و به صورت قاچاق هم وارد مي شود، تصميم گرفته 
شد براي واردات طلا و نقره تسهيلاتي ايجاد كنيم و 
ارزش افزوده اي كه به خصوص در شهرهاي مذهبي 

صورت مي گيرد در همين جا انجام شود.
به گزارش »تعادل« علي ربيعي، سخنگوي دولت، در 
نشست خبري خود با يادي از شهداي مرصاد و با بيان 
اين جمله كه شرايط امروز كشور با دوراني كه عمليات 
مرصاد انجام ش��د ش��باهت دارد، گفت: درنشست 
مجاهدين خلق شعار از مهران تا تهران  مطرح شد، 
آنها باور داشتند  جامعه ايران نهاد مدني قوي ندارد و 
رژيم تنها است و مردم به آنها خواهند پيوست.  شبيه 
اين تحليل را هم اكنون در فتنه انگيزان اقتصادي به 
نوعي ديگر مشاهده مي كنيم. امريكا گمان  مي كند 
با فشار تحريم ها مردم عليه حاكميت خود خواهند 
شوريد. متاس��فانه هر دو تحليل غلط بود. امروز هم 
همين مساله وجود دارد.اين روزها بسيار به مرصاد 
شباهت دارد و پشت تخريب چهره هاي نظام سازمان 
منافقين هستند. سخنگوي دولت درباره سفر وزير 
خارجه عمان به ايران گفت: ما از اينكه كش��ورهايي 
بخواهن��د خيرخواهانه ديدگاه هاي خ��ود را با ما در 

خصوص مس��ائل منطقه اي مطرح كنند، استقبال 
مي كنيم ولي اين قبيل سفرها به منزله ميانجي گري 
نيست.وي با تاكيد بر اينكه توقيف نفتكش از سوي 
ما مبناي حقوقي دارد، گف��ت: توقيف نفتكش ما بر 
مبناي حقوقي بوده است چرا كه اين نفتكش مرتكب 
نقض قوانين بين المللي شده بود، ولي انگليس بايد 
نفتكش ما را كه بي دليل توقيف كرده، هر چه زودتر 
آزاد كند.ربيعي خاطرنش��ان كرد: قطعا ما بر اساس 
حُسن نيت عمل خواهيم كرد. پيش از اين هم گفتيم 
مقصد نفتكش ايران، س��وريه نبوده اس��ت و اينكه 
آنها از ما خواس��تند تضمين كنيم كه مقصد سوريه 
نخواهد بود، آنها چنين اجازه اي ندارند.س��خنگوي 
دولت ادامه داد: اينكه شنيديم آنها قصد اعزام ناوگان 
اروپايي به خليج فارس دارند طبعا پيام خصمانه اي را 
دارد، تحريك كننده است و موجب افزايش تنش ها 
خواهد شد. ايران معتقد است تامين امنيت منطقه 
بايد توس��ط كش��ورهاي منطقه صورت بگيرد و ما 
بزرگ ترين تامين كننده امنيت كشتيراني در خليج 

فارس هستيم.

    بحث ساماندهي بازارهاي ارزي 
ربيعي در ادامه در خصوص تشكيل وزارت بازرگاني 
گفت: ما از تشكيل اين وزارتخانه استقبال مي كنيم، 
اين خواست دولت است و اميدواريم مجلس شرايط 
را درك كند.ربيع��ي با اش��اره به س��اماندهي بازار 
صادرات و واردات كشور و با تاكيد به عزم دولت براي 
برخورد با متخلفان اقتصادي افزود: بحث ساماندهي 
بازارهاي ارزي و صادراتي در جلسه سران قوا مطرح 
ش��د و دولت با اختياري كه داش��ت بخشي از آن را 
انجام داد. ما مطلع بوديم جنس هايي وارد مي ش��د 
اما انبار مي ش��دند تا با جهش ارز وارد بازار ش��وند. 
ما اين كار را براي س��امان دهي بازار لازم مي دانيم. 
مي خواهيم بازار واردات و صادرات سرو سامان بگيرد 

كه فشاري روي كشاورزان ما قرار نگيرد.

    افزايش سهم مسكن از تسهيلات بانكي 
ربيع��ي در ادامه به برنامه دولت در حوزه مس��كن 
اشاره كرد و گفت: ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسكوني 
تا سال ۱۴۰۰ براي اقشار متوس��ط رو به پايين از 

برنامه هاي دولت است. به پيشنهاد شهردار تهران، 
وزارت كشور مامور شده تا در كلان شهرها ساخت 
مس��كن اجاره اي با متراژ كم را در دستور كار قرار 
دهد.سخنگوي دولت همچنين به جلسه با مديران 
بخش مس��كن كش��ور اش��اره كرد و افزود: در اين 
جلسه تصميم گرفته شد سهم مسكن از تسهيلات 
بانكي از ۱۳ درصد به ۲۰ درصد افزايش پيدا كند. 
رييس كل بانك مركزي هم موظف ش��د اين سهم 
را در ش��وراي عالي پول و اعتبار پيگيري كند و به 

تصويب برساند.
ربيعي ادامه داد: در اين جلس��ه پيشنهاد شهردار 
ته��ران )پي��روز حناچي( ب��ود كه بر اين اس��اس 
وزارت كش��ور مامور و مكلف ش��د با شهرداري ها 
در شهرهاي بزرگ و كلان ش��هرها مذاكره كند تا 
آنها س��اخت مس��كن اجاره اي با متراژ كم را براي 
زندگي افراد برنامه ريزي كند كه اين وظيفه به وزير 
كشور محول ش��د. همچنين قرار شد استانداران 
مشكلات تعاوني هاي مسكن و انبوه سازان مسكن 
را رفع كنند و مشكلات حقوقي واحدهاي مسكن 

مهر ساخته شده در سال هاي اخير را نيز پيگيري 
كنند.  س��خنگوي دول��ت بيان ك��رد: وزارت راه و 
شهرسازي، طرح مسكن براي كاركنان دولت را در 
دستور كار قرار داده است؛ و درخواست شد در اين 
زمينه مطالعات بيشتري انجام شود.ربيعي گفت: 
پيشنهاد اول در طرح مس��كن كاركنان اين است 
كه در اين صندوق ها ۵ س��ال پول دريافت كنند و 
مسكن را ۲۰ ساله به اقساط واگذار كنند. همچنين 
بحث مكان يابي زمين هاي اين مس��كن ها مطرح 
شد و قرار ش��ده كميته اي با حضور وزارتخانه هاي 
راه و شهرس��ازي، جهاد كش��اورزي، نيرو و نفت و 
وزارت كشور و ش��هرداري ها و بانك مركزي براي 
پرداخت تسهيلات تشكيل شود كه تصميمات آن 

اطلاع رساني مي شود. 
وي اضافه كرد: تصميم گرفته شده است ۵۰۰ هزار 
مسكن مهر تكميل شود كه بخشي از آن در پرديس 
قرار دارد كه مسكن بيش��تر اصحاب رسانه در اين 
منطقه واقع شده است. ربيعي افزود: بنياد مسكن 
سالانه مسكن ۷۰ هزار مسكن مي سازد كه قرار شد 
با حمايت هاي تسهيلاتي كه از آن صورت مي گيرد 
ظرف دو سال ۴۰۰ هزار مسكن يعني سالانه ۲۰۰ 
هزار مسكن روستايي را هم تكميل كند كه رييس 
بنياد مسكن برنامه خود  را  ارايه كردند. سخنگوي 
دولت افزود: وزير راه و شهر سازي )محمد اسلامي( 
نيز متعهد شد۴۰۰ هزار واحد مسكوني تا دو سال 
آينده براي اقشار متوسط به پايين با الگوي مصرف 
براي اقش��ار متوس��ط به پايين دنبال كنند. ضمن 
اينكه براي بازس��ازي و تعمير مسكن سيل زدگان 
زمانبندي مشخص ش��د و قرار شد طبق آن كار به 

پايان برسد.

    مكان ه�اي غيرقانوني توليد ارز ديجيتال 
جمع آوري مي شود

سخنگوي هيات دولت با اش��اره به بررسي موضوع 
ارزهاي ديجيتالي در جلس��ه دول��ت گفت: دولت 
تصميم گرفت كه مكان ه��اي غيرقانوني توليد ارز 
ديجيتالي جمع آوري شده و شهرك هايي پيش بيني 
ش��ود تا افرادي كه تمايل دارند، در اين شهرك ها با 
گاز، نيروگاه ايجاد كنند و با ب��رق توليدي خود ارز 
تولي��د كنند.ربيعي با تاكيد بر اينكه در ش��هرك ها 
ن��رخ گاز يارانه اي نخواهد بود، گفت: نبايد خود را از 
ارز ديجيتال محروم كنيم، اما اين ارز بايد س��امان 
يافته و نظام مند ش��ود و در اين زمينه چند دستگاه 

بايد به نتيجه برسند.

رييس جمهوري در ديدار وزير امور خارجه عمان: 

حضور نيروهاي خارجي عامل اصلي تنش در منطقه است
رييس جمهوري ايران معتقد است: حضور نيروهاي 
خارجي نه تنها كمكي ب��ه امنيت منطقه نمي كند، 

بلكه عامل اصلي تنش خواهد بود.
به گزارش پ��اد، روحاني ديروز در ديدار »يوس��ف 
بن علوي« وزير امور خارجه عمان با بيان اينكه ايران 
و عمان همواره براي حل و فصل مسائل و مشكلات 
منطق��ه، گام هاي مثبتي در كنار هم برداش��ته اند، 
اظهارداش��ت: ايران علاقه مند به توسعه مناسبات و 
همكاري ها با عمان در سطوح مختلف و در راستاي 

منافع متقابل دو ملت است.
رييس جمهوري با بيان اينكه ايران و عمان مسووليت 
اصل��ي تأمين امني��ت در منطقه تنگ��ه هرمز را بر 
عهده دارند، گفت: جمهوري اسلامي ايران همواره 
تلاش مي كند ت��ا درياي عمان، خليج فارس و تنگه 

هرمز مس��يري امن و مطمئن براي كشتيراني آزاد 
بين المللي باشد.

روحاني تأكيد كرد: حضور نيروهاي خارجي نه تنها 
كمكي به امنيت منطقه نمي كند، بلكه عامل اصلي 
تنش خواهد بود.رييس جمهوري بازسازي سوريه و 
بازگش��ت آوارگان به اين كشور و تلاش براي توقف 
كشتار مردم بي گناه يمن را از موضوعات حائز اهميت 
در تعاملات منطقه اي دانس��ت و خاطرنشان كرد: 
بايد با همكاري متقابل در راستاي ارسال كمك هاي 
انسان دوس��تانه غذايي و دارويي به م��ردم بي گناه 

يمن تلاش كنيم.
روحان��ي تج��اوز رژي��م صهيونيس��تي، كش��تار و 
آواره كردن مردم فلس��طين و تخري��ب خانه هاي 
فلس��طينيان را از ديگر موضوعات حائز اهميت در 

منطقه برش��مرد و افزود: برنامه ريزي هاي ناپخته و 
خطرناك براي آينده فلسطين تحت عنوان معامله 

قرن، نگران كننده است.
رييس جمهوري ب��ا بيان اينكه امروز همه مس��ائل 
منطقه به نوعي به يكديگر پيوند خورده اند، تصريح 
كرد: اگر خواستار پيشرفت و توسعه منطقه هستيم، 
بايد همگان براي برق��راري ثبات و امنيت پايدار در 

سراسر منطقه تلاش كنند.
روحاني با اشاره به اينكه ايران در هيچ دوره اي آغازگر 
تنش با ديگران نب��وده و نخواهد بود، يادآور ش��د: 
اتفاقات ناخوشايند و تنش هاي امروز منطقه، ريشه 
در خروج يكجانبه امريكا از توافق برجام و تصورات 

واهي دولت اين كشور دارد.
رييس جمه��وري با بي��ان اينكه اق��دام انگليس در 

توقيف نفتكش ايراني در جب��ل الطارق غيرقانوني 
بوده و هيچ س��ودي ه��م براي آنها نداش��ته و قطعاً 
متضرر خواهند شد، اضافه كرد: جمهوري اسلامي 
ايران همچن��ان با قدرت در براب��ر تخلف و هرگونه 
تخطي از مقررات كه امنيت كش��تيراني در منطقه 
خليج فارس، تنگه هرم��ز و درياي عمان را به خطر 

بيندازد، خواهد ايستاد.

    مناس�بات ته�ران - مس�قط هم�واره رو به 
پيشرفت بوده است

يوس��ف بن علوي وزير امور خارجه عمان نيز در اين 
ديدار ضمن ابلاغ سلام گرم »سلطان قابوس« پادشاه 
عمان به رييس جمهوري كش��ورمان، روابط ايران و 
عمان را دوستانه و برادرانه دانست و گفت: مناسبات 

تهران - مسقط در زمينه هاي مختلف به ويژه تجاري 
و سرمايه گذاري همواره رو به پيشرفت بوده است.

وزير ام��ور خارج��ه عمان با اش��اره ب��ه توافقات و 
برنامه ريزي هاي مسوولان دو كش��ور براي توسعه 
روابط تج��اري و س��رمايه گذاري في مابين، اظهار 
داش��ت: دو مل��ت از توس��عه روزاف��زون رواب��ط و 
همكاري ه��اي اي��ران و عمان اس��تقبال مي كنند.

بن علوي خاطرنش��ان كرد: ام��روز منطقه در حال 
گذر از بحران هاي ساختگي و نيابتي بوده و مطمئناً 
ايجاد امنيت پايدار و حقيقي در منطقه بدون حضور 
ايران، امكان پذير نخواهد بود.وي اظهار داشت: ايران 
و عمان با وج��ود همه چالش هايي ك��ه با آن روبرو 
هستند، بايد تمام تلاش خود را در راستاي برقراري 

ثبات و امنيت پايدار در منطقه به كار گيرند.

اتباع خارجي بخش اصلي 
كودكان كار را تشكيل مي دهند

وزي��ر كش��ور مي گوي��د: 
رويكرد دولت، ساماندهي، 
حفاظ��ت و صيان��ت از 
ك��ودكان كار اس��ت و 
دستگاه هاي مربوطه بايد 
وظاي��ف خودش��ان را در 
اين زمين��ه انجام دهند.به 
گزارش مهر، عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور ديروز 
در يكصد و بيستمين جلسه شوراي اجتماعي، اظهار 
كرد: گزارشي كه به ما ارايه شده، حاكي از آن است كه 
برخي از كودكان در محل هاي نامناس��بي نگهداري 
مي شوند و باندها از آنها سوءاستفاده مي كنند و مورد 
سوءاستفاده قرار مي گيرند.رحماني فضلي گفت: بخش 
زيادي از كودكان كار داخل كشور را كودكان كار اتباع 
خارجي تشكيل مي دهند.وزير كشور اظهار كرد: ورود 
كودك از افغانستان، موضوع جدي است كه قرار است 
ما اين را با دولت افغانس��تان در ميان بگذاريم چرا كه 
بيش��تر اين كودكان غيرقانوني وارد مي شوند و بايد 
ساماندهي ش��وند.به گفته رحماني فضلي، اگر دولت 
افغانستان براي اين موضوع تصميمي اتخاذ نكند، ما 
مجبور مي ش��ويم به عنوان افرادي كه غيرمجاز وارد 
كشور شده اند، اين كودكان را به كشور خودشان عودت 
دهيم.وي افزود: همچنين در اين جلسه مقرر شد تا 
نيروي انتظامي با باندهايي كه بر اين كودكان تسلط 
دارند، برخورد جدي كنند؛ همچنين قوه قضاييه در 

جايي كه نياز است، ورود كند.

 در كشور عده اي از اقتصاد 
نفتي سود مي برند

نماينده م��ردم تنكابن و 
رامس��ر در مجلس با بيان 
اينك��ه »اراده اي ب��راي 
حركت به س��مت اقتصاد 
غيرنفتي وج��ود ندارد« 
گف��ت: قطع��ا در داخل 
كش��ور، عده اي از اقتصاد 
نفتي س��ود مي برند. ما نبايد فضايي ايجاد كنيم كه 
افراد صاح��ب پول هاي باد آورده شوند.ش��مس الله 
شريعت نژاد در گفت وگو با ايس��نا در مورد ضرورت 
حركت به سمت اقتصاد غيرنفتي گفت: تمام دستگاه 
و اجزاي حاكميت بايد در جهت ارتقا سطح توليد و 
خدمات تلاش كنند. بخشي از اين تلاش مربوط به 
مجلس، بخشي ديگر مربوط به دولت و بخشي از آن 
مربوط به قوه قضاييه است. فضاي كشور بايد طوري 
باشد كه كس��ي صاحب پول مفت نشود. هيچ كس 
نبايد درآمد بدون زحمت داشته باشد.اين عضو هيات 
رييسه كميسيون كشاورزي مجلس با بيان اينكه »ما 
تنها كشور دنيا نيستيم كه در مسير توسعه اقتصادي 
تلاش مي كند« اظهار كرد: در گذش��ته كشورهايي 
بودند كه در ش��رايط ما قرار داش��تند. ما بايد از آنها 
الگوبرداري كنيم. اولين پاي��ه اقتصاد مقاومتي هر 
كشور، استعداد آن كشور است. ما در ايران متناسب با 
اقاليم مختلف، استعدادهاي گوناگوني داريم. ما بايد 
مزيت هاي توليد را اقليم محور ببينيم. از طرف ديگر 

بايد افق سرمايه گزاري را روشن كنيم.

مشكلات قضايي، يكي پس از 
ديگري در حال حل شدن است

آيت الله مكارم ش��يرازي 
با اب��راز رضاي��ت از حل 
ني��ان  زندا مش��كلات 
مهري��ه، گف��ت: ج��اي 
خوش��بختي اس��ت كه 
مش��كلاتي كه سال ها به 
آن مي انديش��يديم يكي 

پس از ديگري در حال حل شدن است.
به گزارش شيعه نيوز، آيت الله العظمي ناصر مكارم 
شيرازي در ديدار با رييس قوه قضاييه، از زحمات وي 
در مدت كوتاه مسووليت تقدير كرد و او را مرد تحول 

در دستگاه قضايي دانست.
اين مرجع تقليد ش��يعه، با اب��راز رضايت از كاهش 
زنداني��ان مهريه، عن��وان كرد: اميدوارم مس��ائل 
باقيمانده در اين خصوص ني��ز هرچه زودتر پايان 
يابد؛ همچنين در خصوص اختلاس ها و فسادهاي 
مالي نيز بايد موارد با قاطعيت دنبال شود و نتيجه آن 

به اطلاع عموم مردم برسد.
وي ادامه داد: در گذش��ته يكي از مشكلات مهم در 
دستگاه قضايي اين بود كه عده اي محكوم به قصاص 
مي شدند و ارباب دم حاضر به اجراي حكم قصاص 
نبودند و مايل بودند قاتل س��ال ها زن��دان بماند و 
شكنجه شود، در حالي كه از نظر حكم شرع يا بايد 
قصاص اجرا شود يا از زندان با كفالت آزاد شود، كه اين 
موضوع بحمدالله حل شده و كسي به خاطر قصاص 

در زندان نمي ماند.

همكاري اقتصادي اتريش و ايران 
با وجود تحريم ها ادامه مي يابد

رايزن اقتصادي س��فارت 
اتري��ش در اي��ران گفت: 
هم��كاري اقتص��ادي و 
تجاري اتري��ش و ايران با 
وجود فشار و تحريم هاي 
اقتصادي امريكا عليه ايران 
ادامه مي يابد.كريس��تف 
گراب ماي��ر ديروز در دي��دار با جمع��ي از فعالان 
اقتصادي سمنان افزود: اجراي تحريم هاي ايالات 
متحده امريكا عليه ملت اي��ران براي اتريش تاثير 
حقوقي ندارد، ام��ا عواقبي دارد كه ش��ركت هاي 
اتريشي براي همكاري با ايران را دچار ترديد كرده 

است.
وي خاطرنش��ان كرد: باي��د براي مقابله با س��يل 
تحريم هاي اقتصادي، كفش آهنين پوشيد و بازار 
اي��ران براي ش��ركت هاي اتريش يك ب��ازار هدف 

ويژه است.
رايزن اقتصادي س��فارت اتريش در ايران ادامه داد: 
بيش��تر ش��ركت هاي تجاري و اقتص��ادي اتريش 
خصوصي اس��ت و به اين دليل در اجراي طرح هاي 
مختلف تج��اري با اي��ران كار در زم��ان تحريم ها 
به كن��دي انجام مي ش��ود.گراب ماير تصريح كرد: 
شركت هاي ايراني بهتر از ديگر شركت هاي جهاني 
در زمان تحريم ها راهكارهاي عملي داشتند و بهترين 
تصميم ها را گرفتند و اين رويه را در گذش��ته هم از 

فعالان اقتصادي اين كشور شاهد بوديم.

 با اينستكس يا بدون آن   
همكاري  با تهران ادامه مي يابد

سفير روسيه در ايران گفت: 
ما همواره خ��روج ترامپ از 
برج��ام را محك��وم كرده  و 
از امريكا انتق��اد مي كنيم. 
مي گوييم م��ا ديگر چگونه 
مي توانيم به شما اطمينان 
كنيم كه يك دولت توافقي 
را امضا مي كند و دولت ديگر از آن خارج مي ش��ود. من 
چندين بار نيز به عنوان س��فير روسيه اعلام كردم كه 
مسكو هيچ گاه براي همكاري با ايران و اقداماتش از امريكا 
درخواست مجوز نخواهد كرد.لوان جاگاريان در گفت وگو 
با ايلنا گفت: يك ماه پيش جلسه كميسيون مشترك 
در تهران و اصفهان برگزار شد و ما دو پروژه خيلي مهم 
برق رساني اينچه برون و نيروگاه حرارتي سيريك را داريم 
كه اگرچه با مشكلات فني روبرو شديم اما تلاش مي كنيم 
كه اين مشكلات را برطرف كنيم. در همين راستا هم از 
يك هيات ايراني دعوت ك��رده و به وزارت امور خارجه 
ايران هم اطلاع داده ايم تا براي حل مسائل فني سيريك 
به مسكو سفر كنند. جاگاريان در پاسخ به اين سوال كه 
پس از وقفه اي نسبتا طولاني، اينستكس به عنوان پايه اي 
براي حفظ برجام و بازگشت طرف هاي توافق هسته اي به 
تعهداتشان به مرحله اجرايي رسيد است؛ برنامه روسيه 
براي همكاري با اين سازوكار چيست، گفت: ما چندين 
بار اعلام كرده ايم كه آمادگي داريم در اينستكس شركت 
كنيم اما طرف اروپايي تاكنون براي ما تشريح نكرده است 

كه جزييات اين سازوكار چيست.
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پاورقي اقتصادي 3 كلان

محمود دودانگه مي گويد دولت براي كاهش هزينه هاي خود از بودجه عمراني نزند

پيش نويس لايحه »ماليات فعاليت هاي اختلال زا« منتشر شد

امكان  مديريت هزينه هاي حقوق  و دستمزد

راهي براي ورود نقدينگي به توليد

ريحانه  مهدوي|
يك كارشناس اقتصادي مي گويد: راهكارهايي كه سران 
س��ه قوه براي جبران هزينه هاي بودجه اي كشور در نظر 
گرفته اند كارشناسي ش��ده و مناسب است. او همچنين 
با انتقاد از روند كاه��ش هزينه هاي عمراني، اين بخش از 
هزينه هاي دولت را عامل رشد اقتصادي مي داند و معتقد 
اس��ت دولت از هزينه هايي مانند حقوق و دس��تمزد هم 
مي تواند صرفه جويي كند.  به گزارش »تعادل«، در روزهاي 
گذشته خبر رسيد سران سه قوه در نشستي مشترك راجع 
به راه هاي جبران كسري بودجه به توافق رسيده اند. يكي از 
اين راه ها كاهش هزينه هاي بودجه بوده در كنار راه هايي 
مانند واگذاري و مولدسازي دارايي هاي دولت، استفاده از 
حساب ذخيره ارزي، فروش اوراق مالي اسلامي و برداشت 
۴۵ ه��زار ميليارد توماني از صندوق توس��عه ملي. اين در 
شرايطي است كه به گفته كارشناسان اقتصادي به لحاظ 
چسبندگي هزينه هاي بودجه اي نه كاهش هزينه هاي دولت 
آن گونه كه بتوان روي آن حساب كرد، امكان پذير است و نه 
افزايش در آمد از ۴ طريق ياد شده چندان كارشناسي شده 
است. اينها مواردي است كه با محمود دودانگه، كارشناس 
اقتصادي گفت وگو كرده ايم كه مشروح اين گفت وگو را در 

ادامه مي خوانيد: 

  يكي از چهار راهكار س�ران سه قوه براي جبران 
كس�ري بودجه كاهش هزينه ها اس�ت با توجه به 
اينكه بيش از 70 درصد از بودجه براي حقوق و مزايا 
هزينه مي شود، آيا دولت امكان كاهش هزينه ها را 

دارد يا خير؟
زماني كه ش��رايط خاص��ي اتفاق مي افت��د و درآمدهاي 
دولت كاهش پيدا مي كند يكي از راهكارهاي دولت براي 
مديريت دخل وخ��رج مي تواند صرفه جويي در هزينه ها 
باش��د يكي از س��ر فصل هايي هم كه معمولا وجود دارد 
هزينه هاي جاري اجتناب ناپذير اس��ت. حقوق و مزايايي 
كه دولت براي آن هزينه مي كند طبيعتا بخش عمده اي 
از اين هزينه ها است اما در اين سر فصل ها ما هزينه هايي 
را داريم كه امكان مديريت داشته باشند و حداقل درصد 
مختصري كه قابل كنترل هستند. بنابراين اين گونه نيست 
كه ما نتوانيم هزينه ها را كاهش دهيم. به اعتقاد من در هر 
حوزه اي امكان كاهش هزينه ها وجود دارد حتي در بخش 

هزينه هاي حقوق و دستمزد هم هزينه ها، قابليت مديريت 
و كنترل دارند.

  يكي ديگ�ر از راهكارهايي كه دولت براي جبران 
كس�ري بودجه مطرح كرده واگذاري و مولد سازي 
دارايي هاي دولت توس�ط وزارت اقتصاد اس�ت، با 
توجه به ش�رايط موجود آيا واگذاري اين دارايي ها 
راه�كار عاقلان�ه اي اس�ت؟ مگ�ر دولت ق�رار بر 

مولدسازي نداشت؟
من گمان مي كنم اين راهكار يك��ي از راهكار هاي كاملا 
اقتصادي و مناسب است كه دولت مي توانسته اتخاذ كند 
چون بسياري از دارايي هايي كه در اختيار دولت است نه تنها 
مولد نيست بلكه به محلي براي بخشي از هزينه ها تبديل 
شده است و طبيعتا اگر در يك سازوكار درست، منطقي 

و هوشمندانه، اين طرح ها، پروژه ها و سرمايه گذاري ها را 
واگذار كنيم نه تنها هزينه هاي دولت كاهش پيدا مي كند 
بلكه از محل اين واگذاري ها درآمدهاي قابل توجهي هم 
نصيب دولت خواهد ش��د. به موجب اين صرفه جويي ها 
مي شود بس��ياري از برنامه ها و سرمايه گذاري هاي دولت 
به سرانجام برسد و در نهايت اين سرمايه گذاري ها وقتي به 
توليد منجر شود، مي تواند اثر كاهش تورم را داشته باشد و 

هم شاهد افزايش رشد اقتصادي باشيم.
  فروش اوراق مالي و اس�لامي گزينه ديگر دولت 
براي جبران كسري بودجه اس�ت، در اين باره چه 

مي انديشيد؟ 
اگر اين سياست بجا و درست استفاده شود مي تواند واقع 
باشد ولي اگر بيش از اندازه از اين سياست بهره برداري شود 

نمي تواند ثمر بخش باش��د. اينكه حد بهينه انتشار اوراق 
مشاركت اس��لامي يا اوراق خزانه چقدر است؟ طبيعتا بر 
اساس مدل هايي مي شود آن را تعيين كرد اما در كل اين 
سياستي است كه مي شود در جاي خود و با شيوه مناسب 

از آن بهره برد.
ما براي تكميل يك سرمايه گذاري مولد نياز به انتشار اوراق 
مشاركت داريم به اين معنا كه منابعي را جذب مي كنيم تا 
تبديل به يك سرمايه گذاري مولد شود و اگر اين اوراق را 
منتشر نكنيم اين س��رمايه گذاري ها نمي توانند به توليد 
بينجامند، اين شيوه درست اس��تفاده از اين اوراق است. 
اما اگر ما يك بدهي يا اوراقي را داشته باشيم كه اين بدهي 
يا اوراق سر رسيد شده باش��د و ما براي اينكه اين اوراق را 
بتوانيم تعبيه كنيم اوراق جديدي منتشر  كنيم و اين روش 

نمي تواند روش درس��ت و مفيدي براي كنترل و جبران 
هزينه ها باشد. چنين كاري به نوعي بدهكار كردن دولت 
در سال هاي بعد محسوب مي شود و در حقيقت صرفا براي 
جبران و پوشش هزينه هاي جاري اين اوراق منتشر مي شود 
و در نهايت اثر توليدي ندارد و مولد نيست، اما اگر با روش 
درست و مناسب از آن استفاده شود مي تواند منجر به توليد، 

رشد و كاهش تورم شود.
  آن گونه كه توضيح داديد راهكارهاي پيشنهادي 
از سوي سران س�ه قوه مانند برداشت از صندوق 
توس�عه ملي يا كاه�ش هزينه ه�ا و واگ�ذاري و 
مولدس�ازي دارايي هاي دولت و همچنين فروش 
اوراق اسلامي همه و همه مي تواند راهكار درست و 
عاقلانه اي براي جبران كسري بودجه باشد؟ تا چه 
اندازه اين راهكارهاي مصوب ثمره مثبت به همراه 

خواهد داشت؟
اگر در واقع به صورت مناس��ب و بهينه از اين سياست ها 
اس��تفاده شود قطعا برخي از كس��ري بودجه دولت قابل 
پوشش اس��ت و مي تواند مفيد باشد، صرفه جويي يكي از 
موارد مهم در كاهش هزينه ها است فروش اوراق يا برداشت 
از صندوق توسعه ملي براي س��رمايه گذاري هاي زاينده 
و توليد حتما راهكار خوبي اس��ت. واگ��ذاري دارايي هاي 
غير مولد به جهت افزايش درآمدها و صرف در پروژه هاي 
نتيجه بخش قطعا ايده خوبي است، دولت بايد اين دغدغه ها 

را براي جبران كسري بودجه خود داشته باشد.
  بخش�ي از كاهش هزينه ها احتمالا از طريق زدن 
از بودجه عمراني محقق شد، تبعات زدن از بودجه 
عمران�ي و اختص�اص دادن به حق�وق و مزايا چه 

مي تواند باشد؟
يك��ي از آثار مهم كاهش و محدوديت رش��د اقتصادي، 
زدن از بودجه عمراني است. با توجه به اينكه بسياري از 
سرمايه گذاري ها در كشور ما سرمايه گذاري هاي دولتي 
اس��ت و بودجه هاي دولتي عملا پيشران رشد و توسعه 
اقتصادي محسوب مي شوند، محدود شدن بودجه هاي 
عمراني عملا رشد اقتصادي را در دوره هاي متعدد متاثر 
مي كند و كاهش اين بودجه خود را با كاهش رشد بروز و 
ظهور مي دهد و هر اندازه ما بودجه بيشتري را به بودجه 
عمراني اختصاص دهيم اثر مثبتي را در رشد اقتصادي 

شاهد  هستيم.

پيش نويس لايحه »ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا« 
در 2۵ تير ماه توس��ط وزارت اقتصاد به هيات دولت 
فرستاده شده و در حال حاضر در كميسيون اقتصادي 
دولت در حال بررسي اس��ت. گزارش وزارت اقتصاد 
درب��اره ض��رورت تصويب اي��ن لايح��ه و مهم ترين 
ويژگي هاي پيش نويس آن در ادامه آمده اس��ت: در 
ادبيات اقتصادي، اعتقاد بر آن اس��ت كه نوسانات و 
ش��وك هاي ادواري بازار دارايي ها عموماً تحت تاثير 
شوك هاي تقاضا و س��وداگري قرار دارد و مهم ترين 
ابزاري كه براي مديريت و كنترل آن در اختيار دولت ها 
است، ماليات است. يكي از ابزارهاي موثر مالياتي كه 
مي تواند مانع از فعاليت هاي سوداگرانه و ورود و خروج 
شديد سرمايه هاي سرگردان به اين بخش شده و روند 
سرمايه گذاري در اين بخش را در مسير باثبات و به دور 
از نوس��انات ادواري قرار دهد، ماليات بر فعاليت هاي 

اختلال زا است. 
بر مبن��اي ادبيات نظ��ري، تمامي دارايي ه��ا بنا به 
اقتضائات اقتصادي هر كشوري مي تواند مشمول اين 
ماليات باشند. بر اين اساس در لايحه تقديمي وزارت 
امور اقتصادي و دارايي عايدي حاصل از دارايي هايي 
نظير ارز، طلا، خودرو به عنوان منابع اختلال زا مدنظر 

قرار گرفته است.
اه��م آثار و دلاي��ل ارايه لايحه مذكور به ش��رح ذيل 
است: كنترل جريان نقدينگي و هدايت آن به سمت 
توليد: بازدهي بالاي فعاليت ه��اي غيرمولد موجب 
افزايش هزينه فرصت به كارگيري اين منابع در بخش 
مولد اقتصاد مي ش��ود و اين امر موجب مي ش��ود كه 
فعاليت هاي مولد در مقايسه با فعاليت هاي سوداگرانه 
صرفه اقتصادي نداشته باشد. ماليات بر فعاليت هاي 
اختلال زا با دريافت بخش��ي از منفعت سوداگري در 
بازار دارايي ها، بازدهي اين قبيل فعاليت ها را كاهش 
مي دهد و از اين رو، جذابيت فعاليت هاي سوداگرانه را 
كاهش و در مقابل جذابيت فعاليت هاي مولد را افزايش 
مي دهد كه اي��ن امر در بلندم��دت مي تواند موجب 
هدايت نقدينگي به س��مت فعاليت هاي مولد شود. 
موضوعي كه در چه��ار دهه اخير به كرات در اقتصاد 

ايران مشاهده شده است.
 شايان ذكر است، در اقتصاد ايران بازدهي غيرمتعارف 
در ب��ازار دارايي ه��ا به ويژه ط��لا و ارز در كنار فقدان 
ابزارهاي ماليات��ي بازدارنده زمينه انحراف نقدينگي 
از فعاليت هاي مولد به سمت فعاليت هاي غيرمولد و 
مخل توليد به ويژه در شرايط بروز شوك هاي بيروني 
اقتصاد و تشديد انتظارات تورمي فراهم كرده است. 
بنابراين معماي نقدينگي در ايران بدين صورت بروز 
كرده كه ب��ا وجود حجم نقدينگي در كش��ور بخش 
توليدي از نقدينگي محروم شده و دايما مشكل كمبود 
نقدينگي از طرف بنگاه ه��اي توليدي به عنوان يك 

مشكل جدي عنوان مي شود.
يكي ديگ��ر از عناوين اين گزارش »محدود س��ازي 
فعاليت هاي اختلال زا« ن��ام دارد و در توضيحات آن 
آمده است: به منظور كنترل جريان نقدينگي كشور 
و هدايت منابع به س��وي توليد لازم اس��ت كه بازده 
غيرواقعي كه در بخش هاي غيرمولد اقتصاد از طريق 
احتكار و حبس منابع ايجاد مي ش��ود، محدود شود. 

بدين جهت لازم اس��ت مالياتي در راس��تاي توسعه 
عدالت مالياتي براي بازده هاي ناشي از فعاليت هاي 
احتكارگونه در بازارهاي طلا، اتومبيل و ارز اخذ شود. 
عموماً در كش��ورهايي كه محدوديت تجارت وجود 
ندارد، نمي توان بازده بالايي از طريق سرمايه گذاري 
در كالاهاي مذكور و س��اير كالاهاي بادوام به دست 
آورد. از اين رو در اين كشورها برخلاف ايران، اين نوع 

ماليات موضوعيت چنداني ندارد.
عنوان ديگر اين گزارش محدوديت در امكان كاهش 
نرخ تأمين مالي توسط نهادهاي نظارتي است. درباره 
اين بخش توضيح داده شده است: نهادهاي نظارتي 
مانند بانك مركزي، س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
و بيمه مركزي توان چندان��ي در كاهش نرخ تامين 
مالي ندارند، زيرا ه��ر اقدام جهت كاهش نرخ تامين 
مالي موجب خ��روج منابع از بخش هاي مولد و فعال 
شدن در بخش هاي غيرمولدي مانند طلا، ارز و غيره 
مي شود. بدين جهت نرخ تامين مالي اغلب بالا باقي 
مانده و موجب مي ش��ود بخش توليدي كشور علاوه 
بر مشكل دسترسي به منابع با مشكل بالا بودن نرخ 
تامين مالي نيز مواجه باش��د كه نرخ بالا به نوبه خود 
موجب افزايش لاوصولي هاي بانك ها شده و ثبت ارقام 
غيرواقعي مطالبات بانك ها از بخش خصوصي و تعاوني 
كه عمدتا قابل وصول نيستند را نيز موجب مي شود. 
حبس شدن تسهيلات اعطايي بانك ها مجددا گردش 
نقدينگي موجود در جامعه را محدود مي كند و باعث 
افزايش مجدد تقاضاي نقدينگي و نرخ تامين مالي در 

اقتصاد مي شود.
در بخش ديگري از اين گزارش درباره »ايجاد ساختار 
قدرت توسط احتكارگران به منظور كنترل قيمت ها«، 
آمده است: احتكارگران با س��ودهاي بالا و بادآورده، 
نظام اقتصادي را به س��مت اقتصاد پنهان كشانده و 
اغلب ساختار قدرتي را تقويت مي كنند كه دولت به 
راحتي نمي تواند آن را كنترل كند. قدرت انحصاري در 
واردات كالا، كنترل قيمت كالا و سيال شدن نقدينگي 
بدون كنترل دولت و بانك مركزي از جمله پيامدهاي 
چنين گردش پولي در كش��ور است كه حوزه كالاي 
اساس��ي، ارز، طلا و خودرو را دچار التهاب و اختلال 
مي كند. در صورتي كه نقدينگي بالا و رها ش��ده در 
اقتصاد وجود نداش��ت اختلال و التهاب در بازارهاي 

مورد اشاره در سطح كمتري بروز پيدا مي كرد.
در بخش ديگري هم درباره »كاهش نقدينگي بنگاه ها 
به دليل از دست رفتن توان رقابتي آمده است: كاهش 
كارايي و بهره وري بنگاه ها عموما به دليل اين اس��ت 
كه بنگاه ها توان س��رمايه گذاري در تحقيق و توسعه 
ندارند )زيرا نرخ تامين مالي بالا اس��ت و حاشيه سود 
بنگاه ها با حاشيه سود فعاليت هاي رقيب تاب رقابت 
ندارد( و در نتيجه بنگاه ها هر روز رقابت پذيري خود را 
از دست مي دهند، در نتيجه هر روز نسبت به قبل توان 
به دست آوردن نقدينگي از طريق فروش محصولات 
آنه��ا كاهش مي يابد و براي ت��داوم فعاليت خود نياز 
بيشتري به نقدينگي پيدا مي كنند، در حالي كه برخي 
از شركت هاي كره اي و ژاپني با افزايش توليدات خود 

نقدينگي لازم را از مشتري تامين مي كنند.
-كاهش س��طح فعاليت و نقدينگي بنگاه ها به دليل 

تورم افسارگس��يخته ناشي از تغييرات قيمت ارز: در 
ش��رايط بروز ش��وك هاي منجر به تورم بالا و جهش 
نرخ ارز، نقدينگي مورد نياز بنگاه ها هم براي سرمايه 
در گردش و هم براي ايجاد خط توليد جديد افزايش 
مي يابد و ب��ه دليل س��رمايه پايين بانك ه��ا و نبود 
ارتباطات بين المللي بانك ها براي تامين نقدينگي، 
بنگاه ها با مشكل اضافه ظرفيت و كاهش سطح فعاليت 

مواجه مي شوند.
از اي��ن رو براي حل مش��كل بازده هاي بالاي ناش��ي 
از احتكار و حبس منابع جامعه، لازم اس��ت ماليات 
براي بازده هاي ناش��ي از فعاليت ه��اي احتكارگونه 
اخذ گردد. با وضع اين ماليات، تمام منفعت حاصل از 
نگهداري دارايي هايي نظير ارز، طلا و خودرو كه ناشي 
از سوداگري است، توسط دولت دريافت مي شود. اين 
سياست موجب خواهد شد، اولا منابع در بخش هاي 
غيرمولد كمتر گ��ردش كند و ثانيا انگيزه عمومي به 
افزايش قيمت ها كاهش يابد، زيرا در صورت افزايش 
قيمت ها نيز اشخاصي كه به ميزاني بيش از نياز يك 
خانوار از يك كالاي بادوام يا فلزات گرانبها نگهداري 
مي كنند، مشمول ماليات خواهند شد. بنابراين انگيزه 

به افزايش قيمت ها كاهش خواهد يافت.

  ويژگي هاي پيش نويس لايحه پيشنهادي 
ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا

الف( دريافت تمام منفعت حاصل از سوداگري 
از طريق وضع ماليات با نرخ بدون سقف

براي كليه دارايي هاي مشمول اين لايحه، علاوه بر 
اصابت نرخ مالياتي 2۵ درصد به عايدي متعارف آن 
بقيه عاي��دي نيز به عنوان درآمد اختلال زا از مودي 
مالياتي دريافت خواهد شد، لذا ماليات دريافتي در 
قالب اين لايحه شامل ماليات بر بازده متعارف )بازده 
كسب شده متناسب با بازده بخش واقعي( و ماليات 
بر باقيمانده عاي��دي با نرخ بدون س��قف به عنوان 
ماليات اضافي ب��راي دارايي هاي موضوع اين لايحه 
است. به عنوان مثال فرض كنيد خانواده اي با خريد 
۵۰۰ قطعه س��كه بهار آزادي ب��ازده 2۰۰ درصدي 
كسب كرده باش��د، بديهي است اگر سرمايه گذاري 
اين خانواده در س��پرده بانكي بود، حدود ۱۵ تا 2۰ 
درصد بازده داش��ت و معاف از مالي��ات مي گرديد، 
ليكن از آنجايي كه سرمايه گذاري در سكه طلا جزو 
مشوق هاي سرمايه گذاري مولد محسوب نمي شود، 
ابتدا ۱۵ تا 2۰ درصد عايدي آن مشمول ماليات 2۵ 
درص��د مي گردد و مابقي عايدي ب��ه عنوان ماليات 
اضافه اخذ مي گردد. اين سياست موجب خواهد شد 
اولًا منابع در بخش هاي غيرمولد كمتر گردش كند 
و ثانياً انگيزه عمومي به افزايش قيمت ها كاهش يابد، 
زيرا در صورت افزايش قيمت ها نيز اشخاصي كه به 
ميزاني بيش از ني��از يك خانوار از يك كالاي بادوام 
يا فلزات گرانبها نگهداري مي كنند، مشمول ماليات 
خواهند ش��د، بنابراين انگيزه ب��ه افزايش قيمت ها 

كاهش خواهد يافت.

ب( بستن راه هاي فرار و اجتناب مالياتي
۱- بررسي حساب هايي كه ميزان گردش آنها بيش 

از سطح معيني است: در راس��تاي جلوگيري از فرار 
مالياتي اشخاصي كه گردش حساب بانكي آنها بيش 
از آستانه )اشخاص حقيقي بيش از ۳۰ ميليارد ريال 
و اشخاص حقوقي بيش از ۱۰۰ ميليارد ريال( باشد. 
علاوه بر تس��ليم اظهارنامه در موعد مقرر بايد معين 
كنند اين ميزان گردش حساب بابت چه فعاليت هايي 
بوده است. در صورتي كه فعاليت ها مشمول كالاهايي 
كه نياز مصرفي خانوارها است )اعم از اساسي و بادوام( 
و فلزات گرانبها و ارز و ساير مصاديقي نباشد كه توسط 
هيات وزيران اعلام شده است، مشمول ماليات اضافي 

نخواهد شد و تنها ماليات مربوطه اخذ خواهد شد.
2-حذف چك هاي مس��افرتي و قيد كردن موضوع 
فعالي��ت در بخش ش��رح چك هاي ع��ادي: اغلب 
اش��خاصي كه تمايل به استفاده از كارتخوان ندارند 
از طرين چك هاي مسافرتي اقدام به مبادلات پولي 
خود مي كنند كه اين موارد در گردش حساب هاي 
بانكي آنها لحاظ نمي ش��ود. بر اين اس��اس و ايجاد 
محدودي��ت در انج��ام اين مبادلات لازم اس��ت به 
اس��كناس هاي رايج اكتفا شده و گردش هاي بانكي 
مبناي خريد و فروش ها باش��د ك��ه در اين صورت 
استفاده از اس��كناس براي خريد و فروش سكه بهار 
آزادي و ارز بس��يار محدودكننده خواهد بود. البته 
در اين راستا، پرداخت بانكي با اسكناس بايد سقف 
روزانه معيني داشته باشد و هر كد ملي نتواند در روز 
پيش از ميزان تعيين شده از شعب اسكناس دريافت 
نمايد. مجموع اين اقدامات مي تواند موجب كاهش 
دريافت و پرداخت هاي خارج از سيستم بانكي گردد. 
در خصوص س��اير چك هاي بانكي كه در آن جهت 
پرداخت قيد مي ش��ود هر فعاليتي كه قيد مي شود، 
در ابتدا، مشمول ماليات همان فعاليت خواهد شد، 
اما در صورتي كه مودي نتواند اثبات كند كه فعاليت 
قيد ش��ده، در ش��رح چك با فعاليت قيد ش��ده در 
اظهارنامه مطابقت دارد، بررسي جهت اخذ ماليات 
فعاليت غيرمولد توسط سازمان امور مالياتي انجام 

خواهد گرفت.

ج( ضمانت هاي اجرايي
۱- محروميت اشخاص متخلف از حقوق اجتماعي: 
كليه اشخاصي كه فعاليت هاي غيرمولد داشته باشند 
و اظهارنامه مالياتي تسليم نكرده باشند به مدت پنج 
س��ال از كليه حقوق اجتماع��ي از جمله حق افتتاح 
حساب بانكي، حق استفاده از گواهينامه رانندگي و 

حق تحصيل محروم خواهند شد.

2- مس��دود نمودن حس��اب هاي بانكي اش��خاص 
متخلف: تمامي بانك ها و موسسات مالي و اعتباري 
موظفند، كليه حساب هاي اشخاص مشمول )داراي 
گردش بيش از حد آستانه تعيين شده( را كه اظهارنامه 
مالياتي مربوطه را در موعد مقرر تس��ليم ننمايند را 

مسدود نمايند.
۳- توقيف خودرو: اش��خاصي كه بيش از يك خودرو 
در هر سال تمليك نمايند، مشمول پرداخت ماليات و 
ماليات اضافي خواهند بود و در صورتي كه در پرداخت 
اين ماليات بيش از يك ماه تأخير نمايند، مش��مول 
توقيف اتومبيل و محروميت از حقوق اجتماعي اشاره 

شده خواهند شد.

د( معافيت ها
۱- معافيت اشخاص داراي مجوز فعاليت براي خريد 
و فروش كالاهاي مشمول: به طوركلي در اين لايحه، 
اش��خاص حقيقي و حقوقي كه موضوع فعاليت آنها 
مستلزم خريد و فروش و نگهداري كالاهاي موضوع آن 
است، در صورت اخذ مجوز از مراجع ذي صلاح و ارايه 
اطلاعات به س��ازمان امور مالياتي كشور، از پرداخت 

ماليات معاف )مشمول نرخ صفر( خواهند بود.
2- معافيت اش��خاص حقيقي: هر ش��خص حقيقي 
دارنده گواهينام��ه رانندگي داراي ي��ك اتومبيل از 
پرداخت ماليات معاف اس��ت. همچنين هر شخص 
حقيقي تا خريد كمتر از ۵۰ ميليون تومان طلاي آب 
شده يا مسكوك و شمش طلا، مشمول ماليات نيست. 
خريد كالاهاي مذكور به ميزان بين ۵۰ تا ۱۰۰ ميليون 
تومان مش��مول پرداخت ماليات به نرخ 2۵ درصد و 
خريد بيش از ۱۰۰ ميليون تومان مشمول پرداخت 

ماليات مذكور و ماليات اضافي خواهد بود.
۳- معافيت اشخاص حقوقي: كليه اشخاص حقوقي 
به اس��تثناي نمايندگي هاي اتومبيل و شركت هاي 
اجاره اتومبيل ت��ا دو برابر اعضاي هيات مديره ثبت 
شده ش��ركت از پرداخت ماليات معاف هستند. در 
صورت��ي كه تعداد خودروها بي��ش از ميزان مذكور 
گردد، شركت هاي مذكور مشمول پرداخت ماليات 
به نرخ 2۵ درصد عايدي متع��ارف و ماليات اضافي 
خواهند شد. همچنين خريد و نگهداري ارز به منظور 
تأمين مواد اوليه و تجهيزات توليدي و ماموريت هاي 
خارجي كاركنان ش��ركت معاف از پرداخت ماليات 
است. خريد طلا به هر ميزان توسط اشخاص حقوقي 
فاقد مج��وز مربوطه مش��مول پرداخ��ت ماليات و 

ماليات اضافي خواهد بود.
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ترخيص كالاهاي اساسي بدون 
نياز به تمديد ثبت سفارش

ايس�نا|بعد از تاخيري كه در ترخيص بخش��ي از 
كالاهاي اساسي در رابطه با ثبت سفارش آنها ايجاد 
ش��د، گمرك ايران بر اين موض��وع تاكيد كرده كه 
كالاهاي اساسي نيازي به تمديد ثبت سفارش ندارند.

از چندي پيش ترخيص بخشي از كالاهاي اساسي 
در گمرك ها با مش��كل مواجه شد كه عمده دليل 
آن به نياز به تمديد ثبت سفارش برمي گشت. عدم 
تامين ارز يا مشكلات موجود در مورد نقل و انتقال 
ارز موجب تمديد ثبت سفارش شده بود. اما به دنبال 
آن موضوع از سوي گمرك به سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت منعكس و با توجه به اينكه اين كالاها 
قبلا تاييد ثبت سفار ش از دفتر تخصصي مربوطه 
دريافت كرده و واردات آنها انجام ش��ده بود، با اين 
موضوع موافقت شد كه ترخيص كالاها به تمديد 
ثبت س��فارش نياز نداشته باشد. بعد از آن، گمرك 
بخشنامه مربوطه را به گمرك ابلاغ كرد ولي ظاهرا 
بار ديگر ترخيص اي��ن كالاها با تاخير همراه بود. از 
اين رو مجددا از س��وي ارونقي - معاون فني و امور 
گمركي گمرك ايران - موضوع عدم نياز به تمديد 
ثبت س��فارش كالاهاي اساسي به گمرك ها مورد 

تاكيد قرار گرفته است.
كالاهاي اساسي جزو گروه يك كالايي اولويت ارزي 
قرار دارند كه ارز ۴2۰۰ توماني دريافت مي كنند. اين 
در شرايطي است كه با وجود تكليف قانون بودجه براي 
تامين ۱۴ ميليارد دلار به منظور واردات كالاي اساسي 
با نرخ ترجيحي، دولت در نظر داش��ت كه ارز ۴2۰۰ 
توماني را به دليل رانت موجود در آن و مشكلاتي كه در 
رسيدن كالا با ارز ۴2۰۰ توماني به دست مردم وجود 
داش��ت، روند پرداخت را اصلاح كند ولي در نهايت 
اختصاص ارز ۴2۰۰ به كالاهاي اساسي ادامه پيدا كرد.

مردم، قدرت و منافع )41(

نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

   دلايل بيشتر براي افزايش در قدرت بازار
در كنار ابداعات بخش شركتي ما كه چگونه قدرت را 
خلق كنند و نگه دارند، چندين دليل هم براي افزايش 
در قدرت بازار وجود دارد. برخي از افزايش قدرت بازار 
ناشي از تكامل اقتصاد ما است. اين شامل جابه جايي 
در تقاضا به سمت بخش هايي مي شود كه قدرت بازار 
محلي كه بر اشتهار محلي بنا نهاده شده، قابل توجه 
است. ممكن است فقط در يك ناحيه يك دلال فورد يا 
يك عامل خدماتي تراكتور جان دير باشد. تا آن زماني 
كه مشتريان، خودرو يا تراكتورهاي خودشان را براي 
خدمات نزد آن دلال مي برند، اين كار نوعي از قدرت 
بازار را فراهم مي كند كه بنگاه هايي مانند جان دير از 
آن قدرت اكثر منافع شان را استخراج مي كنند حتي 
اگر رقابت، منافع و قيمت ها در بخش توليدي تجارت 

شان را پايين بياورد. 
در همين حال اس��ت كه صنايعي كه در آن انحصار 
طبيعي خوانده مي ش��ود، اهميت فزاينده اي پيدا 
مي كنند. انحصارات طبيعي زماني پيدا مي شوند كه 
مقداري پس انداز هزينه اي از داش��تن يك شركت 

مس��لط بر يك بازار 
به وجود مي آيد مثلا 
در موقعيت هايي كه 
متوس��ط هزينه ها 
با توج��ه به مقياس 
توليد پايين تر است. 
در ه��ر محل��ه اي 
فقط به يك شركت 
توزيع برق يا آب پول 
پرداخت مي ش��ود. 

يكصد سال پيش بس��ياري از صنايع كليدي مانند 
فولاد و خودروسازي فقط با چندين شركت غول آسا 
بر بازار مسلط بودند. رقابت به اين خاطر محدود بود كه 
تازه واردان نمي توانستند به راحتي به مقياس توليدي 
كه براي كاهش هزينه ها لازم بود برسند. اما جهاني 
شدن مقياس بازارها را آنقدر توسعه داده كه حتي اگر 
يك توليد كننده اي مثلا مانند خودروساز، كمتر از چند 
صد هزار خودرو توليد كند به سختي رقابت مي كند، 
بازار جهاني آنقدر بزرگ است كه هنوز تعداد زيادي از 
شركت ها مي توانند به مقياس لازم و مورد نياز برسند .

امروزه در “ اقتصاد جديد “ است كه رقابت محدود شده 
است. در بسياري از ابداعات جديد اقتصادي، هزينه 
پايه تحقيقات رو به جلو و توسعه اي است. هزينه مازاد 
خدمت رساني به يك مشتري اضافي چيزي نيست. 

   تغيير دادن قواعد بازي 
بس��ياري از افزايش قدرت بازار از تغيير دادن قواعد 
صريح بازي برمي خيزد. در ميان مهم ترين قواعد، آن 
قواعدي است كه براي مطمئن شدن از اينكه بازارها 
رقابتي هستند طراحي مي شوند، قوانين ضدانحصاري 
اس��ت كه پيش از اي��ن درب��اره آن صحبت كرديم. 
استانداردهاي تازه اي كه ضدانحصار را پايين تر مي آورد 
خلق قدرت بازار، سوءاستفاده از آن وبهره برداري از آن 
را راحت تر مي سازد و قوانين ضد انحصار ما با تغيير 

اقتصاد تغيير نكرده است.
اعم��ال ضعيف قواعد موجود نيز يك نقش��ي را ايفا 
مي كنند، مثلا، تعداد پرونده هاي كمي كه در دوران 
دولت رياست جمهوري جورج دبليو بوش و اوباما به 
دادگاه آورده شد. در س��ال 2۰۱۵، ادغام ها و خريد 
سهام - شركت هايي كه به همديگر متصل مي شدند 
تا قدرت بزرگ تر و بيشتري بگيرند - به ۴.7 تريليون 
دلار رس��يد - و اين تمام آسيبي نيست كه به رقابت 
وارد شد. سياست ناكافي رقابت به آنهايي كه مقداري 
قدرت بازار دارند مانند گوگل، فيس بوك و آمازون اين 
امكان را مي د هد كه از قدرت بهره برداري كنند، آن را 
تقويت كنند و بسطش بدهند و آن را پايدار هم بسازند. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

خبر كلان



بانك و بيمه4اخبار

رئيس كل بانك مركزي در نامه به رييس جمهور خواستار شد

عبور عرضه ارز صادراتي در نيما از مرز ۱۷ ميليارد يورو

پيگيري  تعهدات ارزي ايفا نشده

پيش بيني افزايش بهاي جهاني طلا درهفته آينده 

گروه بانك و بيمه |
عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي با ارسال 
نامه اي به رييس جمهوري ب��ا تاكيد بر اهتمام ويژه 
وزارتخانه هاي دريافت كننده ارز دولتي براي واردات 
دارو و كالاهاي اساسي، پيگيري تعهدات ارزي ايفا 
نشده 4 وزارتخانه  را خواستار شده است. در اين نامه 
همتي از عدم بازگشت و ايفاي ارز دولتي تخصيص 
داده شده به شركت هاي دارويي، تجهيزات پزشكي 
و تامين كننده كالاهاي اساس��ي خبر داده اس��ت. 
رييس جمه��ور ني��ز در نامه اي به چه��ار وزارتخانه 
صنعت، معدن وتجارت، جهاد كشاورزي، تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي و بهداشت و درمان و آموزش پزشكي 
از دستگاه ها و ش��ركت هاي دولتي خواسته تا فورا 
پاسخ دهند چرا چنين تخلفي صورت گرفته است.

به گزارش »تعادل«، با توجه به اس��امي ش��ركتهاي 
نام ب��رده در نامه ريي��س كل بانك مرك��زي به نظر 
مي رس��د كه برخي از اين ش��ركت ها در حوزه دارو و 
كالاهاي اساس��ي متعلق به زيرمجموعه هاي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي باشند كه با وجود دريافت 
ارز دولتي تاكنون نسبت به ايفاي تعهدات ارزي خود 

اقدامي نكرده اند.
ريي��س كل بان��ك مرك��زي با ارس��ال نام��ه اي به 
رييس جمهور، اس��امي متخلفان ارز دولتي را اعلام 
ك��رد؛ حس��ن روحاني ه��م در پي نوش��ت اين نامه 

خواستار پاسخگويي فوري 4 وزير شد.
همتي در نامه اي به حسن روحاني، رييس جمهوري 
اسامي افراد و مجموعه هايي كه با تاييد دستگاه هاي 
دولتي اق��دام به ثبت س��فارش و دريافت ارز 4۲۰۰ 
توماني از بانك مركزي كرده اند اما هنوز كالاي مورد 

نظر را به كشور وارد نكرده اند اعلام كرد.
در بخشي از اين نامه خطاب به رييس جمهور تاكيد 
شده اس��ت: وفق قوانين و مقررات ذيربط بانك هاي 
عامل نس��بت به معرفي گيرندگان ارزهاي مزبور به 
س��ازمان تعزيرات حكومتي در صورت عدم واردات 
كالا ظرف م��دت مقرر و عدم برگش��ت ارز دريافتي 

اقدام مي نمايند.
همچنين حس��ن روحان��ي، رييس جمه��ور نيز در 
پي نوش��ت اين نامه به صراحت خطاب به چهار وزير 
كابينه خود دس��تور داده كه فوراً پاسخ دهند كه چرا 

چنين تخلفي رخ داده است؟

متن كامل نامه ارسالي از سوي عبدالناصر همتي به 
حسن روحاني و نيز نامه محمود واعظي به چهار عضو 
كابينه رضا رحماني وزير صنع��ت، معدن و تجارت، 
محمود حجتي وزير جهاد كش��اورزي، سعيد نمكي 
وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي و محمد 
شريعتمداري وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي خواستار 
اهتمام ويژه وزارتخانه هاي ذيربط در پيگيري تعهدات 
ارزي ايفا نش��ده دريافت كنندگان ارز واردات دارو و 

كالاهاي اساسي شده است: 
همان گونه كه اس��تحضار دارند تأمي��ن به موقع و 
مكفي كالاهاي اساسي و دارو به لحاظ نقش و اهميت 
استراتژيك آن در س��بد كالاهاي خانوار، همواره از 
جايگاه و اهميت ويژه اي در برنامه و اقدامات دولت 
محترم و متعاق��ب آن، بانك مركزي برخوردار بوده 
است. به گونه اي كه تخصيص و تأمين ارز مربوطه در 

سال هاي اخير، همواره با نرخ هاي ترجيحي صورت 
پذيرفته اس��ت. اين موضوع )تأمي��ن ارز كالاهاي 
اساس��ي و دارو در س��ال ۹۷( ب��ا توجه به ش��رايط 
ويژه كشور، تش��ديد تحريم هاي يكجانبه از جانب 
دولت امريكا و تحديد صادرات و مانع ارزي كش��ور، 
محدود و بس��ته ش��دن كانال هاي بانك��ي اهميتي 
دوچندان يافته و اي��ن بانك مديريت تقاضاي ارز را 
در اولويت اول برنامه ها و اقدامات اجرايي خود قرار 
داد و در اين ارتباط با برگزاري جلس��ات متعدد، با 
دس��تگاه هاي متولي تاييد تخصي��ص ارز براي اين 
كالاها يعني وزارت جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )متولي اصلي ثبت س��فارش واردات كالا( و 
تش��ريح وضعيت منابع و ذخاير ارزي كشور و انجام 
هماهنگي هاي لازم و تأمين س��هميه ارزي هر يك 

از دستگاه هاي متولي در راستاي مديريت تقاضاي 
ارز اقدام نمود. حال با وجود تمام تلاش هاي به عمل 
آم��ده و تخصيص و تأمين ارز ب��راي واردكنندگان 
مورد تاييد داراي ثبت س��فارش، دس��تگاه هاي ياد 
شده متأسفانه حسب اطلاعات س��امانه رفع تعهد 
ارزي اين بانك، به نظر مي رسد بخش قابل توجهي 
از تعهدات ارزي مربوط به ورود كالا به كشور، با وجود 
تأمين ارز و انقضاي مهلت قانوني به صورت رفع تعهد 
نشده، بوده و اسناد و مدارك سالانه مبتني بر ورود 
و ترخيص قطعي كالاهاي مورد اشاره در سامانه به 

ثبت نرسيده است.
با عنايت به مراتب فوق و ضمن ارسال ليست پيوست 
حاوي اطلاعات ميزان ارزهاي تأمين شده و تعهدات 
ارزي ايجاد و ايفا نشده برخي از واردكنندگان مربوطه، 
خواهشمند است دس��تور فرماييد با وزارتخانه هاي 

ياد شده ضمن اهتمام و توجه جدي به ورود به موانع 
كالا به كش��ور، پيگيري و اتخاذ تدابير ويژه نسبت به 
ترغيب واردكنندگان مزبور جهت تسريع در واردات 

كالاهاي ياد شده، اقدامات لازم به عمل آورند.
بديهي است وفق قوانين و مقررات ذيربط، بانك هاي 
عامل نس��بت به معرفي گيرندگان ارزهاي مزبور به 
س��ازمان تعزيرات حكومتي در صورت عدم واردات 
كالا ظرف م��دت مقرر و عدم برگش��ت ارز دريافتي 

اقدام مي نمايند.
 بر روي اين نامه، روحاني دستوري صادر كرده است كه 
در آن آمده است: »دستگاه هاي دولتي و شركت هاي 

دولتي فوراً پاسخ دهند كه چرا تخلف شده است؟«
بر اين اساس، محمود واعظي با ارسال نامه اي به رضا 
رحماني وزير صنعت، معدن و تجارت، محمود حجتي 
وزير جهاد كشاورزي، س��عيد نمكي وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي و محمد شريعتمداري وزير 
تعاون، كار و رف��اه اجتماعي اعلام ك��رد: نامه مورخ 
1۲ خ��رداد ۹8 بانك مركزي و ضميمه آن با موضوع 
درخواست اتخاذ تدابير لازم در جهت تعهدات ارزي 
ايفا نشده دريافت كنندگان ارز واردات دارو و كالاهاي 
اساس��ي كه تصوير آن به پيوست ارسال مي شود، به 
استحضار رياست محترم جمهوري رسيده، پي نوشت 
فرمودند »دستگاه هاي دولتي و شركت هاي دولتي 

فوراً پاسخ دهند كه چرا تخلف شده است؟«

    واكن�ش وزير كار درباره نامه ارزي همتي 
به رييس جمهور

در همين حال محمد ش��ريعتمداري وزير كار درباره 
ارسال نامه رييس كل بانك مركزي به رييس جمهور 
مبني بر اهتمام وزارت كار براي پيگيري تعهدات ارزي 
ايفا نشده توضيح داد. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در گفت وگو با ايسنا، درباره نامه رييس كل بانك مركزي 
براي پاسخگويي در خصوص عدم ايفاي تعهدات ارزي 
در قبال واردات كالا، ضمن اظهار بي اطلاعي از اين نامه 
گفت كه نامه را هنوز ندي��ده و پس از آنكه نامه را ديد 

مي تواند درباره آن پاسخ بدهد.
در همين راستا يك منبع آگاه در وزارت كار گفت: بعيد 
مي دانم كه اين موضوع جديد باشد.وي احتمال داد كه 
اين نامه به حوزه هلدينگ ها، شركت ها و صندوق هاي 

تابعه مرتبط باشد.

گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|
ن��رخ دلار در صرافي هاي بانكي روز يكش��نبه 6 مرداد 
۹8 ب��ه رقم 1۲ هزار و ۲۰۰ تومان رس��يد. نرخ دلار در 
صرافي هاي مجاز بانكي و ملي به 1۲۲۰۰ تومان و يورو 
به 14 هزار تومان رسيد. در سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي 
دلار 1۲15۰ و يورو به 1385۰ تومان رسيد. در ساعات 
عصر يكشنبه نيز نرخ دلار در بازار آزاد به 1۲۰۹۰ تومان 

رسيد و كاهش قابل توجه داشته است. 
به گزارش تعادل، به دنبال اين تحولات، و اعلام هر اونس 
به قيمت 141۹ دلار، قيمت طلا و سكه نيز كاهش يافت 
و هرگرم 18 عيار 4۰۷ هزار تومان، مظنه مثقال 1۷ عيار 
يا طلاي آب شده 1 ميليون و ۷5۷ هزار تومان، سكه طرح 
جديد 4 ميليون و ۲۰۰ هزار، نيم سكه ۲ ميليون و3۰۰، 
ربع س��كه 1 ميليون 4۷۰ هزار، سكه گرمي ۹8۰ هزار 

تومان تومان اعلام شده است. 
به عبارت ديگر، بازار طلا و سكه با كاهش قيمت همراه 
بوده و قيمت سكه تمام بهار آزادي طرح جديد در بازار 
يكشنبه به چهار ميليون و ۲35 هزار تومان رسيده كه 
15 هزار تومان كاهش داشته و هر گرم طلاي 18 عيار 
نيز 4۰۹ هزار و ۷58 تومان قيمت دارد كه 3۰۰۰ تومان 
كاهش داشته است. سكه طرح قديم با قيمتي معادل 
چهار ميليون و 15۰ هزار تومان داد و ستد مي شود كه با 
كاهش ۲۰ هزار توماني مواجه بوده، اين در حالي است كه 
قيمت نيم سكه دو ميليون و ۲8۰ هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 45۰ هزار تومان و سكه گرمي ۹5۰ هزار 
تومان است كه نيم سكه ۲۰ هزار تومان كاهش و سكه 
گرمي 1۰ هزار تومان افزايش داش��ته است، همچنين 

قيمت ربع سكه ثابت بوده و تغييري نداشته است. 
همچنين صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار را 
15۰ تومان افزايش دادند؛ بطوري كه قيمت خريد دلار 
در اين صرافي ها 1۲ هزار و 5۰ تومان و قيمت فروش آن 

1۲ هزار و 15۰ تومان است.هر يورو را به قيمت 13 هزار و 
۷5۰ تومان مي خرند و 13 هزار و 85۰ تومان مي فروشند 

كه 5۰ تومان افزايش داشته است.
بانك ها نيز شش��م مرداد قيمت دلار را افزايش دادند؛ 
به طوري كه قيمت خري��د دلار در بانك ها به 11 هزار 
و 848 تومان رس��يد. هر يورو را 13 هزار و 18۹ تومان 
مي خرند وهر پوند انگليس در ش��عب ارزي بانك ها به 

قيمت 14 هزار و 688 تومان خريداري مي شود.
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش 
آن در بازار بالاتر اس��ت؛ بطوري ك��ه قيمت فروش ارز 
مسافرتي در بانك ها 13 هزار و 85۲ تومان اعلام شده 
كه با احتس��اب كارمزد به حدود 14 هزار و ۲۰۰ تومان 
مي رسد. نرخ دلار در روزهاي گذشته بين كانال هاي 11 
و 1۲ هزار تومان در نوسان بود كه البته روند حركت آن 
نزولي است. اين موضوع، ريسك سرمايه گذاري در بازار 
ارز را افزايش داده و زمينه خروج برخي دلالان از اين بازار 
را فراهم كرده است.  صرافي هاي بانكي در ساعت 13 و 
3۰ دقيقه هر دلار را 1۲ هزار و1۰۰ تومان خريداري و به 
نرخ 1۲ هزار و ۲۰۰ تومان به فروش رساندند.بهاي خريد 
هر يورو در صرافي هاي بانكي نيز 13 هزار و 8۰۰ تومان 
و فروش آن 13 هزار و ۹۰۰ تومان ش��د. ميانگين بهاي 
هر يورو در آخرين روز كاري گذشته در سامانه سنا 13 
ه��زار و 8۰5 تومان و هر دلار 1۲هزار و 11۷ تومان بود. 
همچنين نرخ فروش هر حواله يورو در سامانه نيما به 1۲ 
هزار و 8۹۹ تومان رس��يد، حواله هر دلار نيز 11 هزار و 

4۰۲ تومان فروخته شد.

   عبور عرضه ارز صادراتي در نيما
از مرز ۱۷ ميليارد يورو

 ميزان عرضه ارز صادراتي در س��امانه نيم��ا از ابتداي 
راه اندازي اين س��امانه تا پايان تير امس��ال براي تامين 

كالاهاي وارداتي مورد نياز كشور به 1۷ ميليارد و 35۷ 
ميليون يورو رسيد.سامانه نيما از ارديبهشت پارسال پس 
از تعديل سياست هاي ارزي دولت به عنوان مرجع تعيين 

نرخ خريد و فروش حواله هاي ارزي تعيين شد.
با راه اندازي سامانه نيما، صادركنندگان و واردكنندگان 
بايد معاملات ارزي خود را در بستر اين سامانه به ثبت 
برسانند.س��امانه نيما به عنوان يك��ي از مهم ترين ابزار 
براي مديريت بازار ارز به ش��مار مي رود كه در ماه هاي 
اخير با جذب ارز ناش��ي از ص��ادرات و اختصاص آن به 
واردكنندگان براي واردات كالاهاي مورد نياز كش��ور، 
نقشي مهم در ثبات ارزي ماه هاي اخير داشته است.روند 
عرضه ارز صادراتي در سامانه نيما در ماه هاي اخير پس 
از اعلام سياست هاي جديد بانك مركزي رشد بيشتري 
داشته است. در سال ۹۷ در مجموع 11 ميليارد و 3۰۹ 
ميليون يورو در سامانه نيما، ارز عرضه شده است.ميزان 
فروش ارز صادراتي در سامانه نيما از ابتداي سال ۹8 تا 
پايان تير امسال نيز به 6 ميليارد و 48 ميليون يورو رسيده 
است.از زمان راه اندازي اين س��امانه، بيشترين ميزان 
فروش ارز در اسفند پارسال با دو ميليارد و 81۲ ميليون 

يورو انجام شده است.
پس از آن ارديبهشت امسال با دو ميليارد و 154 ميليون 
ي��ورو و مهر ۹۷ با دو ميليارد يورو در جايگاه هاي بعدي 
قرار دارند.كمترين فروش ارز در نيما نيز در تير ۹۷ رخ 
داد كه طي آن 43۲ ميليون يورو به فروش رسيده است.

بسته سياس��تي نحوه برگش��ت ارز حاصل از صادرات 
در س��ال ۹8 و نح��وه رفع تعه��د ارز صادراتي س��ال 
13۹۷ صادركنن��دگان در بهار امس��ال توس��ط بانك 
مركزي ابلاغ شده است.در سياست گذاري هاي جديد، 
صادركنندگاني ك��ه بيش از ۷۰ درصد از ارز ناش��ي از 
ص��ادرات را در س��امانه نيما عرضه كرده اند، تش��ويق 
مي شوند.بر اساس سياست هاي جديد، ميزان بازگشت 

ارز پتروش��يمي ها به چرخه اقتصادي در سال 13۹8 
شامل حداقل 6۰ درصد در س��امانه نيما، حداكثر 1۰ 
درصد اس��كناس و بقيه واردات در مقابل صادرات خود 
تعيين شده است.ساير صادركنندگان بايد حداقل 5۰ 
درصد ارز خود را در سامانه نيما عرضه كنند و حداكثر 
تا ۲۰ درصد به صورت اسكناس و بقيه واردات در مقابل 
صادرات خود يا س��اير اشخاص نس��بت به برگشت ارز 

حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي اقدام كنند.

    افزايش قيمت جهاني طلا در هفته  آينده 
نتايج نظرس��نجي هفتگ��ي كيتكونيوز حاكي اس��ت 
كارشناسان وال استريت و سرمايه گذاران بر اين باورند 
بهاي جهاني طلا در در هفته جاري كه قرار است نشست 
بانك مركزي امريكا برگزار شود، با افزايش روبرو خواهد 
شد. به گزارش كيتكونيوز، سرمايه گذاران براين باورند 
كه بانك مركزي امريكا نرخ  بهره را كاهش مي دهد و اين 
مساله سبب تنزل ش��اخص ارزش دلار خواهد شد.بر 
اس��اس اين گزارش، كاهش شاخص ارزش دلار سبب 

افزايش سرمايه گذاري در بازار طلا مي شود.
بر اس��اس گزارش هاي خبري، قيمت هر اونس طلا در 

پايان آخرين معاملات صورت گرفته در هفته گذشته 
)جمعه چهارم مرداد( با سه دهم درصد افزايش به يك 

هزار و 418 دلار و 58 سنت رسيد.
انتش��ار آمارهاي ضعيف از نرخ تورم امريكا بر آمارهاي 
مثبت رشد اقتصادي اين كشور تاثير گذاشت و سبب 
افزايش بهاي جهاني طلا در روز جمعه شد. اين در حالي 
است كه قيمت طلا پنجشنبه هفته گذشته با كاهش 
قابل توجهي روبرو ش��ده بود.قيمت طلا در بازار امريكا 
هم در پايان معاملات ديروز با س��ه دهم درصد رشد به 

يك هزار و 41۹ دلار و 3۰ سنت رسيد.
اكنون تمركز اصلي بازار بر نشست اين هفته فدرال رزرو 
متمركز شده، چنانچه نرخ بهره كاهش يابد، ارزش دلار 
نيز با كاهش روبرو خواهد شد و اين مساله سبب افزايش 

بهاي جهاني طلا خواهد شد.
بهاي ه��ر اونس ط��لا هنگامي ك��ه در اواي��ل ماه مه 
)ارديبهشت-خرداد( به رقم يك هزار و ۲65 دلار و 85 
سنت سقوط كرد، به سبب چشم انداز مثبت سياست 
پولي بانك هاي مركزي بزرگ جهان، نشانه هاي كندي 
رشد اقتصاد امريكا و تنش هاي جغرافيايي سياسي، بيش 

از 1۲ درصد يا 15۰ دلار افزايش يافت.

اميرحسين غفاري نژاد- ليلا دهقان نيري |
برخلاف اقتصاد ايران، شواهد بين المللي بيانگر آن است 
كه در طول دوره هاي ركود، بازدهي بانك ها بطور متوسط 
پايين تر از بازدهي كل بازار س��هام بوده است. علت اين 

مغايرت چيست؟
دوره هاي ركود اقتصادي در اشكال و اندازه هاي مختلف 
رخ داده و متاثر از علل متفاوتي هس��تند كه در احصاي 
برخ��ي از مهم ترين عوام��ل اثرگذار بر آنه��ا مي توان به 
ش��وك هاي اقتص��ادي، بروز بح��ران در بخ��ش مالي، 
ش��وك هاي ارزي يا عوامل خارجي مانند شوك قيمت 
نفت و حتي بلاياي طبيعي نظير زلزله اش��اره كرد؛ اين 
بحران ها سريعا بر بازارهاي مالي اثر گذاشته و آنها را دچار 

شوك هاي غيرمنتظره مي كنند.
نگاهي به وضعيت اقتصاد ايران كه طي دهه ۹۰ با نوسانات 
ش��ديد و دوره هاي ركود طولاني مواجه ش��ده، نش��ان 
مي دهد كه در دوره هاي ركودي، بازدهي سهام بانك ها، 

بطور متوسط بهتر از بازدهي كل بازار سهام بوده است. اما 
اين امر بر خلاف رفتار سهام بانك هاي كشورهاي عضو 
سازمان همكاري و توسعه اقتصادي )OECD( در طول 
دوره بحران مربوط به سال هاي ۲۰۰8-۲۰۰۷ است. بروز 
ركود جهاني در اين مقطع منجر به بحران بدهي اروپا نيز 
شد. شواهد موجود در كشورهاي OECD بيانگر آن است 
كه بازدهي بانك ها بطور متوسط بدتر از بازدهي كل بازار 
سهام در طول دوره هاي ركودي بوده است؛ اما اين تفاوت 
در واكنش سهام بانك هاي كشور در مقايسه با كشورهاي 
پيشرفته عضو OECD از كجا نشأت مي گيرد؟ آيا اين امر 
انعكاسي از عملكرد مطلوب بانك هاي كشور در بازار پول 
بوده اس��ت؟ بررسي ها و شواهد آماري حاكي از آن است 
كه حلقه مفقوده در اين تحليل، وجود تورم ساختاري و 
بلندمدت در اقتصاد ايران است. به نظر مي رسد بررسي 
تحولات دهه جاري به دليل وجود دو شوك ارزي در اين 
دوره و بروز تورم هاي شديد، توضيح دهنده مناسبي براي 

اين ش��رايط بانك هاست. بايد متذكر ش��د كه از ابتداي 
دهه ۹۰ تا پايان س��ال ۹۷، از مجموع 3۲ فصل موجود، 
در 18 فصل ش��كاف رك��ودي در اقتصاد اي��ران وجود 
داشته كه در آن مقطع اقتصاد ايران بطور متوسط تورم 
دو رقمي را تجربه كرده و رقم آن در مقايسه با دوره هاي 
شكاف تورمي )رونق(، تقريبا دو برابر بوده است. معمولا 
ركود همراه با تورم ي��ا ركود تورمي )stagflation( در 
اقتصاد هاي پيشرفته، با بالارفتن بهاي تمام شده كالاي 
توليد شده در اثر افزايش ناگهاني عوامل توليد مثل سطح 
دستمزدها يا مواد اوليه رخ مي دهد. اما در كشور در حال 
توسعه  اي نظير ايران پديده ركود تورمي اساسا به دليل 
عدم تعادل هاي ساختاري و وابستگي به صادرات يك يا 
چند ماده اوليه اس��ت كه با افزايش قيمت آن محصول، 
درآمد و رونق اقتصادي در آن كشور پديد مي  آيد، اما به 
هنگام كاهش قيمت آن محصول در بازار جهاني، تقاضا و 
به تبع آن فعاليت  هاي اقتصادي به شدت كاهش مي  يابد، 

در حالي  كه متغيرهاي پولي به جاي كاهش، دچار افزايش 
خواهند شد. در اين زمان، زمينه  هاي رشد قيمت  ها در 
كنار ركود اقتصادي به وجود مي  آيد. از اين رو مش��كل 
اصلي شكل گرفته از ابتداي دهه ۹۰، وقوع پديده ركود 
تورمي در اكثر فصل ها بوده است. در اين ميان بانك ها پس 
از وقوع شوك هاي ارزي و تورم متعاقب آن، نوعا به افزايش 
سرمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها پرداخته و از اين رو 
سهام آنها با جذابيت بالاتري در مقايسه با وضعيت كلي 
بازار مواجه شده است؛ زيرا در نظام اقتصادي مشتمل بر 
چند نرخ ارز، اختلاف شديد ميان بهاي تمام شده )ارزش 
تاريخي( دارايي هاي ثابت و سرمايه گذاري هاي بلندمدت 
با ارزش هاي جديد و جاري آنها ايجاد مي شود. ارزش هاي 
جاري در حقيقت نمايانگر واقعيت  هاي اقتصادي هستند 
و اين اختلاف س��بب خواهد ش��د كه اطلاعات موجود 
براي گرفت��ن تصميم هاي اقتصادي، نارس��ا و غيرقابل 

توجيه شوند.
تجديد ارزياب��ي دارايي ها يكي از روش هايي اس��ت كه 
نقصان اطلاعات را تا حدي رف��ع مي كند. اما بايد توجه 
كرد كه در عمليات واسطه گري بانك ها آنچه كه موجب 

تقويت عملكرد آنها و اثرگذاري بر اقتصاد مي شود، جذب 
نقدينگي مازاد واقعي در جامعه و تجميع س��رمايه هاي 
خرد در قالب س��پرده گيري يا افزايش سرمايه با مفهوم 
آورده نقدي س��رمايه گذاران اس��ت. با جذب منابع، به  
خصوص منابع پايدار و بلندمدتي همچون آورده نقدي 
س��رمايه گذاران، بانك ها قادر به تخصيص بهينه منابع 
خواهند بود و توانايي اعطاي تس��هيلات به بخش هاي 
مختلف اقتصادي را خواهند داشت. روش افزايش سرمايه 
از محل تجدي��د ارزيابي، موج��ب ورود منابع جديد در 
بانك ها نشده و تنها متناسب با افزايش ارزش دارايي هاي 
ثابت )با نقدشوندگي كمتر(، بخش حقوق صاحبان سهام 
ترازنامه نيز متاثر گشته و ساختار سرمايه تغيير مي كند؛ 
در واقع در روش افزايش س��رمايه از محل مازاد تجديد 
ارزيابي دارايي ها، بانك ها صرفا شكل بهتري از ساختار 
سرمايه خود را احتمالا با هدف كاهش نسبت هاي اهرمي 
و ريس��ك ناشي از آن طي س��ال هاي اخير ارايه داده اند. 
بنابراين بازدهي بالاتر بانك ها در مقايسه با بازدهي كل در 
دوره هاي ركود، بيانگر عملكرد بهتر اين بخش از اقتصاد 

كشور در مقايسه با ساير بخش ها نبوده است.
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معاملات برخط كارگزاري 
در شعبه  بابل  پاسارگاد

بانك پاس��ارگاد به منظ��ور رف��اه حال مش��تريان 
 و در راس��تاي اراي��ه خدم��ات معام��لات برخ��ط 
)Online Trading(، زمينه ارايه اين خدمات را 
در ش��عبه بابل فراهم كرد.  به گزارش روابط عمومي 
بانك پاس��ارگاد، كارش��ناس ش��ركت كارگ��زاري 
بانك پاس��ارگاد، از تاريخ ۷ تا 1۰ امرداد سال 13۹8 
در شعبه بابل، ضمن ارايه نام كاربري و رمز عبور براي 
انجام معاملات برخط كارگزاري و ساير خدمات مربوط 
به آن، پاسخگوي سوالات مراجعه كنندگان نيز خواهند 
بود.  گفتني است شركت كارگزاري بانك پاسارگاد به 
عنوان يكي از كارگزاران پيشرو در ارايه خدمات به روز 
مبتني بر فناوري هاي نوين، ارايه دهنده خدمات به روز 
و كارآمد معاملات برخط )Online Trading(، به 
كليه متقاضيان حقيقي و حقوقي است تا با بهره  گيري 
از آن، امكان خريد و فروش سهام را به صورت اينترنتي 
و آنلاين براي خود فراهم كنند.از مزاياي به كارگيري 
اين سيستم، حذف هرگونه مراجعه حضوري به بانك 
و كارگ��زاري و انجام كليه مراحل فرآيند معاملات از 
طريق سيستم آنلاين در كمترين زمان ممكن است.

توضيح پاسارگاد در خصوص 
حمله به مسوول شعبه آمل

روابط عمومي بانك پاسارگاد در پي انتشار اخباري 
مبني بر حمله به مسوول يكي از شعبه هاي اين بانك 
در شهر آمل توضيحاتي ارايه داد.  به اطلاع هم ميهنان 
 گرامي مي رساند؛ متأس��فانه در روز يكشنبه مورخ 
6 مرداد، مسوول يكي از شعبه هاي بانك پاسارگاد در 
شهر آمل، مورد حمله فردي قرار گرفت. علت مراجعه 
وي به شعبه آمل، انجام امور مالي نبوده؛ بلكه به منظور 
اعتراض به انس��داد و برداشت وجه از حساب وي بنا 
به دستور مقامات قانوني در يكي ديگر از شعبه هاي 
اين بانك بوده است. نامبرده پيش از مراجعه به شعبه 
خشمگين و عصباني بوده و با برنامه ريزي قبلي، قصد 
سوء براي ارتكاب جرم داشته است. مطابق اعلام اداره 
آگاهي آمل، مايع استفاده شده توسط مرتكب، اسيد با 
غلظت نه چندان بالا بوده كه روي تمام صورت مسوول 
شعبه و قسمت زيادي از دست يكي از نگهبانان شعبه 
ريخته شده است. مداوا روي مجروحين ادامه دارد و 
براي انجام اقدامات درماني گسترده تر به تهران منتقل 
شدند. لازم به ذكر است شعبه آمل طبق روال معمول، 
در حال ارايه خدمات بانكي به مشتريان، بدون وقفه 
بوده و آنچه در خبرها مبني بر تأخير در پاسخگويي 
به مش��تري ذكر ش��ده اس��ت، كذب محض است. 
بانك پاسارگاد ضمن آرزوي سلامتي براي مسوول 
شعبه  آمل، تا احقاق كامل حق ايشان، اين موضوع را از 

طريق مراجع قضايي پيگيري خواهد كرد.

حمايت بانك ها از بخش توليد
رحيم زارع سخنگوي كميس��يون ويژه حمايت از 
توليد ملي مجلس بر ضرورت حمايت بيشتر بانك ها 
از بخش توليد در كشور تاكيد كرد. زارع در گفت وگو با 
ايبِنا، گفت: اصلاح نرخ سود بانكي به ويژه در تسهيلات 
اعطايي به بخش توليد لازم است. نماينده مردم آباده 
در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه در بسياري از 
كشورهاي پيشرفته دنيا ارايه تسهيلات به واحدهاي 
توليدي با نرخ سود ناچيز و حتي صفر درصد محاسبه 
مي ش��ود، تصريح كرد: در شرايط فعلي اقتصاد كه 
بسياري از واحدهاي توليدي در كشور مشكل دارند، 
دولت به ويژه بانك مركزي بايد با رونمايي از بسته هاي 
حمايتي از توليد به رون��ق دوباره آنها كمك كنند. 
وي از برگزاري نشست هاي تخصصي با بسياري از 
واحدهاي توليدي خبر داد و افزود: لازم است بانك ها 
پس از تاييد اظهارات توليد كنندگان نسبت به ارايه 
تسهيلات ارزان به آنها اقدام كنند. اين نماينده مردم 
در مجلس دهم با بيان اينكه بانك ها بايد بدانند كه 
اگر در ارايه تس��هيلات به واحدهاي توليدي پيش 
قدم شوند به نوعي در رونق اقتصادي و حتي كاهش 
مطالبات خود پيش قدم شده اند، تصريح كرد: رونق 
توليد و ارايه تسهيلات ارزان از سوي بانك ها همچون 
زنجيره اي در كشور بوده و به هم مرتبط هستند. زارع 
با بيان اينكه دولت و به ويژه بانك مركزي بايد با وضع 
بخش��نامه اي واحدهاي توليدي را در اولويت ارايه 
تسهيلات ارزان قرار دهد، گفت: واحدهاي توليدي از 
جمله واحدهاي محق در دريافت تسهيلات هستند، 
از اينرو با سخت گيري نبايد زمينه انزوا و حتي تعطيلي 

آنها را فراهم كرد

رسيدگي به پرونده هاي مالي 
در پليس آگاهي و فتا

مالباختگان در كلاهبرداري هاي مالي از طريق كپي 
كردن كارت بانكي، برداشت اينترنتي و انتقال وجه با 
عنوان مسابقات تلفني و تلويزيوني براي پيگيري پرونده 
بايد اقداماتي را در پليس فتا و آگاهي انجام دهند. به 
گزارش ايبِنا، مالباختگان در كلاهبرداري هاي مالي 
از طريق كپي كردن كارت بانكي با اسكيمر، برداشت 
اينترنتي و انتقال وجه از طرف خود ش��اكي با عنوان 
مس��ابقات تلفني و تلويزيوني براي پيگيري پرونده 
بايد اقداماتي را در پليس فتا و آگاهي انجام دهند كه 
مراحل اين پيگيري براي بررسي بيشتر پرونده به شرح 
زير است:  برداش��ت اينترنتي: مالباختگان كه مورد 
كلاهبرداري از طريق برداشت اينترنتي قرار گرفته اند، 
ابتدا بايد با دريافت پرينت كامل حساب بانكي تا تاريخ 
برداشت مشكوك و غيرمجاز نسبت به مراجعه به دفاتر 
خدمات الكترونيك قضايي مراجعه كنند؛ سپس اين 
افراد با ثبت ش��كايت با موضوع برداشت از حساب به 
همراه پرينت حساب بانكي و دستور قضايي به پليس فتا 
براي پيگيري و ادامه روند شكايت مراجعه كنند. انتقال 
وجه از طرف شاكي با عناوين كلاهبرداري هايي از جمله 
راديو جوان، برنده شدن پيامكي و ...: شهرونداني كه از 
سوي كلاهبرداران دچار سوءاستفاده و انتقال وجه با 
عناوين مسابقات تلفني و تلويزيوني به عنوان رايج ترين 

شگرد كلاهبرداري مالي در كشور هستند.

يادداشت

پارادوكس بازدهي بالاتر بانك ها 



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«وضعيتحالوآيندهبازارسرمايهرابررسيميكند

پايان بازي حركت سينوسي سهام
گروه بورس| 

پس از طوفان نوسان يك س��اله در بازار سهام، در روزهاي 
اخير شاهد بازاري آرام بوديم كه به پيش بيني تحليلگران 
و كارشناسان بازار، ديگر قرار نيست حركت هاي جهشي 
ش��ارپي به همراه داشته باش��د. اين گزاره براي يك دوره 
ميان مدت و حتي بلندمدت در بازار مصداق خواهد داشت و 

طبعا به آرامش تصميم گيري در بازار كمك مي كند. 
همچنين صحب��ت از افزايش به كارگيري از ظرفيت هاي 
بازار سرمايه نيز اين روزها نقل محافل سياسيون و مسوولان 
اقتصادي دولت و مجلس است. اقدامات عملي در اين حوزه 
را نيز مي توان در استفاده از ظرفيت هاي بورس انرژي براي 
فروش نفت يا افزايش استفاده از ظرفيت هاي بازار سرمايه 
براي تامين مالي پروژه هاي دولتي برشمرد. با اين حال شرط 
اول براي استقبال سرمايه گذاران از ظرفيت هاي بازار سرمايه، 
در وهله اول آن است كه بازار سهام، رويه خوبي را در پيش رو 
داشته باشد. در همين رابطه، عضو سابق هيات پذيرش بورس 
و فرابورس ضمن تاکيد به نقش مهم بازار سرمايه در توسعه 
اقتصادی، عنوان کرد: بورس کشور اين روز ها فراز و نشيبی 
را تجربه می کند که محصول تحريم ها، نوسان قيمت ارز و 
مسائل مختلف اقتصادی است و با اين حال شاهد رشد کم 
نظير آن هستيم و به نظر می رسد روند صعودی شاخص ادامه 
خواهد داشت. از طرف ديگر،  بررسي اجمالي بازار ارز، حاكي 
از آن است كه اين بازار به آرامش رسيده است. نبايد فراموش 
كرد كه بازار ارز براي مدتي بيش از 1 سال، اصلي ترين عامل 
نوسان ساز در بورس بود. از زماني كه نرخ های ارسالی از بازار 
ارز به عنوان محرک سهام عمل می کرد و رشد قيمت ها در 
سامانه نيما، مساله تسعير ارز و تورم دارايی ها به عنوان عامل 
رشد سهام مرتبط شناخته می شد. اما در چند روز اخير با 
ملاقات نرخ های نيما و بازار آزاد چنين پيامی از بازار ارز يا به 
بورس تهران مخابره نمی شَود يا اثرات کمرنگ تری از اين 
ناحيه مشاهده می شود و تمرکز بورس بازان بيشتر به عمليات 
داخلی شرکت ها و ميزان سودآوری ها جلب شده است. در 
واقع، نوس��ان دلار آزاد حول مرز 12 هزار تومان، يعنی در 
نزديکی نرخ های 11 هزار و 500 تومانی نيما، تا حدود زيادی 
در تعادل روانی سهام اثر گذاشته و سطح انتظارات از تقويت 

دلاری سهام را به حاشيه برده است.

  سرمايه هاي سرگردان در حال ورود به بورس
حال محمدرضا حيدری ملاير، كارش��ناس س��رمايه 
معتقد است كه بايد بپذيريم که اقتصاد ما با مشکلاتی 
همچون نرخ بهره نامتناس��ب،عدم ثبات، نقدينگی و 
مس��ائلی از اين دست مواجه است و حل اين مسائل با 

توسعه بازار سرمايه ممکن می شود. 
حيدری ملاير با تاکيد بر اينکه به اعتقاد من نقش بازار 
سرمايه در اقتصاد ملی مهم تر از بازار پول است، به سنا 
گفت: يکی از مهم ترين نهاد های اقتصادی کشور بازار 
سرمايه است و توسعه اين بازار نيز با شفافيت بيشتر و 

افزايش اعتماد سرمايه گذاران محقق می شود.
وي با تاکيد بر وجود نظارت کافی در فرآيندهای کاری 
بازار سرمايه افزود: نظارت حاکم بر بازار سرمايه باعث 
شده مس��ائلی که در بانک ها و موسسات مالی  پيش 
آمده هرگز در بورس رخ ندهد. سيستم کنترلی بورس 
به شدت قوی اس��ت و موضوعات در بورس طی چند 
مرحله کارشناسی می شود بنابر اين شفاف ترين نهاد 
اقتصادی کشور محس��وب می شود و دولت می تواند 
بيش از تصور از ظرفيت آن بهره برداری کند با اين حال 

بايد هر روز  شفافيت را افزايش دهيم.
حيدری ادامه داد: البته بازار س��رمايه از ابتدای حيات 
خود مسير درس��تی را برای افزايش شفافيت و کسب 
اعتماد س��رمايه گذاران انتخاب کرده و طی دو س��ال 
گذشته سرعت حرکت در اين مسير به بيشترين ميزان 
رس��يده و طی اين مدت نيز دکتر محمدی به عنوان 
ريي��س نهاد ناظر بازار س��رمايه تلاش های صادقانه و 
دلسوزانه ای با هدف افزايش شفافيت و اعتماد سازی 

انجام داده که قابل تقدير است.
رييس هيات مديره آتيه داده پرداز، ورود هرچه س��ريع تر  
بنگاه های اقتصادی بزرگ دولتی به بورس را ضروری دانست 
و افزود: در حال حاضر بايد هرچه س��ريع تر برخی شرکت 
های خصولتی که اغلب بزرگ و پرسود نيز هستند را به بازار 

سرمايه وارد کنيم.
وی ضمن بي��ان اينکه ب��ا فزونی نقدينگ��ی مواجه 
هس��تيم و ش��رکت های بزرگ اقتصادی در بورس 
بخش عمده ای از نقدينگی جامعه را جذب می کنند 

و تاثير مستقيم بر کنترل تورم دارند، افزود: با افزايش 
نقدينگی و در عين حال با رک��ود حاکم بر بازار های 
غير مولد، سرمايه گذار به سمت بورس متمايل شده 
است. در اين شرايط اگر ظرفيت لازم در بازار سرمايه 
ايجاد نش��ود همين نقدينگی به بورس کشور آسيب 
وارد می کند و سهام برخی شرکت ها بيش از ميزان 

ارزش آنها بالا می رود.
حيدری ادامه داد: با ورود ش��رکت های پرس��ودتر به 
بورس، اين نياز به درستی پاسخ داده می شود. ضمن اين 
که عرضه اين شرکت ها در بورس برای سرمايه گذاران 

نيز اطمينان بخش است.

  ضرورت اس�تفاده بهينه از ظرفي�ت هاي بازار 
سرمايه

اين فعال اقتصادی، بازار سرمايه را موتور توسعه کشور خواند 
و با تاکيد بر لزوم بهره گيری بيشتر از پتانسيل های اين بازار 
افزود: در حال حاضر بيشترين فعاليت بورس کشور روی 
خريد و فروش سهام متمرکز شده،در حالی که اين نهاد بايد 
بزرگ ترين تامين کننده منابع مالی شرکت های بزرگ و 
هلدينگ ها باشد تا بتواند مسير توسعه را برای صنايع مختلف 
هموار کند. مديرعامل سابق شرکت هايی همچون شستا، 
گروه توسعه ملی و شرکت سرمايه گذاری ملی ايران با انتقاد از 
سفته بازی در بازار سرمايه گفت: برخی خوشحال هستند که 

در يک عرضه و در طول يک هفته 10 درصد بازدهی داشته 
اند و با رفتار های هيجانی و عرضه های سينوسی، به بورس 
کشور آسيب وارد می کنند. هرچند تاثير اين نوع رفتار ها 
يک روزه و کوتاه مدت است با اين حال شاخص بورس را با 
نوسان های غير منطقی مواجه می کند. اين رفتار درست 
نيست، بلکه بايد به فکر نگهداری طولانی مدت سهام باشيم.

وی ادامه داد: چنانچه سهامداران به فکر نگهداری سهام و 
گرفتن سود آن باشند، مديران شرکت ها نيز سعی می کنند 
که سود عملياتی بيشتری ايجاد کنند. ديد بلندمدت در بازار 
سرمايه هم به نفع شرکت ها و هم به نفع بورس و هم به نفع 

اقتصاد ملی است.
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      مروري بر تصميمات مجمع عمومي »بساما«: 
مجمع عمومي بيمه سامان تقسيم مبلغ 100 ريال 
سود نقدي و ۳15 ريال سود خالص براي هر سهم اين 

شركت را در مجمع به تصويب رساند.
به گزارش س��نا، مجمع عمومي عادي سالانه بيمه 
سامان براي سال مالي منتهي به 2۹ اسفند ماه 1۳۹۷ 
در روز پنج شنبه 2۷ تير ماه 1۳۹۸ برگزار شد. دستور 
جلسه مجمع عمومي سالانه »بساما« براي دوره مالي 

ذكر شده به شرح زير بوده است: 
استماع گزارش هيات مديره و بازرس قانوني، تصويب 
صورت هاي مالي س��ال )دوره( مالي منتهي به 2۹ 
اس��فند م��اه 1۳۹۷، انتخاب حس��ابرس و بازرس 
قانوني، انتخاب روزنامه كثيرالانتشار، انتخاب اعضاي 
هيات مديره، تعيين حق حضور اعضاي غير موظف 

هيات مديره و تعيين پاداش هيات مديره.
براساس گزارش منتشر شده در خصوص اين جلسه، 
خلاصه تصميم��ات مجمع عمومي بيمه س��امان 

عبارت است از: 
سود نقدي به ازاي هر سهم به مبلغ 100 ريال و سود 

خالص به ازاي هر سهم ۳15 ريال تصويب شد.
سود خالص ۴۷2 ميليارد و ۹۳۸ ميليون ريال و سود 
انباشته پايان دوره با لحاظ كردن مصوبات مجمع، 

۴2۷ ميليارد و ۶۴۴ ميليون ريال اعلام شد.
بيات رايان به  عنوان بازرس قانوني و حسابرس شركت 

و فاطر به عنوان بازرس علي البدل انتخاب شد.

    ارزش بازار »وبهمن« افزايشي بود: ارزش بازار 
شركت سرمايه گذاري بهمن در دوره يك ماهه منتهي 
به ۳1 تير ماه 1۳۹۸، با افزايش۳2۹ ميليارد و 2۳۷ 
ميليون ريال به ۷ هزار و 20۸ ميليارد و 2۳2 ميليون 
ريال رسيد. شركت سرمايه گذاري بهمن با سرمايه 
2 هزار و ۷50 ميليارد ريال، صورت وضعيت پرتفوي 
سرمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي به ۳1 تير 

۹۸ را حسابرسي نشده منتشر كرد.
شركت سرمايه گذاري بهمن با انتشار عملكرد يك 
ماهه منتهي به ۳1 تير سال جاري اعلام كرد در ابتداي 
دوره يك ماهه ياد شده، تعدادي از سهام چند شركت 
بورس��ي را با بهاي تمام شده ۳ هزار و 5۷۸ ميليارد و 
20۳ ميليون ريال و ارزش بازار معادل ۶ هزار و ۸۷۸ 
ميليارد و ۹۹5 ميليون ريال در سبد سهام خود داشت.

بهاي تمام شده س��هام بورسي اين شركت طي اين 
مدت با افزايش 210 ميليارد و ۶5۶ ميليون ريال به 
۳ هزار و ۷۸۸ ميليارد و ۸5۹ ميليون ريال رسيد. در 
حالي كه ارزش بازار شركت سرمايه گذاري بهمن با 
افزايش ۳2۹ ميليارد و 2۳۷ ميليون ريال معادل ۷ 
هزار و 20۸ ميليارد و 2۳2 ميليون ريال محاسبه شد.

»وبهمن« تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام شده معادل ۸ ميليارد و 200 ميليون ريال 
به مبلغ 1۳ ميليارد و 5۹۷ ميليون ريال واگذار كرد و 
از اين بابت 5 ميليارد و ۳۹۷ ميليون ريال سود كسب 
كرد . شركت سرمايه گذاري بهمن طي دوره يك ماهه 
منتهي به تير ماه تعدادي از سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام شده 21۸ ميليارد و ۸5۶ ميليون ريال 

خريداري كرد.

    افزاي�ش 86 درصدي درآمد »ش�خارك«: 
شركت پتروشيمي خارگ در دوره يك ماهه منتهي 
به ۳1 تير ماه 1۳۹۸، از محل فروش محصولات خود 2 
هزار و ۶01 ميليارد و 55۴ ميليون ريال درآمد داشته 
است. »شخارك« براساس عملكرد ۴ ماهه نخست 
سال مالي منتهي به 2۹ اسفند ماه 1۳۹۸، مبلغ 11 
هزار و ۴1۴ ميليارد و ۶۳۶ ميليون ريال درآمد داشته 
است كه نسبت به مدت مشابه در سال مالي گذشته، 

افزايش ۸۶ درصدي را نشان مي دهد.

   درآمد ۴ ماهه »شپلي« ۲۳۹ درصد افزايش 
يافت: ش��ركت پلي اكريل ايران در دوره يك ماهه 
منته��ي به ۳1 تي��ر م��اه 1۳۹۸، از مح��ل فروش 
محصولات خود 5۸1 ميليارد و ۸۴۳ ميليون ريال 
درآمد داشته است. »شپلي« براساس عملكرد ۴ ماهه 
نخست سال مالي منتهي به 2۹ اسفند ماه 1۳۹۸، 
مبلغ ۳ ه��زار و 1۳۹ ميلي��ارد و 221 ميليون ريال 
درآمد داشته است كه نسبت به مدت مشابه در سال 
مالي گذشته، حكايت از افزايش 2۳۹ درصدي دارد.

مروري بر عملكرد تير ماه »ش��رانل«: شركت نفت 
ايرانول در دوره ي��ك ماهه منتهي به ۳1 تيرماه ماه 
1۳۹۸، از مح��ل فروش محصولات خ��ود 2 هزار و 
۷1۷ ميليارد و ۸۷۳ ميليون ريال درآمد داشته است.

»شرانل« براساس عملكرد ۴ ماهه نخست سال مالي 
منتهي به 2۹ اس��فند ماه 1۳۹۸، مبلغ ۹ هزار و ۴۸ 
ميليارد و ۸۶۹ ميليون ريال درامد داش��ته است كه 
نسبت به مدت مشابه در سال مالي گذشته، افزايش 

۹۳ درصدي را نشان مي دهد.

    »ثعمرا« براي هرسهم ۷ ريال زيان شناسايي 
كرد: شركت عمران و توسعه شاهد در صورت هاي 
مالي ۳ ماهه براي هر سهم ۷ ريال زيان شناسايي كرد.

زيان عملياتي اين شركت در دوره مالي ۳ ماهه به 1۳ 
ميليارد و ۹۷۶ ميليون ريال، زيان خالص به ۸ ميليارد 
و ۹21 ميليون ريال و س��ود انباش��ته پايان دوره به 
1۸۸ ميليارد و ۴0۸ ميليون ريال رسيد. »ثعمرا« در 
برنامه هاي با اهميت خود براي دوره ۹ماهه منتهي به 
2۹ اسفند 1۳۹۸ اعلام كرد كه براساس پيش بيني ها 
درآمد ش��ركت در س��ال ۹۸ عمدتا مربوط به سود 
تقسيمي حاصل از س��رمايه گذاري در شركت هاي 
تابعه )غير بورس��ي( است كه در س��ه ماهه چهارم 
سال محقق مي شود؛ همچنين موجودي املاك و 
پروژه هاي در جريان در سرفصل سرمايه گذاري در 
املاك در صورت جذب سرمايه گذار اجرايي مي شوند. 
يادآور مي شود، اين ش��ركت در سال1۳۹۷ قرارداد 
مشاركتي را در ساخت پروژه گلريز تنظيم كرده است؛ 
براين اساس پيش بيني مي شود عمليات اجرايي آن 
پس از اخذ پروانه ساخت و در سال مالي1۳۹۸ انجام 
ش��ود، همچنين در خصوص املاك شهرك »ناز« 
طي تفاهم نامه اي مقرر شد تا فروش اراضي مزبور در 
سال ۹۸ و ۹۹ پس از واريز وجه و انتقال اسناد مالكيت 

شناسايي شود.

گروه بورس| 
ديروز ش��اخص بورس با رشد ۴۹ واحدي در پايان 

معاملات به 252 هزار و ۳2۴ واحد رسيد.
آم��ار معاملات بورس نش��ان مي دهد كه بيش��تر 
ش��اخص هاي بورس در پايان داد و ستدها با رشد 

مواجه شدند.
بر اس��اس آماره��اي معاملات��ي، روز قب��ل همه 
شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند بطوري كه 
ش��اخص كل با ۴۹ واحد رشد معادل 0.02 درصد 
به 252 هزار و ۳2۴ واحد، شاخص  قيمت »وزني - 
ارزشي« با 1۳ واحد افزايش معادل 0.02 درصد به 
۶۸ هزار و 1۸5 واحد، شاخص كل »هم وزن« با 22۹ 
واحد افت معادل 0.۳۸ درصد ب��ه ۶0 هزار و ۳۶1 

واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 15۳ واحد رشد، 
معادل 0.۳۸ درصد به ۴0 هزار و ۶۶۷ واحد رسيد.

از سويي ديگر ۴ نماد » پارسان با 1۳۳ واحد، فولاد با 
1۳1 واحد، كچاد با 10۹ واحد و شتران با ۸5 واحد« 
رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس 

بر جاي گذاشتند. 
به اين ترتي��ب، در پايان داد و س��تدهاي روز قبل 
بورس، در 2۸1 ه��زار نوبت معاملاتي، 2 ميليارد و 
252 ميليون برگه اوراق به��ادار به ارزش ۷ هزار و 
۷۸۴ ميليارد تومان در بورس معامله ش��د و ارزش 

بازار به ۹2۴ هزار و ۳۳1 ميليارد تومان رسيد.
ديروز در فرابورس ايران نيز شاخص كل 15 واحد 

كاهش يافته و به رقم ۳ هزار و 2۹0 واحد رسيد.

ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 1۸0 
هزار ميليارد تومان رسيد. در روز قبل، معامله گران 
بورس اوراق بهادار تهران بيش از 1.1 ميليارد برگه 
بهادار س��هام و حق تقدم در قالب 1۸2 هزار نوبت 
معامله و به ارزش ۷02 ميليارد تومان داد و س��تد 
كردند. همچنين نمادهاي ذوب، ميدكو، ش��اوان، 
دي، در تقويت ش��اخص فرابورس اثرگذار بودند و 
نمادهاي مارون، زاگرس، هرمز، در كاهش شاخص 
فرابورس موثر بودند. نمادهاي پربيننده فرابورس 
شامل ذوب آهن اصفهان، اعتباري ملل، بانك دي، 
توسعه و عمران استان كرمان، پتروشيمي زاگرس، 
س��رمايه گذاري ميراث فرهنگي، ريل پرداز س��ير، 

بوده اند.

عضو كميسيون انرژي مجلس اعلام كرد: براي استقبال 
خريداران از فروش نفت در بورس مجلس آماده صدور 

مجوز تخفيف 15 درصدي فروش اين محصول است.
به گزارش خانه ملت، اسدالله قره خاني با اشاره به فعال 
ش��دن بورس نفت براي فروش اين محصول در شرايط 
تحريم به فارس گفت: بورس نفت از جمله راهكارهايي 
اس��ت كه تجارت با نفت ايران را براي س��رمايه گذاران 
خارجي و داخلي تسهيل مي كند. يكي از مزيت هاي بورس 
نفت ايران امكان تسويه ريالي نفت خريداري شده است.

وي ادامه داد: تبديل كردن ارز حاصل از فروش نفت به 
ريال براي جلوگيري از تحريم هاي بانكي، موضوعات 
حمل و نقل، بيمه و... همگي داراي هزينه هايي براي 
خريداران نفت از ايران اس��ت. طبق قانون مسوولان 

مي توانند نفت را با تخفيف 5 درصد پايين تر از قيمت 
ف��وب خليج فارس ب��ه فروش برس��انند. اما چنانچه 
مي بينيم از نفت ايران در بورس اس��تقبالي نمي شود 
و فروش آن رو به كاهش اس��ت. بايد در قيمت گذاري 
نفت تجديد نظر ش��ود و تخفيف هاي مناسب تري به 
خريداران داده شود. مجلس اين آمادگي را دارد كه براي 
رونق يافتن بورس نفت و همچنين افزايش فروش آن، 

مجوز تخفيف 15درصدي صادر كند.
قره خاني با اش��اره به ميزان فروش نف��ت ايران در 
ماه هاي اخير گفت: با اعطاي تخفيف هاي مناسب 
مي توان فروش نفت ايران را افزايش داد. اعطاي اين 
تخفيف بهتر از آن است صرفا ۴00 يا 500 هزار بشكه 

نفت در روز به فروش برسد.

تخفيف۱۵درصديفروشنفتدربورسانرژيرشداندكشاخصها
عضوكميسيونانرژيمجلسبيانكردنگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورس

 ۵ ميليون مشمول هنوز شماره شبا نداده اند
مشاور رييس كل سازمان خصوصي سازي با تشريح آخرين 
وضعيت سود سهام عدالت سال مالي ۹۷ گفت: 5 ميليون 
مشمول سهام عدالت كه در قيد حيات هستند هنوز شماره 
شباي بانكي خود را اعلام نكرده اند. به گزارش مهر، از آغاز 
طرح سهام عدالت تا پايان سال ۹۴ كه طرح 10 ساله سهام 
عدالت تمام شد، در مجموع ۴۹ ميليون و 22۶ هزار و 1۹۳ 
نفر مشمول دريافت سهام عدالت شدند و پس از اين تاريخ 
برنامه اي براي ورود مشمولان جديد به سامانه سهام عدالت 
تدوين نشد. بر اساس آمار، از ۴۹ ميليون نفر مشمول سهام 
عدالت 2.2 ميليون نفر تا آن تاريخ متوفا ش��ده بودند و ۴۷ 
ميليون نفر مشمول سهام عدالت در قيد حيات بودند و ظرف 

حدود سه سال گذشته كه طرح واريز سود سهام عدالت اجرا 
شد، حدود ۳00 هزار نفر جديد از مشمولان نيز فوت كردند 
كه تاكنون در مجموع 2.5 ميليون مشمول سهام عدالت 
فوت شده اند. آخرين سود سهام عدالت واريز شده به حساب 
مشمولان مربوط به سال مالي ۹۶ مي شود كه فرآيند واريز از 
آذر ماه سال گذشته آغاز و تا خرداد ماه امسال ادامه داشت.

    سود سهام عدالت ۹۷ بيشتر از ۹۵ و ۹۶ خواهد 
بود

سيد جعفر س��بحاني در خصوص سود سهام عدالت 
سال مالي ۹۷، اظهار داشت: محل تأمين سود سهام 

عدالت از س��ود تعلق گرفته به ۴۹ ش��ركت سرمايه 
پذير اس��ت كه زمان برگزاري مجامع اين شركت ها 
معمولًا متفاوت اس��ت. مش��اور رييس كل سازمان 
خصوصي سازي افزود: مطابق قانون تجارت، شركت ها 
۴ ماه بعد از پايان سال مالي خود فرصت دارند مجمع 
برگزار كنند و ۸ م��اه نيز فرصت دارند تا س��ود را به 
صاحبان س��هام عدالت ارايه كنند؛ س��ال مالي اكثر 
شركت ها 2۹ اس��فندماه است كه اين شركت ها بايد 
تا پايان تيرماه مجمع خ��ود را برگزار كنند كه طبق 
بررسي هاي انجام شده بيشتر اين شركت ها مجامع را 
برگزار و سودها را اعلام كرده اند. وي ادامه داد: در اين 

بين پايان سال مالي برخي شركت هاي ديگر همچون 
هلدينگ خليج فارس كه سود بسيار بالايي مي دهد، 
پايان مهر ماه است از اين رو بايد صبر كنيم تا پس از 
برگزاري مجامع تمام ش��ركت ها ميزان دقيق سود 

سهام عدالت سال ۹۷ را اعلام كنيم.
سبحاني گفت: با اين حال بر اساس ارزيابي هاي صورت 
گرفته مي توان گفت كه سود سهام عدالت سال مالي 

۹۷ از سال هاي ۹5 و ۹۶ بيشتر خواهد بود.
وي همچنين در ادامه با بيان اينكه از س��ود س��هام 
عدالت مربوط به س��ال مالي ۹۶ جامانده اي نداريم، 
اظهار داشت: منتها 5 ميليون نفر مشمول زنده سهام 

عدالت هنوز براي اعلام شماره شباي شماره حساب 
بانكي خود مراجعه نكرده و ش��ماره شبا ندادند كه از 
اين عده درخواس��ت مي شود براي گرفتن سود سال 
۹5 و ۹۶ س��هام عدالت به س��امانه س��هام عدالت به 
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كنند و بعد از راس��تي آزمايي شماره شباي آنها سود 
سهام عدالت به تدريج واريز مي شود. سبحاني افزود: 
همچنين ورثه 2.۴ ميليون متوفاي سهام عدالت نيز 
مراجعه نكرده اند ك��ه در مجموع حدود ۷.2 ميليون 
عدم مراجعه )مش��مول زنده و متوفي( براي دريافت 

سود سهام عدالت وجود دارد.

سهامعدالت

كارشناسبازارسرمايهمطرحكردمديرعاملبورسانرژي:
سودشركتهايبورسيدرآينهگزارشهايفصليارادهكافيبرايراهاندازيبازارآبوجودندارد

مديرعامل بورس انرژي ايران گفت: بحث راه اندازي بازار 
آب از جمله موضوعاتي است كه از چند سال گذشته مورد 
بررسي و پيگيري قرار گرفته اما به نظر مي رسد اراده كافي 
براي راه اندازي آن وجود ندارد. س��يد علي حسيني در 
گفت وگو با ايرنا به آخرين وضعيت راه اندازي بورس آب 
اشاره كرد و گفت: در اين زمينه كميته اي در بورس انرژي 
با حضور فعالان حاضر در اين بازار، شركت هاي خصوصي 
فعال در زمينه انتقال و تصفيه آب، وزارت نيرو و معاونت 
آب و آبفاي اين وزارتخانه تش��كيل شد كه اين كميته 
نحوه راه اندازي بازار آب را مورد بحث قرار داد. حسيني 
خاطرنشان كرد: براس��اس جمع بندي كميته مذكور، 
مقرر شد در گام نخست، بازار آب براي مصارف صنعتي 
استفاده ش��ود؛ به اين صورت كه براي مناطقي از كشور 
كه آب مورد نياز و كافي به آنها تخصيص پيدا نكرده، بازار 
رقابتي براي معاملات آب فراهم شود. مديرعامل بورس 
انرژي اظهار داشت: بعد از بررسي هاي صورت گرفته در 
اين كميته، مشخص شد كه سد »جگين« در هرمزگان از 
ظرفيت هاي موجود براي انجام معاملات برخوردار است. 
وي اظهار داشت: اين موضوع به وزارت نيرو و معاونت آب 
و آبفاي اين وزارتخانه ارجاع داده ش��د اما اقدام چنداني 

براي راه اندازي بورس آب صورت نگرفت.
حس��يني از آمادگي بورس انرژي ايران براي راه اندازي 
بورس آب خبر داد و افزود: اكنون ساز و كار راه اندازي اين 

بازار فراهم است و بسترهاي موجود حاكي از پتانسيل بالا 
براي راه اندازي بازار آب منطقه اي است.

مديرعامل بورس انرژي ايران خاطرنشان كرد: با توجه 
به متفاوت بودن قيمت آب در مناطق مختلف كش��ور، 
نمي توان اقدام به راه اندازي بازار آب در كل كش��ور كرد 
زيرا نرخ آن در مناطقي مانند ش��مال ايران، سيس��تان 
و بلوچس��تان، اصفهان و ش��يراز يكس��ان نيست. وي 
خاطرنشان كرد: در استان كرمان سه شركت از صنايع 
بزرگ روي خطوط انتقال آب خليج فارس سرمايه گذاري 
كرده اند كه اگر آب مصرفي با مازاد بر مصرف همراه باشد، 
اهميت قيمت گ��ذاري آب مازاد بر مص��رف قابل تامل 
خواهد بود. چراكه بايد پيرامون اينكه آب اس��تحصال 
ش��ده به چه مصرف كننده اي و با چه قيمتي تخصيص 
داده شود، مبناي شفاف و منصفانه اي از قيمت گذاري 
وجود داشته باش��د كه بر اين اساس تشكيل بورس آب 
مي تواند به اين موضوع نيز كمك كند. حسيني با بيان 
اينكه كمك به تامين مالي پروژه هاي انتقال و توس��عه 
شبكه آبرساني از ديگر كاركردهاي بورس انرژي به شمار 
مي رود، گفت: پروژه انتقال و آبرساني، از طرح هاي بزرگ 
و برخوردار از حجم بالاي سرمايه گذاري است كه براي 
تامين منابع آن مي توان از طريق بازار س��رمايه، تامين 
مالي ك��رد. مديرعامل بورس انرژي ايران خاطرنش��ان 
كرد: دولت در بحث سرمايه گذاري با محدوديت قانوني 

مواجه است بنابر اين تامين مالي از طريق بازار سرمايه 
براي پروژه هاي ملي در حوزه آب مي تواند كمك كننده 
در جهت توسعه كشور باشد. وي ادامه داد: عرضه، كشف 
قيمت و معاملات آب از يك طرف و موضوع تامين مالي 
از طريق بازار س��رمايه، موضوع هايي هستند كه بورس 
انرژي براي همه آنها از راهكار و بس��تر آماده برخوردار 
است. حس��يني با بيان اينكه خانوارها در موضوع برق و 
آب با شركت هاي توزيع اين دو كالا روبرو هستند، افزود: 
شركت هاي توزيع جزو بازيگران اصلي بورس محسوب 
مي ش��وند و خانوارها نمي توانند به صورت مستقيم در 
بورس خريد و فروش كنند. مديرعامل بورس انرژي ايران 
با تاكيد بر ظرفيت هاي موجود در پايتخت براي راه اندازي 
بورس آب گفت: شهرداري ها با حجم زيادي از پساب هاي 
خانگي و صنعتي مواجه هستند كه از طريق كشاورزان 
حاشيه تهران مورد استفاده قرار مي گيرد و حال آنكه براي 
اين پساب ها مي توان از قيمت گذاري در بورس استفاده 
كرد. پساب هاي خانگي و صنعتي كه به مصارف كشاورزي 
مي رسد مي تواند از طريق بورس انرژي به صورت شفاف 
قيمت گذاري شود. به گزارش ايرنا، عرضه آب در بورس 
انرژي براي نخستين بار از سوي وزارت نيرو با اتكا بر تجربه 
عرضه برق در بورس انرژي م��ورد بحث قرار گرفت كه 
عرضه آب سد چگين براي مصارف صنعتي نيز به عنوان 

طرح آزمايشي اين پروژه مطرح شد.

يك كارشناس بازار سرمايه، گزارش هاي سه ماهه و فصلي 
اغلب شركت ها را در سال جاري مطلوب توصيف كرد و گفت: 

اين وضعيت در كنار ديگر عوامل، نشانگر سودآوري است .
محمدرضا عربي مزرعه ش��اهي در گفت وگو با سنا اظهار 
كرد: گزارش هاي سه ماهه و فصلي ارسال شده كه در سامانه 
كدال نيز قابل مشاهده و بررسي است، گزارش هاي نسبتا 
خوبي بوده و تاكنون نشان دهنده سود مناسب به ويژه در 
حوزه پالايشگاهي ها و پتروشيمي ها در سال ۹۸ بوده است .

وي افزود: به نظر مي رسد بر مبناي اطلاعات ۳ ماهه كه به 
شكل واقعي رخ داده و به بازار هم ارايه شده، شرايط سودآوري 
شركت ها به ويژه در صنايع پيشرو، مطلوب و قابل اتكا باشد 
و اين شركت ها همچنان بتوانند با همين روند پيش بروند. 
پس به احتمال قوي اين س��ودآوري ادامه دار خواهد بود و 
اگر افزايشي هم نباشد، حداقل در همين حدود فعلي حفظ 
خواهد شد.  عربي مزرعه شاهي در عين حال خاطرنشان 
كرد: البته اين تحليل، براي شرايط عادي است و اگر اتفاقي 
رخ دهد كه شرايط اقتصاد كلان را تحت الشعاع قرار دهد، 
تاثير منفي خواهد گذاشت؛ ولي با شرايط فعلي و روندي كه 
شاهد آن هستيم، سودآوري شركت ها شرايط خوبي دارد و 
به نظر مي رسد بتوانند با همين توان تا پايان سال ادامه دهند.

مديرعامل شركت رتبه بندي پارس كيان گفت: وضعيت 
صنايع فولادي و سنگ آهني هم خوب است؛ ضمن اينكه 
پالايشگاهي ها و پتروشيمي ها كه از صنايع مهم و اساسي 

بازارند، سودآوري خيلي خوب و مناسبي در سه ماهه اول 
سال كسب كرده اند. اين كارشناس بازار سرمايه سپس با 
اشاره به وضعيت شركت هاي كوچك بورسي اظهار داشت: 
موضوعي كه در روزهاي اخير بسيار مورد توجه قرار گرفته، 
سودآوري شركت هاي كوچك است و افزايش قيمت هاي 
شديد اين ش��ركت ها بوده كه سهامداران آن بايد به دقت 
بررسي و مراقبت كنند كه سودآوري شركت هاي كوچك 

بورسي تابع شرايط خاص است .
به گفته عربي مزرعه شاهي، شركت هاي كوچك با توجه به 
محدوديت هايي كه دارند، لزوما نمي توانند شرايط كلي بازار 
را نشان دهند؛ از طرفي به علت كوچك مقياس بودن، غالبا 

نمي توانند سودآوري آنچنان بالايي داشته باشند .
وي همچنين در خصوص دلايل كاهش نقدينگي و پايين 
بودن ارزش معاملات در روزه��اي اخير گفت: به هر حال 
بازار هم فراز و فرودهايي دارد و بعضي س��هامداران كه در 
موقعيت هاي خاصي وارد بازار ش��ده و س��ودهايي كسب 
كرده اند، ممكن است تصميم به خروج از بازار گرفته باشند 
و نفرات جديدي ممكن است وارد شوند كه توانمندي گروه 

دوم گاهي ممكن است به اندازه نقدينگي گروه اول نباشد .
 مديرعامل شركت رتبه بندي پارس كيان در پايان تاكيد 
كرد: استراحت گاه به گاه شاخص و كند شدن روند رشد بازار 
سرمايه كاملا طبيعي است و نمي تواند نشان دهنده خروج 

سنگين نقدينگي از اين بازار باشد .

نگاهبازار



تشكلها6اخبار

به بهانه اختيارات جديد قائم مقام وزارت صنعت، معدن و تجارت

آيا موج جديد صادرات غيرنفتي به راه خواهد افتاد؟
با افزايش فش��ار تحريم ها عملا بخش مهمي از صادرات 
نفتي ايران حذف شده اس��ت و صادرات غيرنفتي نقش 
مهم تري براي تأمين ارز كشور بازي مي كند. تا حدود دو 
سال قبل نقش صادرات بيشتر تأمين تقاضاي مورد نياز 
توليد بود اما از اواخر سال 96 وظيفه صادرات بيش از هر 
چيز موضوع تأمين ارز بود. حتي اخيرا غلامرضا پناهي در 
اتاق بازرگاني اصفهان اين مساله را مطرح كرد كه صادرات 

بدون ارزآوري براي اقتصاد بي فايده است.
هرچند صادركنندگان اين ديدگاه را قبول ندارند و بخش 
مهمي از صادرات تحت تأثير سياست هاي ارزي قرار گرفت 
اما در ماه هاي اخير با التيماتوم دولت بخش مهمي از ارز تا 
31 تير ماه به كشور بازگشت. با اين وجود براي ادامه كار 
نياز به يك تصميم جدي تر وجود دارد و احتمالا صادرات 
بيش از گذشته نياز به حمايت دارد. با ايجاد ساختار جديد 
در وزارت صنعت، معدن و تج��ارت همه نگاه ها به نحوه 

سياست گذاري اين نهاد جديد جلب شده است.

   بگذاريد ارز به هر روشي بازگردد
در همي��ن رابطه عضو ات��اق بازرگاني تهران با اش��اره به 
اينك��ه دلايل محقق نش��دن رفع تعهد ارزي از س��مت 
صادر كنندگان متعدد است؛ يكي از مهم ترين دلايل آن را 
شفاف نبودن بخشنامه ها دانست و افزود: بخشنامه هايي 
كه در آن به تعهدات اش��اره شده، مشخص نمي كند كه 
صادركنندگان بايد چه قسمتي از صادرات خود را در نيما 

عرضه كنند.
به��ادر احرامي��ان در ادامه با بيان اينكه مس��ائل داخلي 
شركت ها در اين موضوع بي تاثير نبوده افزود: تحريم ها و 
تاخير در برگشت پول نيز در اين زمينه تاثير گذاشته است.

احراميان با تاكيد بر اينكه برنگرداندن ارز در اشلي كه مد 
نظر دولت است رخ نمي دهد افزود: توليد براي صادر كننده 
هزينه هايي را در بر داشته است. طبيعتا براي اينكه بتواند 
هزينه هاي خود را پوشش دهد بايد ارز را به داخل كشور باز 
گرداند تا بتواند به فعاليت خود ادامه دهد. همين دليل نشان 

مي دهد امكان ندارد ارز به داخل كشور باز نگردد.
مديرعامل فولاد يزد معتقد است كه اگر دولت اجازه بدهند 
صادركنندگان از طريق كانال هاي كه وجود دارد فعاليت 
خود را پيش ببرند نتيجه مطلوب تري حاصل خواهد شد 

افزود: همين حالا هم ارز به داخل كش��ور برمي گردد به 
همين دليل بهتر است دولت خيلي روي اين موضع تاكيد 
نداشته باشد. احراميان خاطرنش��ان كرد در اين شرايط 
تحريمي اين  اتفاقات مي تواند به بسته تر شدن محدود كار 
بينجامد تا اينكه گره اي را باز كند. از طرف ديگر نيز بر حجم 
صادرات تاثير خواهد گذاشت چون مزيد بر علت شده و 

بحران ارزي را تشديد مي كند.

   فرصت كاهش ارزش پول از ميان رفته است
هرچند نظ��ر احراميان در حقيق��ت نظر بخش قابل 
توجهي از فعالان بخش خصوصي است اما دولت اين 
نگاه را ن��دارد و حداقل ارايه نيم��ي از ارز در نيما كف 

خواسته دولت اس��ت. صادرات در سال پيش فرصت 
اس��تفاده از )devaluetion money( را داشت اما 
عملا از اين فرصت به درس��تي استفاده نشد و بخش 
قابل توجهي از صادرات كه توجيه اقتصادي پيدا كرده 
بود تحت تأثير سياست هاي تجاري قرار گرفت. هرچند 
بعضي كارشناس��ان هم افت ارزش پ��ول ملي ايران را 
متفاوت از )devaluetion money( مي دانستند 
و معتقد بودند اتفاقات رخ داده در ايران تفاوتي بنيادين 
با افت يك باره ارزش پول ملي داشته و روي صادرات كالا 
در كشور هاي مبتلا اثرات سويي داشته است. بررسي ها 
نشان مي دهد دليل بروز اين اثر سو، آماده نبودن فضاي 

اقتصاد ملي براي وفق پذيري با شرايط جديد است.

در هر صورت مش��كل صادرات ايران مانع اس��تفاده 
از اين فرصت ش��د و در عين حال فش��ار تحريم ها در 
ماه هاي گذشته بيشتر شده است. در اين رابطه رييس 
كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران 
با اشاره به اينكه پس از توافق برجام، صادرات كالاهاي 
سنتي از ايران به ايالات متحده امريكا رشد پيدا كرد، 
افزود: طي يك سال گذش��ته و به دنبال خروج دولت 
فعلي امريكا از برج��ام، صادرات غيرنفتي ايران به اين 

كشور بطور كامل قطع شده است.
محمد لاهوتي همچنين رقم واردات ايران از امريكا طي 
ماه هاي اخير را ناچيز دانست و گفت: عمده واردات ايران 
از ايالات متحده مربوط به دارو و كالاهاي پزشكي مي شود 

كه با وجود معافيت اين كالاها از تحريم، امريكا همچنان 
در مبادلات كالايي اين بخش نيز كارشكني مي كند.

سيد رضي حاجي آقاميري ديگر عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران نيز با تاكيد بر اينكه صادرات فرش از ايران به 
امريكا متوقف شده است، گفت: امكان صادرات فرش ايران 
جزو شروطي بود كه در تعهدنامه برجام گنجانده شده بود 
اما با خروج ترامپ از اين توافق نامه، در حال حاضر صادرات 
فرش ايران به ايالات متحده امريكا تقريبا به صفر رسيده 
است. به گفته اين فعال اقتصادي در حوزه تجارت فرش، 
طبق قانوني كه در زمان باراك اوباما رييس جمهور سابق 
امريكا مصوب شد، فرش در فهرست سياه تحريم ها قرار 
گرفت و حتي امكان صادرات فرش ايراني از ديگر كشورها 
به اين بازار نيز محدود شده بود اما توافق نامه برجام فرش را 
از فهرست تحريم خارج كرد و پس از اجراي اين توافق نامه، 
سالانه بين 80 تا 100 ميليون دلار فرش از ايران به ايالات 

متحده امريكا صادر مي شد.

   ساختار جديد وزارت صمت چه خواهد كرد؟
خطر محدود شدن صادرات غيرنفتي كاملا جدي است و 
سياست هاي امريكا و فشار براي بازگشت ارز عملا باعث 
مشكلات زيادي براي صادركنندگان شده است. در چنين 
شرايطي جلوگيري هاي گاه و بيگاه به بهانه تنظيم بازار به 

مشكلي جدي تر بدل شده است.
در اين ش��رايط طبيعتا ساختار جديدي كه در وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت ش��كل گرفته است ماموريت 
مهمي براي بازگش��ت صادرات بر ريل خود و در عين 
حال مديريت ب��ازار داخل دارد. بخش مهمي از منابع 
ارزي كش��ور به خاطر سياس��ت ميخ كوب كردن ارز 
مرجع به روي دلاري 4200 تومان به هدر رفته است 
و مشخص نيست دقيقا چه الگويي را قائم مقام وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت به عنوان الگوي تجاري كشور 
در پيش خواهد گرفت. عدم توجه رييس سابق سازمان 
توسعه تجارت به هشدارهاي تجار و اداره سازمان توسعه 
تجارت توسط سرپرست در چند ماه گذشته باعث شده 
است كه صداي صادركنندگان چندان شنيده نشود و 
بانك مركزي ابتكار عمل را در دست گيرد اما بايد ديد 

با تغيير جديد رخ داده آيا مشكل حل خواهد شد؟

هشدار كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق تهران:

تخريب 55 درصد از اراضي منطقه يك تهران
چهارمين جلسه كميسيون انرژي و محيط زيست اتاق 
تهران در حالي برگزار شد كه رييس كميسيون سلامت، 
محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر تهران با حضور 
خود در اين نشست، آمار هولناكي از تخريب اراضي مشجر 

و باغات شهر تهران طي 10 سال اخير را اعلام كرد.
زه��را صدراعظم نوري كه به دعوت رض��ا پديدار رييس 
كميس��يون انرژي و محيط زيس��ت اتاق ته��ران به اين 
جلسه آمده بود، طرح برج باغ را عامل ويرانگر فضاي سبز 
و تنفس گاه هاي ش��هر تهران عنوان كرد و يادآور شد كه 
بخش عمده اي از باغات مشجر تهران به برج هاي تجاري و 

مسكوني تبديل شده است.
او همچنين در اين نشست، گزارشي از اقدامات شوراي شهر 
تهران در عرصه بهبود سلامت زيستي شهر تهران ارايه داد 
و براي تعامل و همكاري كميسيون محيط زيست و سلامت 
شوراي شهر تهران با كميس��يون انرژي و محيط زيست 
اتاق تهران در جهت بهبود وضعيت زيست محيطي شهر 
تهران اعلام آمادگي كرد. در اين نشست همچنين دبير 
اتحاديه صناي��ع بازيافت ايران، به نقد صنعت بازيافت در 
كشور پرداخت و با اشاره به تصويت كليات لايحه »كمك 
به ساماندهي پس��ماندهاي عادي با اولويت استان هاي 
س��احلي و كلان شهرها با مشاركت بخش غيردولتي« از 
آمادگي بخش خصوصي براي ورود به اين عرصه خبر داد.

در ابت��داي اين نشس��ت، ريي��س كميس��يون انرژي و 

محيط زيست اتاق تهران از احتمال واگذاري تمامي سهم 
قرارداد پارس جنوبي به ش��ركت پتروپ��ارس خبر داد و 
گفت: پس از آنكه چيني ها پيشنهاد تعليق دو ساله قرارداد 
پارس جنوبي را مطرح كردند، در جلس��ه سران سه  قوه 
تصميم گرفته شد كه قرارداد تكميل پارس جنوبي بطور 
كامل به شركت پتروپارس واگذار شود و تامين مالي آن 
نيز از محل صندوق توسعه ملي صورت گيرد. رضا پديدار 
سپس به گزارش مطالعاتي اخير آژانس بين المللي انرژي 
در خصوص نفت و آرايش اقتصادي كشورهاي دنيا در اين 
حوزه اشاره كرد و افزود: بر اساس اين گزارش، كشورهاي 
روسيه، چين، هند، تركيه و ايران، اتحاد جديدي را براي 
كنترل بازار نفت ايج��اد كرده اند و به نظر مي رس��د كه 
حلقه اقتص��ادي جديدي در بازار جهان��ي نفت در حال 

شكل گيري است.
وي سپس به گزارش اخير شركت بريتيش پتروليوم درباره 
وضعيت انرژي جهان در س��ال 2019 اشاره كرد و افزود: 
بر اساس اين گزارش، سوخت هاي فسيلي 84.7 درصد 
مصرف انرژي جهان را تشكيل مي دهد و از امريكا به عنوان 
برترين كشور جهان در توليد نفت، گاز و ذغال سنگ نام 
برده ش��ده اس��ت. پديدار با بيان اينكه بر اساس گزارش 
اخير بريتيش پتروليوم، كش��ور چين يكي از پنج كشور 
توليدكننده برتر نفت جهان است، افزود: همچنين در اين 
گزارش، از امريكا به عن��وان بزرگ ترين توليدكننده گاز 

طبيعي جهان در سال 2019 ياد ش��ده  در حالي كه نام 
كش��ورهاي كانادا، چين و نروژ نيز در بين 10 كشور برتر 

توليدكننده انرژي جهان ديده مي شود.
به گفته رييس كميس��يون انرژي و محيط زيست اتاق 
تهران، گزارش هاي مطالعاتي بين المللي همچنين نشان 
مي دهد كه كش��ورهاي امريكا، روس��يه و ايران در صدر 
توليدكنندگان سوخت هاي فسيلي قرار دارند در حالي 
كه ديگر كش��ورهاي خاورميانه جايي در فهرس��ت 10 
كشور اول ندارند. در ادامه اين نشست، اعضاي كميسيون 
انرژي و محيط زيست اتاق تهران به ادامه بحث و تبادل نظر 
پيرامون مهم ترين برنامه هاي اين كميس��يون در دوره 
نهم هي��ات نمايندگان اتاق ته��ران پرداختند و آخرين 
ديدگاه ها و نظ��رات فعالان حوزه انرژي و تش��كل هاي 
اين بخش را مورد بررس��ي قرار دادند. رييس كميسيون 
سلامت، محيط زيست و خدمات ش��هري شوراي شهر 
تهران نيز در اين جلسه، از ورود اين كميسيون به مقوله 
شفاف سازي ها درباره اتفاقات رخ داده در شهر تهران، در 
اين دوره از فعاليت ش��وراي شهر خبر داد و گفت: رانت و 
فساد در سايه عدم شفافيت ها ايجاد مي شود و در اين دوره 
از فعاليت كميسيون سلامت و محيط زيست شوراي شهر 
تهران تلاش كرده ايم ت��ا نورافكن ها را روي نقاط تاريك 
شهر بيندازيم. زهرا صدراعظم نوري با بيان اينكه در زمينه 
جمع آوري پس��ماندها از سطح شهر تهران، فهرست 18 

هزار نفري از كارگران اين بخش به شوراي شهر تهران داده 
شده در حالي كه تعداد زيادي از آنان وجود خارجي ندارد، 
افزود: بر اساس اطلاعات گردآوري شده، ميزان توليد انواع 
پسماند روزانه شهر تهران در حدود 6 هزار تن است كه از 
اين مقدار، 5400 تن پس��ماند خانگي، 100 تن پسماند 
صنعتي و پزشكي، 200 تن پسماند سرشاخه و لجن و نيز 

211 تن پسماند خانگي اطراف تهران است.
وي س��پس با اي��ن توضيح كه مي��زان توليد پس��ماند 
ساختماني و عمراني شهر تهران، روزانه 32 هزارتن است، 
به آمار ديگري اشاره كرد كه بهت و تعجب فعالان اقتصادي 

را برانگيخت.
زه��را صدراعظم نوري با يادآوري اينكه در س��ال 1335 
خورشيدي، ش��هر تهران داراي بيش از 5 هزار هكتار باغ 
و اراضي مش��جر بود و در حال حاضر اين ميزان به نصف 
كاهش يافته است، گفت: بر اس��اس آمار مصوبه برج باغ 
كه در سال هاي قبل به تصويب رس��يده بود، بسياري از 
اراضي مشجر شمال تهران از بين رفت بطوري كه از سال 
1387 تا 1397 و به مدت 10 سال، 128 هكتار از اراضي 
مشجر و باغات تهران نابود شد و جاي آن را ساختمان هاي 

بلندمرتبه اداري، تجاري و مسكوني گرفت.
به گفته رييس كميس��يون س��لامت، محيط زيس��ت و 
خدمات شهري شوراي شهر تهران، بيشترين اراضي سبز 
از دست رفته طي اين مدت مربوط به منطقه يك تهران 

با 55 درصد تخريب بوده است و پس از آن نيز مناطق 21، 
22، 3، 2، 4 و 5 تهران بيش��ترين آسيب را از مصوبه برج 

باغ ديده است.
همچنين به گفته زهرا صدراعظم نوري، شوراي شهر تهران 
در دوره اخير، مصوبه برج باغ را حذف و به جاي آن مصوبه 
خانه باغ را جايگزين كرد تا از تخريب بيشتر اراضي مشجر 

شهر تهران جلوگيري شود.
وي در ادامه به مصوبه شوراي شهر تهران و تعيين عوارض 
و جرايم مالي براي قطع درختان و از بين بردن فضاي سبز، 
اش��اره كرد و افزود: بر اساس اين مصوبه، تمامي عوارض 
دريافتي از اين محل، صرف تملك باغات مي شود بطوري 
كه سال گذشته، 107 ميليارد تومان از اين محل به دست 
آمد كه بخشي از باغات موجود در مناطق 7، 8 و 10 تهران 
تملك ش��د. وي افزود: براي امس��ال نيز درآمد حاصل از 
جرايم اين بخش به ميزان 150 ميليارد تومان پيش بيني 
شده كه براي تملك باغات و اراضي مشجر در پنج منطقه 

شهرداري تهران در نظر گرفته شده است.
رييس كميسيون س��لامت، محيط زيس��ت و خدمات 
شهري شوراي شهر تهران در پايان اين نشست، از آمادگي 
و علاقه مندي اين كميس��يون براي تعامل با كميسيون 
انرژي و محيط زيست اتاق تهران در راستاي تدوين مدل 
كسب و كار مشخص در حوزه پسماند و بازيافت خبر داد 

كه مورد استقبال فعالان بخش خصوصي قرار گرفت.

رييس كميسيون فناوري اطلاعات اتاق بازرگاني ايران: بهادراني مشاور رييس اتاق تهران تشريح كرد

سرمايه بري ايجاد شغل در حوزه نرم افزار يك دهم صنعت است راهكارهايي براي شارژ مالي بنگاه ها از طريق بازار سرمايه 
مس��اله تأمين مالي بنگاه هاي توليدي، در حال حاضر به يكي از مسائل 
 مهم در توسعه اقتصادي تبديل شده است. به طوري كه بيشتر ارزيابي ها و 
نظر سنجي ها از صاحبان بنگاه ها نشان مي دهد، »دسترسي به منابع مالي« 
از مهم ترين چالش هاي آنها در فضاي كسب و كار به شمار مي رود. اين در 
حالي است كه توليدكنندگان ايراني بانك ها را مهم ترين منبع براي تامين 
منابع مالي خود مي دانند. از همين رو، بار سنگين شارژ مالي در ايران بر 
دوش بانك ها قرار گرفته است. بانك محور بودن نظام تأمين مالي و نقش 
پر رنگ بازار پول، موجب شده تا بازار پولي به اولين گزينه  انتخاب صاحبان 
كسب وكارها براي تامين مالي پروژه هايشان تبديل شود.  اين در حالي است 
كه تأمين مالي از طريق ابزارهاي ديگري چون بازار سرمايه در اولويت هاي 
بعدي قرار مي گيرد. برهمين اساس، بسياري از كشورهاي توسعه يافته يا 
در حال توسعه براي حل مشكلات بخش صنعتشان، برنامه هاي حمايتي 
خاصي تدوين كرده اند. كشورهاي موفق صنعتي در دنيا براي حمايت از 
بنگاه هاي صنعتي خود نه تنها از وام دهي بانك ها بهره برده اند، بلكه براي 
شارژ مالي اين صنايع، تمام ابزارهاي موجود را تقويت كرده اند. به عبارتي 
اين كشورها به دليل افزايش رقابت ها در بازارهاي جهاني، براي حمايت از 
صنايع خود به ويژه حل مسائل مالي آنها از كانال ها و ابزارهاي مختلفي مثل 
بازار سرمايه برده اند. حال با توجه به بانك محور بودن در ايران، اين پرسش 

قابل طرح است كه آيا بازار سرمايه پتانسيل تامين مالي بنگاه ها را دارد؟
ابراهيم بهادراني مش��اور رييس اتاق تهران در پاسخ به اين پرسش، 
مي گويد: بازار سرمايه پتانسيل تامين مالي بنگاه ها را دارد، اما واقعيت 
اين است كه بازدهي بازار س��رمايه بايد به گونه اي باشد كه صاحبان 
س��رمايه ترغيب شوند، پول ها و س��رمايه خود را وارد اين بازار كنند. 
از طرفي، چنانچه ش��رايط ركودي بر اقتصاد حاكم نباشد و بازدهي 
شركت ها مناسب باشد، بازار سرمايه بهترين جايي است كه مي توان 

پول ها و سرمايه را به آن جا هدايت كرد.
او معتقد اس��ت كه از طريق افزايش سرمايه و تعميق بازار سرمايه است 
كه مي توان اقدام به ش��ارژ مالي بنگاه ها كرد. يعني در صورتي مي توان از 

پتانسيل بازار سرمايه براي رونق توليد و صنايع كمك گرفت، كه در اين 
بازار افزايش سرمايه رخ دهد. او در ادامه سهم بازارسرمايه در تامين مالي 
بنگاه هاي توليدي را مورد اشاره قرار مي دهد و مي گويد: بازار سرمايه در 
كشور ما حداكثر 20درصد نياز بخش هاي توليدي را تامين كرده است. اين 
در حالي است كه در كشور هاي صنعتي، نقش بازارهاي سرمايه در تامين 
مالي بخش هاي حقيقي نزديك به 50 درصد است. بهادراني، »عدم آشنايي 
بنگاه ها از ساير روش هاي تامين مالي در كشور، تمايل نداشتن شركت ها 
به تامين منابع مالي خود از طريق بازارسرمايه، بازدهي پايين شركت ها«، 
را از جمله موانع بهره گيري بنگاه ها از ظرفيت بازار سرمايه مي داند. او در 
اينجا دو نكته را مد نظر قرار مي دهد: نخست اينكه بازدهي شركت ها بايد 
بيشتر از بازدهي ساير جاها، از جمله پس اندازهاي بانكي باشد و اين يكي 
از راهكارها براي ترغيب صاحبان سرمايه براي ورود به بازار سرمايه است. 
مطلب ديگر از نگاه او، اينكه چون شركت ها نمي توانند به اوراق مشاركت 
خود براساس قوانين بانك مركزي سود بيشتري پرداخت كنند، در چنبره 
رقابت گير مي افتند. اين در حالي است زماني كه محدوديت باشد سرمايه 
جايي مي رود كه سود بيش��تري دريافت كند. بر همين اين اساس بازار 
سرمايه نمي تواند جوابگوي نيازهاي مالي بنگاه ها باشد. بنا به اظهارات او، 
وقتي سود شركت 20 درصد تعيين شو د و ماليات هم بايد پرداخت شود؛ 
اما سود بانكي 20 درصد، بدون اينكه مالياتي پرداخت شود؛ خب در چنين 
حالتي، نقدشوندگي بازار پولي بيشتر از بازار سرمايه است. بنابراين مردم به 

بازار پولي هجوم مي آورند تا بازار سرمايه.
بهادراني در نهايت به ارايه راهكارهايي براي رفع اين موانع و بهبود كاركرد 
بازارسرمايه در تامين مالي مي پردازد. به گفته او، نخستين فاكتور اثرگذار 
ايجاد ثبات اقتصادي و رفع سايه ركود بر همه بخش هاي اقتصادي كشور 
اس��ت. از نگاه او، بهبود وضعيت مالي مردم، جذب سرمايه هاي خارجي، 
افزايش و تعميق سرمايه در بازار سرمايه، استفاده بهينه از ابزارهاي جديد 
مانند صكوك )اوراق قرضه( اسلامي و تقويت بنگاه هاي توليد از جمله اين 

راهكارها به شمار  مي آيد.

پر واضح است كه صادرات غيرنفتي در زمان تحريم ها مي تواند در ارزآوري 
براي كش��ور مفيد تلقي ش��ود. از جمله مواردي كه در اين امر با كمترين 
هزينه، بيش��ترين نتيجه را عايد صادركننده مي كند، ص��ادرات نرم افزار 
است. محمدرضا طلايي رييس كميسيون فناوري اطلاعات اتاق بازرگاني 
ايران ضمن بررسي اوضاع صادرات نرم افزار، از گشايش هايي صحبت كرد 
كه در دولت تدبير و اميد، در قبال صادرات نرم افزار در حال وقوع اس��ت. به 
گفته او در صورت نهايي شدن برخي تصميمات، صادر كنندگان نرم افزار 
مي توانند از مزاياي صادركنندگان غيرنفتي استفاده كننده و از معافيت هاي 
مالياتي مربوطه بهره مند شوند. طلايي گفت: در دو دهه فعاليتي كه در حوزه 
صادرات نرم افزار فعاليت داش��ته ايم، عمدتا از طريق شركت هاي واسطه 
اقدام به صادرات ش��ده است؛ چه شركت هاي ايراني مقيم خارج از كشور و 
چه شركت هاي خارجي. البته در اين زمينه مثل ساير فعالان صادرات اقلام 
غير نفتي، مشكلاتي از قبيل انتقال ارز به داخل كشور داريم. عمده مشكلات 
ما مربوط به داخل كشور اس��ت. به عنوان مثال در مورد صدور پروانه هاي 
صادراتي براي صادركنن��دگان نرم افزار و همچنين ع��دم بهره مندي از 
امتيازات صادركنندگان غير نفتي، از جمله مشكلات ما هستند. او ادامه داد: 
خوشبختانه با سازمان توسعه صادرات و همچنين ضمن هماهنگي با ساير 
نهادهاي مربوطه، آيين نامه اي تدوين شده كه در كميته كارشناسي شوراي 
عالي صادرات هم به تصويب رسيد. قرار است با همكاري وزارت ارتباطات، 
معاونت عملي فناوري رياست جمهوري، اتاق بازرگاني و وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، اين آيين نامه بررسي و تصميمات نهايي در خصوص اجراي 

آن مصوبه اجرايي شود.
 وي افزود: اگر اين مصوبه نهايي شود، صادر كنندگان نرم افزار مي توانند از 
مزاياي صادر كنندگان غير نفتي استفاده كننده و همچنين از معافيت هاي 
مالياتي مربوطه نيز بهره مند شوند. وظايف دستگاه هايي از قبيل بانك مركزي، 
وزرات امور خارجه، وزرات صمت و ساير وزارتخانه هاي مرتبط هم مشخص تر 
خواهد شد كه چگونه بايد به صادر كنندگان اين حوزه كمك رساني كنند. او 
در خصوص افزايش نرخ ارز و تاثير بر بازار صادركنندگان نرم افزار ابراز داشت: 

در حوزه توليدات نرم اف��زاري و خدمات نرم افزاري، تاثيرافزايش نرخ دلار 
بسيار پررنگ  است. ما به عنوان يك صنعت سبز از نيروي انساني متخصص 
استفاده مي كنيم. در توليدات ما از منابع طبيعي كشور استفاده نمي شود. اين 
فعاليت حاصل ذهن و خلاقيت متخصصان اين عرصه است كه نهايتا به نفع 
كشور صادر مي شود. بايد گفت افزايش نرخ ارز منجر شده كه از اين موضع 
بهترين استفاده را كنيم. اما مشخصا دولت بايد حمايت هاي بيشتري از ما 
داشته باشد. او در مورد هويت رقباي ايران در عرضه صادرات نرم افزار گفت: 
ما در حال حاضر رقباي زيادي داريم. هند، پاكس��تان، ايرلند و كشورهاي 
ديگري كه در حوزه فاوا پيشرفت دارند، رقيب ما هستند. البته رقابت آنها با 
ما به اين دليل است كه آنها را به عنوان صادر كننده حوزه فاوا مي شناسند. 
وجود تحريم، عدم برندسازي و صادرات از طريق شركت هاي واسطه، از جمله 
معضلاتي هستند كه بايد حل و فصل شوند. ولي با اين اوصاف ما قابليت رقابت 

با ساير رقبا را داريم.
 وي با اشاره به اعتماد داخلي و خارجي به كالاي ايراني تصريح كرد: اوضاع در 
اين خصوص در حوزه نرم افزار متفاوت است. غير از قانون كپي رايت كه در 
ايران ناديده گرفته مي شود، در تمام موارد قانوني، ضمن صادرات، قوانين و 

استانداردهاي بين المللي را رعايت مي كنيم.
 طلايي در پاسخ به اين سوال كه ميزان سرمايه براي راه اندازي كسب و كار در 
زمينه توليد نرم افزار چه ميزان است، گفت: در سال هاي گذشته آمارهايي 
وجود داش��ت كه براي ايجاد يك شغل صنعتي حدود 80 ميليون تومان 
سرمايه مورد نياز است. البته اين رقم مربوط به گذشته است. در آن زمان هم 
گفته مي شد براي راه اندازي كاري در حوزه نرم افزار، حدود 8 ميليون تومان 
سرمايه نياز است. اكنون نيز براي راه اندازي فرصت شغلي در اين حيطه، تقريبا 
همين حدود سرمايه لازم است. حرفه مربوطه مي تواند به صورت گروهي يا 
تك نفره هم راه اندازي شود كه اين از مزاياي چنين شغلي محسوب مي شود. 
اگر در اين حوزه صادرات ما قانون مند ش��ود و معافيت هاي مالياتي اعمال 
گردد، مشخصا سرمايه گذار به اين سمت خواهد آمد. ارزش افروزده زيادي 

در اين فعاليت وجود دارد و موقعيت بهتري براي عرضه جهاني وجود دارد.
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خريد و فروش آهن متوقف شد
رييس اتحاديه فروشندگان آهن و فولاد تهران با بيان 
اينكه ما نه در گراني و نه در ارزاني آهن دخالتي نداريم، 
گفت: آهن فروشان بلاتكليف تر از ديروز هستند و هيچ 
تدبيري براي آنها اتخاذ نمي شود. حميدرضا رستگار 
با اش��اره به اينكه در بازار اين روزهاي آهن، خريد و 
فروش متوقف است و در ركود به سر مي برد، اظهار 
داشت: تش��ديد ركود تفاوت چنداني با روند نزولي 
قيمت ها ندارد همين امر عاملي شده تا بسياري از 
واحدهاي توليدي و توزيع��ي آهن دچار روزمرگي 
شده و مش��كلات آنها افزايش يابد. رييس اتحاديه 
فروشندگان آهن و فولاد تهران با بيان اينكه متأسفانه 
در قيمت گذاري محصولات فولادي از توليدكنندگان 
و توزيع كنندگان مش��ورتي نمي گيرند، افزود: اين 
موضوع باعث شده حجم نارضايتي توليدكنندگان از 
قيمت گذاري ها افزايش پيدا كند اين درحالي است كه 
بايد با يك جمع بندي كلي قيمت گذاري محصولات 
فولادي نهايي شود نه اينكه قيمت ها دست كساني 
بيفتند كه نمي دانيم براس��اس كدام ضابطه روند 
قيمت گذاري را انجام مي دهند. وي تصريح كرد: ما 
نه در گراني و ن��ه در ارزاني آهن دخالتي نداريم اين 
موضوع اصلا خوب نيست چرا بخش توزيع را خارج از 
ضوابط قيمت گذاري مي دانند مگر نه اينكه ساماندهي 
بازار برعهده ماس��ت. وي با اعلام اينكه ما با نظارت 
مخالف نيس��تيم اما با دخالت كساني كه تخصص 
قيمت گذاري ندارند در بخش فولاد و آهن مخالفيم 
گفت: چندين بار نارضايتي خ��ود را به بخش هاي 
مختلف ارس��ال كرده ايم اما هنوز نتوانس��ته ايم به 
نتيجه اي برسيم. آهن فروشان بلاتكليف تر از ديروز 

هستند و هيچ تدبيري براي آنها اتخاذ نمي شود.

ممنوعيت واردات لوازم خانگي 
عاملي براي تحقق رونق توليد

مرتضي ميري رييس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي 
درباره شرايط حال حاضر بازار لوازم خانگي در كشور، 
اظهار كرد: با توجه به اينكه به تامين مواد اوليه مورد 
نياز كارخانج��ات لوازم خانگي ارز نيمايي تخصيص 
يافته است اما نوسانات هفته هاي گذشته منجر شد تا 
قيمت ها بالا رفته و عملا نرخ نيمايي تاثيري بر ثبات 
قيمت لوازم خانگي نداشته باش��د. رييس اتحاديه 
فروشندگان لوازم خانگي تصريح كرد: زماني كه نرخ 
دلار كاهش پيدا مي كند حباب قيمتي هم كم مي شود 
در صورتي كه اصل قيمت به خاطر نوسانات ارزي در 
بازار آزاد با توجه به ارز نيمايي كه داده مي شود تغيير 
نمي كند. ميري با اشاره به اينكه واردات لوازم خانگي 
آماده بيش از يك سال است كه ممنوع شده، بيان كرد: 
اين ممنوعيت واردات كالاهاي لوكس كه لوازم خانگي 
آماده هم جزئي از آن است اين اجازه را به توليدكننده 
مي دهد تا خود را بازسازي كند و توليداتي با كيفيت 
بهتري بسازد. رييس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي 
بيان كرد: يكي از مش��كلات اصلي اتحاديه، افزايش 
قيمت محصولات كارخانجات است چرا وقتي نرخ ارز 
افزايش پيدا مي كند، اين موضوع در بهاي تمام شده 
كالا ها اثري محسوس دارد، اما وقتي قيمت دلار نزولي 
مي شود، عملا بسياري از قيمت ها تغيير نمي كنند 
و اين موضوع به نوبه خود قابل تامل اس��ت. موضوع 
ديگري كه منجر به ركود بازار لوازم خانگي مي شود 
تعدد و ازدياد كارخانجات توليدات لوازم خانگي است 
كه انگيزه را هم از دست صاحبان اين قشر ربوده است.

كاهش ۲۰ درصدي قيمت برنج 
ايراني در بازار

محم��د آقاطاهر ريي��س اتحاديه بنك��داران مواد 
غذاي��ي از كاهش 20 درصدي قيم��ت برنج ايراني 
در عمده فروش��ي ها خبر داد و گفت: با توجه به آنكه 
كشت نو ظرف يك ماه آينده در بازار عرضه مي شود، 
از اين رو ازدياد عرضه برنج سال گذشته موجب شده 
تا قيمت اين محصول روند نزولي در بازار داشته باشد. 
به گفته وي، استمرار كاهش قيمت برنج ايراني منوط 
به آن است تا در زمان عرضه برنج نو به بازار، تقاضاي 
شركت ها و سازمان ها به يك باره افزايش چشمگيري 
نيابد. آقاطاهر با اشاره به اينكه قيمت برنج خارجي 
در بازار تغييري نداش��ته است، بيان كرد: با استمرار 
ارز 4200 توماني ب��ه واردات برنج خارجي، بازار اين 
محصول همچنان در آرامش به س��ر مي برد. رييس 
اتحاديه بنكداران مواد غذاي��ي درباره تاثير كاهش 
نرخ ارز بر بازار اقلام اساس��ي گف��ت: با توجه به آنكه 
واردات مواد غذايي با ارز نيما و 4200 توماني صورت 
مي گيرد، در نتيجه كاهش نرخ ارز نمي تواند بر قيمت 
محصولات در بازار تاثيرگذار باش��د. وي با اشاره به 
اينكه بازار حبوبات در يك ماه اخير از تعادل نس��بي 
در بازار برخوردار اس��ت، افزود: البته قيمت حبوبات 
بسته بندي به سبب هزينه هاي سورت، دستچين 
و ... افزايش پيداكرده اس��ت. آقاطاهر درباره آخرين 
وضعيت بازار روغن گفت: روغن مطابق با قيمت گذاري 
كه سازمان حمايت انجام داده، در اختيار مصرف كننده 
قرار مي گيرد و مشكلي در توزيع وجود ندارد. رييس 
اتحاديه بنكداران مواد غذايي با اشاره به دلايل افزايش 
قيمت چاي در بازار بيان كرد: حذف ارز 4200 توماني 
و اختصاص ارز نيما به واردات دليل اصلي رشد 110 
تا 130 درصدي قيمت چاي خارجي در بازار به شمار 
مي رود. وي ادامه داد: از 15 خرداد تمامي محموله هاي 
چاي كه در گمرك بودند، با ارز نيمايي ترخيص شدند 
و همين موضوع موجب شد تا قيمت اين محصول با 
نوساناتي در بازار روبرو شود. آقاطاهر ارز 4200 توماني 
را ارز حمايتي تلقي كرد و گفت: اختصاص ارز 4200 
توماني به واردات برخي كالا ها منجر به خروج محصول 
از مرز هاي ايران مي شود، در حالي كه با واقعي شدن 
نرخ ارز ديگر اين اتفاق رخ نمي دهد. اين مقام مسوول 
در پايان با بيان اينكه قيمت برنج خارجي، ش��كر و 
روغن به سبب اختصاص ارز 4200 توماني به واردات 
نبايد در بازار نوساني داشته باشد، تصريح كرد: اين در 
حالي است كه قيمت شكر در ماه هاي اخير با نوسانات 
چش��مگيري در بازار روبرو شد و هم اكنون به سبب 
مشكلات در سيستم توزيع با نرخ مصوب 3 هزار و 400 

تا 3 هزار و 500 تومان در بازار به فروش نمي رسد.
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»تعادل« به بهانه اظهارات استاندار خوزستان درباره خطوط لوله نفت اين منطقه بررسي كرد 

شريان 14000 كيلومتري نفت ايران چه اوضاعي دارد؟ 
گروه انرژي| نادي صبوري |

احتمالا بيش��تر م��ا نمي دانيم كه در سراس��ر ايران 
هزاران كيلومتر خطوط لوله نفتي وجود دارد تا وقتي 
كه اتفاقي شبيه نشت يا چنين چيزي در يكي از آنها 
پيش بيايد. در اين گزارش به بهانه صحبت هاي مطرح 
شده از طرف استاندار خوزستان در مورد سن و سال 
خطوط لوله نفتي اين استان، براي اين سوال ها جواب 
پيدا كرديم ك��ه چقدر خط لوله داريم و چه كس��ي 
مسوولشان اس��ت و برنامه ها براي تغيير وضعيتشان 

چيست؟ 
در ايران هر س��ال ۱۲۳ ميليارد ليتر مواد نفتي از ۱۴ 
هزار كيلومتر خطوط لوله ب��ه نقاط مختلف منتقل 
مي ش��وند. اين يكي از بزرگ ترين شبكه هاي انتقال 
مواد مايع در دنيا به حس��اب مي آيد. از اين ۱۴ هزار 
كيلومتر ۱۳۰۰ كيلومتر در اس��تاني ق��رار دارد كه 
اس��مش با نفت گره خورده اس��ت: خوزستان. حالا 
غلامرضا شريعتي اس��تاندار خوزستان در اظهاراتي 
مسائلي را در مورد بازسازي خطوط لوله اين منطقه 
مطرح كرده يا حداقل به اين ش��كل در رس��انه هاي 
محلي خوزستان بازتاب پيدا كرده كه آقاي شريعتي 
مدعي است ۴۰ س��ال اس��ت اين خطوط بازسازي 
نشده اند. استاندار خوزس��تان همچنين گفته است 
كه خطوط لول��ه نفتي احتياج دارند ۴۰ س��ال يك 
بار بازسازي ش��وند. او البته نگفته است كه منبع اين 

اظهارنظرش چيست. 
اولين »خ��ط لوله نفتي« ايران درس��ت يك س��ال 
كوچك ت��ر از اولين »چاه نفتي« اس��ت و تولدش به 
۱۲۸۷ برمي گردد. اگر قرار بود همانطور كه نخستين 
چاه نفتي واقع در مس��جد س��ليمان را »چاه شماره 
يك« ناميدند براي اين خط نيز نامي مي گذاش��تند 
اسمش »خط شماره يك« مي شد، اما بر خلاف برادر 
بزرگ ترش كه براي خودش اس��م و رس��مي دارد و 
حتي در ويكي پديا يك صفحه اختصاصي دارد، اين 
خط چندان مشهور نيست و فقط خانواده نزديكش 
كه همان شركت خط لوله و مخابرات نفت است از او 

يادي مي كنند.
اين خط لوله نفت خام مسجد سليمان را به پالايشگاه 
آبادان مي برد و ۱۶ س��ال زمان لازم برد تا در س��ال 
۱۳۳۵ از تك خط لوله به مجموعه خطوط لوله انتقال 

نفت ايران به طول ۵۰۰ كيلومتر توسعه پيدا كند. از 
آن روز تا حالا خطوط لوله انتقال نفت ايران ۲۸ برابر 

شدند و امروز ۱۴ هزار كيلومتر وسعت دارند. 
ام��ا چرا داري��م از اين خطوط لوله ح��رف مي زنيم؟ 
ديروز غلامرضا ش��ريعتي اس��تاندار خوزس��تان در 
خ��لال صحبت هايي در مورد انفج��ار خط لوله نفت 
جاده ماهشهر مس��ائلي را در مورد خطوط لوله نفت 
استان خوزستان و به نوعي كل خطوط لوله نفتي در 
ايران مطرح كرده كه پرسش هايي را ايجاد مي كند. 
باش��گاه خبرنگاران جوان اين طور نوش��ته كه آقاي 
ش��ريعتي گفته اس��ت نگراني هايي از نظ��ر ايمني 
تاسيسات فرسوده وجود دارد كه اين موضوع ناشي از 
تعويض نشدن خطوط نفتي طي ۴۰ سال گذشته و 

محدوديت هاي مالي كشور است.
اسفند ماه پارسال بود كه نشتي يك خط لوله انتقال 
گاز در آزادراه اهواز به بندر ماهش��هر موجب كش��ته 

شدن ۵ نفر و مصدوم شدن ۶ نفر شد. 
با جس��ت وجوي عبارت »تعويض خطوط لوله« در 
گوگل يك��ي از اولين نتايج خبري اس��ت مربوط به 
تعوي��ض ۳۴ كيلومتر از خ��ط لوله نفت م��ارون به 
اصفهان كه ۲۹ مهر پارسال انجام شده است. در اين 
خبر به نقل از مدير منطقه اي خط لوله عنوان ش��ده 
است كه با توجه به عمر بالاي اين خط لوله و بر اساس 
اطلاعات پيگراني هوشمند مبني بر وجود عيوب در 
۸۰ محدوده از آن پس از بررسي و كارهاي كارشناسي، 
با موافقت مسوولان ش��ركت تصميم بر تعويض ۶۷ 
كيلومتر از خط لوله گرفته شد كه اكنون ۳۴ كيلومتر 

از آن انجام شده است.  
اين خبر نشان مي دهد احتمالا تعويض خطوط لوله در 
نقاط مختلف بر اساس عمر آن منطقه پروژه اي است 
كه در دستور كار شركت ها قرار دارد اما اينكه وضعيت 
در خوزس��تان چطور اس��ت نياز به جس��ت وجوي 

بيشتري دارد. 
در اي��ران خطوط لوله نفتي ش��ريان اصل��ي از نظر 
جغرافياي��ي ب��ه ۱۲ منطقه تقس��يم مي ش��وند كه 
خوزستان از قديمي ترين مناطق محسوب مي شود. 
شركت خطوط لوله و مخابرات نفتي در مورد آخرين 
وضعيت تاسيس��ات مناطق مختلف در وب س��ايت 
خود اطلاعاتي را مندرج كرده است. در مورد منطقه 

خوزستان در بخش پايداري خطوط لوله عنوان شده 
است كه خطوط لوله و تأسيسات منطقه خوزستان 
در جريان جنگ تحميلي، شرايط خاص آب و هوايي 
و قدمت بالاي لوله ها آسيب هاي زيادي متحمل شدند 
كه بارها مورد بازس��ازي و بهسازي قرار گرفته است 
به طوري كه اكثر خط��وط لوله تقويت، تعويض يا در 

حال جايگزيني هستند.
اما در منطقه خوزستان دسته ديگري از خطوط لوله 
نيز وجود دارد كه خطوط ش��ريان اصلي محس��وب 
نمي ش��وند و در واقع خط انتقال داخلي هستند كه 
زير مجموعه ش��ركت ملي مناط��ق نفتخيز جنوب 
تلقي مي ش��وند. در اظهارات اس��تاندار خوزس��تان 
آقاي غلامرضا شريعتي مش��خص نشده كه منظور 
از فرس��ودگي خطوط خطوط ش��ريان اصلي است 

يا خطوط داخلي.  برنامه هاي نوس��ازي و بازس��ازي 
خطوط لوله نفت تاكنون چندين بار از زبان مسوولان 
مختلف مورد اشاره قرار گرفته است. در تازه ترين مورد 
ارديبهشت امسال در جريان معارفه مديرعامل جديد 
شركت خط لوله و مخابرات نفت، عليرضا صادق آبادي 
معاون وزير نفت ابراز اميدواري كرده اس��ت كه همه 
مجموعه ها در س��ال پيش رو علاوه ب��ر فعاليت هاي 
جاري ش��ركت ها پروژه »نوس��ازي و ايجاد ظرفيت 

جديد« را هم پيش ببرند. 
مهر ماه ۹۵ هم عباس��علي جعفري مديرعامل وقت 
ش��ركت خطوط لوله و مخابرات نف��ت گفته بود كه 
عمر خطوط لوله منطقه اصفهان مارون كه ۵۰ درصد 
انتقال نفت ايران از آنجا انجام مي شود حدود ۳۵ سال 
اس��ت و براي جلوگيري از فرس��ودگي و مش��كلات 

احتمالي برنامه هاي چند ساله اجرا مي كنيم و بازرسي 
از خطوط انتقال به روش اسكن خطي و طولي مداوم 

انجام مي شود. 
از ميان ۱۴۰۰۰ كيلومتر خطوط لوله انتقال نفت در 
ايران، بعضي از آنها از موقعيت هاي بسيار منحصر به 
فرد برخوردار هس��تند. يكي از آنها خط لوله اي  است 
كه در بستر رودخانه كشكان كرمانشاه قرار دارد و از 
دل ارتفاعات رد مي شود تا هر روز ۹۰ هزار بشكه نفت 

خام يا فرآورده را جابه جا كند.
اين البته بخش بسيار كوچكي از كل تبادلاتي است 
كه اين خطوط لوله در اي��ران با يكديگر دارند. طبق 
آمارهاي رسمي هر روز نزديك به ۳۵۰ ميليون ليتر 
نفت خام و فرآورده نفت��ي در اين ۱۴۰۰۰ كيلومتر 

جابه جا مي شوند. 

آخرين وضعيت چاه هاي نفتي ايران 
ايس�نا| در چهار ماه نخس��ت امس��ال در مناطق 
نفت خيز خشكي و دريايي كشور ۴۱ حلقه چاه نفت 
و گاز حفر و تكميل ش��د كه از اي��ن ۴۱ حلقه چاه، 
۱۷ حلقه توس��عه اي/ توصيفي و ۲۴ حلقه تعميري 

تكميلي بوده است.
مجموع اي��ن چاه ها ۲۹ حلقه در گس��تره عملياتي 
شركت هاي ملي مناطق نفت خيز جنوب، دو حلقه 
نفت مناطق مركزي، سه حلقه نفت فلات قاره، سه 

حلقه مهندسي و توسعه نفت و چهار حلقه در قالب 
پروژه حفر شده است. در اين باره محمد آل خميس - 
معاون مديرعامل شركت ملي حفاري - با بيان اينكه 
در مدت پيش گفته متراژ حفاري چاه ها به ۵۰ هزار 
و ۹۲۹ متر رسيد، اظهار كرد: هم اكنون ۱۳ دستگاه 
حفاري در مناطق عملياتي نفت خيز كشور در حال 

جابه جايي است.
وي ب��ا اش��اره ب��ه اينك��ه ش��ركت مل��ي حفاري 

ايران ۷۲ دستگاه حفاري شامل ۶۹ دكل خشكي و 
سه دكل دريايي در تملك دارد، بازسازي و تعميرات 
سيس��تم جكينگ دس��تگاه حفاري دريايي شهيد 
مدرس و آماده به كار شدن آن را از فعاليت هاي قابل 

توجه به عمل آمده در اين مدت برشمرد.
طبق اعلام شركت ملي حفاري، آغاز عمليات و شروع 
كار ه��اي اجرايي چند پروژه حفاري در خش��كي از 
جمله حف��اري ۱۰ حلقه چاه جديد در ميدان نفتي 

آزادگان جنوب��ي از اقدام هاي اين معاونت از ابتداي 
فروردين تا پايان تيرماه امسال بوده است.

چندي پيش س��يدصالح هندي - مدير اكتش��اف 
شركت ملي نفت - اعلام كرد حدود ٣٥ تا ٤٠ مخزن 
كشف شده توس��عه پيدا نكرده در ايران وجود دارد. 
به عبارت ديگر اكتش��اف در ايران از توسعه و توليد 
جلوتر است. آمار ها حاكي است كه از مجموع ۲۵۰ 
ذخيره نفت��ي ۱۲۰ و از مجموع ۱۳۰ ذخيره گازي 

۱۰۰ ذخيره توسعه پيدا نكردند.
اين ذخاير توسعه نيافته در كنار برخي مناطق كشف 
نش��ده قرار گرفته و باعث ش��ده اس��ت برخي رتبه 
نخست ذخاير نفتي را براي ايران پيش بيني كنند. 
به گفته كارشناسان اگر كشفيات جديد در لايه هاي 
ماس��ه اي براي نفت و گاز و هيدرات هاي گازي را به 
آن اضافه كنيم، شايد در ذخاير نفتي هم در جايگاه 

نخست قرار بگيريم.
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افزايش ذخيره سازي گاز
در پارس جنوبي

ايرنا| ذخيره سازي همزمان چهار مخزن پروپان 
و بوتان )LPG( پالايش��گاه ف��از ۱۹ پارس جنوبي 
توسط شركت پتروپارس ايران كليد خورد كه باعث 
افزايش ظرفيت ذخيره س��ازي گاز مايع در پارس 
جنوبي مي شود.وزارت نفت اعلام كرده كه پس از 
انجام مراحل خشك سازي و اكسيژن زدايي مخازن 
يادش��ده، از س��وم مرداد عمليات تزريق گاز به دو 
مخزن بوتان و از چهارم مرداد عمليات تزريق گاز به 
دو مخزن پروپان با موفقيت انجام شد.با بهره برداري 
از اين مخازن به ترتيب ۷۰ هزار مترمكعب و ۹۰ هزار 
مترمكعب به ظرفيت ذخيره سازي صادرات بوتان 
و پروپان كش��ور اضافه مي ش��ود.طرح توسعه فاز 
۱۹ پارس جنوبي نخستين طرح بزرگ ملي است 
كه بدون حضور ش��ركت هاي خارج��ي و با اتكا به 
توانمندي داخلي توسعه يافت و عمليات ساخت و 
راه اندازي مخازن گاز مايع نيز با دانش بومي نيروهاي 
شركت پتروپارس ايران )PPI( و شركت بهره برداري 

و مديريت پتروپارس )POMC( به ثمر نشست.

صدور نخستين پروانه بهداشتي 
محصولات پتروشيمي

ايرنا| شركت پتروشيمي بندرامام )ره( موفق شد 
براي اولين بار در صنعت پتروشيمي كشور پروانه 
۵ ساله Food Grade  را براي دو محصول اصلي 
خود بگيرد. بر اساس اعلام شركت صنايع پتروشيمي 
خليج فارس، شركت پتروشيمي بندر امام )ره( در 
راس��تاي حمايت از محيط زيست، ارتقاء سلامت 
جامع��ه و بالا بردن س��طح كيفي تولي��دات خود 
موفق به كسب پروانه ۵ ساله Food Grade براي 
محصولات پلي اتيلن سنگين )HD ( و پلي اتيلن 
سبك )LD ( از سازمان غذا و دارو وزارت بهداشت 
شد.  پتروش��يمي بندرام��ام )ره( مراحل دريافت 
پروانه Food Grade  را از س��ال ۱۳۹۰ آغاز كرد 
و طي اين سال ها با ارتباط مستقيم و موثري كه با 
وزارت بهداشت و همچنين دانشگاه جندي شاپور 
اهواز داش��ت، موفق ش��د همه مراح��ل دريافت 
اين پروانه را با موفقيت پش��ت س��ر بگذارد. لازمه 
دريافت پروان��ه Food Grade ، اخذ مجوزهاي 
مقدماتي ديگري از جمله پروانه بهداشتي تاسيس 
و بهره برداري، دريافت گواهينامه براي مسوولان 
   LDفني، پروانه بهداش��تي س��اخت محصولات
و HD ، طراح��ي لوگوي جديد روي كيس��ه هاي 
بسته بندي محصولات LD  و HD به همراه شماره 
پروانه بهداشتي ساخت و سيب سلامت بود كه با 
پيگيري هاي مستمر شركت بسپاران بندرامام )ره( 
اين مجوزها كسب ش��د.    پروانه بهداشتي ساخت 
محصولات پلي اتيلن سنگين و سبك براي اولين بار 
در صنعت پتروش��يمي كش��ور توس��ط شركت 

پتروشيمي بندرامام )ره( دريافت شده است.

يك اورست حفاري براي نفت 
تسنيم| يك شركت چيني ۸۸۸۲ متر سطح 
زمي��ن را حفاري كرده ت��ا عميق ترين چاه نفت 
جهان را در آسيا ايجاد كند. به گزارش راشا تودي، 
پتروچاينا، شركت نفت بزرگ چين ۸۸۸۲ متر 
سطح زمين را حفاري كرده تا عميق ترين چاه نفت 
جهان را در آسيا ايجاد كند. ركورد قبلي متعلق 
به يك شركت نفت چيني ديگر بود.رسانه هاي 
چين گزارش دادند حفاري چ��اه لونتان وان در 
ميدان نفتي تريم استان شين جيانگ در شمال 
غربي چين، روز پنجش��نبه پايان يافت. با توجه 
به پيچيدگي ساختار زمين شناسي اين منطقه و 
دماي بالاي هوا، بيش از يك سال طول كشيد تا 
پتروچاينا حفاري اين چاه راه به پايان برساند.براي 
تصور عمق اين چاه تازه حفاري شده، مي توانيد 
آن را با بلندترين قله دنيا، قله اورس��ت مقايسه 
كنيد. ارتفاع اورست ۸۸۴۸ متر است. پتروچاينا 
اع��لام كرد آنها اساس��اً اورس��ت را در زير زمين 
حفاري كرده اند.اين چ��اه جديد از ركورد قبلي 
اين منطقه عميق تر اس��ت. اين ركورد در دست 
شركت سينوپك بود كه در فوريه به پايان رسيد و 
در همين ميدان نفتي قرار دارد و حالا دومين چاه 
عميق آسيا با عمق ۸۵۸۸ متر در زير زمين است.

رشد توليد گاز آرژانتين
تس�نيم| توليد گاز آرژانتين به ۱۴۰ ميليون 
متر مكعب در روز در ماه ژوئن رسيد كه بالاترين 
حد طي ۱۱ سال گذش��ته است. اين مقدار ۵.۸ 
درصد رش��د را در مقايسه با همين دوره در سال 
گذشته نشان مي دهد.به گزارش رويترز، وزارت 
خزانه داري آرژانتين دليل اين رش��د را افزايش 
توليد در حوزه ش��يل واكا مورتا مي داند. وسعت 
اين حوزه به اندازه بلژيك اس��ت و مي تواند يكي 
از بزرگ ترين ذخاير نفت و گاز ش��يل در جهان 
باشد.توليد نفت آرژانتين هم در ماه ژوئن به ۴۹۷ 
هزار بشكه در روز رسيد كه ۲.۵ درصد نسبت به 
همين ماه در سال قبل بيشتر بود .به اين ترتيب 
توليد نفت آرژانتين براي شانزدهمين ماه پياپي 
رشد داشت.دولت آرژانتين اعلام كرد اين رشد 
توليد نفت مي تواند صادرات اين كشور را تقويت 
كند. آرژانتين در ماه ژوئن توانس��ت روزانه بين 
۴.۳۳ و ۶.۳ ميلي��ون متر مكعب گاز به ش��يلي 
صادر كند.كس��ري تجارت ان��رژي آرژانتين در 
نيمه اول سال جاري تا ۱۲۶ ميليون دلار كاهش 
يافت. كسري تجاري آرژانتين در نيمه اول ۲۰۱۸ 
بيش از يك ميليارد دلار بود.مائوريسيو ماكري، 
رييس جمهور آرژانتين كه به دنبال انتخاب دوباره 
در ماه اكتبر اس��ت، روي حوزه واكامورتا حساب 
كرده تا واردات انرژي را كاهش دهد و اين كشور 
را تبديل به صادركننده صرف هيدروكربن سازد 
و به اين ترتيب يك منبع جديد درآمد خارجي 

به دست آورد.

مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي پالايش و پخش: 
مشكل آلودگي هوا از كيفيت سوخت نيست

ايسنا| در حالي  كه خودروسازان سعي دارند توپ توليد آلايندگي توسط 
خودروها را به زمين مسوولان نفتي بيندازند و تقصيرها را متوجه كيفيت 
سوخت كنند، مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي پالايش و پخش 
صراحتا اعلام كرده كه سوخت توليدي در داخل كشور هيچ مشكلي ندارد و 

كاملا مطابق با استانداردهاي يورو ۴ است.
چند وقتي است كه در موضوع آلودگي هوا، افزايش غلظت آلاينده »ازن« و 
هشدار به خودروسازان و موتورسيكلت سازان مطرح شده است. به تازگي نيز 
رييس گروه سلامت هواي مركز سلامت محيط  كار وزارت بهداشت ضمن 
هشدار نسبت به وجود آلاينده »ازن« به خودروسازان تذكر داده و بر لزوم 
جدي گرفتن استفاده از كاتاليست در صنايع خودروسازي تاكيد كرده است.
چندي پيش رييس گروه س��لامت وزارت بهداش��ت اع��لام كرده بود كه 
شاخص آلاينده ازن به دليل افزايش ناكس كه از احتراق سوخت خودروها 
و موتورسيكلت ها ناشي مي شود افزايش يافته، اما به گفته معاون نظارت بر 
اجراي استاندارد سازمان ملي استاندارد ايران، كيفيت سوخت تغييري نكرده 

و بنابراين علت ناكارآمدي كاتاليست ها چيز ديگري است.
به دنبال تذكر وزارت بهداشت به خودروسازان درباره افزايش آلاينده »ازن«، 
دبير انجمن خودروسازان ايران اعلام كرد كه مسوولان محيط زيست به جاي 
ايراد به خودروسازان، بايد براي كيفيت سوخت و مجهز كردن جايگاه ها به 
بنزين و گازوييل باكيفيت فكري كنند، تا ادعاي وزارت نفت مبني بر توزيع 
سوخت باكيفيت در جايگاه هاي سوخت محقق شود.اين در شرايطي است 
كه سعيد مداح مروج، مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي پالايش 
و پخش گفت: آمار و ارقام توليد و توزيع بنزين و نفت گاز نشان مي دهد كه 
اكنون نه تنها در كلان شهرها كيفيت بنزين با استاندارد يورو ۴ است، بلكه در 
استان هايي كه پالايشگاه نيز در آنها قرار دارد، وضعيت سوخت كاملا مطابق 
استاندارد است.وي با بيان اينكه در بندرعباس، هرمزگان، خوزستان، آبادان، 

تبريز، آذربايجان شرقي، غربي، اراك، استان مركزي، تهران و كرج بيش از 
آنچه كه تعهد داشته ايم، سوخت توزيع مي شود، تصريح كرد: هيچ مشكلي 
در زمينه تامين و توليد سوخت نداريم و مي توان با صراحت اعلام كرد كه نه 

تنها بنزين بلكه در حوزه نفت گاز وضعيت كيفيت در حد استاندارد است.
مروج با تاكيد بر اين مساله كه مشخصات فني بنزين و نفت گاز از نظر فني 
بطور كامل منطبق با استانداردهاي يورو ۴ است، تصريح كرد: ارزيابي ها نشان 
مي دهد كه سوخت توليدي در داخل كشور مشكلي ندارد و حتي گوگرد 

موجود در بنزين معمولي نيز در محدوده مجاز قرار دارد.
وي درباره وضعيت توزيع نفت گاز يورو ۴ نيز گفت: ميزان نفت گاز يورو ۴ كه 
براي حمل و نقل در كشور مورد استفاده قرار مي گيرد، ۵۰ ميليون ليتر در 

روز است كه همه آن در داخل كشور توليد مي شود.
مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي پالايش و پخش با اشاره 
به نظارت هاي بيروني بر وضعيت كيفيت سوخت كشور اظهار كرد: 
سازمان محيط زيست هر ماه در اين زمينه گزارشي را تهيه مي كند 
و آن گزارش را در اختيار شركت پالايش و پخش، وزارت نفت و ديگر 
سازمان هاي ذيربط قرار مي دهد.مروج درباره علت آلايندگي خودروها 
در كشور گفت: در بحث آلودگي و آلايندگي، سوخت تنها يك پارامتر 
است چراكه در اين حوزه بايد به عوامل ديگري همچون ميزان مصرف 
يك خودرو، نوع سيس��تم موتور خودرو و موارد ديگري از اين قبيل 

توجه كرد.
مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي پالايش و پخش افزود: 
همچنين آنچه كه به عنوان خروجي موتور از خودرو خارج مي شود، به 
لحاظ آلايندگي در هر يك متفاوت است. بنابراين بايد به مواردي كه 
سبب كاهش آلايندگي در خودرو مي شود، توجه شود كه متاسفانه در 

داخل كشور ما اين موارد چندان مورد توجه قرار نمي گيرد.

كاهش اختلاف قيمت گاز مايع در اروپا و آسيا، بازار انرژي را دچار آشفتگي كرد
سردرگمي خريداران و فروشندگان ال ان جي

ايس�نا| با وجود اهميت رو به رشد محيط زيس��ت گرايي و نگاه 
موشكافانه به صنعت سوخت فسيلي، گاز طبيعي اهميت خود را در 

سبد انرژي جهاني حفظ كرده است.
تقاضاي روزافزون براي نيرو و نصب تاسيس��ات انرژي تجديدپذير 
مانند بادي و خورشيدي، ضرورت توليد انرژي را تقويت كرده است 
و در حال حاضر، گاز تنها گزينه جايگزين است. كشورهاي سرشار 
از منابع با ص��ادرات حجم بالايي گاز، از اين صنعت رو به توس��عه 

بهره مند مي شوند.
بزرگ ترين واردكنندگان گاز طبيعي اروپا و آسياي شرقي مانده اند 
كه بازارهاي ب��زرگ اما داراي گزينه هاي داخلي معدود به ش��مار 
مي رون��د. اما امس��ال عوامل بنيادين ب��ازار گاز طبيع��ي به دليل 
تحولات غيرمعمول ضعيف ش��ده اند. معم��ولا قيمت گازطبيعي 
در آس��يا به دليل توليد منطق��ه اي اندك و ب��ازار داخلي بزرگ و 
سياست گذاري هايي كه به LNG نس��بت به منابع رقيب اولويت 

داده، بالاتر بوده است.
فاجعه هس��ته اي در فوكوش��يماي ژاپن باعث تعطيلي تاسيسات 
هسته اي اين كشور ش��د و تقاضا براي LNG را افزايش داد و ژاپن 
را به بزرگ ترين واردكننده LNG تبديل كرد. در چين سياس��ت 
جايگزين كردن گاز به جاي زغال س��نگ، تاثير مش��ابهي داشت 
و حجم بالاتر LNG براي پاك نگه داش��تن آسمان شهرهاي اين 

كشور وارد مي شود.
دليل ديگري ك��ه توليدكنندگان بازارهاي آس��يايي را به اروپايي 
ترجيح مي دهند، اختلاف قيمت حمل بار ميان مسير شرق سوئز به 
غرب سوئز است. هزينه هاي حمل LNG به اروپا و بازگشت كشتي ها 

بالاتر از مسير شرق به سوي آسيا است.

همچنين اروپا در خصوص واردات گاز طبيعي، گزينه هاي بيشتري 
دارد. رقاب��ت ميان صادرات از طريق خط لول��ه و ترانزيت دريايي، 
قيمت هاي LNG را پايين برده است زيرا مصرف كنندگان مي توانند 
از منابع انرژي روسيه، الجزاير و نروژ كه از زيرساخت ثابت دريافت 

مي كنند، استفاده كنند.
با وجود دلايل ذكر ش��ده، اختلاف قيمت ميان قطب هاي گاز اروپا 
و آسيا به ميزان قابل توجهي كاهش پيدا كرده است. شرايط آب و 
هوايي گرمتر، تقاضا را كمتر كرده و باعث بالا ماندن س��طح ذخاير 
شده است كه به معناي قيمت هاي پايين تر براي هر دو منطقه بوده 
است.كاهش اختلاف قيمت ميان آسيا و اروپا، تاثير مطلوبي روي 

صادرات LNG به اروپا در چند ماه نخست امسال داشته است.
با اين حال اين وضعيت ممكن اس��ت به سرعت تغيير كند. فضاي 
در حال تغيير بازار مستلزم چاره انديشي سريع معامله گران براي 
حداكثر ك��ردن نتايج مالي اس��ت. كاهش اخت��لاف قيمت ميان 
قطب هاي اروپايي و آسيايي به همراه هزينه هاي حمل، به معناي 
آن است كه محموله ها در آخرين لحظه ممكن است تغيير مقصد 
دهند. به عنوان مثال صادرات LNG روسيه پيش از اينكه به مقصد 
نهايي خود در بلژيك برس��د، به دليل شرايط قيمت مناسب نقطه 

ديگر، تغيير مسير داد.
بر اساس گزارش اويل پرايس، پرسش چند ميليون دلاري اين است 
كه اختلاف قيمت ميان قطب هاي اروپايي و آس��يايي چه تحولي 
پيدا خواهد كرد. در حالي كه وضعيت در چند ماه نخست امسال به 
نفع بازار اروپا تغيير كرده اما اين اواخر آسيا در جذب محموله هاي 
LNG، دست بالاتري داشته است. اختلاف قيمت اندك ميان اين دو 
منطقه به معناي سردرگمي هر دوي خريداران و فروشندگان است.

افت فروش فرآورده هاي نفتي در جهان »سابك« را به دردسر انداخت

كاهش 55 درصدي سود پتروشيمي عربستاني
ايرنا| شركت صنايع پتروشيمي »سابك« عربستان روز يكشنبه از 
كاهش ۵۴.۷ درصدي سود خالص اين شركت در نيمه اول سال ۲۰۱۹ 
ميلادي خبر داد.به گزارش خبرگزاري آناتولي، رييس اين شركت با 
صدور بيانيه اي، اعلام كرد كه سود خالص اين شركت در نيمه اول سال 
جاري به ۵.۵۲ ميليارد ريال معادل )۱.۴۷ ميليارد دلار( كاهش يافته 
اس��ت.اين در حالي است كه سود اين شركت كه بزرگ ترين شركت 
سهامي عام در ميان كش��ورهاي عرب حاشيه خليج فارس است، به 
نسبت همين محدوده زماني در س��ال ۲۰۱۸ به ۱۲.۲ هزار ميليارد 
ريال معادل ۳.۲۶ ميليارد دلار رسيده بود.بنابر اعلام اين بيانيه، يكي 
از دلايل كاهش سود اين ش��ركت عربستاني، كاهش قيمت فروش 
فرآورده هاي نفتي در جهان عنوان شده است.طبق اين گزارش، كل 
درآمد سابك در سال ۲۰۱۹ با ۱۳.۹ درصد كاهش، به ۷۳.۲۴ ميليارد 

ريال )۱۹.۵ ميليارد دلار( رسيده است. در حالي كه درآمد اين شركت 
در سال گذشته، ۸۵.۱۵ ميليارد ريال معادل ۲۲.۷ ميليارد دلار بود.

سابك از بزرگ ترين توليدكنندگان محصولات پتروشيمي، كودهاي 
شيميايي، پلاستيك و فلزات است. اين شركت پيش تر اعلام كرده بود 
كه قيمت محصولات پتروشيمي تحت تاثير كاهش شديد بهاي جهاني 
نفت خام، كاهش يافته است. اين در حالي است كه صادرات نفت خام 
عرستان نيز به شدت كاهش داشت.گزارش هاي رسمي كه در تيرماه 
گذشته منتشر شده است، نشان داد كه صادرات نفت خام عربستان به 
پايين ترين ميزان خود از اكتبر ۲۰۱۷ )مهرماه/ آبان( ۹۶ رسيده است.

طبق اين گزارش، صادرات نفت خام سعودي در ماه مه  )ارديبهشت 
/ خرداد( نسبت به ماه آوريل )فروردين / ارديبهشت ۹۸( روزانه ۲۴۰ 

هزار بشكه كاهش يافته است. 

مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه زاهدان مطرح كرد

برگشت ۴۰ هزار كارت سوخت مهاجر به خانه 
ايرنا| مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه زاهدان گفت: 
بيش از ۴۰ هزار كارت سوخت مهاجر در اين منطقه شناسايي و از طرح 

كدينگ خارج شده است.
غلام محمد احمدي اظهار داشت: اجراي طرح كدينگ در سيستان 
و بلوچستان اقدامي موثر براي جلوگيري از ورود كارت هاي سوخت 

مهاجر و قاچاق سوخت است.
وي با اشاره به اجراي چند مرحله اي طرح كدينگ و پايش كارت هاي 
سوخت مهاجر گفت: هم اينك كار پايش و بررسي كارت هاي سوخت 
آغاز شده و تاكنون بيش از ۴۰ هزار كارت سوخت مهاجر شناسايي و 
از طرح خارج شده است.مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه زاهدان اف��زود: هدف از اجراي ط��رح كدينگ، جلوگيري از 
قاچاق سوخت، ممانعت از ورود كارت هاي مهاجر به استان و سهولت 

سوختگيري در جايگاه هاي  سيستان و بلوچستان است.وي بيان كرد: 
ايجاد صف هاي انتظار در محل جايگاه هاي عرضه سوخت در روزهاي 
اخير به علت شارژ سهميه ماهيانه كارت هاي سوخت در ابتداي ماه و 

مراجعه شهروندان جهت سوختگيري در جايگاه ها است.
احمدي با اشاره به عدم لزوم استفاده حداقل يك بار از كارت سوخت 
به منظور صحت عملكرد آن در جايگاه هاي عرضه سوخت سيستان 
و بلوچستان از اجرايي شدن مرحله اول استفاده از كارت سوخت در 
سراسر كشور از ۲۰ مرداد خبر داد.با هدف مقابله با قاچاق سوخت و با 
تصويب شوراي تامين استان، طرح كدينگ كارت ها سوخت از ۹ خرداد 
۹۸ در سيستان و بلوچستان در تمامي جايگاه هاي سوخت استان اجرا 
شد و بر اساس آن كارت هاي مهاجر از ساير استان ها نمي توانند در اين 

استان سوخت گيري كنند.
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»ماكسوبر«مشكلاتعصرماراميشناخت

چه كساني  مي توانند  رهبر سياسي  شوند؟

رييس جمهوري كه با جهان  سر جنگ  دارد

مترجم:  منصور بيطرف|
 در اوايل س��ال 1919، خطري كه آلمان كرده بود آن 
كشور را به يك دولت شكست خورده تبديل كرد. كل 
جنگ به يك جنگ داخلي تبديل شد كه انقلابيون را 
عليه مرتجع��ان، بين الملل گرايان را عليه ملي گرايان 
و غيرنظاميان را عليه سربازان برانگيخت. مونيخ يك 
منطقه خونين شده بود: طي چند ماه اين شهر توسط 
يك پادشاه باواريايي،  يك نخست وزير سوسياليست و 
يك جمهوري شوراها اداره شد. ويكتور كلمپرر،  استاد 
دانش��گاه مونيخ در دفتر خاطرات روزانه اش نوش��ت، 
»همه چيز ويرانه ش��ده اس��ت و هر چيزي خون آلود 
شده است و شما مي خواهيد كه همزمان هم بخنديد 

و بگرييد.«
اين رويدادها در س��خنراني بسيار دورانديشانه اي كه 
ماكس وبر همكار كمپلرر تحت عنوان »سياس��ت به 
مثابه يك حرفه« در همان سال كرد بيان شده است. 
يكصد سال بعد از آن سخنراني چندين متن وجود دارد 
كه مي تواند به عنوان راهنما براي رويدادهاي خشن و 
به هم ريخته اي كه اكن��ون در زمان و مكان حاضر رخ 
مي دهد كار كند. علي الخصوص بحث وبر در خصوص 
سياستمداران كاريزماتيك و نيز تمايزي كه وبر ميان 
اخلاق احكامي و اخلاق مسووليت قايل شده شايد در 

عصر ما بيشتر از عصر او مرتبط باشد.
زماني كه وبر در سال 1918 به مونيخ رسيد به عنوان 
يك »اسطوره هايدلبرگ« مشهور بود. او اين نام را در 
دانشگاه قرون وسطايي مشهور به اين خاطر به دست 
آورده بود كه چند سال قبل از پايان وعده اي كه او براي 
تدريس در آن دانشگاه داده بود ناگهان كلاس درسش به 
خاطر يك آسيب عصبي، ناتمام مانده بود.همچنان كه او 
به تدريج بهبود مي يافت به تحقيقاتش در قانون و تاريخ 
روي آورد و اثر »اخلاق پروتستاني و روح سرمايه داري 
و اقتصاد و جامعه« را منتش��ر كرد. اوشجاع مردي بود 
كه در كنار درستكاري شخصي اش عميقا بر دوستان و 
منتقدانش تاثير گذاشته بود. ژوزف شومپتر،  اقتصاددان 
آنچنان تحت تاثير وبر بود كه او را »نافذ عميق« ناميده 
بود، كارل ياسپر، فيلسوف در وبر فردي را »كه تفكراتش 
را وق��ف هر چيزي كه به تجربه بش��ري برس��د كرده 
بود،«. يافته بود؛ و رابرت ميشل اظهار كرده بود كه وبر 
»يك فرد موفق و موثر آلمان است،  ناجي كه در زمان 
نيازش سر مي رسد.« آن زماني كه بايد مي رسيد سال 
1914بود. وبر در شروع جنگ 50 ساله بود و سعي كرد 
كه براي رفتن به جبهه ثبت نام كند اما درخواست او رد 
شد. در عوض او در جبهه خانگي كار كرد، و در مديريت 
چندين بيمارستان مشغول به كار شد. وبر همچنانكه 
سربازان مجروح بيمارستان هايش را پر مي كردند نتايج 
دست اولي از اين جنگ ترسناك را مي ديد. همچنانكه 
او مجموعه تحت مديريت��ش را بازديد مي كرد مرگ 
كوچك ترين برادر زنش و چندين نفر از دوستانش كه 

در جبهه كشته شده بودند را مشاهده كرد.
وبر در مرحل��ه اول معتقد بود كه آلمان دارد يك دفاع 
كاملا مقدس مي كند اما به زودي متوجه شد كه دولت 
آلمان پر از احمق ها و جبون ها است. اين حكم زماني 
عميق تر ش��د كه دولت فاش س��اخت كه مي خواهد 
فرانسه، بلژيك و بخش هايي از روسيه را به آلمان الحاق 
كن��د و در همان حال قيصر هم كش��تي هاي جنگي 
»يو« را در خصوص حمله به كش��تي هاي مسافري و 
تجاري متفقين آزاد گذاشت. وبر هشدار داد نه تنها اين 
سياس��ت جنگي يك جنايت است بلكه يك خطا هم 
است. اين استراتژي شكست مي خورد و آلمان را به يك 
منفور جهاني تبديل مي كند. او اظهار كرد »اگر امورات 
طبق اين پيش بروند بدون شك ما با كل جهان درگير 

خواهيم شد.«
تا س��ال 1918 وبر در چند جبهه در حال جنگ بود. 
قرارداد ورساي كه جنگ جهاني اول را به پايان داد يك 
ماده انفجاري »گناهكار جنگي« را شامل مي شد كه 
اعلام مي كرد آلمان به خاطر نبرد و ويرانگري اش مقصر 
اس��ت. وبر در حالي كه اذعان مي داش��ت كه دولتش 
خطاهاي زيادي مرتكب شده اما به متفقين هم هشدار 
داد كه اين ماده مس��ووليت را با گناه قاطي كرده و در 
نهايت مخرب خواهد بود.او خاطرنشان كرد كه گناه به 
يك گذشته غيرقابل برگشت اشاره دارد اما مسووليت 
كه مستلزم تعهداتي براي يك آينده است تعيين نشده 

اس��ت. متفقين با انداختن بار گناه بر المان براي آنچه 
روي داده، از زير بار مسووليتي كه روي خواهد داد شانه 

خالي مي كنند.
وبر اين موضع را حتي با وجود آنكه او ملي گرايان افراطي 
الماني را كه شكس��ت كشورشان را بر گردن دشمنان 
فرضي – يهوديان كه در اول فهرس��ت قرار داشتند – 
مي انداختند تا »دسته اي اوباش كه ما را اداره مي كنند« 
نقد مي كرد،  داشت. وبر با حساسيت به كشمكش هايي 
كه ملي گرايان و ضديهوديان در زندگي دانشگاهيان 
آلماني ايجاد مي كردند مثل  س��هميه بندي تحميلي 
دولت بر استادان يهودي را تقبيح مي كرد و سيستمي 
را كه »هوش ك��م آريايي ها را بر توانمندترين يهودي 

ترجيح مي دهد به نقد مي كشيد.«
وبر در اين س��ال ها يك حضور عامي داشت كه تقريبا 
معنوي بود. بر اس��اس گفته،  فيلسوف كارل لوويدت، 
 چهره وبر، »با يك ريش پشمالويي كه تمامي صورتش 

را پوشانده،  يادآور تابش ماتم وار پيامبران است.« 
اينكه او نفوذي قدرتمند بر دانشجويان و همكارانش 
داشت محس��وس بود: وبر در كتاب شاخصش به نام 
اقتصاد و جامعه يك مفهوم م��درن از كاريزما را ارايه 
مي دهد.او نوش��ت كه عنصر اساس��ي براي موفقيت، 
حاكميت سياسي است. ما دوست داريم كه فكر كنيم 
يك فرد يا كاريزما دارد يا ندارد. اما براي وبر حقيقت اين 
است كه ديگران تصميم مي گيرند كه يك نفر كاريزما 

داشته باشد يا نداشته باشد.
 در واقع، كاريزما يك»آن« است يك كيفيت »آني«. 
به طور همزمان يك خصيصه عيني است كه توسط يك 
رهبر به دست مي آيد و يك حالت ذهني كه بستگي به 

چشم خيره ديگران دارد. 
فرد كاريزماتيك يك »نيروي خلاق انقلابي در تاريخ« را 
دارا است و به مفهومي خيلي دور از »ابرمرد« فردريش 
نيچه كه تاثيرگذاران بر وبر اس��ت، نيس��ت. رهبران 
كاريزماتيك بر خلاف ابرمردان قادر به ارتقا نيروهاي 
ايدئولو ژيكي و روش��نفكري دوره خود هس��تند.آنها 
مي توانند اش��تياق و اولويت هاي سياسي عصر خود 
را رهبري كنند. با اين حال درس��ت همانطور كه اين 
اشتياق ها ناپايدار است به همان ترتيب هم استيلاي 

رهبران كاريزماتيك ناپايدار است. 

   توهم زدايي از دنيا
ترديد كمي در ميان دوستاني كه وبر را مي شناختند 
وجود داش��ت كه او، همانطور كه يكي از دوس��تانش 
گفته بود، »مرد كاريزماتيك��ي« بود كه »خودش آن 
را توصيف كرده بود.« يكي از دانشجويان در نامه اي از 
وبر درخواست كرده بود تا ملت را رهبري كند: »اكنون 
سوال اين است كه آيا ما تسليم توده ها و اعداد شويم. 
يا در ع��وض كانالي بزنيم كه انرژي ها مهار نش��ده به 

مسيرهايي كه آنها مي خواهند كار با ارزش خلق بكنند 
هدايت ش��ود.« يكي از همكاران وبر كه در سخنراني 
كه وبر انجام داد حضور داش��ت، چنين شرح مي دهد: 
»واژه هايش با قوت صدادار بود،  سيلي بود كه از تمامي 
منفذهايش به بيرون سرازير مي شد.« در شرايط هرج 
و مرج پس از جنگ مونيخ، انتظاراتي وحود داشت كه 
وبر وارد نقش��ي بشود كه كمتر استاد دانشگاهي آن را 

تجربه كرده بود.
وبر درست چند سال قبل از اين به دانشجويانش عليه 
قبول چنين نقشي هشدار داده بود. در سال 1917، او 
براي يك سازمان دانشجويي سخنراني با عنوان »علم به 
مثابه يك حرفه« انجام داده بود. اين سخنراني كه در آن 
ز مان جوش و خروشي را برانگيخت؛  از آن زمان تاكنون 

به مثابه يك متن كلاسيك در آمده است. 

وبر در اين س��خنراني مي پرسد كه داشتن يك حرفه 
از نظر علمي چ��ه معن��ا دارد؟ همچنين يك چنين 
يادگيري، بالاخره چه برداشتي را ارايه مي دهد؟ تمام 
پاس��خ هايي كه داده مي ش��ود،  از زمان يونان تا زمان 
روشنگري، تحت فشار روش هاي علمي به اندازه يك 
ذره غبار كوچك شده است.تطبيق علم و فناوري منجر 
به آنچه وبر »توهم زدايي دنيا« نام نهاده، شده است. از 
طريق كشف ما و استفاده از قوانين طبيعت،  ما آن را از 

اسطوره ها و سلطنت ها بيرون كشيديم.
يك فرد چه بايد بكند؟ براي وبر،  يك دانش��مند يا در 
واقع يك استاد دانشگاه، آخرين فرد با صلاحيتي است 
كه مي تواند به اين س��وال پاسخ دهد. علم مي تواند به 
ما بگويد كه نتيجه تركيبب عناصر مختلف يا مقايسه 
تحليل ها يا متون متفاوت چيست. اما نمي تواند به ما 

بگويد كه چرا هر كدام از اينها ارزش دانستن دارند. وبر 
به عنوان يك جامعه شناس وظيفه خود مي دانست تا 
منابع و مختصات پديده هاي اجتماعي را دنبال كند. هر 
چند كه فراتر از تقدس حرفه اي اش يه يك دليل ساده 
نتوانست بس��ط يابد: او نمي توانست ادعا كند كه اين 
اكتشافات ارزش ذاتي فراتر از فرضيات فرهنگي كه او با 

خوانندگان و شنوندگانش سهيم است، دارد.
بنابراين تمرين دادن دانشگاهيان راهنماي ضعيفي 
را ب��ه وجود م��ي آورد. وقت��ي كه به س��والات بزرگ 
مي رسيدند، هيچ جوابي براي ارايه نداشتند. حداكثر 
آنها مي توانستند ابزاري را براي تحليل فراهم كنند و 
به دانشجويانش��ان كمك كنند تا منطق و پيامدهاي 
تعهداتش��ان را بهتر بفهمند. وب��ر در پايان روز نتيجه 
گرفت كه » پيامبري كه بسياري از نسل جوان ما در پي 

او هستند در آنجا نيست. «

   با وجود همه اينها!
هر چند كه طي دو سال، وبر پيامبر آنجا بود، يا اين نقش 
را خود به دست آورد يا برايش درست كردند. زمانش 
دعوتي بود كه از جانب انجمن دانشجويان آزاد كه يك 
انجم��ن ليبرالي بود براي خطابه در خصوص س��وال 
سياس��ت به مثابه يك حرفه، پيش آمد. چه كسي به 
اين سوالات مي توانست پاسخ دهد، دانشجويان نتيجه 

گرفتند كه »اسطوره هايدلبرگ.«
در وهله اول، اس��طوره هايدلبرگ تمايل نداشت. وبر 
پاس��خ داده بود، »آيا هيچكس جز من نيست كه من 
بخواهم س��خنراني كنم؟« او در نهايت تس��ليم شد 
اما نس��بت به تصميمش دو دل بود. او ترديدش را با 
خودش در يك عصر سرد ماه ژانويه و در زماني كه قدم 
به سالن غيرجذاب گذاشت تا سخنراني اش را با عنوان 
»سياست به مثابه يك حرفه« شروع كند، داشت. او با 
خيره به جمعيت منتظر اظهار داشت: »اين سخنراني 
كه من بنا به درخواست شما ايراد مي كنم به چند دليل 

شما را بالاجبار نااميد هم مي سازد.«
وبر ظهور احزاب مدرن در آلمان و پادش��اهي متحد 
و ايالات متحده را مورد مقايس��ه قرار داد. او مشاهده 
كرده بود كه همچنان كه سياس��ت در اين كش��ورها 
بوروكراتيك تر و عقلاني تر مي شوند، سياستمداران 
به جاي آنكه بر اي سياست كار كنند از كنار سياست 
زندگي مي كنند. اين تكامل چه معنا مي دهد، نه فقط 
براي ذات يك حرفه سياسي بلكه براي مطلوبيت آن؟ 
وبر با نگاهي به نوشته هايش متوجه اين موضوع شده 
بود كه هيچ كس خالي از غرور نيس��ت، يقينا آنهايي 
كه در بيش��ه زار دانش��گاه ها كار مي كنند. براي يك 
سياستمدار، عادي اس��ت كه تشنه قدرت باشد. يك 
سياس��تمداري كه به قدرت بي علاقه باشد به همان 
اندازه قابل فهم نيس��ت كه يك نويس��نده به واژه ها 

علافه اي نداشته باشد. وبر خاطرنشان كرد آنچه غير 
طبيعي است زماني اس��ت كه »تلاش براي قدرت از 
عينيت بيفتد و منحصرا به يك جنون شخصي تبديل 

بشود.«
وبر به فوريت يك س��وال را براي مستعمينش مطرح 
ك��رد: »آن فرد ديگر بايد چه كس��ي باش��د كه چرخ 
گردش تاريخ را به دس��تش بس��پرند؟« براي چنين 
افرادي دو نقص مرگبار وجود دارد »ذهنيت گرايي و 
بي مسووليتي. عوامفريب اين هر دو گناه را با هم دارد. 
ما مجبور هستيم كه اثرات آن را هم محاسبه كنيم. »او 
اين خطر دايم را دارد كه يك كنشگر بشود.« اين نوع 
از رهبري را، كه ش��يفته احساساتي است كه خودش 
درست مي كند، نمي تواند »مسووليت هاي پيامدهاي 
كنشش« را جدي بگيرد. به نوبه خود فقدان عينيت 
»ت��لاش دارد تا او را به س��مت قدرت ه��اي پرزرق و 
برق بكش��اند تا قدرت واقعي. »در همان زمان فقدان 
مسووليتش« مطرح مي سازد كه او از قدرت صرفا به 

خاطر قدرت لذت ببرد بدون هدف مادي آن.«
امروزه پروفايل وبر از چنين كنشگران سياسي با عصر 
ما تطاب��ق دارد همچنان كه ب��ا دوره خودش تطابق 
داش��ت. حتي آنچه بيشتر مربوط اس��ت تصوير او از 
آنهايي است كه به جاي آنكه در جست وجوي قدرت 
باش��ند به دنبال اه��داف اخلاقي آن بودن��د. او از دو 
گروه صحبت مي كرد: آنهايي كه »اخلاقيات اهداف 
نهايي« را در نظر مي گيرند و آنهايي كه به »اخلاقيات 
مس��ووليت« چس��بيده اند.منظور وبر از نفرات اول 
آنهايي هستند كه غم و اندوه پيامدهاي احكام شان را 
در نظر نمي گيرند. هدف بر هر ملاحظاتي مي چربد. 
در نهايت هدف توجيه گر آن است كه تا آن زماني كه 
آتش نيات خالص فرو ننش��يند هم خودش را قرباني 

كند و هم ديگران را.
اخلاق مسووليت از طرف ديگر، هميشه اصرار مي ورزد 
كه دس��ت ديگري هم وج��ود دارد. آنهايي كه كانال 
اين اخ��لاق را دارند از آنچه وبر مي گويد »متوس��ط 
كمبودهاي مردم« آگاه هس��تند  يعني انكه ما ناقص 
هستيم، جايزالخطا هس��تيم و همه بشر هستيم. در 
نتيجه، پيامدها را بايد هميشه در نظر گرفت. شخصي 
كه اين اخلاق را دنبال مي كند »احساس نمي كند كه 
نتيجه كنش هاي خود را بر ديگران بيندازد تا آن زمان 
كه او قادر است آنها را پيش بيني كند، او خواهد گفت 
كه اين نتايج حاصل كنش من است.« او بايد هميشه 
آماده باشد از تمام دانسته هايي كه مي داند و همچنين 
از آنچه نمي داند جواب كامل بدهد. وبر اظهار مي كند 
كه اين اخلاق بطور فوق العاده جالب است كه ببينيد 
كسي كه از مسووليتش براي پيامدهاي كارهايش آگاه 
است »واقعا اين مسووليت را با پوست و گوشت خودش 
احساس مي كند او سپس طبق اخلاق مسووليت عمل 
مي كند و در جايي او به نقطه اي مي رسد كه مي گويد: 

به اينجا رسيدم. ديگر نمي توانم.« 
همان طور كه وبر به ما خاطرنش��ان كرده خط ميان 
اخلاق اه��داف غايي و اخلاق مس��ووليت تا آنجا كه 
تص��ور مي كنيم خيلي پررنگ نيس��ت. ما مي توانيم 
هزينه هاي بش��ري يك كنش خاص را به طور كامل 
به اعتق��ادات مان راهبري كنيم. م��ا مي توانيم بطور 
كامل اهميت اعتقادات مان را ارج بنهيم اما همچنان 
آرزو داش��ته باش��يم كه آنها را قرباني كنيم تا اينكه 
پيامدهايشان غيرقابل تحمل بشوند.علاوه بر اين وبر 
اصرار مي ورزيد كه كه ميان اين دو مسير يك راه يا راه 
درستي براي انتخاب وجود ندارد. به همين دليل تنها 
آن افرادي كه هردو اخ��لاق را دارند »به طور حقيقي 
خواس��تار سياست«باش��ند. آنچه وبر نياز نداشت تا 
براي مستمعينش برجسته كند پيچ و تابي بود كه از 
شكست در جنگ و نارضايتي در وطن حاصل شده بود 
كه غم انگيزترين برداشت او از حرفه سياسي بود.آنهايي 
كه خواهان آن حرفه بودند هميشه با موانع دلهره آور 
مواجه خواهند شد. به همين خاطر وبر اصرار مي ورزيد 
كه: »بايد تنها فردي را براي سياس��ت خواس��تار شد 
كه مطمئن باش��د در زماني كه دنيا از نگاهش خيلي 
احمقان��ه رفتار مي كن��د يا براي آنچ��ه او مي خواهد 
پيشنهاد بدهد پست فطرتانه رفتار مي كند، بهم نريزد. 
تنها بايد او را كه در مواجهه با اينها مي تواند بگويد »با 
منبع: فارن افرز وجود همه اينها!« خواستار شد.  

»دونالد ترامپ« از زمان ورود به كاخ سفيد تنش سياسي، 
اقتصادي و تجاري واشنگتن با كشورهاي جهان را به شدت 
افزاي��ش داده و بي توجه��ي اش به هنجاره��اي جهاني و 
بي اعتبار كردن توافق و س��ازمان هاي بين المللي از جمله 
عواملي هستند كه پيامد آن افزايش دشمني ها با واشنگتن 
و انزواي سياسي بوده است. به گزارش ايرنا، بيشتر از سي ماه 
از آغاز رياست جمهوري »دونالد ترامپ« گذشته است و در 
واقع نخستين دوره رياست جمهوري وي در سراشيبي به 
سمت پايان در حركت است. گذشته از موفقيت هايي كه 
رييس جمهوري امريكا در عرصه داخلي اين كشور به ويژه در 
حوزه اقتصاد و اشتغالزايي داشت، اين دوره زماني اما در عرصه 
بين المللي براي بزرگ ترين اقتصاد جهان با قدرتمندترين 
نيروي نظامي دنيا كه ادعاي رهبري جهان را هم دارد تقريبا 

هيچ دستاوردي نداشت.
بيش از دوس��ال ونيم رياس��ت جمهوري ترامپ از تنش و 
درگيري با كشورها و رهبران جهان در عرصه بين المللي 
سرشار بود. اين تقابل هم در فضاي مجازي و هم در دنياي 
واقعي همچون نشست ها و كنفرانس هاي بين المللي كاملا 
مشهود بود. در حقيقت رييس جمهوري امريكا در اين دوره 
به تقريبا همه كشورها از متحد نزديك گرفته تا دشمنان 
چند ده ساله تاخت و جز رژيم صهيونيستي و چند كشور 
عرب خاورميانه هيچ دوستي را براي خود باقي نگذاشت. 
جالب اينجاست حتي دوستان انگشت شماري كه ترامپ 

براي خود نگاه داشت هم از سوي رييس جمهوري امريكا با 
القابي توهين آميز همچون انگل يا طفيلي تصوير شدند كه 
واشنگتن بر آنها منّت مي گذارد و در قبال دريافت پول با آنها 
دوست، مهربان و شريك باقي مي ماند. مهم ترين حربه اي 
كه كاخ سفيد آن را عليه مخالفان به اجرا در آورده است هم 
استفاده از تحريم هاي شديد و فشار اقتصادي براي مطيع 

كردن كشورها بود.
نتيجه سياست هاي چالشي ترامپ در قبال برخي كشورها 

به شرح زير است: 
انگلستان از جمله متحدان اصلي واشنگتن در قاره اروپا بوده 
است به گونه اي كه برخي تحليلگران اين كشور را اهرم فشار 
واشنگتن بر اتحاديه اروپا مي دانند. در دوره نخست وزيري 
»ترزا مي« به تدريج اين روابط نزديك با موانع سختي روبرو 
ش��د. نزديكي ديدگاه هاي ضدامريكايي لندن به رويكرد 
كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا در قبال مسائلي همچون 
برجام، تغييرات اقليم��ي، ناتو و ... موج��ب انتقادات تند 
كاخ سفيد از دولت انگليس شد. اين تقابل حتي به انتشار 
توئيت هاي تندي از سوي ترامپ منجر شد كه چهره هاي 
سياسي در انگليس آن را به عنوان دخالت در امور داخلي 

اين كشور دانستند. 
تركيه هم از متحدان سنتي و ديرپاي امريكا به شمار مي رود 
كه پس از س��ال ها همكاري اقتصادي و نظام��ي، در دوره 
رياست جمهوري ترامپ اين روابط تا مرز سقوط پيش رفت. 

وقوع يك كودتا در تركيه و پيامدهاي آن در كنار توافقات 
نظامي و استراتژيك اين كش��ور به ويژه نزديكي آنكارا به 
مسكو، بهانه اي شد كه در نهايت تحريم هاي كاخ سفيد عليه 

تركيه را به همراه داشت. 
مكزيك نيز از جمله همسايگان امريكا است كه در گذشته 
روابط بسيار نزديك تجاري و حتي سياسي را با ايالات متحده 
راه اندازي كرده بود. گذشته از لغو برخي توافق هاي تجاري 
منطقه اي، در دوره رياست جمهوري دونالد ترامپ اما موضوع 
مهاجران غيرقانوني و قاچاق مواد مخدر به بهانه هايي براي 
كاخ سفيد تبديل شدند تا رويكرد تهاجمي را درقبال اين 
كشور در پيش بگيرد. وضع تعرفه واردات در كنار ساخت 
ديوار مرزي چند صد مايلي از جمله خط مشي هايي بودند 
كه نارضايتي شديد دولتمردان مكزيك را به همراه داشتند.

ونزوئلا از جمله ديگر كشورهايي اس��ت كه در چند دهه 
اخير از نظر سياس��ي موضعگيري هاي ضد امريكايي آن 
برجسته بوده است اما در دوره ترامپ اين تضادِ ديدگاه به 
دشمني آشكار تبديل ش��د. حمايت تمام عيار واشنگتن 
از »خوان گواي��دو« رهبر مخالف��ان در كاراكاس، بحران 
داخلي در اين كشور را به اوج رس��اند. در پاره اي از زمان ها 
حتي برخي تندروها در كاخ سفيد موضوع دخالت نظامي 
امريكا در ونزوئلا را نيز مطرح كردند. اگرچه در يكي دوسال 
اخير تحريم هاي سختي از سوي امريكا عليه ونزوئلا وضع 
شد، با اين حال حمايت هاي روسيه و مقاومت »نيكلاس 

مادورو« رييس جمهوري قانوني اين كشور، دسيسه هاي 
واش��نگتن را خنثي كرد. تنش تج��اري همكاري ميان 
امري��كا و چين به عنوان دو اقتصاد برتر، جهان را تحت 
تاثي��ر قرار داد زيرا اين دو كش��ور ي��ك جنگ تجاري 
كامل را در پيش گرفتند. در دوره رياس��ت جمهوري 
ترامپ كس��ري تراز تجاري چند ص��د ميليارد دلاري 
واش��نگتن با پكن و افزايش بدهي هاي خارجي امريكا 
موجب ش��د تا اين كش��ور تعرفه واردات از چين را به 
نحو بي س��ابقه اي افزايش بدهد. پكن هم در مقابل بر 
 كالاهاي امريكاي��ي تعرفه هاي مش��ابهي وضع كرد. 
چند دور مذاكره مقام هاي ارشد دو كشور در كم كردن از 

آتش اين جنگ تاكنون بي نتيجه بوده است.
به تازگي دونالد ترامپ به توافق رييس جمهوري پيشين 
امريكا ب��ا كوبا در زمينه لغو تحريم ها پاي��ان داد. در حالي 
كه »باراك اوباما« در آخرين سال رياست جمهوري خود 
تحريم هاي 50 ساله واشنگتن عليه هاوانا را لغو كرد، ترامپ با 
يكطرفه خواندن اين توافق، تحريم هاي جديدي را عليه كوبا 
وضع كرد. كاخ سفيد با اعمال محدوديت هاي سفر براي اتباع 
و مقامات كوبايي، صنعت گردشگري و برنامه اعزام پزشك به 
خارج اين كشور را هدف گرفت. دولت كوبا با محكوم كردن 
اين اقدام، تصميم ترامپ را شكست روابط دو كشور دانست 
كه به دليل استفاده از مشاوره و راه حل هاي نادرست حاصل 
شد. تنش ميان واشنگتن و پاريس از جمله آخرين دشمن 

تراشي هاي ترامپ براي ايالات متحده است. اقدام چند مدت 
قبل كاخ اليزه و مجلس فرانسه در افزايش ماليات بر فعاليت 
شركت هاي بزرگ حوزه فناوري هاي ديجيتال و اينترنت 
خشم ترامپ را برانگيخت. طبق اين قانون شركت  هاي بزرگ 
اين عرصه كه به صورت عمده امريكايي هستند )همچون 
گوگل، فيس بوك و آمازون( بايد ماليات بيشتري را به علت 
حضور در فرانسه پرداخت كنند. نكته مهم تر آن است كه 
برخي كشورهاي ديگر اروپايي همچون اتريش، اسپانيا، 
ايتاليا و انگلستان هم اعلام كرده اند به زودي بر فعاليت اين 
ش��ركت ها ماليات اضافي وضع مي كنند. به نظر مي رسد 
گفت وگوي تلفني كه روساي جمهوري دو كشور براي حل 
اين چالش انجام داده بودند نتيجه مثبتي در بر نداش��ت. 
همين امر موجب شد تا ترامپ در پيام توئيتري خود اقدام 
دولت فرانسه را به نحو توهين آميزي به عنوان »حماقت 
مكرون« قلمداد و تاكيد كرد كه به زودي واشنگتن اقدامات 

متقابلي را براي آن به اجرا در مي آورد.
تنش اقتصادي و تجاري امريكا با آلمان و كانادا يا سخنان 
توهين آميز ترامپ عليه دولت و ملت افغانس��تان در كنار 
بحران هايي كه كاخ س��فيد با بي توجهي و خروج از توافق 
و س��ازمان هاي بين المللي انجام مي دهد )همچون برهم 
زدن توافق هسته اي برجام با ايران( نيز نمونه هاي ديگري از 
خط مشي هاي دونالد ترامپ هستند كه تنها صف مخالفان 

و دشمنان كاخ سفيد را در اين دوره طولاني تر كرده اند. 
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روبنايي كه بيان گر زير بناي 
اقتصادي جامعه است

باشگاه انديشه|مهدي كاشفي فرد|
 تا پيش از ش��كل گيري يك جانش��يني كه منجر 
به پيدايش ش��هر ش��د، مواجهه انس��ان با حيات، 
مواجهه او با طبيعت بود؛  انس��ان به ثبات رسيد و به 
فكر انديشه ورزي، توليد و انباش��ت افتاد. ابزارهاي 
بهره برداري از زمين در چنين شرايطي شكل گرفت و 
اين باعث شد تا توليد غذا آسان تر شود و نتيجه چنين 
خلاقيت هايي از جانب انسان، چه بود؟ احساس امنيت 
در زندگي و توسعه شهر. جملات بالا اگرچه كوتاه است 
ولي تلاش دارد تا خلاصه اي از ش��كل گيري شهرها 
را بازگو كند. پيش از شكل گيري شهرها، آسايش و 
آرامش و سيري و سيرابي و صحت و سلامت انسان 
برعهده خودش بود. اما با گس��ترش شهرها، نظامي 
از تقس��يم كارها به وجود آمد. فردي موظف ش��د 
كشاورزي كند تا براي بقيه غذا توليد كند. فرد ديگري 
خود را وقف ساخت وساز سرپناه كرد و به اين ترتيب، 
تخصصي شدن امور و حِرف در شهرها شكل گرفت. 
ماحصل تخصصي شدن امور، دانش روي دانش، يا به 
عبارتي انباشت دانش است. بشر در چنين شرايطي 
فرصت بيشتري براي هنرمندي، اديبي، تفلسف و 
انديشه ورزي دارد و شايد بتوان گفت اولين تلاش هاي 
هدفمند در فلسفه ورزي با ظهور شهرها شكل گرفت. 
پس، شهر را مي توان مجموعه اي از افراد دانست كه 
به صورت تخصصي پيشه هايي را دنبال مي كنند و 
به صورت نظام مند به هم وابسته اند. شهر، مكاني است 
كه به لحاظ جمعيتي متراكم است و مركزيت سياسي، 
اداري و تاريخ��ي دارد و در آن، فعاليت اصلي مردم، 
چيزي غير از كش��اورزي است. شهرها حدود و ثغور 
دارند و از طريق نظام ديواني و توسط دولت محلي اداره 
مي شوند. با شكل گيري علومي مانند انسان شناسي، 
مطالعات فرهنگي و همچنين تغييرهايي كه در مفهوم 
متن شكل گرفت، اين ايده كه شهر خود به مثابه متني 
معنادار و قابل تحليل اس��ت، نيز قوت گرفت. نگاه 
كلاسيك به متن، مفهوم متن را خلاصه در ادبيات 
كلاسيك متجلي مي دانس��ت اما در دوره جديد كه 
رويكردهاي كيفي در مطالعات اجتماعي قوت گرفته 
است، متن »مجموعه اي از واقعيات است كه به عنوان 
نشانه ها به كار مي رود و به قصد انتقال معاني خاص 
به يك شنونده، در يك بافت معين انتخاب و تنظيم 
مي شود«. متن هر چيزي است كه ذهن ما را به حركت 
و پويايي درآورد تا معنايي را كشف كنيم. با اين تعريف 
خلاصه از مفهوم متن، شهرها را نيز مي توان متن تلقي 
كرد. شهر متشكل از واقعيت هايي است كه در كنار 
هم قرار مي گيرند و نظامي معنادار را براي مخاطب 
به وجود مي آورند. »در تعميم مفهوم متن به واقعيت 
شهر، دلايل زيادي براي اينكه شهر را متن و لوحي 
نگاشته بدانيم، وجود دارد. كوين، لوي استروس، ژولين 
لينچ، فرانسواز شواي، آندره لوفور و امبرتواكو گرماس، 
رولان ب��ارت، ريموند لدروت از جمله فيلس��وفان 
معاصر هستند كه درباره شهر از منظر زبان شناسي 
نظريه پردازي كرده اند. همه آنها به نوعي معتقدند كه 
براي شناخت شهر بايد آن را بازخواني و رمززدايي كرد 
و معاني و مفاهيم آن را از درون نشانه هايش استتنتاج 
كرد. رولان بارت در امپراتوري نشانه ها، به صراحت، 
مي گويد كه شهر يك متن است و برخي مانند لينچ 
و كريستوفر الكساندر در بيان علمي و تجربي خود از 
شهر، چنين ديدگاهي را مطرح ساخته اند. گرماس به 
شهر مانند ساختار و دستور زباني و به عبارتي گفتمان 
نگاه مي كند و شهر را متني مي پندارد كه بايد خوانش 
آن را آموخت. رولان بارت نيز به لذت از متن ش��هر 

مي انديشد؛ فضايي فريبنده براي تعامل با ديگران« 
همچنين، تعريف عام رسانه، رسانه را هر ابزاري مي داند 
كه به واسطه آن معنايي از فرستنده به گيرنده منتقل 
شود. معنا نيز به واسطه نشانه هايي منتقل مي شود كه 
متن با خود به همراه دارد. اين تعريف عام از رسانه كه 
جنبه هاي فناورانه و تكنيكال را ناديده مي گيرد، هر 
چيز معناداري را نوعي رسانه مي داند. به اين ترتيب، 
حتي مصنوعات بشري مانند كوزه و سفالينه نيز نوعي 
رسانه تلقي مي شود. بر اين اساس، شهر را نيز نوعي 
رسانه مي توان تلقي كرد كه اجزاي تشكيل دهنده 
آن، بازيگران، روابط ميان آنها و نوع تعامل س��اختار 
اداري با بدنه جامعه براي ما حرف هايي معنادار دارد 
و به اين ترتيب، شهر را نيز مي توان به عنوان رسانه، 
به معناي عام آن، در نظر آورد. در ش��هر قرار اس��ت 
تجربه اصلي ما از زندگي ش��كل گيرد. شهرها صرفا 
ساخته شده دس��ت دولتمردان يا نظام هاي اداري 
نيست بلكه بازيگران اصلي در شهرها مردمان هستند. 
مردم همان گونه كه در شهر زندگي مي كنند، تلاش 
مي كنند تا محيطي مطلوب را براي خود فراهم كنند 
تا زندگي خوشايندتري داشته باشند. شكل گيري 
هنرهاي كوچك، كافه ها، سرگرمي هاي گوناگون 
و… را نمونه هايي از تجربه سازي در زندگي شهري 
مي توان دانست. شهر، به عنوان يك متن، آميخته اي 
است از اجزاي ساختاري كه هر كدام معاني نهفته اي 
در درون خود دارد. انس��ان تجربه خود را در زيست 
شهري، در دو ساحت نشان مي دهد: مقياس هاي خرد 
و مقياس هاي كلان. آنچه در مقياس هاي خرد خود 
را نشان مي دهد، مساجد، بناها، مقابر و مدارس است 
و مقياس هاي كلان اشاره به تجربه تاريخي، به عنوان 
بافتاري براي فهم تجربه زيست در شهر، دارد. براساس 
رويكرد بازتابي در مطالعات رس��انه اي و هنر، متن، 
بازتابي است كه در آن لايه هاي زيرين جامعه خود را 
نشان مي دهد. به اين ترتيب، شهر را مي توان روبنايي 
دانست كه بيان گر زير بناي اقتصادي جامعه و روابط 
ميان قدرت است. براي مثال، در سال هاي اخير شاهد 
ش��كل گيري هنرهاي خردي در گوشه و كنار شهر 
هستيم؛ هنرهايي كه در اعتراض به ساختار رسمي، 
حاضر نيستند خود را در روابط قدرت و مناسبات توليد 
هنر در جامعه تعريف كند. از همين رو، به صورت جدا و 
مستقل، به فعاليت خود ادامه مي دهد. بايد دانست كه 
تمدن بشري، با ظهور شهرها به وجود آمد و شناخت 
هويت جامعه و مناسبات آن، اعتراض ها و موافقت ها، 
در بستر محيط مصنوعي شهر كه محل بود و تجلي 

انسان است، خود را نشان مي دهد.

  وب�ر اص�رار مي ورزيد ك�ه: »بايد تنها 
فردي را براي سياس�ت خواس�تار شد كه 
مطمئن باش�د در زماني كه دنيا از نگاهش 
خيلي احمقانه رفتار مي كند يا براي آنچه 
او مي خواهد پيشنهاد بدهد پست فطرتانه 
رفتار مي كند، ب�ه هم نريزد. تنها بايد او را 
كه در مواجهه با اينه�ا مي تواند بگويد »با 

وجود همه اينها!« خواستار شد

برش
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معاون وزير اقتصاد آخرين فعاليت هاي مالياتي دولت را تشريح كرد

ضرورت فراهم شدن محيط مناسب اقتصاد براي ماليات ستاني بيشتر

ارزش دارايي هاي دولت به روز نيستفک رهن؛ مهم ترين شرط واگذاری سهام ايران خودرو و سايپا 

به نظر مي رس��د كه پس از شوك وارد شده به اقتصاد 
ايران در سال  گذش��ته و جهش چمشگير قيمت ها، 
دولت تصميم  گرفته است كه به ماليات به عنوان ابزار 
بازتوزيع ثروت توجه بيشتري نشان دهد. از همين رو 
هم ابزار مالياتي، ماليات بر عايدي سرمايه و ماليات بر 
فعاليت هاي اختلال زا در دستور كار دولت قرار گرفت. 
حالا ولي معاون وزير اقتصاد از اقدام براي ماليات ستاني 
از مجموع درآمد در قالب يك پايه مالياتي جديد خبر 
مي دهد. او همچنين ضمن تشريح جزييات جديدترين 
اقدام��ات دولت در زمينه مالي��ات اين را هم گفت كه 
اگر يك سري تغييرات س��اختاري در محيط اقتصاد 
كلان كشور ايجاد نش��ود اجراي طرح ماليات ستاني 
از فعاليت ه��اي اقتصادي مي تواند اث��رات نامطلوب 

داشته باشد.
به گزارش »تعادل«، در سال هاي گذشته همواره دولت 
تحت فشار بود كه چرا فكري به حال ماليات ستاني از 
بخش هاي غير مولد اقتصاد، سودگران و ثروتمندان 
نمي كند. اين مسائل در ش��رايطي مطرح مي شد كه 
در ايران بخش مولد توليد در تور مالياتي قرار داشته و 
همچنين كارمنداني با درآمدهاي نازل نيز پيش از آنكه 
حقوق بگيرند ملزم به پرداخت ماليات هستند. دولت 
همواره در سال هاي گذشته تنظيم لايحه اي جامع براي 
ماليات ستاني را در دستور كار داشته ولي به اجراي آن 

دست نزده بود. 
با اين حال در س��ال گذشته به دنبال بروز شوك هاي 
بزرگ در اقتصاد ايران و سودبري سوداگران و افزايش 
ثروت بسياري از ثروتمندان در مقابل گسترده شدن 
فقر فقرا، اس��تفاده از ابزار مالياتي براي كاهش شكاف 
درآمدي از طرق ش��يوه هاي بازتوزيع درآمدي مورد 
توجه قرار گرفت. در همين راستا اخيرا اخباري درباره 
اهتم��ام دولت درباره تهيه لوايح��ي درباره ماليات بر 
عايدي س��رمايه، ماليات بر فعاليت هاي اخلال زا و... 
رسيده اس��ت. اكنون معاون وزير اقتصاد از ايجاد پايه 
مالياتي ماليات بر مجموع درآمد نيز خبر مي دهد. روز 
گذش��ته معاون وزير اقتصاد ضمن تشريح طرح هاي 
مالياتي ۳ گانه وزارت اقتصاد، سازمان مالياتي و سازمان 
برنامه و بودجه، آخرين اخبار از تصميمات مالياتي مهم 
دولت را ارايه و اظهار كرده است: براي ماليات ستاني از 
فعاليت هاي اختلال زاي اقتصادي بايد ابتدا يك سري 

تغييرات س��اختاري در اقتصاد اجرا شود. محمدعلي 
دهقان دهنوي در گفت وگو با تسنيم، با بيان اينكه براي 
تصويب و تدوين يك قانون مالياتي جديد با توجه به 
شرايط اقتصادي كشور بايد جوانب و حيطه اثرگذاري 
آن به دقت بررسي شود، گف�ت: سازوكارهاي مختلف 
پياده سازي قوانين مالياتي براي اجراي يك پايه جديد 

مالياتي بايد بررسي و از نگاه كارشناسي تأييد شود.
معاون وزير اقتصاد اظهار ك��رد: يكي از نكات مهم در 
حوزه ماليات بر عايدي س��رمايه يا ماليات س��تاني از 
فعاليت هاي اختلال زاي اقتصادي اين اس��ت كه اين 
قانون در زمان شوك هاي ارزي كه با افزايش قابل توجه 
ارزش دارايي ها مواجه مي شويم كاركرد دارد، در حال 
حاضر از مرحله شوك ارزي و افزايش جهش وار قيمت ها 

عبور كرده ايم.
وي افزود: با توجه به ش��رايط نسبتاً آرام و غيربحراني 
اقتصاد كشور فضاي لازم براي بررسي باآرامشِ پيشنهادِ 
ماليات س��تاني از فعاليت هاي اختلال زاي اقتصادي 

ايجاد شده است.
دهقان دهنوي گفت: در حال حاضر همانطور كه وزير 
اقتصاد تأكيد كرد، پيشنهاد اوليه وزارت اقتصاد براي 
ايجاد اين پايه مالياتي در حوزه فعاليت هاي اختلال زا 
به كميس��يون اقتصادي دولت ارسال ش��ده تا بعد از 

بررسي هاي نهايي در هيات دولت تصويب شود.
معاون وزير اقتصاد با اظهار اينكه زمان مشخصي براي 
ارس��ال لايحه از دولت به مجلس وجود ندارد، گفت: 
مسائلي كه با اقبال و پيگيري فضاي عمومي و رسانه ها 
مواجه مي ش��ود، معمولًا با سرعت بالاتري رسيدگي 
مي ش��وند. لايحه ماليات بر فعاليت هاي اختلال زاي 
اقتصادي نيز از اين قاعده مستثني نيست و اميدواريم 

بازه بررسي اين لايحه در دولت طولاني نشود.
وي با بيان اينكه ممكن اس��ت جزييات اين پيشنهاد 
ماليات��ي در دولت با تغييراتي مواجه ش��ود، گفت: بر 
اين اساس مطرح كردن جزييات لايحه مدنظر وزارت 
اقتص��اد به اين معنا كه اين لايحه قرار اس��ت بر كدام 
بخش هاي اقتصادي تأكيد داشته باشد خيلي منطقي 

نيست.
معاون اقتصادي وزير اقتصاد با ي��ادآوري اينكه براي 
رس��يدن به فضاي مطلوب جهت پياده سازي قانون 
ماليات بر فعاليت هاي مختلف اقتصادي بايد يك سري 

پيش زمينه ها مهيا شود، گفت: اگر يك سري تغييرات 
ساختاري در محيط اقتصاد كلان كشور ايجاد نشود 
اجراي طرح ماليات س��تاني از فعاليت هاي اقتصادي 

مي تواند اثرات نامطلوب داشته باشد.
دهقان ادامه داد: اگر بخواهيم بدون ايجاد زيرساخت 
لازم از فعاليت هاي مرتبط با توليد مثل مسكن ماليات 
وصول شود، در حالي كه ساير بازارهاي موازي كاذب 
تحت پوشش مالياتي قرار نگرفته اند به راحتي شاهد 
خروج س��رمايه از فضاي توليد خواهيم بود كه چنين 

موضوعي به هيچ عنوان قابل قبول نيست.
معاون وزير اقتصاد با ابراز اينكه در گام اول بايد بازدهي 
فعاليت هاي كاذب اقتصادي كاهش يابد گفت: كنترل 
بازدهي غيرمتعارف از فعاليت هاي غيرمولد يك اولويت 
محسوب مي شود كه بايد براي آن طرح جداگانه داشت 

و طرح ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا چنين رويكردي 
را دنبال مي كند.

اين مقام مس��وول در وزارت اقتصاد با اش��اره به طرح 
سازمان امور مالياتي براي ايجاد يك پايه مالياتي جديد 
گفت: س��ازمان امور مالياتي طرح ماليات بر مجموع 
درآمد اشخاص را پيگيري مي كند كه در صورت تهيه 
اين طرح ش��اهد يك تحول در حوزه ماليات س��تاني 

خواهيم بود.
دهقان ادامه داد؛ در طرح سازمان امور مالياتي نوعي 
تجميع در فعاليت هايي كه طي آن يك ش��خص بايد 
ماليات پرداخت كند ايجاد مي شود و كل درآمد يك 
شخص مشمول ماليات خواهد شد. همچنين عملياتي 
كردن و اجراي قانون موجود درباره ماليات بر خانه هاي 

خالي نيز توسط اين سازمان در حال پيگيري است.

معاون وزير اقتصاد با اش��اره به طرح سازمان برنامه و 
بودجه براي اصلاح ساختار بودجه و اصلاح نظام مالياتي 
گفت: س��ازمان برنامه يك طرح براي چارچوب كلي 
اصلاح س��اختار بودجه بدون جزييات زياد ارايه كرده 
اس��ت. فعلًا بايد منتظر تصويب اين طرح در شوراي 
هماهنگي سران قوا باشيم در مرحله بعد بخش هاي 
مرتبط با وزارت اقتصاد طرح مذكور در قالب يك پروژه 

به وزارت اقتصاد ارايه خواهد شد.
به گفته دهقان، طرح سازمان برنامه براي تكميل پروژه 
اصلاح ساختار بودجه با رويكرد قطع وابستگي به نفت 
به موضوع اصلاح نظام مالياتي نيز اش��اره كرده است. 
اجراي اين پروژه به عه��ده وزارت اقتصاد خواهد بود و 
به نظر مي رسد تا زمان تصويب اين برنامه طرح وزارت 

اقتصاد نيز به مرحله قابل قبولي رسيده باشد.

مديرکل دفتر بازارياب��ی و واگذاری بنگاه های س��ازمان 
خصوصی سازی گفت: مهم ترين شرط برای واگذاری دو 
خودروساز ايران خودرو و سايپا، فک رهن سهام آنهاست که 

فعلا در وثيقه بانک ها قرار دارد.
محمود قامت مديرکل دفتر بازاريابی و واگذاری بنگاه های 
سازمان خصوصی س��ازی در گفت وگو                                                                                                                                                                                                              با فارس، در مورد 
مهم ترين موانع واگذاری دو شرکت خودروساز ايران خودرو و 
سايپا گفت: مطابق مصوبه هيات واگذاری در تاريخ 4 خرداد 
98 قرار ش��د باقی مانده س��هام دولت در دو خودروسازی 
سايپا و ايران خودرو مانند 16 شرکت بورسی و فرابورسی 
ديگر واگذار شود، اما برای عملياتی شدن اين واگذاری بايد 

آمادگی هايی در اين دو شرکت انجام شود.
وی مهم ترين مانع برای واگذاری باقيمانده سهام دولت در 
ايران خودرو و سايپا را اين گونه عنوان کرد که سهام اين دو 
شرکت در وثيقه بانک ها قرار دارد و مالک اين سهام که دولت 
است و وزارت صنعت، معدن و تجارت به نمايندگی دولت، 
سهام خود در اين دو خودروساز را در وثيقه بانک ها قرار داده 
و برای واگذاری دو شرکت، بايد وثايق ديگری را جايگزين و 

سهام اين دو شرکت را فک رهن کند.
به گفته قامت، سهام دولت در دو کارخانه خودروسازی به 
صورت مديريتی است و کنترلی نيست؛ يعنی اگر کسی اين 
سهام را خريداری کند، می تواند يک صندلی هيات مديره 
را در اختيار گيرد، ام��ا نمی تواند مديرعامل انتخاب کند. 

سهام دولت در سايپا 17 درصد و در ايران خودرو 14 درصد 
به صورت سهام مديريتی و غيرکنترلی باقی مانده است.

مديرکل دفتر بازارياب��ی و واگذاری بنگاه های س��ازمان 
خصوصی سازی با بيان اينکه سهام دو شرکت ايران خودرو 
و سايپا بورسی است، گفت: البته طبق ضوابط بورس وثيقه 
قرار دادن س��هام يک شرکت يک رويه جاری است و همه 
سهام داران دولتی و  غيردولتی می توانند اوراق بهادار خود 
را به عنوان وثيقه وام بانک ه��ا قرار دهند، اما اکنون وزارت 
صنعت برای واگذاری سهام دولت، حتما بايد اول اين سهام 
را فک رهن کند و سپس مزايده اين سهام از طريق بورس 

برگزار شود.
به گفته قامت، تمام 17 درصد سهم دولت در سايپا هم اکنون 
در وثيقه بانک ها ق��رار دارد، اما در مورد ايران خودرو حدود 
4درصد از 14 درصد باقيمانده سهام دولت در وثيقه بانک 
قرار دارد، اما نمی دانيم وام هايی که اين سهام به عنوان وثيقه 
قرار داده ش��ده چند ساله است و خود مالک؛ يعنی وزارت 

صنعت بايد اين سهام را فک رهن کند.
قامت درباره گفته وزير صنعت و معدن که بايد دو شرکت 
ايران خودرو و سايپا بخشی از شرکت های زير مجموعه  خود 
را واگذار کنند، گفت: طبق مصوبه هيات واگذاری باقيمانده 
سهام دولت در س��ايپا 17 درصد و ايران خودرو 14 درصد 
اس��ت که بايد از طريق بورس عرضه شوند، اما اينکه خود 
دو ش��رکت اموال و دارايی مازاد خود را چگونه بفروشند، 

اطلاعی ندارم و وزارت صنعت در مورد آن تصميم می                                                                      گيرد. 
وی همچنين در مورد سقف زمانی واگذاری دو خودروساز 
گفت: هيات واگذاری زمان مشخص نکرده و فقط ظرفيت 
قانونی را ايجاد کرده است که دولت بتواند سهام خود در اين 
دو ش��رکت را واگذار کند و فرآيند اجرايی بستگی به حل 
مشکلات دو شرکت دارد و بسته به هماهنگی بين وزارت 

صنعت، سازمان خصوصی سازی و بورس دارد.
قامت در برابر اين پرس��ش که چرا هي��ات واگذاری برای 
واگذاری باقيمانده س��هام دولت در 18 شرکت بزرگ قيد 
کرده به صورت بلوکی، نقدی و يکجا واگذار شود، گفت: اين 
سياس��ت هيات واگذاری است که مصوب کرده و سازمان 

خصوصی سازی فقط مجری مصوبه هيات واگذاری است.
وی اضافه کرد: تاکنون از 18 شرکت قابل واگذاری 7 شرکت 
به صورت آگهی روزنامه اعلام شده و از 7 شرکت 5 شرکت 
طبق ضوابط بورس تاريخ عرض��ه آن در بورس و فرابورس 
مشخص شده که زمان عرضه ۳ شرکت فرا رسيد که تاکنون 
به فروش و واگذاری نرس��يد و زم��ان عرضه پالايش نفت 
تهران 9 مرداد و پالايش نفت اصفهان 12 مرداد سال جاری 
مشخص شده است که البته هنوز نتيجه اين واگذاری تعيين 

نيست و بايد در بورس و فرابورس عرضه شوند.
مديرکل دفتر بازارياب��ی و واگذاری بنگاه های س��ازمان 
خصوصی سازی اظهار داشت: عرضه پالايش نفت تبريز و 

بندرعباس در بورس هنوز مشخص نشده اند.

عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، 
گفت: سازمان هايي در كش��ور وجود دارند كه پس از 
4۰ س��ال عنوان مي كنند ملكي را پي��دا كرده و مالك 
آن هس��تند كه اين موضوع نشان دهنده بزرگي حجم 
دولت اس��ت. غلامعلي جعف��رزاده ايمن آبادي عضو 
كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، 
با اش��اره به لزوم ساماندهي و بهينه س��ازي استفاده از 
دارايي هاي دولت، گفت: استفاده از دارايي هاي دولت 
جهت درآمدزايي پايدار با وجود ابعاد بزرگ آن به دليل 
مشكل شناسايي املاك و مستغلات و عدم هماهنگي 
و همراهي كامل دستگاه هاي اجرايي، نظارتي و قضايي 

تاكنون امكان پذير نبوده است.
نماينده مردم رش��ت در مجلس ش��وراي اسلامي، با 
بيان اينكه مديريت ن��اكاراي دارايي ها، دولت را از يك 
منبع درآمدي قابل توجه محروم كرده اس��ت، افزود: 
سازمان هايي در كشور وجود دارند كه پس از 4۰ سال 
عنوان مي كنند ملكي را پيدا كرده و مالك آن هستند كه 
اين موضوع نشان دهنده بزرگي حجم دولت است و اگر 
دولت اين املاك را شناسايي و به فروش برساند بسياري 

از مشكلات كشور رفع مي شود.
وي با اش��اره به اينكه در جريان اصلاح ساختار بودجه 
كش��ور يك نظام بهينه براي مديريت و س��اماندهي 

دارايي ه��اي دولت ايجاد و احصاء و طبقه بندي دارايي 
تكميل مي ش��ود، ادام��ه داد: از طريق بهادارس��ازي 
دارايي هاي مالي و فيزيكي دولت و انتش��ار اوراق روي 
دارايي هاي مولد شده منبع درآمد پايداري براي دولت 
محقق مي ش��ود به اين معنا كه قيمت بسياري از اين 
دارايي ها به روز نيست و اين ملك همچنان به قيمت ۳۰ 
سال قبل در دفتر دولت ثبت شده است و در واقع دولت 
نمي داند كه چه ميزان ثروت دارد. جعفرزاده ايمن آبادي 
با بي��ان اينكه دولت بايد دارايي ه��اي خود را به بخش 
خصوصي ارايه كرده و در واقع بدنه قوه مجريه را سبك 
كند، تاكيد كرد: دارايي هاي مالي دولت با انتشار انواع 
ابزارهاي مالي مانند اوراق رهني و اوراق صكوك، اجاره 
روي سهام ش��ركت هاي دولتي و دارايي هاي فيزيكي 
با واگذاري مديريت يا مالكي��ت به بخش خصوصي و 
انتش��ار اوراق، درآمد پايدار ايجاد مي كند كه مديريت 
اين دارايي ها با ايجاد مركز مديريت دارايي هاي فيزيكي 

و مالي دولت محقق مي شود.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
ش��وراي اس��لامي، با تاكيد بر لزوم تقويت درآمدزايي 
دارايي هاي دولت، تصريح كرد: اين مهم با استقرار نظام 
مديريت نظام واحد دارايي هاي فيزيكي و مالي دولت، 
بهادارس��ازي دارايي هاي مالي دولت و بهادارسازي و 

مولدسازي دارايي هاي فيزيكي دولت محقق مي شود.

فارغ التحصيلان نظام تعليم و تربيت مهارت ندارند
وزير كار مي گويد اگ��ر امروز با روند روبه رش��د بيكاري 
فارغ التحصيلان در كشور مواجهيم به دليل اين است كه 
فارغ التحصيلان نظام تعليم و تربيت و نظام آموزش عالي 

داراي توانمندي هاي مهارتي نيستند.
محمد شريعتمداري در مراسم روز ملي كارآفريني درمحل 
وزارت كار گفت: شوراي عالي مهارت تاسيس شد تا ضمن 
پيگيري آموزش هاي فني و حرفه اي نهادهاي مختلف را 
در اين زمينه همراهي كند. يكي از رس��الت هاي شوراي 
عالي مهارت توجه به شيوه هاي نظام تعليم و تربيت است.

  بازگشت نظام آموزشي به دوره محفوظات
وي ادامه داد: قبلا نظام آموزش��ي شش- سه- سه بود 
ولي دوباره تغيير كرد و ما به نظام آموزش��ي 7۰ سال 
قبل برگش��تيم. در گذشته راهنماي تحصيلي وجود 
داش��ت كه از دانش آموزان مصاحبه هايي مي گرفت و 
با توجه به تمايل و س��لايق دانش آموزان مهارت هاي 
آنها را با نيازهاي بازار كار مي سنجيد. وقتي دانش آموز 
فارغ التحصيل مي شد آمادگي ورود به بازار كار را پيدا 
مي كرد و بعد از آن دوره تحصيلي جامعي به وجود آمد 
كه همه مهارتها را به دانش آموزان مي آموختند و كم 
كم اين شيوه از نظام آموزش��ي خارج شد و ما به دوره 

محفوظات بازگشتيم.

  بها دادن به جايگاه مهارت آموزي
وزير كار خاطرنش��ان كرد: امروز ما اشتباه كرده ايم و راه 
را درس��ت نرفته ايم. چيزي كه در مملكت باب شده تيتر 
است. هر كسي در هر مقام و جايگاهي باشد عنوان مربوطه 
را كسب كرده اس��ت ولي به مهارت كه يكي از مهم ترين 
نيازمندي هاي جامعه اس��ت جايگاه داده نشده است در 

حالي كه بايد به جايگاه يك جوشكار هم به لحاظ اجتماعي 
و هم دستمزد بها و جايگاه بدهيم. به گفته شريعتمداري، 
نظام آموزشي ما از نيروي متخصص حرفه اي داراي دانش 
و مهارت بي بهره است كه يكي از نواقص به شمار مي رود لذا 
اگر نظام آموزشي ما افراد ماهر و متخصص را تربيت نكند 

جامعه توسعه يافته اي نخواهيم داشت.

  نظام كارآفريني در حال پوست اندازي
وزير كار تصريح كرد: خوشبختانه نظام كارآفريني ما در 
حال شكل گيري و پوست اندازي است و در كنار آن نظام 
دستمزد، روابط كار، بيمه و تامين اجتماعي هم بايد تغيير 
كند. تاكسي هاي اينترنتي كه راه افتاده است نظام بيمه و 
دستمزد ما نمي تواند پاسخگوي اين سيستم جديد باشد 

و بايد براي حمايت بيمه اي و حقوقي از شاغلان اين بخش 
تازه وارد پيش بيني هاي لازم را صورت دهيم.

  ۳۸ درصد بازار كار دست كارآفرينان
وي با بيان اينكه ۳8 درصد بازار كار در دست كارآفرينان 
است گفت مابقي فضاي كس��ب و كار در اختيار خويش 
فرمايان اس��ت. رتبه ما از نظر كارآفريني در جهان بهبود 

يافته و از رتبه 82 به رتبه 72 رسيده است.
ش��ريعتمداري افزود: س��ال قبل يك چهارم نمايشگاه 
الكامپ در تسخير اس��تارتاپ ها و فعاليت هاي نوآورانه 
در حوزه هاي صنعتي بود ولي امس��ال بيش از نيمي از 
فضاي نمايشگاه را در اختيار گرفته بودند. همچنين در 
اين مراسم، معاون وزير كار با انتقاد از آموزش هاي تئوري 

و غيرعملي كلاس هاي كنكور گفت: ما نگران نسل آينده 
كشور هستيم كه با چنين آموزش هايي توانمند نمي شوند 
و نمي توانند به تناس��ب اقتصاد دانش بنيان فرصت هاي 

كسب وكار را در اختيار بگيرند.
سليمان پاك سرش��ت در مراسم روز ملي كارآفريني و 
آموزش هاي فني و حرفه اي و بزرگداشت فعالان حوزه 
مهارت در وزارت كار اظهار ك��رد: براي توفيق در حوزه 
مهارت آموزي بايد همه كشور به كمك سازمان آموزش 
فني و حرفه اي بيايند و در دولت و مجلس هر برنامه و اقدام 
توسعه اي كه تصويب مي شود در كنارش اين سوال مطرح 
شود كه آيا نيروي انساني ماهر و توانمند براي اجراي آن 
برنامه وجود دارد يا نه؟ اگر تامين نيروي مهارتي را در كنار 
تصميم گيري هاي كلان خود قرار بدهيم، تحول لازم در 

حوزه مهارت آموزي را شاهد خواهيم بود.
وي افزود: در تمام كشورهاي منطقه جريان جدي براي 
موضوع مهارت آموزي ش��كل گرفته و خوشبختانه در 
كشور ما نيز با كمك مجلس شوراي اسلامي، قانون نظام 
جامع مهارت آموزي تصويب و به تبع آن ش��وراي عالي 
آموزش هاي مهارتي تش��كيل شده است تا با اميدواري 

بيشتري در اين زمينه گام  برداريم.
معاون وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي در ادامه به اهم 
اقدامات صورت گرفته در س��ال گذشته اش��اره كرد و 
گفت: در سالي كه گذش��ت با پيگيري هايي كه كرديم 
متوجه ش��ديم بايد متناس��ب با نيازه��اي محلي كار 
كنيم و لذا در جهت استقرار نظام حكمراني و مديريت 
محلي آموزش هاي مهارتي پيش رفتيم و در اين زمينه 
اختياراتمان را به اس��تان ها واگذار و شوراي مهارت در 
استان ها را فعال كرديم. پاك سرشت بحث اختصاصي 
شدن درآمدهاي سازمان فني و حرفه اي را از ديگر اقدامات 

عنوان كرد و گفت: براي آنكه در هر استاني يك نظام و برنامه 
خاص براي مهارت آموزي آن استان ديده شود نياز داشتيم 

اين بحث را عملياتي كنيم.
 وي گسترش نهضت مهارت افزايي را از جمله اولويت هاي 
س��ازمان متبوع خود ذكر كرد و گفت: برنامه دوم ما در 
يك سال گذشته ايجاد نهضت مهارت افزايي و توسعه و 
ترويج مهارت آموزي بود و در بحث مهارت افزايي بيشتر 

به دنبال شكل گيري همكاري ها  بوديم.
مع��اون وزير كار با بي��ان اينكه امروز دغدغ��ه ما مهارت 
نداشتن همه ايرانيان نيس��ت، گفت: دغدغه ما مرتبط 
نبودن شركاي اجتماعي با همديگر در اين زمينه است. 
چرا كه كار مهارت آموزي يك ائتلاف جمعي مي خواهد. 
لذا تفاهم نامه هاي موثري را با بنگاه هاي مختلف بستيم و 
مجمع خيرين هم در اين زمينه اعلام آمادگي كردند. وي از 
ترويج آموزش هاي فني و حرفه اي به عنوان يكي ديگر از 
اولويت هاي سازمان نام برد و گفت: متاسفانه آنطور كه بايد 
در سال گذشته كسي ما را در حوزه ترويج آموزش هاي 
مهارتي همراهي نكرد. قطعا در خصوص مهارت آموزي 
در كش��ور غفلت هايي صورت گرفته است در حالي كه 

در پذيرش حوزه مهارت آموزي بايد 1۰ برابر كار كنيم.
رييس سازمان آموزش فني و حرفه اي ادامه داد: كلاس ها 
و آموزش��گاه هاي كنكور امان خانواده ه��ا را بريده و من 
نگراني جدي براي نس��ل آينده دارم كه توانمند نيست 
و به تناسب اقتصاد دانش بنيان نمي توانند فرصت هاي 
كس��ب و كار را در اختيار بگيرند. پاك سرشت در پايان 
اظهار كرد: در حوزه آموزش و پرورش و آموزش عالي با 
كمبود تقاضاي آموزشي مواجه هستيم لذا درخواست 
من اين است كه از فضاهاي آموزشي براي ترويج نهضت 

مهارت آموزي استفاده كنيم.
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فقر مهارت  موج  مي زند
معاون آموزش��ي سازمان آموزش فني و حرفه اي 
كشور گفت: بيش از 7۰ درصد زندان اولي ها فاقد 
كار يا فاقد مهارت هس��تند و اين آمار به تنهايي 
مي تواند نش��ان دهد كه در كش��ور فقر مهارتي 

موج مي زند.
عليرضا حاتم زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر، با 
اشاره به آس��يب هاي اجتماعي بيكاري و ارتباط 
آن با بي مهارتي اظهار داش��ت: سازمان آموزش 
فني و حرفه اي در حوزه ارايه آموزش هاي مهارتي 
با گروه هاي هدف مختلف��ي از جمله كارجويان، 
فارغ التحصيلان، دانشجويان و گروه هاي مختلف 
مواجه است كه يكي از اين گروه ها زنان سرپرست 
خانوار است كه افراد فاقد مهارتي هستند و حداقل 
مهارت ها را حت��ي براي گ��ذران زندگي روزمره 

خود ندارند.
وي با بيان اينكه البته خوش��بختانه با مشاركت 
وزارت كشور و نهادهاي حمايتي در حال تدارك 
برنامه هاي آموزش هاي مهارتي براي اين گروه از 
جامعه هستيم گفت: ميزان زنان سرپرست خانوار 
در كش��ور رقم بالايي اس��ت و بايد براي افزايش 

مهارت اين گروه اقدامات اساسي صورت گيرد.
معاون آموزشي سازمان آموزش فني و حرفه اي، 
با اشاره به بندي از سند تحول بنيادين آموزش و 
پرورش گفت: بر اساس اين سند هر فردي كه در 
سيس��تم نظام وزارت آموزش و پرورش در حال 
تحصيل اس��ت بايد به گونه اي تربيت و آموزش 
داده ش��ود تا در هر زمان كه از اين سيستم جدا 
شد توان امرار معاش براي خود و خانواده را داشته 
باشد در حالي كه حدود 9۰ درصد افرادي كه به 
مراكز آموزش فني و حرفه اي مراجعه مي كنند 
سيستم آموزش رسمي متوس��طه اول و دوم را 
گذراندند كه اگر اين اصل از سند بنيادين آموزش 
و پرورش رعايت مي شد نبايد با اين مشكل مواجه 

مي شديم.
حات��م زاده با تاكيد بر اينكه ما در سيس��تم نظام 
آموزش وزارت آموزش و پ��رورش با فقر مهارتي 
مواجه هس��تيم گفت: البته براي اين بخش از دو 
سال گذشته با همكاري وزارت آموزش و پرورش 
طرح ايران مهارت ويژه دانش آموزان اجرايي شد 
كه در سال 96 در 7 اس��تان و در سال 97 در كل 

كشور عملياتي شد.
وي در بخش ديگري از اظهاراتش با اش��اره تأثير 
بيكاري بر آس��يب هاي اجتماعي گفت: بر اساس 
آماره��ا بي��ش از 7۰ درصد زن��دان اولي ها فاقد 
كار يا فاقد مهارت هس��تند و اين آمار به تنهايي 
مي تواند نشان دهد كه در كشور فقر مهارتي موج 
مي زند. 4۰درصد متقاضيان آموزش هاي مهارتي، 

خروجي دانشگاه ها و آموزش رسمي هستند.
مع��اون آموزش��ي س��ازمان آم��وزش فن��ي و 
حرف��ه اي همچنين ب��ا بيان اينك��ه نزديك 4۰ 
درصد مراجعه كنندگان به مراكز فني و حرفه اي 
فارغ التحصيلان دانشگاهي هستند، افزود: اين آمار 
به اين معنا است كه بخش عمده اي از خروجي هاي 
نظام آموزش رسمي كشور مجدد به مراكز آموزش 
فني و حرفه مراجعه مي كنند، اين افراد همان هايي 
هس��تند كه به بازار كار مراجعه كردند و بر اساس 
توانايي هاي��ي كه نداش��تند متوجه ش��دند بايد 
توانايي ها و مهارت هاي مورد نياز بازار كار را كسب 

كنند و سپس وارد بازار كار شوند.
حات��م زاده تاكيد كرد: س��ازمان آم��وزش فني و 
حرف��ه اي هر جايي كه لازم باش��د كن��ار وزارت 
علوم قرار مي گيرد و به استناد چارچوب هاي آنها 
همكاري مي كنيم؛ سازمان آموزش فني و حرفه اي 
به دليل اينكه منطبق بر چارچوب هاي ش��غلي 
فعاليت مي كند هر گاه وزارت علوم حوزه اي را براي 
تربيت نيروي آم��اده ورود به بازار كار تعريف كند 
حتماً س��ازمان آموزش فني و حرفه اي همكاري 

خواهد كرد.
وي افزود: پاشنه آشيل بيكاري و بي مهارتي امروز 
جوان��ان، ورود به مه��ارت و كارآفريني و موضوع 
چارچوب صلاحيت هاي حرفه اي است كه نقش 
همه دستگاه هاي ارايه دهنده آموزش هاي رسمي و 
مهارتي در قالب اين صلاحيت در شوراي عالي فني 
و حرفه اي و آموزش هاي مهارتي تعريف مي شود.

سازمان امور اداري و استخدامي 
مسوول سامانه حقوق

وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي، گفت: بخش��نامه 
همكاري ذي حس��ابي ها با س��ازمان امور اداري و 
اس��تخدامي براي ثبت حقوق مقام��ات و مديران 
ابلاغ شده است. فرهاد دژپسند وزير امور اقتصادي و 
دارايي در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، 
درباره آخرين وضعيت سامانه ثبت حقوق مقامات 
و مديران، گفت: اين سامانه بايد توسط سازمان امور 
اداري و اس��تخدامي راه اندازي شود و نمي دانم اين 
كجا عنوان شده كه سامانه بايد توسط وزارت امور 
اقتصادي و دارايي راه اندازي شود. اين عضو كابينه 
دولت دوازدهم، با بي��ان اينكه متولي نظام حقوق 
و دستمزد س��ازمان امور اداري و استخدامي است، 
تصريح كرد: با توجه به اينكه ذي حسابي هايي كشور 
اطلاعات خوبي در اختيار دارند بايد با سازمان امور 
اداري و استخدامي همكاري مي كردند كه بخشنامه 
همكاري آنها با اين سازمان ابلاغ شده است. شايان 
ذكر اس��ت؛ طبق ماده )29( قانون برنامه شش��م 
توسعه، دولت مكلف شد نسبت به راه اندازي سامانه 
ثبت حقوق و مزايا اقدام كند و بر اين اساس سازمان 
اداري و اس��تخدامي مسوول طراحي و ساماندهي 

سامانه حقوق و مزايا شد.
همچنين در بودجه سال 98 آمده است كه به منظور 
ايجاد انضباط مالي، هماهنگي و پرداخت به موقع 
حقوق كاركنان، كليه دستگاه هاي اجرايي موضوع 
ماده )٢٩( قانون برنامه شش��م توسعه موظفند از 
ابتداي س��ال ١٣٩٨ اطلاعات مرب��وط به هرگونه 
پرداخت از محل منابع عمومي و اختصاصي را مطابق 
ضوابط   در اختيار خزانه داري كل كشور قرار دهند.



دانش و فن10اخبار

دبير شوراي عالي فضاي مجازي خبر داد

تصميم دولت براي جلوگيري از فيلترينگ كسب و كارهاي اينترنتي
گروه دانش و فن   

دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي از تصميم دولت 
ب��راي جلوگيري از فيلتر ش��دن كس��ب و كارهاي 
اينترنتي خبر داد و گفت: تصمي��م حوزه قضايي و 
اجرايي كشور بر اين اس��ت كه از اين گونه تنبيهات 

جلوگيري به عمل بيايد.
ابوالحس��ن فيروزآبادي در گفت وگو با مهر، با اشاره 
به دغدغه هايي كه كس��ب و كاره��اي نوپاي فضاي 
مجازي با آن روبرو هس��تند، تاكيد كرد: ما س��عي 
كرديم به تدريج دغدغه هاي كسب و كارهاي فضاي 

مجازي را برطرف و تسهيل كنيم.
رييس مركز ملي فضاي مجازي با اشاره به مشكلاتي 
كه اس��تارت آپ ها در حوزه بيم��ه و ماليات دارند، 
گفت: در ح��وزه بيمه از حدود ۶ ماه پيش توافقي را 
با سازمان تأمين اجتماعي داش��ته ايم تا مشكلات 
اين بخش كاه��ش يابد. در رابطه با وضعيت ماليات 
اين كس��ب و كارها، با سازمان امور مالياتي در حال 

مذاكره هستيم.
وي در مورد فيلترش��دن مقطعي، يك شبه و بدون 
اطلاع برخي كس��ب و كارهاي اينترنتي نيز اضافه 
ك��رد: با توافقاتي ك��ه با دادس��تاني داريم، موضوع 
فيلترهاي كس��ب و كارهاي فضاي مجازي به شدت 
كاهش پيدا كرده است. از سوي ديگر در خود دولت 
نيز تصميماتي گرفته شد كه به هيچ وجه دولتي ها 
نسبت به فيلتر شدن كسب و كارهاي فضاي مجازي 

اقدام نكنند.
فيروزآبادي اف��زود: در مجموع هم در حوزه قضايي 
و هم در حوزه اجرايي كش��ور، تصميم بر اين است 
كه از تنبيهاتي اينگونه در رابطه با كسب و كارهاي 
اينترنتي جلوگيري به عمل بيايد و آمارها نيز نشان 
مي دهد ك��ه اينگونه تصميمات براي اين كس��ب و 

كارها به شدت كاهش پيدا كرده است.
دبير شوراي عالي فضاي مجازي در مورد ساماندهي 
صدور مجوز كسب و كارهاي فضاي مجازي نيز گفت: 
ما مي گوئيم كه براي گرفتن مجوز به كسب و كارها 
فش��ار نياورند. فعلًا بگذارند بدون مجوز هر كسب و 
كاري به فعاليت خود ادامه دهد. اگر مواردي هم بود 
كه نياز به كسب مجوز داشت، اين موضوع در اتحاديه 
كسب و كارهاي فضاي مجازي تعريف شد و كسب 

و كارها بايد از آن مجوز بگيرند.
وي ب��ا تاكيد بر س��اماندهي تعدد مجوز كس��ب و 
كارهاي فضاي مجازي اظهار داشت: بنا داريم مطالعه 
مجددي در خصوص تعددي كه براي دريافت مجوز 
فعاليت كسب و كارهاي فضاي مجازي وجود دارد، 
انجام دهيم. هم اكنون هم در وزارتخانه هاي صمت 
و بازرگاني و هم در سازمان نظام صنفي رايانه اي اين 
تعدد وجود دارد و در بعضي جاها، مرزهاي همپوشان 

ديده مي شود كه در حال استخراج آن هستيم و اگر 
لازم باش��د سياس��ت گذاري خواهيم داشت تا اين 

مرزها شفاف تر باشد.

  موانع رشد استارت آپ ها در ايران
اس��تارت آپ ها به عنوان كس��ب و كاره��اي نوين 
اقتصادي مدتي است مسير خود را در اقتصاد ايران 
باز كرده اما آنطور كه فع��الان اين حوزه مي گويند 
مش��كلات زيادي وجود دارد كه اينده اين كسب و 

كارهاي نوين را به مخاطره مي اندازد.
اين در ش��رايطي اس��ت كه سرعت رش��د كسب و 
كارهاي نوپ��ا در اقتصادهاي دنيا به قدري س��ريع 
اس��ت كه عقب ماندن از اين آهنگ رش��د قطعا به 
شكاف بزرگ بين اين صنعت در ايران و جهان منجر 
خواهد شد. نبايد فراموش كنيم كه در عصر جهاني 
شدن اقتصاد ايران و بس��ياري از صنايع كشورمان 
نتوانستند به دليل همين مسائل يا مشكلاتي مشابه 
پا به پ��اي صنايع دني��ا حركت كنن��د و همين امر 
بهره وري، كيفيت، تجارت و در نهايت اقتصاد كشور 
را از بسياري كشورها كه زماني از ايران عقب تر بودند 

دور نگه داشت.

اكنون هيچ يك از صنايع ما تقريبا جزو صنايع برتر 
جه��ان يا لااقل در رده صنايع برت��ر دنيا قرار ندارند 
و تولي��دات ايران در بس��ياري از اوق��ات نمي تواند 
بازارهاي جهاني را متقاع��د كند مگر آنكه صادرات 

مواد خام يا كالاهاي با ارزش افزوده پايين باشد.
اين يك تجربه براي اقتصاد ايران اس��ت كه توسعه 
اقتصادي منتظر كس��ي نمي ماند و اگر شرايط مهيا 
نشود قطعا هر كسب و كاري از رقبا جا خواهد ماند 
و اين موضوع در نهايت به ورشكس��تگي آن صنعت 
منتهي مي گردد. زماني پيش بيني ها حكايت از آن 
داش��ت كه خودروي ايراني ظرف ده س��ال خواهد 
توانس��ت به مهم تري��ن بازارهاي جه��ان نفوذ كند 
اما طولي نكش��يد كه اين صنعت نتوانس��ت حتي 
بازارهاي داخل��ي را مجاب كند و ام��روزه به دليل 
مشكلات س��اختاري در آن در مرز مشكلات مالي 

بسياري قرار دارد.
صناي��ع ديگر ني��ز تقريبا وضعيت مش��ابهي دارند. 
حتي در حوزه هاي��ي مثل معادن كه كش��ور ما در 
آنها داراي مزيت رقابتي اس��ت باز هم مي بينيم كه 
بس��ياري از معادن به دلايل س��اختاري و سياستي 
يا... تعطيل شده اند يا در استانه تعطيلي قرار دارند. 

اين موضوع در مورد كسب و كارهاي نوپا نيز صادق 
اس��ت با اين تفاوت كه س��رعت پيش��رفت در اين 
كس��ب و كارها از كس��ب و كارهاي گذشته بسيار 
بيش��تر و عقب ماندن از آنها سريع تر اتفاق مي افتد. 
حال در چنين شرايطي مشاهده مي شود كه همان 
مشكلات هميشگي مي رود كه كسب و كارهاي نوين 
را به كام نابودي بكش��د. بوروكراس��ي، نبود قوانين 
تس��هيل كننده، فقدان زيرس��اخت هاي مناس��ب، 
ارگان ها و نهادهاي متعدد تصميم گيري، تصميمات 
ناگهاني مانن��د تصميم گيري براي فيلترينگ، نبود 
حمايت هاي مربوط به مالكيت معنوي، هزينه هاي 
بالاي راه اندازي و تبليغات براي كس��ب و كار، عدم 
اطمين��ان سيس��تم بانكي به اين كس��ب و كارها و 
س��خت گيري در پرداخت تسهيلات بانكي، ريسك 
بالا و فرار سرمايه گذار از سرمايه گذاري در اين نوع 
كسب و كارها همگي از چالش هايي است كه بسيار با 
كسب و كارهاي گذشته مشابه است. در اين كسب و 
كارها اينترنت يكي از مهم ترين زيرساخت هاي لازم 
براي توسعه كسب و كار است اما نگاهي به وضعيت 
اينترن��ت در ايران نش��ان مي دهد چه مش��كلاتي 
متوجه اين نوع از مش��اغل و فعاليت ها است. براي 

كسب و كارهاي اينترنتي لازم است استانداردهاي 
لازم در اين زمينه مانند ضريب بالاي نفوذ اينترنت، 
ارزان بودن آن، گس��ترش ش��بكه اينترنت همراه و 
س��رعت بالاي اينترنت فراهم باشد و از اين جهات 
ب��ا اس��تانداردهاي جهاني هنوز فاصل��ه داريم. هم 
دسترس��ي به اينترن��ت در ايران پايين اس��ت، هم 
سرعت آن چنگي به دل نمي زند و هم قيمت آن بالا 
است و در چنين فضايي چگونه مي توان با نمونه هاي 

جهاني رقابت كرد؟
در اين ارتباط يك كارش��ناس و مدرس دانش��گاه 
با بيان اينك��ه دولت بايد نقش خود را در كس��ب و 
كارهاي نوين كاهش ده��د به موضوع مهمي به نام 
تصدي گري دولت اشاره كرده و معتقد است به همان 
نسبت كه بايد از سهم دولت در اين نوع كسب و كارها 

كاست بايد نقش دانشگاه ها را پررنگ كرد.
ب��ه گفت��ه ش��اه ميري مهم تري��ن عل��ت موفقيت 
اس��تارت آپ ها در دنيا، كاهش نقش تصدي گري و 
نظارت حاكميت و دولت بر آن است. وي ادامه داد: در 
حال حاضر مراكز بزرگي در دانشگاه ها براي پرورش 
استارت آپ ها ايجاد شده كه آنها را به شتاب دهنده ها 
مي رس��انند و در نهايت به صنايع معرفي مي كنند و 

اين اتفاق مثبتي است.
اين استاد دانش��گاه تأكيد كرد: دولت لطف كند در 
اس��تارت آپ ها دخالت نكند و نيازي هم به بودجه 
دولت نيس��ت، چراكه اگر روند عاقلانه و درس��تي 
پيش پ��اي ايده ها ق��رار گيرد س��رمايه گذار بخش 
خصوص��ي يا صناي��ع از آن حماي��ت خواهند كرد. 
حس��ين ميرزايي مش��اور و مدرس در حوزه كسب 
و كارهاي اس��تارت آپي نيز مي گوي��د به هر ميزاني 
ضريب نفوذ اينترنت بالاتر باشد، بازار هدف كسب و 
كارهاي آنلاين هم توسعه پيدا مي كند اما متاسفانه 
در كشور هزينه اينترنت بالاست و سرعت اينترنت 
و ضريب نفوذ آن پايين است. وي لازمه راه اندازي و 
درآمدزايي و رضايت مداري مشتريان در هر كسب 
و كاري را فراهم بودن يكسري زيرساخت ها دانست 
و گفت: بخشي از زيرس��اخت ها بيرون كسب و كار 
است و بخشي هم زيرساخت هاي درون كسب و كار 
است. وي در خصوص زيرساخت هاي درون كسب 
و كار اظهار داشت: اين نوع زيرساخت ها متشكل از 

منابع انساني، مالي و فتي است.
وي از ضريب نف��وذ اينترنت به عنوان زيرس��اخت 
كليدي براي دسترس��ي به خدمات آنلاين نام برد و 
متذكر شد: به هر ميزاني ضريب نفوذ اينترنت بالاتر 
باش��د قائدتا بازار هدف كسب و كارهاي آنلاين هم 
توس��عه پيدا مي كند اما متاس��فانه در كشور هزينه 
اينترنت بالاس��ت و س��رعت اينترنت و ضريب نفوذ 

آن پايين است.
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فون آرنا | ش��ركت اپل در تلاش اس��ت كه در سال 
۲۰۲۱، محصولات هوشمند خود نظير آيفون و آيپد 
را به م��ودم 5G اختصاصي مجهز كند. چندي پيش 
شركت اپل اعلام كرد كه قصد دارد بخش مودم موبايل 
اينتل را به مبلغ ۱ ميليارد دلار خريداري كند )اپل خريد 
بخش مودم موبايل اينتل را با قيمت ۱ ميليارد دلار تاييد 
كرد( . پس از انجام اي��ن معامله، پتنت ها و كارمندان 
بخش مودم اينتل، تماما در اختيار اين ش��ركت قرار 
مي گيرند. بدين ترتيب اپل قادر خواهد بود تا سرعت 
ساخت مودم هاي 5G اختصاصي خود را بهبود بخشد. 
 5Gشركت اپل پيش از اين اعلام كرده بود كه مودم هاي
اختصاصي خود را تا س��ال ۲۰۲۵ عرضه خواهد كرد. 
بخش مودم شركت اينتل نيز قصد داشت تا اين هدف 
را در سال ۲۰۲۰ عملي كند. حال به نظر مي رسد كه 
اپل با خريد بخشي از اينتل، به پيشرفت هاي بسياري 
دست پيدا كند. يكي از مقامات شركت در مصاحبه اي با 
خبرگزاري رويترز اعلام كرده كه اپل، تاريخ عرضه مودم 
5G اختصاصي خود را تقريبا ۴ سال جلو انداخته و آنها 
را تا سال ۲۰۲۱ روانه بازار مي كند. بنابراين تا پايان سال 

 5G جاري شاهد عرضه محصولات هوشمند با مودم
نخواهيم بود. س��ري جديد iPhone ۱۱ همچنان از 
همان مودم 4G بهره مي برند، اما به لطف توافقي كه بين 
اپل و كوالكام صورت گرفته، محصولات اصلي شركت 
اپل در سال ۲۰۲۰ با مودم 5G ارايه خواهند شد. ايده 
ساخت يك مودم اختصاصي كاملا هوشمندانه به نظر 
مي رس��د چراكه ديگر نيازي به توليدكننده خارجي 
نيست و سود ش��ركت بطور چشمگيري افزايش پيدا 
مي كند. اگر اين ايده تا س��ال ۲۰۲۱ عملي نش��ود يا 
كيفيت مودم هاي ارايه شده، پايين تر از حد انتظار باشد، 
اپل دچار مشكلات بسياري خواهد شد. در همين راستا، 
اپل تا زماني كه از كيفي��ت مودم ها اطمينان حاصل 
نك��رده، محصولات خود را با همان م��ودم كوالكام در 
اختيار مشتريان قرار مي دهد. گفته مي شود نخستين 
محصولي كه قرار اس��ت از مودم 5G اختصاصي اپل 
پش��تيباني كند، آيپد پرو است. اين محصول در سال 
۲۰۲۱ به بازار مي آيد و اگر با استقبال خريداران مواجه 
شود، راه را براي عرضه سري جديد آيفون هاي مبتني بر 

مودم 5G اختصاصي نيز هموار مي سازد.

تجهيز محصولات اپل به مودم اختصاصي 5G  از سال 2021

ونچربي�ت| سيس��تم ه��وش مصنوع��ي گ��وگل 
 ب��ه تازگي جزيي��ات و اطلاعات��ي در مورد مدل��ي به نام 
»Translatotron« منتش��ر كرده است. اين سيستم 
آزمايشي هوش مصنوعي مي تواند صداي يك انسان را به 
صورت مس��تقيم به زباني ديگر تبديل و ترجمه كند. اين 
روش، امكان ترجمه تركيبي صداي يك انس��ان را فراهم 
مي كند. نكته جالب توجهي كه در مورد مدل بحث وجود 
دارد اين است كه صدا پس از ترجمه اصلي، با صداي گوينده 

اصلي به گوش مي رسد.
ترجمه گفتاري سنتي از سيستم شناسايي خودكار گفتار 
براي تبديل گفتار به متن استفاده مي كند. اين سيستم براي 
انجام كار خود از ترجمه ماشيني استفاده مي كند. سپس 
مرحله تبديل متن به گفتار آغاز مي شود و ترجمه بدين شكل 
انجام مي شود.  مدل Translatotron يك مدل ترجمه 
سرتاسري است. اين مدل مي تواند ترجمه ها را با سرعت 
بيشتري انجام دهد و همچنين پيچيدگي هاي كمتري در 

مقايسه با مدل هاي آبشاري سنتي دارند.
اين مدل، اولين مدل سرتاس��ري به حس��اب مي آيد كه 
مي تواند گفتار را به صورت مستقيم از يك زبان به گفتاري 
در يك زبان ديگر تبديل كند. نكته مهمي كه در مورد اين 
مدل وجود دارد اينكه در واقع فقط گفتار و صحبت گوينده 
ترجمه نمي شود، بلكه مطالب ترجمه شده با صداي شخص 
گوينده به گوش شنونده مي رسد. ترجمه ماشيني در مقايسه 
با اين مدل جديد در زمينه كيفيت، حرفي براي گفتن باقي 
نگذاشته است. دقت، سرعت و كيفيت موجود در اين مدل 

جديد به معناي حقيقي كلمه ستودني است.
بنظر كارشناسان اين عرصه، احتمالًا در آينده اي نزديك از 
Translatotron براي مواردي نظير حالت مفسر گوگل 
اسيستنت استفاده مي شود.حالت مفسر مي تواند مطالب را 

بشنود و ترجمه شفاهي را به ۲7 زبان زنده دنيا انجام دهد.

ترجمه صداي انسان به زبان 
ديگر با هوش مصنوعي گوگل

رويداد

رايورز| مايكروس��افت در نسخه توسعه دهندگان 
مرورگ��ر اج خ��ود قابليت ه��اي وي��ژه اي را ب��راي 
شركت هاي اس��تفاده كننده از اين نرم افزار افزوده 
اس��ت كه از ميان آنه��ا مي توان به حال��ت اينترنت 

اكسپلورر اشاره كرد. 
به  اين  ترتيب اگر وب س��ايت خاصي براي باز شدن 
نيازمند به اينترنت اكس��پلورر ۱۱ باش��د، مي توان 
ب��دون تغيير مرورگ��ر و تنها با فعال س��ازي حالت 
اينترنت اكسپلورر، به آن وب سايت دسترسي داشت. 
علاوه بر اين، كاربران حتي مي توانند فهرس��تي از 
وب سايت هاي يادش��ده را براي اين مرورگر تعريف 
كنند تا به  اين  ترتيب در صورت ورود به آنها، قابليت 
يادشده فعال شود. عرضه اين مرورگر، قابليت هاي 
جديدي از جمله پش��تيباني از سياست هاي گروه، 
تنظيم��ات امنيتي محكم ت��ر و قابليت مش��اهده 

فايل ه��اي PDF در »درج��ه س��ازماني« را براي 
ش��ركت ها به همراه داش��ته اس��ت. علاوه بر اين، 
مايكروس��افت قابليت هايي از قبيل جس��ت وجوي 
يكپارچه براي افراد، يك صفح��ه اينترنتي تجارت 
محور با اتصالات آفيس 3۶۰ و همگام س��ازي ايمن 
داده ها را ط��ي چند هفت��ه آينده به اي��ن مرورگر 
مي افزايد.  بايد در نظر داشت كه اين نسخه از مرورگر 
كروم فعلا براي توسعه دهندگان عرضه شده است و 

احتمال وجود نقص در آن بسيار زياد است.
به  اين  ترتي��ب اگر از باگ هاي نرم افزاري ش��كايت 
داريد، به هيچ عنوان استفاده از اين نسخه را به عنوان 
مرورگر اصلي پيشنهاد نمي كنيم. در هر صورت اين 
نسخه را مي توان قدمي در جهت عرضه نسخه هاي 
باثبات از مرورگر اج دانست كه قابليت هاي فراواني 

را براي كاربران شركت ها به همراه دارد.

آغاز تست سيستم اكسپلورر  براي مرورگر مايكروسافت اج

مايكروس��افت قصد دارد تغييراتي را در شيوه ارايه 
 Slow و Fast به روزرس��اني ها براي اينسايدر هاي
ويندوز ۱۰ ايجاد كند. به تازگي مايكروس��افت در 
قال��ب چندين مطلب، به ش��رح برخي تغييرات در 
نحوه ارايه به روزرس��اني هاي ويندوز ۱۰ پرداخته 
است. اينطور كه به نظر مي رسد، مايكروسافت قصد 
دارد به جاي انتشار دو به روزرساني عمده در سال، 
آن را به يك به روزرس��اني عمده و يك به روزرساني 
جزئي تغيير دهد؛ با  اين تفاوت كه به روزرساني هاي 
عمده در بهار منتش��ر مي شوند و به روزرساني هاي 
جزئي نيز كه صرفاً بهبود عملكرد ويندوز را به ارمغان 
مي آورند، در پاييز دردسترس كاربران قرار مي گيرد.   
مايكروس��افت با كاهشِ تعداد به روزرس��اني هاي 
عم��ده ويندوز ۱۰ به يك عدد در س��ال، قصد دارد 

تمركز بيش��تري روي اراي��ه ويژگي هاي كاربردي 
و حساب ش��ده بگ��ذارد؛ از س��وي ديگ��ر، تمركز 
به روزرس��اني پاييز سيستم عامل ردموندي ها روي 
بهبود عملكرد، قطع��ا پيامد  هاي مثبتي را ازحيث 
ارتقاء تجربه كاربري با  خود به ارمغان خواهد آورد.

مايكروسافت شيوه  آپديت »ويندوز 10«  را تغيير مي دهد

رويداد

سي نت|
 بر اساس تحقيق جديد كسپرس��كي، نرم افزارهاي 
مخرب��ي كه قصد دزدي��دن پس��وردهاي كاربران را 
دارند روزبه روز در حال افزايش  هستند. گزارش هاي 
كسپرسكي حاكي از آن است كه شمار نرم افزارهاي 
مرتبط ب��ا دزدي پس��ورد از س��ال ۲۰۱8 تا س��ال 
۲۰۱9 ميلادي ۶۰ درصد افزايش داش��ته است.  در 
همين راس��تا تعداد كاربران متأث��ر از نرم افزارهاي 
دزدي پس��ورد در نيم��ه اول س��ال ۲۰۱8 ميلادي 
۶۰۰ ه��زار نفر ب��ود و اين رقم در بازه زماني مش��ابه 
س��ال ۲۰۱9 ميلادي به ۶9۰ هزار نفر رسيده است. 

به اين ترتيب در طي يك سال با افزايش ۶۰ درصدي 
دزدي پس��ورد مواجه بوديم.  اين نرم افزارها درواقع 
تروجان ها ي��ا بدافزارهايي هس��تند ك��ه اطلاعات 
حساس نظير شماره كارت اعتباري افراد يا قابليت هاي 
تكميل خ��ودكار اطلاعات در مرورگرها را هدف قرار 
مي دهند و از آسيب پذيري هاي درون آنها سوءاستفاده 
مي كنند.  براي مثال ۲۵ درص��د از افرادي كه با اين 
 نوع حمله مواجه شده اند تحت تأثير بدافزاري به نام

 Azorult قرار گرفتند كه به عنوان يكي از اصلي ترين 
نرم افزاره��اي دزدي پس��ورد در فروم هاي روس��يه 
ش��ناخته مي ش��ود.  البته فراگيرترين بدافزارهاي 

دزدي پسورد كامپيوتر كاربر را نشانه مي گيرد. درباره 
دليل اين امر در اين گزارش آمده است كه: » حقيقت 
اين اس��ت كه فايل هايي كه بي��ش از همه موردنياز 
كاربر اس��ت در آنجا ذخيره مي ش��ود و در ميان آنها 
ممكن است فايل متني وجود داشته باشد كه حاوي 
پس��وردهايي اس��ت كه بيش از همه مورداستفاده 

كاربر است.«
 يكي از اصلي ترين راهكارهاي مبارزه با دزدي پسورد 
از طريق وب اين اس��ت كه قابلي��ت ذخيره خودكار 
پسورد مرورگرتان را خاموش كنيد و به جاي آن از يك 

پسورد منيجر مطمئن استفاده كنيد.

افزايش 60 درصدي دزدي پسورد طي يك سال

مخالفت ترامپ با كاهش تعرفه  
واردات قطعات »مك پرو«

 بلومبرگ| ترامپ در توييتي جديد، صراحتا 
با درخواس��ت اپل مبني بر چشم پوشي دولت 
امريكا بابت واردات برخي  از قطعات مك پرو از 

چين مخالفت كرد. 
 كوپرتينويي ها در اوايل ماه جاري درخواستي 
براي دولت ترامپ تنظيم كردند و در آن كاهش 
تعرفه هاي وارداتي براي برخي از قطعات رايانه 
قدرتمند مك پرو را خواس��تار ش��دند. حال، 
دونالد ترامپ، رييس جمه��ور ايالات متحده 
امري��كا، در توييتي جدي��د از مخالفت خود و 

دولتش با اين درخواست اپل خبر داده است.
در حالي ك��ه اپل در متن درخواس��ت خود به 
دستگاه خاصي اشاره نكرده است، طبق گزارش 
بلومب��رگ، اهالي كوپرتينو ب��ه قطعات رايانه 
خانگي اش��اره مي كنند. اين شركت به تازگي 
خط توليد مك پرو را در اقدامي عجيب از امريكا 
به كش��ور چين منتقل كرده اس��ت؛ از اين رو، 
واكن��ش ترامپ به اين موض��وع به هيچ عنوان 

جاي تعجب نداشت.
ترامپ در توييتش درباره درخواستِ اخير اپل 
گفته است: هيچ تبصره قانوني يا كاهشي براي 
تعرفه هاي واردات قطعات مك پرو كه در كشور 
چين توليد مي شوند، شامل حال اپل نخواهد 
ش��د. آنها را در امريكا بس��ازيد تا از تعرفه هم 

خبري نباشد.
تاكنون اپل واكنشي به اين توييت نشان نداده 
است؛ اما به راحتي مي توان موضع آنها را دربرابر 
اين توييت متوجه شد. اهالي كوپرتينو پيش تر 
براي برخي  دستگاه هايش��ان نظي��ر اپل واچ و 
ايرپاد معافي��ت تعرفه اي درياف��ت كرده بود؛ 
با اين حال، به نظر مي رسد كه اين بار از معافيت 
خبري نيست و اپل بايد كاهش حاشيه سود را 

به  جان بخرد. 

چشيدن  مواد  شيميايي 
خطرناك  به كمك  زبان رباتيك

اينس�اينس| پژوهش��گران IBM به كمك 
ه��وش مصنوع��ي زب��ان الكتريك��ي ايج��اد 
كرده اند ك��ه مي توان��د در صنعت، آش��پزي 
و پزش��كي مورد اس��تفاده قرار گي��رد. نمونه 
 آزمايش��ي زب��ان رباتيك��ي كه هايپرتيس��ت

)Hypertaste( نامي��ده مي ش��ود، ب��ه 
پژوهش��گران ام��كان مي ده��د ك��ه بتوانند 
پژوهش ه��اي مرتب��ط ب��ا م��واد ش��يميايي 
پالايش ش��ده محلول را در طيف وس��يعي ار 
تركيبات و بدون نياز به تجهيزات آزمايشگاهي 

پيچيده، انجام دهند.
به نظر مي رسد كه بتوان زبان مصنوعي ساخت 
آي بي ام را مانند يك آرايه حس��گر در مايعات 
مختلف فرو برد. با اس��تفاده از فناوري تطبيق 
الگو و ني��ز يادگيري ماش��ين، اين دس��تگاه 
مي تواند تركيب مايعات را تش��خيص دهد و با 
اطلاعات مربوط به مايعات مختلف موجود در 

پايگاه داده تطابق دهد.

 توسعه  اپليكيشن  »واتساپ«
 براي تبلت ها 

انگجت| اپليكيش��ن پيام رس��ان واتس اپ 
براي چندين س��ال فقط در اختي��ار كاربران 
گوش��ي هاي هوش��مند قرار داش��ت. پس از 
چندي��ن س��ال، اي��ن برنامه براي دس��كتاپ 
عرضه ش��د؛ با اين ح��ال هنوز ش��اهد عرضه 
نس��خه مخصوص تبلت هاي آن نيس��تيم. به 
نظر مي رس��د واتس اپ قصد دارد اين مشكل 
را رفع كند. بر اس��اس گزارشي كه به تازگي از 
س��وي WABetaInfo در اختيار رسانه ها 
ق��رار گرفته، احتمالا نس��خه مخصوص تبلت 
اپليكيش��ن Whatsapp در حال توس��عه 
است. با توجه به اين موضوع، بايد منتظر عرضه 
واتس��اپ براي آيپد باش��يم. علاوه بر توسعه 
اين اپليكيش��ن براي تبلت ه��اي اپل، برخي 
مدارك حاكي از آن هستند كه واتس اپ براي 
چندين پلتفرم عرضه مي شود. در حال حاضر 
مي توان از اين پيام رس��ان در چندين دستگاه 
استفاده كرد؛ با اين حال براي استفاده از نسخه 
دس��كتاپ آن بايد گوشي هوش��مند شما به 
اينترنت وصل باشد. به نظر مي رسد واتس اپ 
قصد دارد تغييراتي در اين موضوع اعمال كند. 
در آينده كاربران مي توانند از اين پيام رسان در 
كامپيوترهاي خود بدون نياز به اتصال گوشي 
هوشمندشان به اينترنت اس��تفاده كنند. در 
گذشته بس��ياري از پيام رسان ها مانند تلگرام 
چنين قابليت��ي را در اختيار كاربران قرار داده 
بودند. گفته مي شودتوسعه واتس اپ براي آيپد 
از چندين ماه پيش آغاز شده و علت عدم عرضه 

آن، بررسي ويژگي مولتي پلتفرم است .



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران ارزيابي كرد

 رييس هيات مديره توليدكنندگان لوازم صوتي و تصويري اعلام كرد

 ارز بازار آزاد تاثيري بر قيمت لوازم خانگي ندارد

مقام نخست در شاخص نمايندگي هاي خدمات پس از فروش

رونق دوباره قاچاق لوازم خانگي

گروهبنگاهها|
نتيجه ارزيابي شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران با نام 
اختصاري و لاتين ISQI از نحوه ارايه خدمات پس از فروش 
شركت هاي عرضه كننده خودرو در سال 1397 منتشر شد 
و ش��ركت س��ايپايدك، ارايه دهنده خدمات پس از فروش 
محصولات گروه خودروسازي سايپا مقام نخست را در شاخص 
نمايندگي هاي خدمات پس از فروش كسب كرد. به گزارش 
سايپانيوز، براي آنكه بدانيم ماجرا چيست و سايپايدك چگونه 
مقام نخست در شاخص نمايندگي هاي خدمات پس از فروش 
را به دست آورد ، لازم است اندكي به شرح و تفسير نحوه ارزيابي 
ش��ركت هاي خدمات پس از فروش خودرو توسط شركت 

بازرسي كيفيت و استاندارد ايران بپردازيم.

     مدل ارزيابي و الزامات قانوني
شركت بازرس��ي كيفيت و اس��تاندارد ايران براي ارزيابي 
شركت هاي فعال در حوزه خدمات پس از فروش، ابتدا قانون 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان خودرو، مصوب مجلس 
شوراي اسلامي، سپس آيين نامه اجرايي قانون حمايت از 
حقوق مصرف كنندگان خودرو، مصوب هيات وزيران و در 
نهايت دستور العمل شرايط و ضوابط خدمات پس از فروش 
خودرو، مصوب وزارت صنعت، معدن و تجارت را به عنوان 

الزامات قانوني مدنظر قرار مي دهد.

     شاخص هاي اصلي كدامند؟
اين ش��ركت براي سنجه و سنجش عملكرد شركت هاي 
خودروساز و خدمات رسان در اين حوزه، شاخص هايي را 
تعيين كرده و براي هر ش��اخص سهمي از نتيجه نهايي را 
قائل شده است. اين شاخص ها به ترتيب اولويت عبارتند از: 
نتايج عملكرد با سهم 50درصدي، كيفيت خدمات با سهم 
25درصدي، سرعت خدمات با سهم 20درصدي و هزينه 
خدمات با سهم 5درصدي. براي هر يك از اين شاخص ها نيز 
زيرمجموعه هايي در نظر گرفته شده تا عملكرد شركت هاي 
ارايه دهن��ده خدمات پس از فروش خ��ودرو به تفكيك و 
براس��اس جزييات كامل مورد ارزيابي قرار گيرد. به عنوان 
مثال در ش��اخص اول، نتايج عملكرد شركت ها براساس 
رضايتمندي و نتايج فرآيندها ارزيابي مي شود كه هر يك 
از اين موضوعات نيز براي خود معيارهايي دارند. مثال ديگر 
اينكه وضعيت نمايندگي ها، مهارت نيروي انساني و نظامات 
كيفيت از جمله مواردي هس��ت كه در شاخص كيفيت 

خدمات مدنظر قرار مي گيرد.

     ريز تا درشت، سواري تا سنگين
 ISQI شركت بازرس��ي كيفيت و استاندارد ايران يا همان
شركت هاي خودرويي را به دو دسته توليدكننده و واردكننده 
تقس��يم كرده و براي ه��ر يك از اين دس��ته ها؛ دو بخش 
خودروهاي سبك و خودروهاي سنگين درنظر گرفته است.
براساس اين تقسيم بندي و در سال 1397 تعداد 27شركت 

در بخش توليدكننده ها و 18شركت در بخش واردكننده ها 
مورد ارزيابي قرار گرفته اند. 10شركت ارايه كننده خدمات 
پس از ف��روش به توليدكنن��دگان خودروهاي س��بك 
در فهرس��ت قرار داش��ته اند و 17 ش��ركت هم در حوزه 
توليدكنندگان خودروهاي سنگين. اما وقتي به واردكننده ها 
مي رسيم خبري از واردكننده خودروهاي سنگين نيست 
و هر 18ش��ركت واردكننده سواري هس��تند. در نهايت 
45ش��ركت ارايه كننده خدمات پس از فروش در جدول 
گزارش منتشر شده شركت بازرسي كيفيت و استاندارد 
ايران قرار گرفته و در ابتدا براساس حروف الفبا مرتب شده اند.

     يافته هاي كليدي
آي.اس.كيو.آي در گزارشي كه منتشر كرده و پيش از آنكه 
سراغ اعلام امتيازها و رتبه بندي ها برود، نكات برگزيده اي را 
در قالب يافته هاي كليدي عنوان كرده است؛ مثلا اينكه در 
سال 97 تعداد 2040 نمايندگي مجاز متعلق به 28 شركت 
عرضه كننده خودرو را مورد ارزيابي قرار داده كه ميانگين 
امتياز نهايي آنها با رشد 2.7درصدي به 71درصد رسيده 
اس��ت. همچنين نتايج ارزيابي ها نشان مي دهد كه امتياز 
نمايندگي هاي مجاز ش��ركت هاي عرضه كننده خودرو 
سبك در سال97 معادل 83درصد بوده كه نسبت به سال 

96 نزديك به 6درصد افزايش داشته است.

     انطباق خيلي زياد براي پنج شركت
شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران در گزارش خود 
ابتدا به اعلام نتايج عملكرد شركت ها از نظر »انطباق با الزامات 
آيين نامه اجرايي قانون حمايت از حقوق مصرف كنندگان 
خودرو« پرداخته و شركت ها را در محدوده هاي 20 امتيازي 
تقسيم بندي كرده است. براساس اين نوع تقسيم بندي، 
س��ايپايدك در حوزه خدمات دهي به محصولات پارس 
خودرو و محصولات سايپا به صورت جداگانه در كنار سه 
شركت ديگر شامل ايساكو، بهمن موتور و مديران خودرو 
بين 80 تا 100درصد انطباق را محق��ق كرده و به عنوان 
ش��ركت هايي با انطباق خيلي زياد معرفي شده اند. سايپا 
يدك در اين بخش در هر دو زمينه فعاليت خود عدد انطباق 
85درصدي را ثبت كرده است. اين عدد براي شركت نخست 

در اين بخش 88 بوده است.

     مق�ام نخس�ت در ش�اخص نمايندگي ه�اي 
خدمات پس از فروش

 ISQI شركت بازرس��ي كيفيت و استاندارد ايران يا همان
پس از شاخص »نظام مديريتي« سراغ مقايسه وضعيت 
نمايندگي هاي مجاز خدمات پس از فروش ش��ركت هاي 
عرضه كننده خودرو رفته و امتيازهاي به دست آمده توسط 
اين شركت هاي را اعلام كرده است. براساس اين بخش از 

گزارش و در شاخص نمايندگي هاي خدمات پس از فروش، 
شركت س��ايپايدك در بخش ارايه خدمات به محصولات 
پارس خودرو با ثبت امتياز 88 در جايگاه نخست ايستاده و 
در بخش ارايه خدمات به محصولات سايپا با امتياز 85 در 

جايگاه سوم قرار گرفته است.

     سايپايدك چه كرده است؟
و اما اينكه س��ايپايدك چگونه توانسته مقام نخست را در 
ش��اخص نمايندگي هاي خدمات پس از فروش به دست 
آورد، پرسشي است كه پاس��خ آن را بايد در ارتقاي سطح 
نمايندگي هاي اين شركت در سال97 جست وجو كرد. ابتدا 
اين توضيح لازم است كه چند سالي هست نمايندگي هاي 
خدمات پس از فروش خودروس��ازان كش��ور براس��اس 
شاخص هايي مش��خص و گوناگون ارزيابي و رتبه بندي 
شده اند. براين اساس، نمايندگي هايي كه بالاترين امتيازها 
در ارايه خدمات را به دس��ت آورده اند به عنوان نمايندگي 
رتبه يك به حساب مي آيند و هر چه اين رتبه پايين تر بيايد، 
نشانگر كاهش توان آن نمايندگي در ارايه خدمات مطلوب تر 
و بهتر به مش��تريان اس��ت. و اما اصل ماجرا اينجاست كه 
سايپا در سال 96 تعداد 514نمايندگي مجاز خدمات پس 
از فروش در گزارش ش��ركت بازرسي كيفيت و استاندارد 
ايران داشت كه از اين تعداد، 44 نمايندگي رتبه يك، 285 

نمايندگي رتبه دو، 161 نمايندگي رتبه سه و 24 نمايندگي 
رتبه چهار بوده ان��د. اين آمار و ارق��ام در ارزيابي و گزارش 
نهايي شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران از عملكرد 
سال97 سايپايدك، تغييراتي قابل تامل داشته اند؛ آن گونه 
كه تعداد نمايندگي هاي رتبه يك با افزايش 277درصدي 
به 166 نمايندگي رسيده است. همين افزايش براي كسب 
بالاترين امتياز در بخش مقايسه وضعيت نمايندگي ها كافي 
بود اما نارنجي پوشان اعداد ديگري را نيز جابه جا كرده اند. 
س��ايپايدك در بخش ارايه خدمات به محصولات پارس 
خودرو در سال97 تعداد نمايندگي هاي رتبه يك خود را از 
25 به 114 نمايندگي افزايش داده و رش��د 356 درصدي 

را ثبت كرده است.

     ثبت ركوردهاي نارنجي تمامي ندارد
هر چند كه ارايه خدمات پس از فروش به خودروهاي نيمه 
س��نگين و س��نگين در بخش ديگري از گزارش شركت 
بازرسي كيفيت و اس��تاندارد ايران ارزيابي و اعلام نتيجه 
شده اما براي آنكه مطمئن شويم، افزايش سطح امكانات، 
تجهيزات و تخصص نمايندگي هاي س��ايپا ب��راي ارايه 
خدمات پس از فروش به مشتريان اتفاقي نبوده و براساس 
يك برنامه ريزي صحيح و اصولي صورت گرفته، بايد بدانيم 
تعداد نمايندگي هاي رتبه يك سايپا در بخش ارايه خدمات 
پس از فروش به محصولات س��ايپا از 6 نمايندگي در سال 
96 به 74 نمايندگي در سال 97 رسيده و نرخ تغيير مثبت 

683درصدي را ثبت كرده است.

     راهي كه ادامه دارد
گزارشي كه شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران منتشر 
كرده نشان مي دهد سايپا در حوزه خدمات پس از فروش، 
به دنبال ايجاد تحولي در جهت مثبت است اما اخبار و آمار 
و ارقامي كه از خودروسازان كيلومتر 15 به گوش مي رسد، 
گوياي اين است كه اين عزم، در سال 98 جزم تر هم شده 
و تيم مديريتي جديد سايپا، با حساسيتي بيشتر، نگاهي 
سختگيرانه تر به كيفيت ارايه خدمات در نمايندگي هاي 
فروش و خدمات پس از فروش خ��ود دارند. آنها عملكرد 
نمايندگي هاي خود را به دقت زيرنظر دارند و كوتاهي در 
ارايه خدمات مطل��وب را خط قرمز خود قرار داده اند. عبور 
يا حتي نزديك شدن به اين خط قرمز نيز عواقبي به دنبال 
داشته است به گونه اي كه در چهارماه سپري شده از سال98، 
ب��ه 14نمايندگي تذكر كتبي داده ش��ده، از 4 نمايندگي 
تعهد كتبي گرفته اند، امتياز فروش 4 نمايندگي و خدمات 
پس از فروش يك نمايندگي به صورت موقت لغو شده و 6 
نمايندگي نيز به صورت موقت از هرگونه فعاليت در حوزه 
فروش و خدمات پس از فروش منع شده  اند. مهم تر از همه 
اينها، در همين مدت 7نمايندگي سايپا به دليل عدم ارايه 
خدمات مناسب به مش��تريان اين گروه خودروسازي به 

صورت دايمي لغو امتياز شده اند.

عليرضا موسوي مجد، رييس هيات مديره توليدكنندگان 
لوازم صوتي و تصويري كش��ور، مي گويد: اكنون تقاضا به 
سمت واقعي شدن رفته و سطح عرضه و تقاضا يكديگر را پيدا 
كرده اند ضمن آنكه با توجه به نزديك شدن ماه هاي محرم و 
صفر تقاضا كاهش پيدا مي كند و همين امر سبب از بين رفتن 
حباب قيمتي در بازار مي شود. به گزارش »تعادل« عليرضا 
موس��وي مجد، رييس هيات مديره توليدكنندگان لوازم 
صوتي و تصويري كشور، در خصوص قيمت لوازم خانگي و 
عدم كاهش آن با توجه به قيمت ارز گفت: در خصوص مبناي 
محاسبه قيمت تمام ش��ده كالاهاي توليدي، ارز نيمايي 
ملاك قرار مي گيرد و فعالين اقتصادي در ماه هاي گذشته با 
شكل گيري سامانه نيما، طبق قوانين مصوب، ارز مورد نياز 
خود را از اين سامانه تهيه مي كنند و بر همين اساس ملاك 
براي قيمت گذاري كالاها قيمتي است كه در آن سامانه ذكر 

شده است. بنابراين هر گونه نوسان در قيمت ارز بازار آزاد 
تاثيري روي كالاهاي توليدي در صنعت لوازم خانگي ندارد.  
موسوي مجد در پاسخ به اين موضوع كه مردم گلايه مند 
هستند و چرا با بالا رفتن قيمت ارز، قيمت لوازم خانگي در 
بازار افزايش چشمگيري پيدا كرد اما هنگام كاهش شاهد اين 
تغيير نبوده ايم، گفت: دو نكته مهم در اين زمينه وجود دارد 
كه متاسفانه براي افكار عمومي تشريح نشده است . نخست 
آنكه قيمت كالاهايي كه توليدكنندگان به بازار يعني عاملين 
توزيع عرضه مي كنند، در هر دوره با محاسبه دقيق قيمت 
تمام شده با هماهنگي س��ازمان حمايت و درج در سامانه 
124صورت مي گيرد. از سوي ديگر لوازم خانگي كه امروز در 
بازار موجود است توليد سه ماه قبل بوده اين يعني بر اساس 
قيمت ارز س��ه ماه پيش كه در سامانه نيما به ما داده شده 
محاسبه و قيمت گذاري صورت گرفته است. موسوي مجد 

در خصوص اثرگذاري قيمت ارز بر بازار لوازم خانگي ادامه 
داد: با پايين آمدن قيمت ارز، قاچاق دوباره توجيه اقتصادي 
پيدا كرده اس��ت زيرا قاچاقچيان و فروشندگان كالاهاي 
قاچاق بدون پرداخت عوارض قانوني و ماليات ارزش افزوده 
بيشترين سود را مي برند و به تبع قيمت اين محصولات از 
كالاهاي رسمي موجود در بازار پايين تر مي شود. متاسفانه در 
ماه هاي اخير دوباره مسير قاچاق از مبادي بانه و بنادر جنوبي 
به شكلي كاملا علني و با تبليغات گسترده در رسانه هاي 
رسمي و شبكه هاي اجتماعي فعال شده است و اگر كنترل 
و برخورد جدي با اين موضوع صورت نگيرد، ترديدي وجود 
ندارد كه مثل توده س��رطاني پخش مي شود و تمام توليد 
كش��ور را درگير مي كند.  وي در خصوص داخلي س��ازي 
قطعات لوازم خانگي گفت: با توجه به ورود كالاهاي خارجي 
باكيفيت كه ذائقه و سليقه مخاطب داخلي را بالا برده و از 

س��وي ديگر تجربه شرايط تحريم، فعالين اين حوزه براي 
ارتقا توان رقابتي خود به فكر بومي سازي قطعات با استفاده 
از قراردادهاي انتقال تكنولوژي و مهندسي معكوس افتاده اند 
تا به مرور زمان ميزان وابس��تگي به مواد و قطعات اصلي را 
به حداقل لازم برس��انند در اين خصوص اتفاق هاي خوب 
و اميدواركننده اي افتاده اس��ت كه وابستگي ما را كاهش 
خواهد داد. وي در خصوص وضعيت بازار گفت: در ماه هاي 

قبل به دليل تحريم و برخي شيطنت ها تقاضاي كاذب در 
بازار به وجود آمد و همين امر باعث شد كه قيمت ها بالا رود 
و برخي افراد سودجو از اين وضعيت سوءاستفاده كنند. اما 
اكنون تقاضا به سمت واقعي شدن رفته و سطح عرضه و تقاضا 
يكديگر را پيدا كرده اند ضمن آنكه با توجه به نزديك شدن 
ماه هاي محرم و صفر تقاضا كاهش پيدا مي كند و همين امر 

سبب از بين رفتن حباب قيمتي در بازار مي شود.

پيك بار روز در شبكه 16 درصد 
بيشتر از پيك بار شب است

مازندران|مديرعام��ل 
شركت توزيع نيروي برق 
مازندران در جمع مديران 
عامل، معاونين بهره برداري 
و ف��روش و خدم��ات 
مش��تركين اس��تان هاي 
شمال، شمال شرق و شرق 
كشور در س��اري گفت: پيك بار ش��بكه توزيع برق 
مازندران 16 درصد بيش��تر از پيك بار شب است. به 
گزارش »تعادل« رضا غفاري افزود: ضريب بار حدود 
41 درصدي سالانه، فزوني پيك بار روز از پيك بار شب، 
همزماني بارهاي فصلي شاليكوبي ها با پيك بار، وجود 
بارهاي متمركز ناشي از حضور مسافران در مازندران، 
دماي احساسي )دماي ظاهري، رطوبت نسبي محيط، 
س��رعت وزش باد( كه منجر به اس��تفاده زياد از لوازم 
سرمايشي مي شود از پارامترهاي موثر بر بار شبكه توزيع 
برق مازندران است. او به برنامه ريزي هاي انجام شده در 
خصوص طرح هاي پاسخگويي بار و 098 اشاره كرد و 
راه اندازي سامانه هاي مانيتورينگ و پايش بار شركت 
و امورها و فيدرهاي توزيع، به كارگيري و بهره برداري 
موث��ر از آن جهت پايش و كنترل بار از جمله اقدامات 
لازم براي پاسخگويي بار ش��بكه توزيع مازندران در 

سال 98 برشمرد .

 ترويج كارآفريني لازمه تحول
 و توسعه اقتصادي است

يزد|مدي��ركل تع��اون، 
كار و رف��اه اجتماع��ي يزد 
با اش��اره به لزوم حمايت از 
كارآفرين��ي گفت: تقويت 
و تروي��ج كارآفريني لازمه 
تحول و توس��عه اقتصادي 
اس��ت. ب��ه گ��زارش ايلنا، 
محمدحسين رياحي در آيين آغاز به كار مركز تعاوني 
مشاوره اطلاع رساني و خدمات كارآفريني اظهار داشت: 
خوش��بختانه نظام همه جانبه گراي��ي در حوزه هاي 
كار نمود بيش��تري يافته و براي افزاي��ش بهره وري و 
اثربخشي بيش��تر فعال شده اس��ت. وي با بيان اينكه 
برآيند مسووليت هاي مختلف، توسعه پايدار و افزايش 
كارايي و اثربخش��ي و بهره وري خواهد بود، ادامه داد: 
اهتمام براي پويايي اقتص��اد و برپايي نظام اجتماعي 
مناسب در س��طح جامعه از مسووليت پذيري خواهد 
بود. مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي يزد با اشاره به 
اينكه ظرفيت سازي خوبي در توسعه اقتصاد صنعتي در 
حال شكل گيري است، اضافه كرد: مراكز مشاوره مكاني 
براي ايده هاي خلاق و افكار توانمند است كه در سطح 
استان ها نيز مراكزي راه اندازي شده از جمله مراكز رشد و 
شتابدهنده ها كه لازم است نظام هماهنگي در اين زمينه 

باشد و نقش هدايتگري را به درستي ايفا كنند.

 توليد روزانه 400 تن زباله
در كهگيلويه و بويراحمد

كهگيلويهوبويراحمد|
مدي��ركل حفاظت محيط 
زيست با بيان اينكه به طور 
ميانگين روزانه 400 تن زباله 
در اس��تان توليد مي شود، 
گفت: راه ان��دازي كارخانه 
بازيافت زباله براي اس��تان 
امري ضروري است. محسن جعفري نژاد در گفت وگو با 
فارس با اشاره به بالا بودن سطح توليد زباله در كهگيلويه 
و بويراحمد اظهار كرد: به طور متوسط روزانه 400 تن زباله 
در استان توليد مي شود. مديركل حفاظت محيط زيست 
استان گفت: متاسفانه در استان به ازاي هر فرد روزانه يك 
هزار و 200 گرم زباله توليد مي شود.  وي با بيان اينكه اين 
ميزان توليد زباله در استان 3 برابر استاندارد جهاني است، 
عنوان كرد: در كشورهاي جهان سوم توليد زباله بيش 
از حد ميانگين يك جرم به شمار مي رود. جعفري نژاد 
با اش��اره به اينكه عدم توليد زباله در اس��تان نزديك به 
صفراست، ابراز كرد: در دنيا از پسماند به عنوان طلاي 
كثيف ياد مي شود كه متاسفانه در استان زباله بي ارزش 
محسوب مي شود. اين مسوول تصريح كرد: در كهگيلويه 
و بويراحمد از زباله به عنوان كار خدماتي ياد مي شود و تا 
اين زمان كه نگرش ها از خدماتي به اقتصادي تغيير داده 

نشود مشكل پسماند حل نخواهد شد.

به دنبال ايجاد اشتغال جديد 
30 هزار نفري هستيم

اصفهان|رييس سازمان 
صنعت، مع��دن و تجارت 
اس��تان اصفه��ان گفت: 
1500 ط��رح صنعتي در 
استان اصفهان بالاي 60 
درصد پيشرفت فيزيكي 
دارند ك��ه جهت تكميل 
نيازمند خط اعتباري ويژه اي از سوي بانك ها همچون 
بانك رفاه هستند. به گزارش ايسنا، ايرج موفق ظهر 
ديروز در جريان سفر و نشست با مديرعامل بانك رفاه 
كشور كه در محل اس��تانداري اصفهان برگزار شد، 
اظهار كرد: در بحث اشتغال 10 درصد شاغلين كشور 
در صنعت استان اصفهان فعال هستند كه اين نشان از 
فضاي صنعتي استان دارد. وي افزود: در بحث رونق 
توليد 43 نفر در استان متقاضي دريافت تسهيلات 
از بانك رفاه بودند كه تسهيلات 9 متقاضي از سوي 
اين بانك پرداخت و 39 مورد پرداختي مس��تقيم 
انجام شده، همچنين 27 تقاضاي دريافت تسهيلات 
همچنان باقي مانده است. رييس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان همچنين خواستار 
خ��ط اعتباري ويژه از س��وي بانك رفاه ب��راي ارايه 
تسهيلات به شركت هاي ذوب آهن، فولاد مباركه، 

داروسازي فارابي و رها شد. 

فلرهاي صنايع نفت و گاز 
بوشهر سم منتشر مي كنند

بوشهر|مديركل محيط 
زيست بوشهر عنوان كرد: 
آلاينده ه��اي آل��ي ديرپا با 
پايداري در محيط زيست 
وارد چرخه ه��اي طبيعي 
شده و موجب بروز عوارض 
و بيماري هاي��ي از جمل��ه 
سرطان و تولد نوزادان ناقص الخلقه مي شوند. به گزارش 
روابط عمومي استانداري بوشهر، فرهاد قلي نژاد در كارگاه 
آموزشي منطقه اي س��نجش دي اكسين و فوران ها از 
خروج��ي صنايع گف��ت: ضرورت كنت��رل و مديريت 
آلاينده هاي آلي پايدار به اين دليل است كه اين آلاينده ها 
با پايداري در محيط زيس��ت وارد چرخه هاي طبيعي 
شده و موجب عوارض و بيماري هايي از جمله سرطان و 
تولد نوزادان ناقص الخلقه مي شوند، آلاينده هايي چون 
كلردان، دي اكسين ها و فوران ها منابعي هستند كه ايجاد 
آلودگي مي كنند. قلي نژاد خاطرنشان كرد: كنوانسيون 
استكهلم به دنبال همكاري كش��ورها با يكديگر براي 
كاهش اين آلايندگي ها اس��ت، تا اين آلايندگي هاي 
پايدار را در حد اس��تاندارد نگه داش��ته و از ورود آنها به 
محيط زيست جلوگيري كنند. وي بيان كرد: مهم ترين 
محورهاي اين كنوانسيون روي آلاينده هاي آلي پايدار از 

جمله آفت كش ها و سموم موجود است.
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آزادسازي سواحل مازندران 
به وزارت اطلاعات رسيد

س�اري|عمليات اجرايي آزادس��ازي سواحل 
درياي خ��زر در مازندران كه 29 تير امس��ال با 
تخريب س��ازه هاي پلاژ ني��روي هوايي و ارتش 
آغاز شد ديروز با دس��تور وزير اطلاعات، شامل 
حريم 60 متري ساحل مجتمع رفاهي تفريحي 
وزارت اطلاعات در فرح آباد س��اري شد. تعيين 
ضرب الاج��ل براي آزادس��ازي حريم 60 متري 
درياي خزر ابتدا خرداد ماه س��ال جاري توسط 
وزير كش��ور صورت گرفت. عبدالرضا رحماني 
فضلي پس از س��فر چهارم خرداد ماه گذشته به 
اس��تان گيلان بر اهميت و ضرورت آزادس��ازي 
اراضي ساحلي دريا در چارچوب قوانين و مقررات 
جاري تاكيد كرد. تاخير در عقب نشيني از حريم 
60 متري ساحل خزر از سوي دستگاه هاي اجرايي 
دولتي، غيردولتي و شبه دولتي با وجود تسريع 
قانون برنامه ششم، باعث شد تا استاندار مازندران 
اواخر ماه گذش��ته در نشست شوراي آزادسازي 
س��واحل، ضرب الاجل يك ماه هاي را براي اين 
عقب نشيني در نظر بگيرد. به گزارش روز يكشنبه 
روابط عمومي اس��تانداري مازندران، با تاكيد و 
پيگيري احمد حسين زادگان، استاندار مازندران 
مبني بر آزاد سازي حريم 60 متري درياي خزر، 
سواحل مجتمع رفاهي تفريحي وزارت اطلاعات 

در استان با دستور وزير، آزاد شد.

 استاندار خراسان رضوي
»دبير كارگروه ملي زيارت« شد

مشهد|رييس دفتر رييس جمهوري در حكمي 
»عليرضا رزم حسيني« استاندار خراسان رضوي 
را به عنوان »دبير كار گروه ملي زيارت« منصوب 
ك��رد. »محمود واعظ��ي« دي��روز در اين حكم 
خطاب به رزم حسيني استاندار خراسان رضوي 
نوشت: نظر به اينكه مقرر است دبيرخانه دايمي 
كارگروه در آن اس��تانداري مستقر شود، انتظار 
دارد با برگزاري مستمر و منظم جلسات به منظور 
اتخاذ تصميمات هماهنگ، ساماندهي و تدوين 
سياس��ت هاي راهبردي حوزه ه��اي فرهنگي، 
رفاهي، زيربنايي و تسهيل امور زائران در مقياس 
ملي و بين المللي گام هاي مثبت و موثري برداريد.

برگزاري جلسه رفع موارد 
تجاوز به حريم

رشت|جلسه رفع موارد تجاوز به حريم و اجراي 
خط دوم 42 اينچ رشت - چلوند، با حضور رسول 
داودي نژاد مدير منطق��ه 9 عمليات انتقال گاز 
ايران، معاون عمراني استاندار گيلان، مديركل 
دفتر فني و فرمانداران شهرستان ها و بخشداران 
مركزي در استانداري گيلان برگزار شد. رسول 
داودي نژاد در اين جلسه با توضيح در مورد خط 
اول سراسري و خط جديد اظهار كرد: اجراي خط 
رشت- چلوند در پايداري انتقال گاز و همچنين 
افزايش ايمني س��اكنان مجاور خ��ط اول مورد 
اهميت است. مدير منطقه 9 عمليات انتقال گاز 
ايران خاطرنشان كرد: اين پروژه در حال حاضر 
در مرحله پيمان سپاري است و هدف از برگزاري 
جلسه اطلاع رساني اوليه سازمان هاي مرتبط براي 
هماهنگي و همكاري نهادها جهت برداشت موانع 

موجود در حريم اختصاصي است.

رشد 102 درصدي سود خالص 
فولاد مباركه در سال 97

اصفهان|مديرعامل ف��ولاد مباركه در مجمع 
عمومي عادي سالانه شركت فولاد مباركه از رشد 
102 درصدي سود خالص فولاد مباركه در سال 
97 خبر داد.  در اين مجمع كه با حضور 84.88 
درصد از سهامداران و نمايندگان صاحبان سهام 
شركت برگزار شد، عباس نعيمي به نمايندگي از 
سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني 
ايران به سمت رييس مجمع، سيد محمد حسيني 
بهشتيان به نمايندگي از شركت توسعه سرمايه 
رفاه و خانم سيفي با سمت ناظر مجمع و طهمورث 
جوانبخت با سمت دبير مجمع به عنوان اعضاي 
هيات رييسه انتخاب شدند.  در ادامه، حميدرضا 
عظيميان، مديرعامل شركت فولاد مباركه، ضمن 
ارائه گزارش فعاليت هيات مديره شركت در سال 
مالي منتهي به 29 اس��فندماه سال 1397، اين 
س��ال را از منظر سودآوري، س��الي درخشان از 

ابتداي بهره برداري شركت تاكنون برشمرد.

 خام فروشي مواد معدني
 به نفع صنعت نيست

اصفهان|معاون امور مع��ادن و صنايع معدني 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در بازديد از غرفه 
فولاد مباركه در نخستين نمايشگاه فرصت هاي 
س��اخت داخل و رونق توليد گفت: اين وزارتخانه 
با خام فروش��ي موافق نيس��ت و در س��ال رونق 
توليد حتما بايد مواد معدني را در داخل كشور به 
ارزش افزوده تبديل و س��پس صادر كنيم.  جعفر 
س��رقيني، ضمن قدرداني از عملكرد مثبت اين 
شركت در افزايش توليد داخل و گسترش بازارهاي 
صادراتي كشور، افزود: در چند سال اخير، وزارت 
صمت اقداماتي براي جلوگيري از خام فروشي مواد 
معدني انجام داده كه مهم ترين آن ايجاد محدوديت 
قانوني براي صادرات مواد خام معدني بود و به اين 
منظور معافيت هاي مالياتي ص��ادرات مواد خام 
معدني برداشته شد؛ بدين ترتيب از طريق قانون 
و وضع ع��وارضِ حداقل 5 درص��دي بر صادرات 
مواد خام براي س��ال 97 و8 درصد براي امسال و 
10درصد براي سال آينده، خام فروشي كنترل شد.

چهرههاياستاني
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50 درصد كودكان كار بي سواد مطلق هستند

»كار پنهان كودك« عاقبت طرح هاي ضربتي
30 بار اجراي طرح س��اماندهي كودكان كار و خيابان 
و 30 بار شكست پشت شكس��ت اما باز هم پافشاري 
بر تكرار تجربه  س��ال هاي قبل، تمام آن چيزي است 
كه س��ازمان هاي مسوول به عنوان نسخه حل معضل 
ك��ودكان كار ارايه مي كنند. هر بار چند پيش��نهاد و 
راهكار تازه به آن اضافه مي شود و باز هم همان داستان 
تكراري. امسال اما راهكارها ضربتي تر شده و با تاكيد 
بر آنك��ه 90 درصد كودكان كار اتباع افغان هس��تند، 
از رد مرز ك��ودكان مي گويند و از مافياي اس��تثمار و 
باندهايي كه قرار است پليس با آنها برخورد كند با اين 
وجود آنچه اين ميان حلقه مفقوده طرح س��اماندهي 
كودكان كار است، توجه به عواملي بوده كه كودك را به 
خيابان كشانده تا براي ادامه زندگي كار كند، نيروي كار 
ارزاني كه قرار است خانواده هاي آسيب ديده اجتماعي 
كه اغل��ب با اعتياد، بي كاري و فقر دس��ت و پنجه نرم 
مي كنند را به بهاي از دست دادن كودكي خود، نجات 
دهد اما سازمان هاي مسوول به جاي آنكه ريشه بروز 
اين بح��ران را حل كنند با تاكيد بر مافياي كار كودك 
و خارجي بودن آنها به پاك كردن صورت مس��اله كه 
همان جمع آوري و ساماندهي كودكان است، بسنده 
مي كنند، در حالي كه فعالان حقوق كودك پافشاري 
مسوولان بر اين موارد را توجيهي براي اجراي طرح هاي 
غيركارشناسي مي دانند، حال آنكه كودكان كار بيش از 
آنكه به جمع آوري غيراصولي نياز داشته باشند، نيازمند 

تحصيل و توانمندسازي هستند. 

   چ�را دلايل مس�وولان ب�راي جمع آوري 
كودكان كار كافي نيست؟

روز گذشته وزير كشور، در حاشيه يكصد و بيستمين 
جلسه شوراي اجتماعي كه با موضوع طرح ساماندهي 
كودكان كار برگزار ش��د، از برخورد پليس با باندهاي 
كودكان كار و خياباني خبر داد. عبدالرضا رحماني فضلي 
گفت: باندها و افرادي هستند كه از اينها سوءاستفاده 
مي كنند و نوعي استثمارشدگي درباره آنها احساس 
مي شود. با ارزيابي هاي صورت گرفته مشخص شد كه 
بخش زيادي از آنها اتباع خارجي و تعدادي از آنها نيز از 

هموطنان مان هستند.
او افزود: كماكان با مواردي ازجمل��ه ورود كودكان از 
افغانستان و حضور آنها در خيابان ها، مواجه هستيم كه 
مقرر شد شرايط را با سفارت افغانستان درميان بگذاريم 
اكثر اينها غيرقانوني هستند و اگر همكاري از طرف آنها 
صورت بگيرد حتما بايد اين كودكان را ساماندهي كنيم. 
در غير اين صورت آنه��ا به عنوان افرادي كه به صورت 

غيرمجاز وارد كشور شده اند با عدم رعايت تعهدهايي 
كه دارند، ما مجبور مي شويم اينها را عودت دهيم كه 
اين كار را خواهيم كرد . اين به نفع آنها هم هست زيرا در 
شرايط نابسامان زندگي آنها به خصوص وقتي در دست 

باندهايي گرفتارشوند، بسيار بد خواهد بود.
اظهارات وزير كش��ور در حالي است كه فعالان حقوق 
كودك بر اين باورند، طرح هاي جمع آوري كه با تاكيد 
بر خارجي بودن كودكان كار و مافياي كار كودك انجام 
مي شود در نهايت به كار پنهان و رانده شدن اين كودكان 
به كارگاه ه��اي زيرزميني منجر مي ش��ود. مصطفي 
كريمي، وكي��ل پايه يك دادگس��تري و فعال حقوق 
كودك درب��اره اين موضوع به »تعادل« گفت: معمولا 
توجيه دستگاه هاي مسوول براي جمع آوري كودكان 
كار، با يك س��وال همراه است. اغلب مي گويند، »چه 
كنيم، بگذاريم كودكان در خيابان بمانند؟« در پاسخ 
به اين سوال بايد گفت تا روزي كه خانواده با فقر روبرو 
است و بيكاري مساله اي فراگير در كشور است، خانواده 
اولين كالاي قابل عرضه و درآمدزا را به بازار عرضه خواهد 
كرد و آن كالا چيزي جز نيروي كار ارزان قيمت كودك 
نيست كه آن  هم در رقابت با نيروي كار پدر و مادر پيروز 
شده و تنها راه نجات خانواده از گرسنه ماندن است. در 
چنين ش��رايطي خانواده از ترس، محل كار كودك را 
تغيير خواهد داد و به محلي غير از خيابان خواهد برد. در 
كارگاه هاي زيرزميني خبري از آزادي هاي اوليه كار در 
خيابان نيست، ساعت كار مشخصي براي كودك وجود 
ندارد، بيش از خيابان تحت فشار و در معرض تجاوز و 

آسيب هاي ديگر است.
او افزود: مس��اله مورد ادعاي بع��دي، وجود باندهاي 
استثمار كودكان است كه همواره يكي از دلايل توجيه 
اجراي طرح بوده. در پاسخ به آن بايد گفت كه چنانچه 
كودكي، تحت پوشش يك باند به كار گرفته شود قرباني 
مضاعف است و در سال هاي اخير هم اگر خبري مبني 
بر باند به كارگيري كودكان منتشر شده، باندهايي بوده 
كه با برخي سازمان هاي دولتي همكاري مي كنند به 
ويژه در زمينه زباله گردي كه با وجود تذكرات هميشگي 
فعالان حقوق كودك هيچ تغييري در وضعيت كودكان 
تحت بهره كشي در اين باندها صورت نگرفته و همچنان 
مشغول جمع آوري زباله، ضايعات و كارهاي عمراني 
هستند و دستگير هم نمي شوند. حال به جاي آنكه در 
اين 30 مرتبه ك��ه از اجراي طرح جمع آوري كودكان 
كار مي گذرد، با سرشاخه هاي استثمار كودكان برخورد 
شود كودكان كار شاغل در خيابان را دستگير مي كنند. 
اقدامات پليسي و امنيتي؛ باند و سركرده هايش را رها 

كرده و شامل حال كودك بي دفاع مي شود.
با اي��ن حال فرماندار ته��ران با نادي��ده گرفتن نقش 
نابهس��اماني هاي اقتصادي در ب��روز كار كودكان روز 
گذشته در حاشيه نشست ش��وراي اجتماعي كشور 
گفت: يش از 50 درصد اين كودكان بي سواد مطلق بوده 
و همچنين بخشي از اين كودكان بدون والدين هستند 
اما مهم ترين نكته اين است كه مردم اين موضوع را مورد 
توجه قرار دهند كه بايد همكاري لازم را با سازمان هاي 
متولي داشته باشند. تكدي گري يك پديده بسيار زشت 
و غيرقابل قبول اس��ت اما تكدي گري بيشتر به خاطر 
عرض��ه اي كه وجود دارد اتفاق مي افت��د. در اينجا نيز 

عرضه پول و كمك هاي مردمي است.
 

   ساز و كار طرح ساماندهي كودكان كار
طرح جمع آوري كودكان خياباني و متكدي از 40 روز 
پيش آغاز ش��ده و تاكنون 306 كودك جمع آوري و 
ساماندهي شده اند. فرماندار تهران درباره جزييات ساز 
و كار طرح س��اماندهي كودكان كار بيان كرد: درصد 

كودكان متكدي بوده و 80 درص��د آنها از اتباع ديگر 
كشورها هس��تند. همچنين 50 درصد اين كودكان 
بي س��واد مطلق بوده و 20 درصد آنها متاسفانه فاقد 
والدين هستند يعني تنها به كش��ور وارد شده اند. در 
حال حاضر نيز 50 نفر از اين كودكان در يكي از مراكز 
بهزيستي نگهداري مي شوند. اگر چه در ميان كودكاني 
كه جمع آوري ش��ده اند تنها 18 درص��د آنها كودك 

ايراني هستند. 
فرهادي تصريح كرد: چنانچه ك��ودك ايراني و داراي 
پدر و مادر باشد كه به صورت قانوني در كشور هستند 
و پدر و مادرشان نيز در ايران حضور دارند، براي بار اول 
در اين طرح ها جمع آوري شده باشند، تنها از خانواده 
تعهد گرفته شده و كودك به آنها تحويل داده مي شود 
اما چنانچه تكرار شود اين اقدام جرم است و اگر چنانچه 
كودك از اتباع ديگر كش��ورها بوده و پدر و مادرش به 
صورت قانوني در ايران حضور داشته باشند، براي بار اول 
بايد تعهد داده و چنانچه تكرار شود نسبت به طرد آنها از 
كشور اقدام خواهد شد. اگر كودكي به صورت غيرقانوني 

به همراه پدر و مادرش در ايران حضور داشته باشد و در 
اين طرح جمع آوري ش��ود در همان بار اول نسبت به 
طرد آن كودك به همراه خانواده اش اقدام خواهد شد. 
مهم ترين معضل ما كودكان فاقد پدر و مادر هستند. 
طبق مصوبه شوراي اجتماعي كشور و دستور وزير مقرر 
شد جلسه اي با سفارت كشورهاي مربوطه درخصوص 
ساماندهي اين كودكان برگزار كنيم تا نسبت به طرد اين 
كودكان اقدامات لازم انجام شود و در غير اين صورت 

نيز در كمپ هايي نگهداري خواهند شد.
فرماندار تهران تصريح كرد: در خصوص ساير متكديان 
بزرگسال نيز ش��هرداري تهران آمادگي لازم را دارد تا 
نس��بت به جمع آوري اين افراد اقدامات لازم را انجام 
دهد. همچنين دو مركز از روز آينده در اختيار بهزيستي 
قرار خواهد گرفت تا در خصوص جمع آوري كودكان 
خياباني و متكدي مورد استفاده قرار گيرد. با وجود دو 
مركزي كه از فردا در اختيار بهزيستي قرار خواهد گرفت 
اين ظرفي��ت وجود دارد كه ما به صورت كامل بتوانيم 

كودكان خياباني و متكدي را جمع آوري كنيم. 
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توضيح پليس درباره ماجراي 
حامد زماني در فرودگاه

رييس پليس فرودگاه هاي كشور توضيحاتي را درباره 
ويديوي منتشر شده در فضاي مجازي از يك خواننده 
در فرودگاه مهرآباد ارايه كرد. حسن مهري با اشاره به 
حواشي منتشر شده پيرامون دستگيري خواننده اي 
به نام حامد زماني، گفت: ساعت 7:45 روز پنج شنبه 
س��وم مردادماه، فردي به نام حامد زماني به همراه 
فرد ديگري براي پرواز به مقصد كرمان، وارد فرودگاه 
مهرآباد شدند كه ماموران گيت ورود پس از بازرسي 
كيف فرد همراه اين خواننده متوج��ه وجود ادوات 
ممنوعه شده و آن را متوقف كردند.وي با بيان اينكه 
در اين حين اين خواننده به علت توجيه نبودن ضمن 
حمايت بي مورد از فرد مجرم، در انجام وظايف پليس 
نيز دخالت كرد، گفت: اي��ن خواننده حتي اقدام به 
فيلمبرداري غيرقانوني از اقدامات پليس فرودگاه كرد 
كه ماموران پليس متوجه اين موضوع شده و گوشي 
تلفن همراه وي را ضبط كردند. مهري با بيان اينكه 
براي اين خواننده و فرد همراهش پرونده اي تشكيل 
شد، گفت: اين پرونده به مقام قضايي ارجاع شده و با 
قرار التزام به حضور نامبرده، وي آزاد شد.رييس پليس 
فرودگاه هاي كشور با بيان اينكه اين خواننده هنگام 
اخذ گوشي مقاومت كرده، گفت: هيچ گونه درگيري 
ميان پليس با »حامد زماني« رخ نداده است و مدارك 
و مستندات تصويري اين حادثه نيز نزد پليس فرودگاه 
وجود دارد.مهري با بيان اينك��ه اين پرونده در حال 
پيگيري از سوي پليس است و متهم نيز در پي درگيري 
با ماموران فرودگاه به دادسرا احضار شده، گفت: هر 
كس در هر مقامي كه باشد اگر مرتكب تخلفي شود، 
پليس موظف است كه طبق قانون با وي برخورد كند 

و در اين پرونده نيز همين رفتار انجام شد. 

شرط معافيت واليباليست هاي 
تيم ملي جوانان از سربازي

درپ��ي قهرماني تاريخي اعض��اي تيم ملي واليبال 
جوانان در مس��ابقات جهاني، رييس اداره سرمايه 
انس��اني س��رباز س��تاد كل نيروهاي مسلح شرط 
بهره مندي اعضاي اين تيم از معافيت س��ربازي را 
تشريح كرد.موسي كمالي با تبريك قهرماني تيم 
ملي واليبال جوانان كشورمان در مسابقات جهاني 
بحرين، درباره اينكه آيا اين افراد از س��ربازي معاف 
مي ش��وند يا خير، اظهار كرد: برابر مقررات امكان 
معافيت اين افراد از س��ربازي وجود دارد، اما شرط 
آن اين است كه فرد مشمول خدمت سربازي بوده و 
اصطلاحا وارد سن مشموليت شده باشد. يعني سن 
بايد از 18 سال و يك روز به بالا باشد. كمالي درباره 
آن دسته از واليباليس��ت هاي جواني كه سن شان 
كمتر از 18 سال اس��ت، به ايسنا گفت: اين افراد با 
توجه به اينكه به سن مشموليت نرسيده اند، شامل 
اين مقررات نخواهند شد.رييس اداره سرمايه انساني 
سرباز س��تاد كل نيروهاي مسلح در مورد اينكه آيا 
امكان ذخيره اين معافيت براي واليباليس��ت هاي 
كمتر از 18 س��ال وجود دارد يا خير، گفت: چنين 
امكاني وجود نداشته و همانطور كه گفتم شرط اين 
است كه اين افراد هنگام قهرماني سن شان 18 سال 
و يك روز به بالا باش��د. بنابراين اگر افرادي در اين 
تيم داراي اين ش��رايط باشند مي توانند از معافيت 

سربازي بهره مند شوند. 

اما و اگرهاي تحويل متادون 
به معتادان 

مديرعامل موسسه دانش اعتياد و روان شناسي ايرسا 
با انتقاد از پيشنهاد ارجاع معتادان به داروخانه هاي 
دولتي براي تهيه »مت��ادون«، اين موضوع را باعث 
كاهش مدت زمان مان��دگاري معتادان روي درمان 
و ترك اعتياد دانست.س��عيد صفاتيان با بيان اينكه 
بحث ورود مراكز خصوصي براي درمان اعتياد از سال 
81 آغاز شد اس��ت، افزود: در آن زمان فقط سازمان 
بهزيس��تي بود كه درسطح كش��ور مراكزي داشت 
كه براي درمان معتادان خود معرف در كشور اقدام 
مي كردند اما از آن زمان تصميم گرفته شد تا از بخش 
خصوصي هم براي درمان معتادان استفاده كنيم. ابتدا 
بحث بر سر اين بود كه مسووليت مراكز خصوصي بايد 
بر عهده روانپزشكان يا پزشكان عمومي باشد، بعد از 
چند ماه در نهايت به اين جمع بندي رسيدند كه بايد 
پزشكان عمومي در آنجا مشغول به كار شوند چراكه 
آن زم��ان تعداد متخصصان روانپزش��كي كم بود و 
نمي توانستند تمام معتادان را پوشش دهند.او در ادامه 
گفت: موضوع بعدي درباره مرجع اعطاي مجوز مراكز 
بود كه از سوي سازمان بهزيستي ارايه شود يا وزارت 
بهداشت؛ كه در آن زمان مصوب شد مجوزها زيرنظر 
وزارت بهداشت با هماهنگي بهزيستي ارايه شود. در 
ادامه نيز از س��ال 1382 دانشگاه تهران با راه اندازي 
دوره هاي آموزش��ي MMT )درم��ان نگهدارنده با 
متادون( را شروع كرد و برنامه هاي درمان اعتياد به اين 
ترتيب به شكل رسمي با مجوز كميته درمان و ستاد 
مبارزه بامواد مخدر در ايران شروع شد. اين درمان گر 
اعتياد با بيان اينكه اين مس��ير طي اين سال ها فراز 
نشيب هاي زيادي داشته است، به ايسنا گفت: بخش 
خصوص��ي تاكنون نزديك ب��ه 7500 مركز درمان 
نگهدارنده با متادون در كشور راه اندازي كرده است. 
به طوري كه هر مركز ش��امل روان شناس، پزشك، 
مددكار و پرس��تار اس��ت و نزديك به 45 تا 50 هزار 
نفر از سيستم بهداشتي كشور در اين حوزه مشغول 
به كار هستند.صفاتيان با اشاره به اينكه ايران يكي از 
سه سيس��تم بزرگ درماني دنيا را دارد، اظهار كرد: 
طي سال هاي گذشته شاهد فشارهاي زيادي روي 
اين گروه بوده ايم. با اين وجود 7500 مركز درمان در 
كشور توانسته اند طي سال هاي گذشته نزديك به 
700 هزار معت��اد را تحت درمان قرار دهد. وي ادامه 
داد: اين 700 هزار نفر بايد هر صبح از سيستم قاچاق 
مواد مي خريدند اما با سيستم درمان ديگر اين كار را 
نمي كنند. هزينه اي كه اين 700 هزار نفر بايد در يك 
سال به فروشندگان مواد پرداخت مي كردند نزديك 

به هزار ميليارد تومان است. 

محدوديت ارزي؛ مانع اساسي براي تامين داروي خارجي براي بيمارانآخرين وضعيت بازداشت شدگان سازمان غذا و دارو 
رييس سازمان غذا و دارو ضمن تشريح آخرين وضعيت متخلفان ارزي 
سازمان غذا و دارو كه بازداشت شده بودند، گفت: اين افراد همچنان 
در بازداشت به سر مي برند و پرونده هايشان در حوزه قضايي در سير 
رسيدگي است.محمدرضا شانه ساز درباره وضعيت رسيدگي به پرونده 
متخلفين ارزي س��ازمان غذا و دارو، گفت: اين موضوع بايد از مراجع 
قضايي و انتظامي پيگيري ش��ود. ما در همين حد اطلاع داريم كه به 
دليل برخي اتهامات وارد شده مبني بر تخلف از سوي چند نفر از پرسنل 
سازمان غذا و دارو، آنها بازداشت شدند و همچنان هم در بازداشت به 
سر مي برند و پرونده هايشان هم در سير رسيدگي در مراجع قضايي 
قرار دارد.او با بيان اينكه از اين پس مسير رسيدگي به اين تخلفات، در 
حوزه قضايي است،  افزود: بنابراين بايد پيگيري هاي بعدي از مراجع 

قضايي انجام شود.

   ارز دارو نيمايي مي شود؟
شانه س��از درباره رويكرد س��ازمان غذا و دارو در زمينه استفاده از ارز 
نيمايي به ج��اي ارز دولتي 4200 توماني در ح��وزه دارو وتجهيزات 
پزشكي و درخواست واردكنندگان دارو و تجهيزات در اين زمينه، به 

ايسنا گفت: اين موضوع نيازمند يك تصميم گيري كلان است. اصولا 
به شرط اينكه سازمان هاي بيمه گر حمايت كرده و مابه التفاوت نرخ ارز 
4200 توماني تا ارز نيمايي به سازمان هايي بيمه گر، وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو اختصاص داده شود تا هزينه هاي پرداخت از جيب 
مردم بالا نرود، مخالفتي در اين زمينه نداريم. بنابراين شرط مان اين 
است كه مابه التفاوت نرخ ارز در حمايت از بيماران كه مصرف كننده 

داروها و تجهيزات پزشكي هستند، در اختيار بيمه ها قرار گيرد.
رييس س��ازمان غ��ذا و دارو با بيان اينكه تصميم گي��ري در اين باره 
فراتر از سازمان و حتي وزارت بهداشت است، افزود: اين موضوع بايد 
در قانون تعيين تكليف ش��ود، اما نظر كارشناسي ما اين است كه اگر 
جبران هزينه هاي س��ربار مردم جبران ش��ود، ما مخالفتي نداريم و 
معتقديم بسياري از مشكلات در زمينه قاچاق دارو به خارج از كشور 
و سوءاستفاده هاي ارزي، با اين اقدام كاهش مي يابد. شانه ساز با بيان 
اينكه تبديل ارز دارو و تجهيزات پزشكي به ارز نيمايي، مزاياي زيادي 
دارد، گفت: البته باز هم تاكيد مي كنم كه ش��رط انجام اين اقدام اين 
اس��ت كه از مردم و بيماران حمايت ش��ود تا قيمت ها خارج از توان 

پرداختي آنها نباشد.

نماينده مردم درمجلس دهم با بيان اينكه محدوديت ارزي مانع اساسي 
براي تامين دارو خارجي براي بيماران در حوزه بهداشت ودرمان تلقي 
مي شود، گفت: كسري دارو در حوزه داروهاي وارداتي ناشي از كمبود 

منابع مالي نيست.
بشير خالقي درباره تجويز داروهاي خارجي در حوزه بهداشت و درمان 
گفت: بررس��ي وضعيت تجويز دارو و نسخه نويسي پزشكان نيازمند 
بررسي و واكاوي اس��ت زيرا نبايد برند خارجي تعيين كننده تجويز 
دارو براي بيماران باشد بلكه تنها بايد ملاك تجويز دارو براي بيماران 

كيفيت دارو باشد.
نماينده مردم خلخال و كوثر در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: 
ارز مكفي براي واردات داروي خارجي مورد نياز كشور اختصاص يافته 
است بنابراين كسري دارو در حوزه داروهاي وارداتي ناشي از كمبود 
منابع مالي نيس��ت بلكه محدوديت اساسي در حوزه تبادلات بانكي 

بين المللي است.
او اظهار كرد: تامين دارو براي بيماران بايد در اولويت تمام امور اقتصادي 
و اجتماعي كشور قرار بگيرد زيرا درمان بيمار وابسته به تامين دارو است. 
خالقي افزود: براي توسعه و بهبود صنعت داروسازي كشور، حمايت از 

توليد داخلي در سال 98 در راس امور قرار بگيرد تا بتوان مختصصان 
داخلي را در حوزه توليد دارو را ترغيب كرد كه در اين حوزه حضوري 

پايدار داشته باشند.

  تجويز دارو همسو با قانون 
وي ادامه داد: تجويز دارو و نسخه نويسي پزشكان بايد هماهنگ وهمسو 
با قانون باشد بنابراين تا زماني كه دارو مشابه داخلي كيفيت قابل توجيه 
دارد مي بايست براي حمايت از توليد كننده داخلي داروي ايراني تجويز 
شود تا علاوه بر خدمات رساني جامع و كيفي در حوزه دارو به بيماران 
بتوان اقتصاد توليد كننده داخلي براي مان��دگاري دربازار دارو را نيز 
تقويت كرد. عضو كميس��يون بهداشت ودرمان مجلس با بيان اينكه 
محدوديت تبادلات ارزي مانع اساسي براي تامين دارو خارجي براي 
بيماران است يادآورشد: ايجاد همسان گزيني براي حضور پزشك در 
مناطق مختلف كشور از وظايف اساسي وزارت بهداشت و درمان است 
بنابراين براي افزايش رضايتمندي بيماران از خدمات درماني الزام آور 
اس��ت كه توزيع پزشك براس��اس نيازهاي بيماران در سراسر كشور 

عملياتي شود.

گرماي امسال ركورد  زد
ريي��س مركز مل��ي خشكس��الي و مديري��ت بحران س��ازمان 
هواشناسي با بيان اينكه امسال گرما در برخي شهرها ركورد زد، 
گفت: تعدادي از شهرها از جمله تهران و خراسان رضوي با موج 
گرمايي مواجه بوده اند همچنين در برخي شهرها با افزايش دماي 

شب مواجه بوده ايم.
 ص��ادق ضياييان با تاكيد بر اينكه در تيرماه امس��ال دماي همه 
استان ها بدون اس��تثنا بالاتر از حد نرمال بوده است، اظهاركرد: 
بررسي  عددهاي ثبت شده در ايس��تگاه هاي هواشناسي نشان 
مي دهد كه در تيرماه امسال دما در تعدادي از شهرها و ايستگاه ها 
ركورد آمار سال هاي گذش��ته را زده است، بطوري كه در زرقان 
استان فارس در تاريخ 25 تيرماه دما به 45 درجه رسيد درحالي 
كه بالاترين دماي اين منطقه مربوط به 22 ارديبهشت ماه سال 

1372، با عدد 43.7 بوده است.
او ادامه داد: در 22 تيرماه امسال سرخس استان خراسان رضوي 
دماي 48.6 درجه سلسيوس را تجربه كرد در حالي  كه بالاترين 
دماي ثبت شده در اين ايستگاه، مربوط به 12 تيرماه سال 1390 
با 47.6 درجه سلس��يوس بوده اس��ت همچنين امسال در 28 
تيرماه در نهاوند همدان، دما به 40.2 درجه سلس��يوس رسيد و 
قبل از اين بالاترين دماي ثبت شده در اين منطقه در تيرماه سال 
گذشته بوده است كه دما در حد 40 درجه سلسيوس بود. رييس 
مركز ملي خشكس��الي و مديريت بحران س��ازمان هواشناسي 
با بيان اينك��ه از ابتداي تابس��تان تاكنون كرم��ان و اردبيل به 
 عنوان گرم ترين و خنك ترين اس��تان ها ش��ناخته مي ش��وند،

 گفت: در تيرماه سال جاري ايستگاه شهداد استان كرمان دماي 
53 درجه سلس��يوس را ثبت كرد كه با اين دما عنوان گرم ترين 
ش��هر كش��ور را از آن خود كرد اما در مقاب��ل پايين ترين دما در 
ايستگاه زواره اس��تان اردبيل ثبت ش��ده كه در حد 2.9 درجه 

سلسيوس بوده است.
به گفته ضياييان در اس��تان تهران امسال بيشترين دماي ثبت 
شده مربوط به ايستگاه مهرآباد با عدد 41.7 درجه سلسيوس بود 
و كمترين دما در ايستگاه فيروزكوه با عدد 7.2 درجه سلسيوس 
ثبت شده اس��ت.  او در ادامه با بيان اينكه امسال در برخي نقاط 

كشور شاهد وقوع موج گرمايي بوديم، تصريح كرد: موج گرمايي 
به وضعيت دمايي گفته مي ش��ود كه طي پنج روز پي درپي، دما 

حداكثر پنج درجه افزايش يابد. 
با اين تعريف در استان خراسان رضوي در دو ايستگاه در مشهد 
)از 25 تا 30 تيرماه( و سرخس )25 تا 29 تيرماه( موج گرمايي 
رخ داده كه در ايستگاه مشهد دماي 40.7 و سرخس دماي 46.6 
درجه سلس��ويس ثبت شده اس��ت. افزون بر اين، داده ها نشان 
مي دهد كه در استان تهران نيز در بازه زماني 21 تا 29 تيرماه به 
دليل افزايش پنج درجه اي دما در ايستگاه فيروزكوه در پنج روز 

متوالي، موج گرمايي رخ داده است. 
ضياييان همچنين با اشاره به اينكه امسال در بسياري از مناطق 
ايران شب هاي گرمي داشتيم، گفت: در برخ شهرها، كمينه دما 
)حداقل دما در 24 ساعت(، نسبت به متوسط بلندمدت افزايش 
قابل توجهي داش��ت. براي مثال در تهران در 26 تيرماه امسال، 
دماي شب به 33.8 درجه سانتيگراد رسيد كه در 69 سال اخير 
كم سابقه بوده و آخرين بار در سال 82، تهران دماي 32 درجه را 
تجربه كرده است. البته اطراف تهران هم از اين وضع افزايش دما 
متاثر بود بطوري كه در ايستگاه شميرانات در 25 تيرماه، دماي 
شب به 29.2 درجه سلسيوس رسيد و اين دما قبلا در سال 74 

در ايستگاه شميرانات ثبت شده بود.

تعهدخدمت دانشجويان دانشگاه هاي دولتي در ازاي آموزش رايگان 
وزير علوم، تحقيقات و فناوري گفت: دانش آموختگان دانش��گاه هاي 
دولتي در صورتي كه دنبال شغل نرفته اند و تصميم مهاجرت به خارج 
از كشور را دارند، بايد هزينه آزاد كردن مدرك خود را بپردازند.منصور 
غلامي درباره مبلغي كه فارغ التحصيلان متقاضي خروج از كشور براي 
آزاد ك��ردن مدرك خود بايد بپردازند، گفت: طبق قانون آن دس��ته از 
دانشجوياني كه در دانشگاه هاي دولتي تحصيلكرده و آموزش رايگان 
را مي گذرانند يا گذرانده اند، بايد پس از فارغ التحصيلي مدت مشخصي 
را براي پيدا كردن شغل و كار مناسب اختصاص دهند و پيگيري لازم 
در اين زمينه را داش��ته باشند. او ادامه داد: اگر آن مدت زمان مشخص 
شده، سپري شد، اما دانش��جو موفق به پيدا كردن يك شغل مناسب 
نشد، طبق آيين نامه اي كه س��ازمان امور دانشجويان در اين خصوص 
دارد، دانشجويان متقاضي خروج مي توانند بر اساس اين ادله كه شغلي 
پيدا نكرده اند، مدرك خود را آزاد كنند.غلامي با بيان اينكه دانشجوياني 
كه قصد خارج از كش��ور را دارند و مدرك خ��ود را مي خواهند، بايد به 
سازمان امور دانشجويان مراجعه كنند، به ايلنا گفت: طبيعي است كه 
فارغ التحصيلان بايد هزين��ه آزاد كردن مدرك را در صورتي كه دنبال 
ش��غل نرفته اند و مدت زمان مورد نظر را نگذرانده اند، بپردازند، از اين 
رو سازمان امور دانشجويان براي اين دو حال آيين نامه مشخصي دارد. 
وزير عل��وم، تحقيقات و فناوري اظهار كرد: اين هزينه در مقابل هزينه 
تحصيل به صورت شبانه بسيار زياد تر اس��ت. من مي دانم اين هزينه 
براي فارغ التحصيلان جوان ممكن است، هزينه زيادي باشد و تامين آن 
سخت اما يك قانون است، مگر اينكه بخواهيم قانون را تغيير دهيم. محمد 
ايزدي، مديركل آموزش دانشگاه صنعتي شريف نيز، در پاسخ به دليل 
هزينه اي كه بعضي ازفارغ التحصيلان دانشگاهي براي دريافت مدرك 
تحصيلي خود جهت خروج از كش��ور پرداخت مي كنند اظهار داشت: 
دانش��جويان هنگام پذيرش در دوره هاي روزانه دانش��گاه هاي دولتي 
مطابق با فرم مندرج در دفترچه سازمان سنجش آموزش كشور متعهد 
مي ش��وند كه پس از فارغ التحصيلي متناسب با سنواتي كه از آموزش 
رايگان بهره مند بوده اند در كش��ور خدمت كنند. ميزان تعهد خدمت 
نسبت به سهميه قبولي و سنوات تحصيلي متفاوت است. مثلا آن دسته 
از دانشجوياني كه از سهميه منطقه يك كنكور در مقطع كارشناسي 
قبول شده اند يك برابر مدت تحصيل، و آنهايي كه از سهميه منطقه دو 

و سه موفق به قبولي كنكور در مقطع كارشناسي شده اند، دوبرابر مدت 
تحصيل تعهد خدمت در كشور دارند. اين تعهد، صرفا تعهد كار در داخل 
كشور است و مي تواند در بخش غير دولتي انجام شود.ايزدي در ادامه بيان 
كرد: اگر كسي به هردليلي نخواهد تعهد خدمت را انجام بدهد و زودتر 
مدرك رسمي و قابل ترجمه دريافت كندعلاوه بر تعيين تكليف وضعيت 
نظام وظيفه )براي آقايان(، بايس��تي هزينه آموزش رايگان را بر اساس 
تعرفه هاي تعيين شده به دولت پرداخت كند نه به دانشگاه، تاكيد مي كنم 
اين مبلغ وارد حساب دانشگاه نمي شود و از طريق حساب درآمدهاي 
اختصاصي سازمان امور دانشجويان وزارت، به دولت پرداخت مي گردد. 
اين يك قانون در كشور و در سازمان امور دانشجويان است و ربطي به 
دانشگاه ها ندارد، اين قانون را قانون گذار درنظرگرفته است. مديركل 
آموزش دانشگاه صنعتي شريف همچنين اظهار داشت كه بايد به اين 
امر توجه داشت كه قانونگذار راه هاي ديگري براي گذر از چنين تعهدي 
را در نظر گرفته است؛ به عنوان مثال اگر دانشجويي بعد از فارغ التحصيلي 
مدت حداقل شش ماه در كشور حضور داشته باشد و در اين مدت براي 
درخواست كار به وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مراجعه و تقاضاي 
كاريابي نمايد؛ در صورتي كه تا يك سال پس از فارغ التحصيلي نامه اي 
از وزارت كار مبني بر عدم دسترسي به فرصت شغلي مناسب با تخصص 
خود خطاب به دانشگاه يا س��ازمان امور دانشجويان وزارت ارايه نمايد 

مي تواند تعهد خدمت خود را لغو كند.
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گزارش رسمي از كارنامه بازار ملك تهران در تير ماه

رييس شوراي شهر تهران عنوان كرد

  تورم ماهانه ملك به 0.4 درصد افت كرد                  تعداد معاملات آپارتمان با 4800 فقره ركورد 6 ساله افت معاملات را شكست

بازار مسكن خلوت شد

اعلام نتايج قطعي انتخابات شوراياري ها پس از بررسي شكايات

گروه راه و شهرسازي|
تازه ترين آمار رس��مي از تحولات بازار مسكن حاكي 
از توقف رش��د تورم ماهانه و كاهش كم س��ابقه تعداد 
معاملات واحدهاي مسكوني شهر تهران در نخستين 
ماه تابس��تان است. بر اس��اس گزارش بانك مركزي، 
در تيرماه س��ال جاري متوسط قيمت خريد و فروش 
يك متر مربع زيربناي واحد مسكوني معامله شده در 
پايتخت 13 ميليون و 350 هزار تومان گزارش ش��ده 
اس��ت كه نس��بت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 
ترتيب 0.4 درصد و 91.5 درصد افزايش يافته است. 
همچنين در اين ماه تعداد معاملات واحدهاي مسكوني 
تهران به 4 هزار و 800 فقره رسيد كه نسبت به ماه قبل و 
ماه مشابه سال قبل به ترتيب 20 درصد و 64.6 درصد 

كاهش نشان مي دهد.
به اين ترتيب، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
شهر تهران در ثلث اول سال 1398 به 26 هزار و 300 
فقره رسيده اس��ت كه در مقايسه با مدت مشابه سال 
قبل 49.9 درصد كاهش نشان مي دهد. در اين مدت، 
 متوسط قيمت يك متر مربع بناي واحد مسكوني معامله 
شده در تهران نيز 12 ميليون و 650 هزار تومان بوده 
است كه نسبت به دوره مشابه سال قبل 102.4 درصد 

افزايش يافته است.

   تشديد ركود تورمي نه شكست قيمت ها!
اگر چه به باور برخي از كارشناسان مسكن، اين آمار 
گواه شكس��ت قيمت ها در بازار مس��كن پايتخت به 
ش��مار مي رود و حتي اين دس��ته از كارشناسان در 
اثبات س��خنان خود نمونه هايي هم از عقب نشيني 
مالكان از قيمت هاي پيشنهادي اوليه ارايه مي دهند، 
 اما واقعيت اين اس��ت كه در كليت بازار مس��كن، به 
دليل چس��بندگي قيمت ها، م��دل و الگوي تعديل 
قيمت ها نسبت به ساير بازارها متفاوت است. در اين 
بازار، در پي افزايش قيمت ها و كاهش ش��ديد قدرت 
خريد متقاضيان مصرفي، قريب به اتفاق فروشندگان 
در صورتي كه پول لازم نباشند، از مواضع اوليه خود 
كوتاه نمي آيند و صبر مي كنند تا در ميان مدت، توان 
مالي خري��داران تحت تاثير افزاي��ش تورم عمومي 
افزايش يابد و به قيمت هاي پيشنهادي آنها نزديك 
ش��ود. از اين رو، كاهش قيمت هاي مس��كن نه تنها 
امري فوري نيس��ت،  بلكه متناسب با تورم هاي آتي، 
 به طور مثبت تعديل خواهد شد. به عبارت ديگر، در 
بازار مسكن، در اثر خروج خريدار و فروشنده از بازار، 
قيمت ها فريز مي شود و تا زماني كه شرايط بازگشت 
بازيگران بازار )افزايش قدرت خريد متقاضي و تطابق 
قيمت پيشنهادي فروش��نده با شرايط كلي اقتصاد( 
فراهم نيايد، قيمت ها در انجماد خواهند ماند. در اين 
چهارچوب، تازه ترين آمار تحولات بازار مس��كن كه 

افت بي سابقه معاملات ملك طي 6 ساله گذشته را نيز 
روايت مي كند، حاكي از تشديد شرايط ركود تورمي 
در بازار مس��كن ارزيابي مي ش��ود نه شكست قيمت 

واحدهاي مسكوني.

   سهم نوسازها از معاملات بازهم كم شد
بررس��ي توزيع تعداد واحدهاي مس��كوني معامله 
ش��ده در ش��هر تهران به تفكيك عمر بنا در تير ماه 
سال 1398 حاكي از آن است كه از مجموع 4 هزار 
و 790 واحد مس��كوني معامله شده، واحدهاي تا 5 
سال ساخت با سهم 40.2 درصد بيشترين سهم را 
به خود اختصاص داده اند. س��هم مذكور در مقايسه 
با تيرماه س��ال قبل 3.6 واحد درصد كاهش يافته و 

در مقابل به سهم واحدهاي با قدمت 6 تا 10 سال و 
بيش از 15 سال افزوده شده است.

   منطقه پيش رو در تعداد معامله
گزارش بانك مركزي همچنين حاكي اس��ت، توزيع 
تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف 
ش��هر تهران در تيرماه سال 1398 حاكي از آن است 
كه از ميان مناطق 22 گانه ش��هر تهران، منطقه 5 با 
سهم 12.4 درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد 
قرارداده��اي مبايعه نامه را به خ��ود اختصاص داده 
اس��ت. همچنين مناطق 2 و 4 به ترتيب با سهم هاي 
9.1 و 9 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در 
مجموع 71 درصد از كل تعداد معاملات انجام شده در 

شهر تهران در تيرماه سال جاري مربوط به 10 منطقه 
شهر )به ترتيب بيش��ترين فراواني شامل مناطق 5، 
2، 4، 14، 10، 1، 7، 15، 8 و 11( ب��وده و 12 منطقه 
باقيمانده 29 درصد از كل تعداد معاملات را به خود 

اختصاص داده اند.

   بيشترين رشد قيمتي در منطقه 11
گزارش بانك مركزي همچنين حاكي است، بيشترين 
رشد متوسط قيمت در اين ماه نسبت به ماه مشابه سال 
قبل به منطقه 11 )معادل 116.8 درصد( و كمترين 
ميزان رشد به منطقه 6 )معادل 77 درصد( تعلق دارد.

در ميان مناطق 22 گانه ش��هرداري تهران، بيشترين 
متوسط قيمت يك متر مربع زيربناي مسكوني معامله 

ش��ده معادل 29.8 ميليون تومان ب��ه منطقه يك و 
كمترين آن با 6.09 ميليون تومان به منطقه 18 تعلق 
داشته است. ارقام مزبور نسبت به ماه مشابه سال قبل 
به ترتيب 97.5 و 96.5 درصد افزايش نشان مي دهند.

   ارزان هاي پرطرفدار
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده بر 
حسب قيمت يك متر مربع بنا در تير ماه سال 1398 
حاكي از آن اس��ت كه واحدهاي مس��كوني در دامنه 
قيمتي 6 تا 7.5 ميليون تومان به ازاي هر متر مربع بنا 
با سهم 10.3 درصد، بيشترين سهم از تعداد معاملات 
شهر تهران را به خود اختصاص داده اند و دامنه قيمتي 
9 تا 10.5 ميلي��ون تومان با اختصاص س��هم 10.2 
درصدي در رتبه بعدي قرار گرفته اس��ت. در اين ماه، 
توزيع حجم معاملات به گونه اي بوده اس��ت كه 58.7 
درصد واحدهاي مسكوني با قيمتي كمتر از متوسط 
قيمت هر متر مربع واحد مسكوني شهر تهران )13.35 

ميليون تومان( معامله شده اند.
بر اس��اس اين گزارش، توزيع فراواني تعداد واحدهاي 
مسكوني معامله شده بر حسب سطح زيربناي هر واحد 
مسكوني در تيرماه سال 1398 نشان مي دهد، بيشترين 
سهم از معاملات انجام ش��ده به واحدهاي مسكوني 
با زيربناي 50 ت��ا 60 مترمربع با س��هم 14.6 درصد 
اختصاص داشته است. واحدهاي داراي زيربناي 60 تا 
70 و 70 تا 80 متر مربع به ترتيب با سهم هاي 13.8 و 
11.9 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار دارند. در مجموع 
در اين ماه، واحدهاي مسكوني با سطح زيربناي كمتر 
از 80 متر مربع، 54.3 درصد از معاملات انجام شده را 

به خود اختصاص دادند.
در تيرماه سال 1398، توزيع فراواني تعداد واحدهاي 
مسكوني معامله شده بر حسب ارزش هر واحد حاكي 
از آن است كه در ميان دامنه هاي قيمتي مورد بررسي، 
واحدهاي مس��كوني ب��ا ارزش 300 تا 450 ميليون 
تومان با اختصاص سهم 14.6درصد، بيشترين سهم 
از معاملات انجام ش��ده را به خود اختصاص داده اند. 
واحدهاي داراي ارزش 450 تا 600 ميليون تومان و 
600 تا 750 ميليون تومان نيز به ترتيب با اختصاص 
سهم هاي 12.8 و 10.2 درصدي در رتبه هاي بعدي 
ق��رار گرفته اند. در مجموع در اي��ن ماه، حدود 51.9 
درص��د از معاملات به واحدهاي مس��كوني با ارزش 

كمتر از 900 ميليون تومان اختصاص داشته است.

   تحولات اجاره بهاي مسكن
بررسي شاخص كرايه مسكن اجاري در شهر تهران و 
در كل مناطق شهري در تيرماه سال جاري مويد رشد 
به ترتيب معادل 24.8 و 22.5 درصدي نسبت به ماه 

مشابه سال قبل است.

گروه راه و شهرسازي|
 جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران متاثر از انتخابات 
ش��وراياري هاي محله هاي شهر تهران بود كه جمعه 
گذشته برگزار شد. از جمله آرش ميلاني نطق پيش از 
دستور خود را به اين موضوع اختصاص داد. همچنين 
ادامه گزارش حسابرسي تلفيقي از صورت هاي مالي 
شهرداري در س��ال 93 نيز توسط همتي حسابرس 
منتخب شورا قرائت شد و در نهايت گزارش حسابرسي 
تلفيقي از صورت هاي مالي ش��هرداري در سال 93 

شهرداري تهران به صورت مشروط پذيرفته شد.
به گزارش »تعادل«، محسن هاشمي، رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران در اين جلسه عنوان كرد كه نتايج 
اعلام شده انتخابات شوراياري نتايج اوليه بوده و نتايج 
قطعي بعد از رسيدگي به شكايات اعلام خواهد شد. 
به گفته او ستاد هماهنگي شوراياري ها بايد به عنوان 
ناظر به ش��كايات رسيدگي كند و بعد از رسيدگي به 

شكايات نتايج قطعي رسما اعلام خواهد شد.
او در ادامه از شهرداري خواست كه هر چه سريع تر 
دوره پنجم ش��وراياري ها را تش��كيل دهد و گفت: 
حض��ور حداكث��ري و ح��ذف حداقل��ي كانديداها 
براي ايجاد يك فض��اي رقابتي س��الم لازم بود كه 
خوش بختان��ه بيش از 99 درص��د كانديداهايي كه 
مدارك خود را تحويل داده بودند و توانستند در اين 
انتخابات ش��ركت كنند. انتخابات در كمال آزادي 
برگزار شد كه در ش��رايط حساس كنوني و فشارها 
وتخريب هاي ظالمانه عليه نظام توسط قدرت هاي 
سلطه جو، يك نكته مثبت و افتخار محسوب مي شود 
و مي تواند به عنوان يك تجربه موفق براي برگزاري 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي نيز به جهت فني 

و فرايندي محسوب شود.
وي افزود: حضور بيش از 500 هزار نفر از شهروندان 
پاي صندوق هاي راي اگرچه در مقايسه با انتخابات 
رياست جمهوري و مجلس حد نصاب پايين تري دارند 
اما در حد انتخابات شوراياري گذشته بوده و موجب 
مش��روعيت اين انتخابات شده است.هاشمي با بيان 
اينكه سياسي نشدن اين انتخابات يكي از ويژگي ها 
بوده است اظهار كرد: اگر چه ممكن است در كاهش 
مشاركت موثر بوده باشد اما در كارآمدي شوراياري ها 

در محلات تاثير زيادي مي گذارد.
سيد آرش حسيني ميلاني نيز در نطق پيش از دستور 
خود درباره برگزاري انتخابات شوراياري ها صحبت 
كرد و گفت: در اين انتخابات 12 هزار نفر نامزد شدند 
كه 25 درصد آنان را زنان و بيش از 50 درصد از آنها را 

جوانان تشكيل مي دادند. حضور پررنگ زنان و جوانان 
در انتخابات ش��وراياري ها نه تنها شوراي پنجم را به 
حركت اين دوره از شوراياري ها به سمت فعاليت هاي 
تخصصي امي��دوار مي كند بلكه پيام افزايش دغدغه 
آحاد مختلف جامعه براي مش��اركت در اداره امور را 
منعكس مي كند ك��ه كمترين نتيج��ه آن، افزايش 

همدلي در ميان شهروندان است. 
ميلاني در ادامه آماري در خصوص راي دهندگان و نيز 
نامزدهاي انتخابات ارايه كرد و گفت: 510 هزار نفر در 
اين انتخابات شركت كردند كه 39 درصد از آن را زنان 
تشكيل مي دادند، علاوه بر اين 16.3 درصد منتخبان 
اصلي را زنان تشكيل مي دهند كه اين ميزان نسبت 
به دوره چه��ارم افزايش پيدا كرده و 200 نفر به زنان 
شورايار نسبت به دوره قبل اضافه شده است. ميانگين 
س��ني منتخبان نيز 43 سال است، جوان ترين عضو 
شوراياري دوره پنجم 22 سال و بزرگ ترين شورايار 
74 سال دارد. بيشترين تعداد راي يك داوطلب 1771 
راي در محله نعمت آباد منطقه 19 بوده است. در اين 
دوره 72 نفر از داوطلبان 22 سال سن دارند كه از اين 
تعداد، 15 نفر به عنوان عضو اصلي و 6 نفر عضو علي 
البدل انتخاب شده اند و دو نفر از اين جوانان رتبه اول 

محله خود را كسب كرده اند.
او با اشاره به حضور شهروندان در انتخابات روز جمعه 
ش��وراياري ها يادآور شد: انتخابات ش��وراياري ها در 
حال��ي روز جمعه با7 هزار صن��دوق راي و در 1700 
ش��عبه اخذ راي برگزار ش��د كه با وج��ود تبليغات 
دشمنان خارج نشين مبني بر بي توجهي مردم به اين 
انجمن ها و همچنين برخي موانع و تنگناهاي داخلي، 
حضور چشمگير مردم در انتخابات شوراياري ها را به 
همراه داشت. مردم با مشاركت پيش بيني نشده شان 
توانستند در گرماي سخت و طاقت فرساي تابستان، 
گرمابخش انتخابات محلي شهر خود باشند، اين مهم، 
نشان از رشد و بلوغ فكري جامعه، ميل به مشاركت، 
باور قلبي به اصلاح و مديريت كشور از طريق صندق 
راي دارد و اتحاد و همدلي در بين مردم را بر همگان 

ثابت كرد.
او با بيان اينكه س��اختار اين نهاد مدني در راس��تاي 
تأكيد و تثبيت زيرس��اخت هاي همگرايانه شهري و 
دوري از واگرايي گروه ها ش��كل گرفته است، اظهار 
كرد: شوراياري ها پله نخست مشاركت شهروندان در 
اداره شهر و بستري براي رسيدن به زندگي مناسب 
در محلات هستند. در اين جهت، شوراياران مي توانند 
صداي رساي مردم محلاتي باشند كه صدايشان در 

هياهوي ش��هر و فراز و نش��يب هاي زندگي روزمره 
كمتر به گوش مي رس��د و توجه كمت��ري را به خود 

جلب مي كنند.
نايب رييس ستاد هماهنگي شوراياري ها با يادآوري 
برگزاري الكترونيكي انتخابات شوراياري ها تصريح 
كرد: از مهم ترين مشخصه هاي اين انتخابات، برگزاري 
تمام الكترونيكي بود كه براي نخستين بار در تهران 
اجرا شد و خوش بختانه با تمهيدات از پيش فراهم شده 
از سوي شهرداري تهران و همكاري وزارت ارتباطات 

روان و بدون اختلال انجام شد. 
حس��يني ميلاني با بيان اينكه فراين��د الكترونيكي 
انتخاب��ات به گونه اي ب��ود كه تخلف��ات و خطاهاي 
انساني را به صورت چشم گير و قابل توجهي كاهش 
داد، تصري��ح كرد: اي��ن روند ضمن تس��ريع و ايجاد 
سهولت در روند برگزاري انتخابات باعث كاهش زمان 
راي گيري شد. براساس رويه سنتي، زمان لازم براي 
هر راي اخذ شده حدود 4 تا 5دقيقه است اما براساس 
آمار دريافت ش��ده، اين زمان به حدود يك دقيقه در 
اين روش، كاهش پيدا كرد كه نتيجه استفاده از روش 
الكترونيكي اس��ت.به دليل آنلاين شدن اين شيوه، 
ديگ��ر امكان راي دادن يك نفر در دو يا چند ش��عبه 
وجود نداشت. همچنين برگزاري الكترونيكي موجب 
ش��د تا هزينه هاي برگزاري انتخابات به صورت قابل 
توجهي كاهش يابد و اميدواري ها را براي تعميم اين 

تجربه موفق به سطح ملي افزايش دهد.

   هيات اجرايي راسا نتايج را اعلام نكند
الهام فخ��اري، ريي��س كميته اجتماعي ش��وراي 
اسلامي شهر تهران در خصوص عدم رعايت بندهايي 
از آيين نامه اجرايي در مورد چگونگي ارايه اطلاعات 
و نحوه اطلاع رس��اني نتايج انتخاب��ات تذكر داد و با 
انتقاد از اينكه هيات اجرايي انتخابات شوراياري ها 
نبايد راس��ا اعلام نتايج كند،  گفت: طبق آيين نامه 
اجرايي انتخابات، هيات اجرايي موظف است نتايج 
به دست آمده را جهت تاييد و اعلام عمومي به هيات 
مركزي نظارت ارايه دهد و راسا وظيفه اطلاع رساني 

نتايج را ندارد.
همچني��ن هيات اجرايي موظف اس��ت طي فرايند 
اجرايي پيش از برگزاري انتخابات و پس از انتخابات، 
ش��رايط پايش اطلاع��ات در همه س��طوح را براي 
هيات نظارت مركزي نظارت فراهم سازد. متاسفانه 
عملكرد هيات اجرايي در وظيفه تسهيل گري لازم 
كاستي هايي داشته است. در برخي محورها اطلاعات 

فرايند در زمان مورد نظر در اختيار گذاشته نشده كه 
در اين زمينه رعايت شان نظارتي و مفاد آيين نامه ها 

لازم الاجراست .

   اظهارنظر مشروط 
همچنين در اين جلس��ه ادامه گزارش حسابرس��ي 
تلفيقي از صورت هاي مالي ش��هرداري در س��ال 93 
خوانده شد.پس از ارايه بندهايي كه از نظر حسابرس 
منتخ��ب ايراداتي وج��ود داش��ت در نهايت همتي 
حسابرس ش��هرداري اظهارنظر درباره اين گزارش را 
در قالب اظهارنظر مشروط قرائت كرد و گفت: به نظر 
موسسه بهروزان به استثناء آثار موارد مندرج در بندهاي 
صورت هاي مالي قرائت ش��ده، وضعيت مالي گروه و 
شهرداري تهران تا تاريخ 29 اسفند 93 را براي سال مالي 
منتهي از تمام جنبه هاي بااهميت طبق استانداردهاي 
حسابداري به نحو مطلوب نشان مي دهد اما در مجموع 
اظهارنظر نهايي براي حسابرسي تلفيقي از صورت هاي 

مالي شهرداري در سال 93 مشروط است.
محمدرضا زارعلي، مديركل مالي شهرداري تهران نيز 
در پاسخ به گزارش حسابرسي ارايه شده توضيحاتي 
ارايه كرد و گفت: بر اس��اس اطلاعات موجود گزارش 
حس��ابرس تلفيقي از صورت هاي مالي شهرداري در 
س��ال 86 مردود، س��ال 87 عدم اظهارنظر، سال 88 
مشروط، سال 89 مشروط، سال 90 عدم اظهارنظر، 
س��ال 91 و 92 نيز مش��روط كه در تمامي موارد اين 
گزارش ها به تصويب شوراي شهر رسيده است.گزارش 
حس��ابرس تلفيقي از صورت هاي مالي شهرداري در 
سال مالي 93 مشروط اعلام ش��ده است كه در مورد 
تصويب شدن آن شورا بايد تصميم گيري كند. زار علي 
سپس به قرائت بندهايي از پاسخ هاي شهرداري درباره 

ايرادات وارده به گزارش پرداخت.
حس��ن رس��ولي در واكنش به گزارش ارايه ش��ده از 

س��وي زارعلي مديركل مالي شهرداري تهران گفت: 
در كميس��يون برنامه و بودجه كه پيش جلسه شورا 
محسوب مي شود اين توضيحات و مستندات از سوي 
آقاي زارعلي ارايه شده است.برخي از مواد اين گزارش 
خارج از دوره قرارداد شورا با حسابرس ارايه شده است.

عملا امكان بررسي مجدد اين گزارشات وجود ندارد 
مگر اينكه مجدد با حسابرس قراردادي بسته شود.

او گفت: به نظر مي رسد بايد ارايه اين گزارش متوقف 
شود و يكي از اعضاي كميسيون برنامه و بودجه گزارش 

پاياني را بخواند.
زهرا نژادبهرام در واكنش به پيشنهاد عضو كميسيون 
برنامه و بودجه گفت: اين كار منطقي نيست. گزارشي 
از سوي حسابرس ارايه شده است و براي روشن شدن 
افكار عمومي بايد مشخص شود كه تخلفات چيست 
و چ��ه بايد كرد. در غير اين صورت ذهن ش��هروندان 
نس��بت به عملكرد ش��هرداري مخدوش شده و فكر 
مي كند چه تخلفاتي در شهرداري رخ داده است .بايد 
به ش��هرداري اجازه دهيم حرف هايش را بزند تا افكار 
عمومي متوجه ش��ود كه ايرادات گرفته شده از سوي 
حسابرس برطرف شده اس��ت. مجيد فراهاني ديگر 
عضو ش��وراي اسلامي ش��هر تهران هم در واكنش به 
ارايه پاسخ از سوي ش��هرداري تهران گفت: برخي از 
موارد ارايه شده از دي ماه سال گذشته تا امروز جديد 
بوده و تا امروز مطرح نشده اس��ت.البته برخي از اين 
پاسخ ها در گذشته مطرح شده و حتي حسابرس آنها 
را نپذيرفته است پس اين گزارش هم حرف هاي تازه 
دارد و هم حرف هاي قديمي. در نهايت و با تمديد يك 
ساعته وقت براي قرائت پاسخ هاي شهرداري تهران به 
ايرادات صورت هاي مالي سال 93، اعضاي شوراي شهر 
تهران اظهارنظر قطعي را به ارايه گزارشي كامل از سوي 
كميسيون برنامه و بودجه شورا درباره چرايي مشروط 

بودن گزارش مذكور موكول كردند.
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همكاري دولت و شهرداري ها 
در ساخت مسكن استيجاري

گروه راه و شهرس�ازي| اواخر تير سال جاري، 
رييس جمهوري در نشس��تي كه با مديران ارش��د 
بخش مس��كن داش��ت از ارايه طرحي خبرداد كه 
با كمك ش��هرداران كلان ش��هرها، به اقشاري كه 
تحت فشار اقتصادي هستند، مسكن ارزان، اجاره 
داده مي ش��ود. حدود يك هفته پ��س از اظهارات 
رييس جمهوري هم، علي ربيعي سخنگوي دولت 
هم به اين موضوع اشاره كرده و گفته بود كه در حوزه 
مس��كن تصميمات خوبي گرفته ايم و شهرداري و 
رييس جمهور تصميم گرفته اند كه در كلان شهرها 
مس��كن ارزان قيمت براي تازه ازدواج كرده ها ارايه 
شود و پس از آن براي ساير مردم نيز موضوع مسكن 

مدنظر قرار گيرد.
اين همكاري دوباره در تازه ترين گفت وگوي معاون 
وزيرراه و شهرسازي هم مطرح شد و احتمال اجراي 
اين طرح را افزايش داد ضم��ن اينكه تكرار دوباره 
همكاري رييس جمهوري و شهرداري حكايت از آن 
دارد كه اين طرح در دستور كار قرار دارد و علت آن 
هم، رشد كرايه بها طي چندماه اخير بوده است، البته 
وزارت راه و شهرسازي و وزارت اقتصاد هم بسته هايي 
را براي حمايت از مس��تأجران مطرح كرده اند كه 
اجراي مفاد آن يا زمانبراست يا اينكه چندان قابليت 

اجرايي ندارد.
بسته وزارت راه و شهرسازي كه بيشتر بر معافيت 
مالياتي صاحبخانه ها و ارايه بسته هاي تشويقي تكيه 
دارد كه به نظر نمي رسد چندان تاثيري داشته باشد و 
بسته وزارت اقتصاد هم متمركز بر ارايه وام هاي بانكي 
به مستأجران است كه با توجه به وضعيت اقتصادي 
و معيشتي آنها پيش بيني مي شود، در صورت اجرا، 
موفقيت آميز نباشند، به عنوان نمونه در هفته هاي 
اخي��ر وزارت اقتصاد و داراي��ي از اعطاي وام وديعه 
مسكن براي كمك به مستاجران خبر داد، براساس 
اين طرح وام وديعه تا سقف 100 ميليون تومان به 
موجر ارايه مي شود و پرداخت سود 24 درصدي وام 
وديعه هم توسط مستاجر انجام مي شود كه هنوز 
تكليف وام وديعه مسكن مشخص نيست اما با توجه 
به رقم بالاي سود انتظار نمي رود كه استقبال چنداني 
از اين طرح به عمل آيد. دراين ميان، در دستوركار 
قرارگرفتن ورود ش��هرداري ها به بازار اجاره هم از 
سوي رييس جمهوري مطرح شده است كه مثبت 
ارزيابي مي شود، چون تجربه هاي جهاني حكايت 
از آن دارد كه در كشورهاي پيشرفته، شهرداري ها 
متولي اجاره داري حرفه اي هستند و در اين زمينه 
هم موفق عمل كرده ان��د. ناگفته نماند كه با وجود 
موفق بودن طرح اجاره داري توس��ط شهرداري ها 
در ساير كشورها به نظر مي رسد، دولت هم به دنبال 
شانه خالي كردن از مسووليت در بخش اجاره مسكن 
است و وزارت راه و شهرسازي هم از ورود شهرداري ها 
به بخش اجاره مسكن حمايت مي كند، چون معاون 
وزير راه و شهرسازي هم مي گويد: قرار است همكاري 
جديدي بين دولت و ش��هرداري ها براي س��اخت 
مسكن استيجاري شكل بگيرد. سيد محمد پژمان 
در گفت وگو با ايسنا اظهار مي كند: به دلايل مختلف 
بعضي افراد تمايل به استفاده از مسكن استيجاري 
دارن��د اما در ح��ال حاضر بازار اجاره فقط توس��ط 
بخش خصوصي مديريت مي شود و نظام، اهداف و 
ارقام آن با اين بخش اس��ت، به همين لحاظ دولت 
و شهرداري ها بايد نقش بيشتري به عهده بگيرد. او 
مي افزايد: در حوزه اجاره با دو مشكل ضعف قوانين و 
پايين بودن سطح مداخله دولت مواجهيم، بنابراين 
تصميم گرفتي��م كه مطابق عملكرد كش��ورهاي 
توسعه يافته، ش��هرداري ها وارد حوزه اجاره داري 

شوند و مسكن استيجاري توليد كنند.
به گفته پژمان، با توجه به اينكه مديريت اين بخش 
بايد در اختيار گروه هاي ش��هروندي باشد قرار شد 
كه شهرداري ها با كمك دولت در اين موضوع ورود 
كنند. مديرعامل شركت بازآفريني شهري تصريح 
مي كند: هنوز محدوده اين طرح قطعي نش��ده اما 
عمدتا در مناطقي خواهد بود كه شهرداري يا دولت 
زمين در اختيار دارند و توليد مسكن استيجاري در 

بافت هاي ناكارآمد هم امكان پذير است.

كاهش تقاضاي سفر هوايي 
معاون بين الملل س��ازمان هواپيمايي كشوري، با 
اشاره به اينكه تقاضاي سفرهوايي كاهش يافته است، 
گفت: آمارهاي پروازي كه از خرداد ماه امسال توسط 
سازمان هواپيمايي كشوري منتشر شد حكايت از 
كاهش ميزان سفرهاي داخلي در آخرين ماه بهار 
دارد. به گ��زارش ايرنا، مرتضي دهقان در گفت وگو 
با ايرنا افزود: در ش��رايط فعلي كه پيك س��فرهاي 
تابستاني است به طور ميانگين عرضه از تقاضا بيشتر 
است و در مس��يرهاي پرتردد، نارضايتي از كمبود 
صندلي نيس��ت و گلايه از نرخ ها اس��ت و نرخ هاي 
كنوني هم ناشي از افزايش عمومي هزينه هاي مربوط 
به شركت هاي هواپيمايي است. او با توضيح اينكه در 
حوزه هواپيمايي بخشي از هزينه ها ريالي و بخش 
عمده اي از هزينه ها هم ارزي است، گفت: مشكلات 
ناشي از تحريم هاي امريكا موجب افزايش هزينه ها از 
جمله هزينه هاي ارزي شركت هاي هواپيمايي شده 
است. دهقان اضافه كرد: با توجه به قيمت تمام شده 
و با تعيين و اعلام جدول نرخ بليط هواپيما از افزايش 
بي رويه قيمت ها و امكان سوءاس��تفاده جلوگيري 
شده اس��ت. معاون بين الملل سازمان هواپيمايي 
كشوري، تاكيد كرد: با تامين هزينه ها، امكان ادامه 
خدمت براي شركت ها فراهم مي شود. دهقان ادامه 
داد: براي ش��ركت هاي هواپيماي��ي، مطلوبيت در 
كاهش هزينه ها است كه بتوانند خدمات خود را با 
قيمت پايين تري عرضه و در نتيجه مشتري بيشتري 
را جذب كنند. در بهار امسال مجموعا 15 هزار و 270 
سورتي پرواز داخلي انجام شده كه نسبت به بهار سال 
گذشته )س��ال 97( كه در مجموع 16 هزار و 675 
سورتي پرواز انجام شده بود، 8.4 درصد كاهش تعداد 

پروازها را شاهد هستيم.

عملكرد معاملات انجام شده در تهران
درصد تغييرمقطع زماني

نسبت به ماه مشابه سال قبلنسبت به ماه قبل تير 98خرداد 98تير 97

64.4-20-1351459864790تعداد معاملات )واحد مسكوني(

6.9713.2913.350.491.5متوسط قيمت هر متر مربع )ميليون تومان(



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

اما و اگرهاي واگذاري شرکت بازرگانی دولتی بررسي شد

جدال براي تنظيم بازار
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استفاده محدود از ارز رمزها 
در تجارت خارجي

مه�ر| رييس اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه 
استفاده از ارزرمزها در تجارت خارجي كشور در 
جريان است، گفت: هم اكنون به صورت محدود 
در مب��ادلات تجاري خ��ود، از ارزهاي ديجيتال 

استفاده مي كنيم. 
مسعود خوانساري با اشاره به بخشنامه هاي بانك 
مركزي در خصوص ارزرمزه��ا، كه اين موضوع 
را در انحصار بانك مركزي دانس��ته است، گفت: 
مجموعه سياس��ت گذاران در ح��وزه ارزرمزها، 
بس��يار كند عمل مي كنند و همين حركت آرام 
سياست گذار در اين حوزه، به طور قطع به اقتصاد 
ايران ضربه مي زند؛ به خصوص اينكه دولت بايد 
دو سال قبل، در اين حوزه تصميم گيري مي كرده 
اس��ت. او افزود: دولت بايد دو سال پيش در اين 
خصوص تصميم مي گرفت ت��ا قواعد مرتبط با 
توليد و تجارت ارز رمزها را اعلام كند؛ اما هميشه 
دير تصميم مي گيرند و پس از آن، متأس��فانه با 
بگير و ببند مي خواهند مش��كل را حل كنند كه 
باز هم كل كار، دچار مش��كل مي شود؛ الان هم 
سريع تر بايد قواعد را تنظيم كرده و در ارتباط با 
قيمت برق، توليد، تجارت و س��رمايه گذاري آن 

وارد عمل شوند. 
خوانس��اري تصريح كرد: اتاق پيشنهاداتي ارايه 
داده اس��ت و ما روي اين موضوع، در گذشته كار 
كرده ايم، بنابراين اميدواريم دولت هم سريع تر 
در اين رابطه به جمع بندي برسد؛ اما نكته حائز 
اهميت آن است كه حتماً مي توان با قواعد فعلي 
تجارت، زمينه اي را فراهم كرد كه از ارز رمزها در 
مبادلات تجاري كشور استفاده نمود. اكنون در 
تجارت خارجي ايران، به ص��ورت محدود از ارز 

رمزها استفاده مي شود.

افزايش ۱ تا ۵ ميليون توماني 
خودروهاي داخلي 

تسنيم| گزارش قيمت خودرو طي روز گذشته 
حكايت از افزايش ۱ تا ۵ ميليون توماني تعدادي 
از خودروهاي داخلي در ب��ازار دارد. در بازار روز 
گذشته خريد و فروش خودرو پژو 40۵ با افزايش 
۱ ميليون توماني با قيم��ت 73 ميليون تومان، 
پژو پارس ب��ا افزايش 4 ميليون توماني با قيمت 
94 ميليون و ۵00 هزار تومان، پژو 206 تيپ 2 
با افزايش 3 ميليون توماني با قيمت 80 ميليون و 
۵00 هزار تومان و پژو206 صندوق دار با افزايش 
3 ميليون توماني با قيمت 90 ميليون تومان به 
فروش مي رسد. علاوه بر اين پژو207 اتوماتيك 
با افزايش ۵ ميليون توماني با قيمت ۱63 ميليون 
و ۵00 هزار تومان، رانا با قيمت 7۵ ميليون و ۵00 

هزار تومان مورد معامله قرار مي گيرد.

آق����ای عل�ی افروش�ته ف�رزن�د خدابخش دارای ش�ماره شناس�نامه 
44۹۰۰۳۷۰1۵ به شرح دادخواست به کلاسه ۲۹4/۹۸ از این شورا درخواست 
گواهی حصر وراثت نموده و چنين توضيح داده که شادروان خدابخش افروشته 
ف��رزند هواس�علی و شيرین به شماره شناس�نامه ۶ درتاریخ ۹۸/4/۲1در 

اق��امتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته و ورثه آنمرحوم منحصر است به:
1-خاتون راهی فرزند نعمت به شماره شناسنامه4متولد1۳1۷ همسر 

۲-حسين افروشته فرزند خدابخش به شماره شناسنامه ۶ متولد1۳۶1 فرزند
۳-علی افروش�ته فرزن�د خدابخش به ش�ماره شناس�نامه 44۹۰۰۳۷۰1۵ 

متولد1۳۶۸ فرزند
اینک با انجام تش�ریفات مقدماتی درخواس�ت مزبور را در یک نوبت آگهی 
می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصيتنامه ای از متوفی نزد وی می باشد 
از تاریخ نشر نخستين آگهی ظرف مدت یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی 

صادر خواهد شد.
دفتر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهرستان ایلام

سامانه پيامكيآگهی حصر وراثت

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و 
پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه 

را با ذكر جزئيات به این سامانه پيامك نمایند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

 روزنامه تعادل 

تعادل|
در راستاي انتقال شرکت »بازرگانی دولتی« از 
وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صمت اختلاف 
نظرهایي مطرح شد كه شبهه جدال دو وزارتخانه 
را در اذهان عمومي شكل داد؛ چراكه در ابتداي 
امر هر دو وزارتخانه براي آغاز تصميم گيري ها 
دچار اختلاف شده و در شرایطي كه معاون وزیر 
جهاد کشاورزی از توقف هرگونه کنترل و تأیيد 
ثبت س�فارش کالاهای اساسی و کليه کالاهای 
کشاورزی خبر داد؛ معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در نامه ای بر ضرورت ثبت سفارش بدون 
وقفه کالاهای اساسی تأکيد كرد. همين امر باعث 
شد تا بسياري بر این باور باشند كه هنوز جوهر 
تصميم سران قوا خشك نشده، اختلاف ميان دو 
وزارتخانه آغاز شده است. اما در پي این شبهات 
و اعمال نظرها ب�ود كه مع�اون وزارت صنعت، 
معدن و تج�ارت از اعتراضي نبودن نامه معاون 
وزیر جهاد خبر داد و اعلام كرد كه پيرو آن نامه 
و بلافاصله پس از نامه وزارت جهاد کش�اورزی 
او هم نامه ای به مس�ئولان مربوط�ه در وزارت 
صنعت نوشته و در آن نامه آورده شده است که 
ثبت سفارش کالاهای اساسی در وزارت صمت 
بدون وقفه باید انجام شود و به همين دليل است 
كه  نامه مع�اون وزارت جهاد ب�ه نظر اعتراضی 
نبوده و تنها دستور ریاست جمهوری را در مورد 
تصميمات اخير بازرگانی اجرا کرده اس�ت. اما 
در پ�ي این اتفاق�ات بود كه رئيس کميس�يون 
کش�اورزی مجلس از تنظيم و ارسال شکوایيه 
ای درباره  نقض قانون انتزاع و س�لب اختيارات 
وزارت جهاد کشاورزی در امور بازرگانی به مقام 

معظم رهبری و رئيس مجلس خبر داد. 

   تصميم جديد سران قوا براي احياي بازرگاني
هفته گذشته حسن روحانی، رئيس جمهوری در جلسه 
هيات دولت با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای 
ساماندهی اوضاع اقتصادی و بازار اعلام کرد که در اين 
خصوص به اين نتيجه رسيده ايم که برخی از اختياراتی 
که در زمينه بازرگانی بر عهده وزارت جهاد کشاورزی 
بود، به وزارت صنعت، معدن و تجارت بازگردد؛ در اين 
زمينه در شورای عالی اقتصادی به جمع  بندی رسيده و 
مصوبه آن را خدمت مقام معظم رهبری ارسال کرديم و 
در اين زمينه موافقت شد که تمام فعاليت های بازرگانی 
در يک جا متمرکز شود و »قائم مقام وزير صنعت، معدن 

و تجارت در امور بازرگانی« هم��ه اختيارات را در اين 
زمينه برعهده دارد. در راستاي تاييد اين تصميم حسين 
مدرس خيابانی قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت 
در امور بازرگانی اعلام كرد كه با تصميم جديد سران قوا، 
تمام اختياراتی که در سال 9۱  از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( گرفته شده و به وزارت جهاد کشاورزی 
واگذار ش��ده بود؛ به اين وزارتخانه بازگردانده شده و از 
اين به بعد بخش بازرگانی به صورت متمرکز در وزارت 
صمت پيگيری می شود. سال 9۱ امور سياست گذاری 
و نظارت بازرگانی در محصولات کش��اورزی به وزارت 
کشاورزی منتقل شد تا در حوزه تنظيم بازار محصولات 
کشاورزی، صادرات، واردات و عوارض گمرکی و موارد 
ديگر؛ تصميم گي��ری کند و حتی نظ��ارت بر قيمت 
کالاهای کشاورزی هم بر عهده اين وزارتخانه بود؛ اما 
براساس مصوبه اخير شورای عالی اقتصادی و مصوبه 
سران قوا، مجددا اين بخش به وزارت صنعت بازگشت. 
طبق مصوبه جديد؛ ش��رکت بازرگانی دولتی ايران و 
شرکت پشتيبانی امور دام، صندوق ضمانت صادرات 
ايران، موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، مرکز 
تجارت الکترونيکی، مرکز ملی فرش ايران و سازمان 
توسعه تجارت ايران، زير مجموعه قائم مقام وزير صمت 
در امور بازرگانی قرار گرفتند. مدرس خياباني معتقد 
است كه وزارت صمت در حال حاضر يک ابروزارتخانه 
است که در حوزه های صنايع، معادن و فلزات، صنايع 
سنگين و بازرگانی فعاليت می کند و مجموعه دولت به 
اين نتيجه رس��يد که حوزه بازرگانی در شرايط فعلی 

اهميت ويژه ای دارد.

  سرگذشت شرکت بازرگانی دولتی
در راس��تاي اين واگ��ذاري مس��ئوليت بايد گفت كه 
شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ايران در طول 
عمر 40س��اله فعاليت خود، همواره ب��ه عنوان بازوی 
دولت در انجام وظايف حاکميتی تهيه و تامين، خريد، 
ذخيره سازی و توزيع کالاهای اساسی کشور مسئوليت 
داش��ته اس��ت که با اس��تناد به ماده 7 قانون تشکيل 
وزارت بازرگانی مصوب 30 تيرماه ۱3۵3، شرکتی زير 
عنوان »شرکت سهامی گسترش خدمات بازرگانی« 
تشکيل و اساس��نامه آن در تاريخ ۱2 تيرماه ۱3۵4 به 
تصويب رسيد اما به توجه به اينکه تمام فعاليت های 
اين شرکت مرتبط با بخش کشاورزی بود به وزارتخانه 
مرتبط با بخش کش��اورزی انتقال يافت. فعاليت های 
ش��رکت سهامی گس��ترش خدمات بازرگانی تا سال 
۱377 تحت همين نام ادامه داش��ت تا اين که دراين 

س��ال و س��ال های پايانی برنامه دوم و درطول برنامه 
سوم توسعه اقتصادی کش��ور )83- ۱379( 4 ادغام 
و انحلال، براس��اس مصوبات ش��ورای عال��ی اداری و 
برنامه های توسعه ای کش��ور و با هدف تمرکز کامل 
امور بازرگانی دولتی در يک شرکت مادر تخصصی، به 
شرح ذيل به مرحله اجرا گذاشته شد: ادغام اول: ادغام 
معاونت خدمات بازرگانی، از تشکيلات وزارت بازرگانی 
سابق،درشرکت سهامی گسترش خدمات بازرگانی و 
اصلاح نام آن به سازمان گسترش خدمات بازرگانی از 
خرداد ماه ۱377.  ادغام دوم: انحلال شرکت سهامی 
قند و شکر کشور و انتقال و واگذاری وظايف و ماموريت 
های آن به سازمان گسترش خدمات بازرگانی از خرداد 
ماه ۱377. ادغام سوم: ادغام شرکت سهامی بازرگانی 
دولتی ايران در سازمان گسترش خدمات بازرگانی طبق 
مصوبه شماره 0۱3/۵6۱ط  در تاريخ 28 ارديبهشت 
ماه ۱38۱ شورای عالی اداری، و تغيير نام آن به شرکت 
بازرگانی دولتی ايران از خرداد ماه ۱38۱. ادغام چهارم: 
انحلال س��ازمان غله کش��ور در اجرای بند 2 مصوبه 
ش��ماره 0۱3/۵6۱ط در تاري��خ 28 ارديبهش��ت ماه 
۱38۱ شورای عالی اداری و انتقال و واگذاری وظايف 
و ماموريت های آن به ش��رکت بازرگانی دولتی ايران 
از اسفند ماه ۱382. ش��رکت بازرگانی دولتی ايران از 
آنجا که علاوه بر سياست گذاری در زمينه تنظيم بازار 
و خريد و نگهداری و توزيع کالاهای اساسی، حساس 
و ضروری کش��ور، راهبری شرکت های تابعه ۱4 گانه 
خود، به منظور اجرای اين سياست ها و ساير تکاليف و 
سياست های ابلاغی، را برعهده دارد، با عنوان »شرکت 
مادرتخصصی بازرگانی دولتی ايران« ناميده شده است. 
در راس��تای اجرای قانون تمرک��ز وظايف و اختيارات 
مربوط به بخش کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی، 
مصوب 24 بهمن ماه ۱39۱مجلس ش��ورای اسلامی 
و آيين نامه اجرايی تاريخ 6 اسفند ماه ۱392 مصوب 
هيأت وزيران و بخشنامه نامه تاريخ 8 مهر ماه ۱393 
معاون اول رئيس جمهور، ش��رکت م��ادر تخصصی 
بازرگانی دولت��ی ايران از تاريخ فوق ب��ه وزارت جهاد 
کشاورزی، منتقل و اکنون به عنوان زير مجموعه اين 
وزارتخانه، مأموريت ها و تکالي��ف حاکميتی خود را 

انجام می دهد.

  نگاه مسئولان به تصميم سران قوا
حال اما تصميم تازه شوراي عالي سران قوا كه اختيارت 
بخش بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي به وزارت صمت 
داده ش��ده، موافقان ومخالفان زيادي دارد.  برخي بر 
اين باورند، انتقال شرکت »بازرگانی دولتی« از جهاد 
کش��اورزی به صمت مي تواند بازار را سامان  دهد؛ اما 
در مقاب��ل نظر  ديگ��ري وجود دارد كه اي��ن انتقال را 
ش��تاب زده، عجولانه و سم کش��نده اي برای رونق و 
خودکفايی در توليد محصولات کشاورزی مي دانند. 
اما در اين خصوص جلال محمودزاده، عضو کميسيون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی از ارسال شکواييه 
ای به مقام معظم رهبری و رئيس مجلس درباره نقض 
قانون انتزاع و سلب اختيارات وزارت جهاد کشاورزی 
در امور بازرگانی خبر داد و گفت كه بيشتر نمايندگان 
مجلس مخالف اين اقدام دولت هستند. انتقال اختيارات 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مورد تاييد نمايندگان مجلس نيست زيرا اين 

قانونی بود که بعد از مدت ها کار کارشناسی تبديل به 
قانون انتزاع ) تمرکز وظايف بخش کشاورزی( شد. در 
تمام دنيا تولي��د و بازرگانی در يک وزارتخانه قرار دارد 
در غي��ر اين صورت، در بحث مي��زان توليد و مصرف، 
واردات، صادرات و تنظيم بازار دوگانگی ايجاد و منجر 
به بروز نوسان می ش��ود. پيش از اين نيز راضی نوری، 
عضوکميسيون کش��اورزی مجلس شورای اسلامی 
تصميم سران قوا مبنی بر انتقال شرکت بازرگانی دولتی 
از وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صمت، را شتاب زده، 
عجولانه و سم کشنده برای رونق و خودکفايی در توليد 
محصولات کشاورزی دانسته و ميگويد:  انتقال شرکت 
بازرگان��ی دولتی ايران ب��ه وزارت صمت ايجاد حياط 
خلوت ب��رای وارداتچيان اس��ت. واردکننده هايی که 
می خواهند بدون حساب و کتاب محصولات خارجی 

را روانه کشور کنند. 
همچنين علی اکبری، عضو ديگر کميسيون کشاورزی 
مجلس شورای اس��لامی نيز معتقد است كه  تصميم 
سران قوا در مورد انتقال شرکت بازرگانی دولتی ايران 
به وزارت صمت قطعا به ضرر بخش توليد کشور است. با 
اين تصميم نسنجيده، تمرکز و مديريت واحد سال های 
گذشته از بين می رود و دستگاه های مختلف يکديگر 
را مقص��ر نابس��امانی ها معرفی می کنن��د. او هدف از 
انتقال شرکت بازرگانی دولتی ايران به وزارت صمت را 
حرکت به سمت افزايش واردات و تنظيم بازار به وسيله 

محصولات خارجی مي داند. 
علی خان محمدی، عضو هيئ��ت مديره مجمع ملی 
خبرگان کش��اورزی هم در اين رابطه م��ي گويد: در 
ش��رايطی که تنظيم بازار در اختيار وزارت کشاورزی 
بود و از آمار توليد و وضعيت کش��اورزی خبر داشت، 
توليد صرفه اقتص��ادی زيادی نداش��ت وای به امروز 
که اين مسئوليت به وزارت صنعت رفته است. اكنون 
وزارت صنع��ت از وضعي��ت و آم��ار تولي��د در بخش 
کش��اورزی خبری ندارد و تصميمات آن می تواند به 
بخش کشاورزی آسيب وارد کند. وزارت صمت قصد 
دارد برای تنظيم بازار اقدام به واردات کند اما بايد توجه 
داشت در ش��رايطی که ارزش پول ملی کاهش يافته 
اس��ت، واردات محصولات کشاورزی به معنی واردات 
نوع بی کيفيت آن است. در صورتيکه قرار باشد واردات 
به صورت بی واسطه و کنترل نشده انجام شود، پايداری 
توليد از دست می رود و طرح هايی مانند افزايش توليد 
دانه های روغنی و پنبه که وزارت جهاد کشاورزی برای 
خودکفايی و خود اتکايی در نظر گرفته اس��ت، لطمه 

وارد می کند. 
در مقابل اين ديدگاه ها، ولی ملکی، عضو کميسيون 
صنايع و معادن مجلس اين اتفاق را باعث ساماندهي 
بازار دانس��ت؛ چراكه موضوعات بازرگانی و تجاری به 
صورت متمرکز پيگيری می شود. با اجرايی شدن اين 
تصميم، توزيع کالا در يک وزارتخانه متمرکز ش��ده و 
بازار تا حدودی ساماندهی می شود. اگرچه ادغام وزارت 
بازرگانی در وزارت صنعت ومعدن به منظور تمرکز در 
امور بازرگان��ی و توزيع بود تا اين وزارتخانه بتواند امور 
مربوط به رونق توليد را با تکيه بر اختيارات ساماندهی 
کند اما در اين ميان شرکت بازرگانی دولتی به وزارت 
کشاورزی واگذار ش��د که اين امر باعث سردرگمی و 
مشکلات بسيار شد. او معتقد است كه توليد و توزيع 
محصولات کشاورزی در اختيار وزارت جهاد کشاورزی 

بود در نتيج��ه وزارت صمت نمی توانس��ت در تامين 
کالاهای اساس��ی موردنياز مردم موفق عمل کند. به 
نظر می رس��يد تلاش های دولت برای تفکيک وزارت 
بازرگانی از صنعت راه به جاي��ی نبرد به همين دليل 
دولت تلاش کرد با انتقال شرکت  بازرگانی دولتی ايران 
)GTC( از وزارت جهاد کشاورزی به وزارت صمت، به 
اهداف خود در زمينه توليد، توزيع کالا و س��اماندهی 

بازار دست يابد.

  آغاز تداخل تصميم گيري ها
در ش��رايطي كه هنوز جوهر تصميم سران قوا خشك 
نش��ده، اختلاف ميان دو وزارتخانه آغاز ش��ده است. 
به طوري كه پس از اظهارات روز گذشته حسن مدرس 
خياباني، قائم مق��ام وزير صنعت در ام��ور بازرگاني،  
علی اکبر مهرفرد، معاون وزير جهاد کشاورزی از توقف 
هرگونه کنترل و تأييد ثبت سفارش کالاهای اساسی   

جز کليه کالاهای کشاورزی خبر داد.
 او در نامه ای دست نويس خطاب به مديران، مشاوران 
و کارشناس��ان معاونت توس��عه بازرگان��ی و صنايع 
کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی نوشت: »لطفا از امروز 
۵ مردادماه ۱398 هرگونه کنترل و تأييد ثبت سفارش 
برای کالاهای اساس��ی و کليه کالاهای کش��اورزی را 
اعم از واردات با ارز رسمی يا ارز نيمايی جز نهاده های 
کشاورزی )سموم، داروهای دامی، مکمل ها، بذور، مواد 
ژنتيکی، دام های مولد نژاد( متوقف و از هرگونه تأييد 
جديد خودداری كنند.«  پس از انتشار اين دست  نوشته 
عباس قبادی، معاون وزير صنعت، معدن و تجارت در 
نامه ای بر ضرورت ثبت س��فارش بدون وقفه کالاهای 
اساس��ی تأکيد کرد و نوشت: »نظر به يادداشت مورخ 
۵ مردادماه ۱398معاونت محترم توس��عه بازرگانی و 
صنايع کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی ضروری است 
از روز جاری فرآيند ثبت س��فارش کالاهای اساس��ی 
بدون وقفه در قالب سامانه های مربوط توسط اداره کل 
خدمات بازرگانی اجرايی گردد و مراتب به دفتر مقررات 
صادرات جهت ثبت سفارش ارسال شود. ضمنا کماکان 
وزارت محترم جهاد کشاورزی نسبت به بررسی و تأييد 
ثبت سفارش ساير رديف های تعرفه مشمول ارز رسمی 

و نيمايی اقدام خواهد كرد.«
در پي اين نامه نگاري ها بود كه  قبادی در توضيحاتي 
به خبرگزاري فارس از اعتراضي نبودن نامه معاون وزير 
جهاد خب��ر داد و گفت: پيرو آن نامه و بلافاصله پس از 
نامه وزارت جهاد کشاورزی من هم نامه ای به مسئولان 
مربوطه در وزارت صنعت نوش��تم و طی آن نامه اعلام 
شد که ثبت سفارش کالاهای اساسی در وزارت صمت 
بدون وقفه بايد انجام شود و به نظرم نامه معاون وزارت 
جهاد اعتراضی نبوده و تنها دستور رياست جمهوری 
را در مورد تصميمات اخير بازرگانی اجرا کرده اند. او در 
پاسخ به اين سوال که به چه دليل در اين نامه اعلام شده 
است که ثبت سفارش  نهاده های دامی و کشاورزی از 
قبيل سموم و داروها دامی، مکمل ها، بذر، مواد ژنتيکی 
و دام های مولد مانند گذشته باشد، گفت: اين اقلام در 
زمره کالاهای تخصصی است و ثبت سفارش واردات 
آن ها بر عهده وزارت جهاد کش��اورزی است. در حال 
حاضر ثبت س��فارش کالاهای تخصص��ی مانند دارو 
در وزارت بهداش��ت و کاغذ هم در وزارت ارشاد انجام 

می شود.
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چرا جهان به غير معمول ها نياز دارد؟

آغاز دور جديد مذاكرات پكن - واشنگتن

حركت رهبران جهان بر مدار كليشه

چين در انتظار نتيجه انتخابات 2020  امريكاست

گروه جهان| 
يكي از مهم ترين چيزها درباره بوريس جانس��ون كه 
همين هفته پيش نخست وزير بريتانيا شد، اين است 
كه جانسون دقيقا مطابق با تصوير ذهني طبقه بالاي 
بريتانيا از يك سياستمدار است. در واقع با نخست وزير 
شدن جانسون، بريتانيا نيز به جرگه ملت هايي پيوست 
كه توسط افرادي هدايت مي ش��وند كه رهبرانشان 
نمادي از كليشه هاي ملي آن ملت ها هستند؛ البته نه 

به بهترين شكل ممكن آن. 
بلومبرگ نوش��ته، توبي يانگ كس��ي كه روزگاري 
هم دانشگاهي جانسون در آكسفورد بوده، او را چنين 
به ياد مي آورد: »ما بيهوده به دنبال پيش��رفت بوديم 
اما جانسون كار را تمام مي كرد. او شخصيت كميك 
متفاوتي داشت كه كاملا قابل تشخيص بود.« جانسون 
به غير از شوخ طبعي اما، خصيصه هاي ديگري هم دارد 
كه او را مورد توجه بريتانيايي قرار مي دهد به عنوان 
فردي متكبر، تاحدي احمق و غيرقابل اعتماد.   دونالد 
ترامپ رييس جمهوري امريكا، هم به شيوه مشابهي 
مطابق با كليشه هاي امريكايي است، يك تاجر گستاخ 
كه همچنان موفق است. روزي از ميلتون گلسر طراح 
لگوي »من عاشق نيويوركم« پرسيده شد كه آيا از نظر 
او دونالد ترامپ نماد نيويورك است. گلسر پاسخ داد: 
»او از آن شخصيت هاي معيني است كه در نيويورك 
رش��د كرده است، فردي خودش��يفته و مجذوب در 
خود، فوق العاده پرخاش��گر، مصمم براي بهره بردن 
از فرصت ها و موقعيت ها و عميقا بي اعتنا و بي علاقه 
به ديگران. هر كس��ي كه در اطراف اوست بايد نفعي 

برايش داشته باشد.«  
ولاديمير پوتين رييس جمهوري روسيه، هم كسي 
اس��ت كه به نظر مي رس��د آگاهانه نقش كليشه اي 
سياستمداري با مشت آهنين و يك مامور محاسبه گر 
كا گ ب را ب��ازي مي كند. او گاهي هم كليش��ه مرد 
اس��طوره اي ماچو روس��ي را بازي مي كند؛ كس��ي 
ك��ه ماهيگيري مي كن��د، با بدني ورزي��ده و برهنه 
اسب سواري مي كند و با س��گ اش در برف ها بازي 
مي كند. اين نقش هاي كليشه  اي جنبه هاي منفي هم 
دارن��د: مامور كا گ ب از روي عادت دروغ مي گويد و 
صادق نيست. ماچوي روسي هم قاتلي است كه فقط 

قدرت برتر را درك مي كند.  آنگلا مركل صدراعظم 
آلمان، هم به نوب��ه خود مظهر اعت��دال، احتياط و 
دقت آلماني اس��ت. )بخش منف��ي آن هم، جديت 
بيش از اندازه، نداش��تن كاريزم��ا و بي علاقگي او به 
رهبري است.(  به نظر مي رس��د كه شمار زيادي از 
بريتانيايي ها، امريكايي ها، روس ها و آلماني ها )البته 
اين فهرست به همين جا ختم نمي شود( طالب تمام 
وجهه )اعم از مثبت و منفي( نقش هاي كليش��ه اي 
هس��تند. گويي علاقه دارند كه كاريكاتوري از اين 
شخصيت ملي فرضي را در پيش چشم داشته باشند. 
مكانيسمي كه در پس پرده قرار دارد، احتمالا همان 
چيزي است كه باعث مي شود تا بطور غريزي در يك 
رستوران ايتاليايي همان پيتزايي را انتخاب كنيم كه 

پيشنهاد پيش خدمت رستوران است، چون ايتاليايي 
صحبت مي كند. چه كس��ي بهتر از فردي كه جاي 
خالي احساس ملي )ملي گرايي( را پر كرده، مي تواند 

منافع ملي را تعريف كند؟ 
گرچه خلاف اين ادعا مي تواند درس��ت باش��د. در 
اينجا خوب اس��ت ك��ه از برخي از رهب��ران معاصر 
همان كشورهايي ياد كنيم كه پيش تر ذكرش رفت، 
كساني كه به هيچ عنوان در حد و اندازه كليشه هاي 
مل��ي نبودند.  توني بلر در بريتاني��اي امروز حاميان 
انگشت شماري دارد اما توانست پس از دو دهه درجا 
زدن، بريتانيا را به كشوري چشمگير تبديل كرده و 
اين كشور را در شرايط بهتري وارد قرن بيست ويكم 
كن��د. او همچنين بط��ور قابل توجه��ي بريتانيا را 

درگير سياس��ت هاي مهاجرتي ك��رد، در حالي كه 
تا پيش از آن به لحاظ س��اختاري ب��ه عنوان يكي از 
 خارجي ستيزترين كشورهاي اروپا شناخته مي شد. 
توني بلر سياس��تمداري بود كه از نظر بس��ياري از 
چهره ه��اي طبقات بالاي اجتماعي با كليش��ه هاي 
ملي رايج در بريتانيا همخواني نداشت؛ بيشتر شبيه 
يك امريكايي وارداتي بود، كسي كه حزب كارگر با 
ناديده گرفتن ارزش هاي خود، او را به قدرت رساند.  
باراك اوباما رييس جمهوري س��ابق امريكا، ايالات 
متح��ده را از بح��ران جهان��ي مالي خ��ارج كرد. او 
همچنين تصوير ناخوشايند بين المللي از امريكا كه 
از ماجراجويي هاي نظامي جورج بوش و پسرفت ها 
از آزادي هاي مدني ناشي شده بود را محو كرد. هشت 

سال رياست جمهوري بدون رسوايي او در كاخ سفيد 
و شيوه اي كه با مردم برخورد مي كرد، براي سال هاي 
متمادي در اذهان بس��ياري در ايالات متحده باقي 
خواهد ماند. اوباما اما با هيچ يك از كليشه هاي رايج 
ملي در امريكا همخواني نداشت؛ او سياه پوست بود، 
زيادي با جزييات سر و كله مي زد، خارج از كليسا در 
هاوايي متولد و بزرگ ش��ده بود، او در طول زندگي 

حرفه اي خود زيادي قابل  پيش بيني بود. 
ميخاييل گورباچف مردي كه ناممكن را ممكن كرد: 
آزادسازي روسيه از قيد كمونيسم پس از 70 سال. 
او شاهد س��قوط امپراتوري ش��وروي بود. با وجود 
تلاش ه��اي پوتين براي احياي گذش��ته، تحولاتي 
كه گورباچف ايجاد كرد هنوز هم به قوت خود باقي 
است. گورباچف هم براي روسيه يك ضدكليشه بود. 
او آش��كارا هيچ علاقه اي به حفظ خشونت بار قدرت 
نداشت، س��هل گيري و همس��ويي غيرمعمول او با 
همسر روشنفكرش، گورباچف را در چشم بسياري از 
نخبگان روسي و افكار عمومي فردي بي عرضه نشان 
مي داد. بس��ياري تا همين امروز هم درك نكرده اند 
كه او چطور توانست 6 سال در آن پست دوام بياورد. 
و در آلمان، ش��ايد برخي ادعا كنن��د كه زمامداري 
بلندمدت مركل به اندازه كاف��ي تحول ايجاد كرده 
است، اما پيش��رفت او قطعا به دوران هلموت كهل 
نمي رسد،  كس��ي كه آلمان را 45 سال پس از جنگ 
جهاني دوباره متحد كرد. كهل همچنين مغز متفكر 
اتحاديه م��درن اروپايي ب��ود. اما هلم��وت كهل با 
كليش��ه هاي ملي آلماني همخواني زيادي نداشت، 

به خصوص از نگاه نخبگان آلمان. 
البته كه رهبري به بهترين ش��كل ممكن قوانين و 
الگوهاي از پيش تعيين شده اي ندارد. با اين حال يك 
چيز مشخص است رفتار كردن بر اساس كليشه هاي 
ملي در اين دوره كه روزانه با چالش هاي غيرمعمول 
روبرو مي ش��ويم، اگر نگوييم نش��دني، كار بس��يار 
دشواري اس��ت. تنها يك رهبر غيرمعمول مي تواند 
بريتانيا را از افس��ردگي برگزيت، ايالات متحده را از 
تله  خود استثناپنداري، روسيه را از شرايط سختي 
ك��ه دارد، و آلمان را ازكمال گراي��ي از پيش تعيين 

شده اش بيرون بكشد. 

گروه جهان| سمانه قرباني|
 رييس جمهور امريكا هشدار داده كه توافق تجاري با 
چين احتمالا تا پس از انتخابات رياست جمهوري 2020 
امريكا حاصل نخواهد شد. دونالد ترامپ گفته كه چين 
براي امضاي توافق تجاري با هدف پايان دادن به جنگ 
تجاري دو كش��ور، تا پس از انتخابات 2020 ميلادي 

صبر خواهد كرد.
به گزارش فايننشال تايمز، دونالد ترامپ گفته: »فكر 
مي كنم چين احتمالا مي گويد »صبر كنيم«. اما زياد 
هم دور نيست كه من پيروز انتخابات شوم، و آنگاه آنها 
بايد توافق هاي تجاري را امضا كنن��د.« اين اظهارات 
ترامپ در شرايطي است كه مذاكره كنندگان امريكايي 
خود را براي دور جديدي از گفت وگوهاي تجاري آماده 
مي كنند. تيم اقتصادي دولت امريكا قرار اس��ت براي 
انجام مذاكرات راهي چين ش��ود. اين نخستين دور از 
گفت وگوه��اي تجاري دو طرف پ��س از ديدار دونالد 
ترامپ و ش��ي جين پينگ رييس جمهوري چين، در 
حاشيه نشست گروه20 در اوس��اكاي ژاپن است. دو 
طرف در اين ديدار توافق كردند كه براي رفع اختلافات 
تجاري مذاكرات ادامه پيدا كند. استيون منوچين وزير 
خزان��ه داري و رابرت لايتزر نماينده تج��اري امريكا، 
قرار اس��ت 30 جولاي با ليو هي مذاكره كننده ارشد 

تجاري چين در ش��انگهاي ديدار كنن��د.  به گزارش 
فايننشال تايمز، دولت ترامپ تلاش مي كند تا مذاكرات 
تجاري كه در ماه مه متوقف ش��ده را احيا كند. توقف 
مذاكرات به اين دليل بود كه واش��نگتن پكن را متهم 
كرد كه از انجام تعهدات پيش��ين خود س��رباز زده و 
عقب نشيني كرده است، اتهامي كه دولت چين آن را 

قويا رد مي كند. 
دونال��د ترامپ و ش��ي جين پينگ در دي��دار خود در 
حاش��يه نشس��ت گروه20 در اواخر ماه ژوئن، مسير 
رسيدن به آتش بس را هموار كردند، آتش بسي كه در 
آن رييس جمهور امريكا پذيرفت از اعمال تعرفه هاي 
بيشتر به كالاهاي وارداتي چين خودداري كند. ترامپ 
همچنين بطور ضمني اش��اره كرد كه دولت او موضع 
ملايمتري نس��بت به ش��ركت چيني هوآوي اتخاذ 
خواهد كرد. س��ازمان هاي اطلاعاتي امريكا با هشدار 
درباره روابط گس��ترده هواوي و دولت چين نسبت به 
احتمال جاسوسي اين ش��ركت بزرگ ارتباطي ابراز 

نگراني كرده بودند. 
زمان��ي كه مذاكرات دو كش��ور به تعوي��ق افتاده بود، 
دونالد ترامپ مدعي ش��د كه چي��ن ترجيح مي داد با 
جو بايدن معاون سابق رييس جمهوري امريكا مذاكره 
كند، سياس��تمدار دموكراتي كه در نظرسنجي هاي 

انتخاباتي پيش��تاز اس��ت. حال به نظر مي رس��د كه 
اظهارات جديد ترامپ مبني بر اين كه دولت چين در 
انتظار نتايج انتخابات 2020 و شكست ترامپ در اين 
انتخابات است،  روي مذاكرات هفته آينده در شانگهاي 
س��ايه بيندازد. مذاكراتي كه كشاورزان و شركت هاي 
امريكايي اميدوارند تا جنگ تجاري آغاز ش��ده در ماه 

مارس را پايان دهد.
»چاد بون« كارش��ناس تجاري موسسه اقتصادهاي 
بين المللي پترسون گفته: »چين بايد چشم انداز مذاكره 
با دونالد ترامپ را در نظر گرفته و از خود سوال كند كه 
نكته مهم اين مذاكرات چيست؟ حتي مسائلي كه در 
حال حاضر ميان دو كشور بر سر آن توافق شده، ممكن 

است كه راه حلي كوتاه مدت باشد.«
س��خنان دونال��د ترامپ پ��س از اين بود كه ش��بكه 
محافظه كار فاكس نيوز نظرسنجي اي را منتشر كرد 
كه نشان مي داد جو بايدن با 10درصد در رقابت هاي 
انتخابات عمومي رييس جمهور فعلي امريكا را شكست 
خواهد داد. رييس جمهوري امريكا پيش تر نيز از انتشار 
نظرسنجي هايي با اين موضوع كه بايدن از ترامپ پيشي 

گرفته از شبكه فاكس نيوز انتقاد كرده بود. 
دونالد ترامپ اين بار نيز در پست توييتري خود با اشاره 
به اس��م مس��تعاري كه  براي جو بايدن انتخاب كرده، 

نوشت: »نظرس��نجي جديد فاكس نيوز، شبكه اي كه 
هميش��ه براي من وحش��تناك بوده، من را عقب تر از 
جوي خواب آلود نش��ان مي دهد. )اين شبكه پيش تر 
هم گفته بود كه در برابر هيلاري كج وكوله شكس��ت 

خواهم خورد.( « 
شركت هاي امريكايي از دونالد ترامپ مي خواهند كه 
به جنگ تجاري كه منج��ر به بالاتر رفتن قيمت هاي 
خرده فروشي براي مصرف كنندگان و آسيب رساندن 
ب��ه كش��اورزان امريكايي به دليل اعم��ال تعرفه هاي 
تلافي جويانه از س��وي چين ش��ده پايان دهد. دولت 
ترامپ در اين هفته از بسته 16 ميليارد دلاري يارانه براي 

كمك به كشاورزان سراسر دنيا رونمايي كرده است. 
صندوق بين المللي پول نيز اخيرا پيش بيني خود را از 
رشد اقتصادي جهاني به دليل جنگ تجاري امريكا و 
چين كاهش داده است. گزارش بازبيني شده صندوق 
بين المللي پول نشان مي دهد كه رشد اقتصادي جهان 
در س��ال 201۹ ميلادي باز هم كاهش خواهد يافت و 
به 3.2 درصد خواهد رسيد. اين رقم 0.3 درصد كمتر از 
نرخ پيش بيني شده صندوق بين المللي پول در گزارش 
ماه آوريل است و با توجه به وجود ريسك هاي متعدد، 
احتمال كاهش هاي بيشتر در پيش بيني هاي بعدي نيز 

غيرمحتمل نخواهد بود.

دريچه

كوتاه از منطقه

موج گرماي بي سابقه شمال 
اروپا را درنورديد

گروه جهان| كش��ورهاي ش��مال اروپا با گرماي 
شديد و بي سابقه اي روبرو شده اند كه دماي مناطق 
نزديك به قطب ش��مال را از 35 درجه سانتي گراد 
فراتر برده و »شب هاي اس��توايي« را ارمغان آورده 
اس��ت. به گزارش خبرگزاري فرانسه، دماي هوا در 
شمال كشورهاي نورديك، از سوئد گرفته تا نروژ و 
فنلاند، در حالي شديدا افزايش يافته كه اروپا با موج 
بي سابقه گرما روبرو است. با اين حال افزايش دماي 
35 درجه سانتي گراد بسياري را در شهرها، روستاها، 
دامنه كوه ها و مناطق هميش��ه برف گير را غافلگير 
كرده است. يان يورپلند كارشناس هواشناسي، گفته: 
»اين دما گرم ترين ميزاني اس��ت كه از سال 1۹45 
تاكنون ثبت كرده ايم و سومين ركورد ثبت شده در 
تاريخ كشور اس��ت.« بنا بر پيش بيني ها موج گرما 
قرار است راهي گرينلند شود؛ جايي كه افزايش دما 
ممكن است مستقيما به تهديدي براي دومين كوه 
يخ بزرگ جهان تبديل شود. يك روز پيش از آنكه 
شب هاي استوايي به شمال نروژ برسد، گرماي شديد 
و بي سابقه در بريتانيا، فرانسه، بلژيك، آلمان، هلند 
و ديگر مناطق اروپا ثبت ش��د. در هلند گرما در 75 
سال گذشته بي س��ابقه بود. دما در پاريس و برخي 
ديگر شهرهاي فرانسه از 40 درجه فراتر رفت و در 
بلژيك به بالاترين درجه در طول تاريخ آن كش��ور 
رسيد. روث مارتون، اقليم ش��ناس، به خبرگزاري 
فرانسه گفته: »حركت موج گرما بر فراز شمالگان، 
طي سه تا پنج روز آينده بالقوه مي تواند انرژي بزرگي 
را آزاد كند و به آب شدن يخ ها، چه در سطح دريا يا 

خشكي، بينجامد.« 

دستگيري  مخالفان دولت 
روسيه در تظاهرات ضددولتي
گروه جهان|نيروهاي امنيتي روسيه بيش از هزار 
نفر از كساني را كه در تظاهرات ضد دولتي در مسكو، 
پايتخت اين كش��ور ش��ركت كرده بودند بازداشت 
كردند. به گزارش يورونيوز، هنوز مقامات روسيه تعداد 
دقيق بازداشت شدگان را اعلام نكرده اند اما گروه هاي 
غيردولتي اين ش��مار را دس��ت كم 1074 نفر عنوان 
كرده اند.  خبرگزاري فرانس��ه اعلام كرده بازداشت ها 
اغلب با خشونت همراه بود و تعداد زيادي از معترضان 
به ويژه از ناحيه سر آسيب ديده اند. هزاران نفر از بامداد 
شنبه با شركت در تظاهرات خواستار برگزاري انتخابات 
آزاد در روسيه شدند. اين راهپيمايي به دعوت گروه هاي 
اپوزيسيون و در اعتراض به رد صلاحيت هاي تعدادي از 
نامزدهاي مخالف دولت برگزار مي شود. دولت روسيه 
پيش از اين صلاحيت تعدادي از نامزدهاي مخالف را 
براي شركت در انتخابات محلي ماه سپتامبر رد كرده 
بود. مسكو اين تظاهرات را غيرقانوني اعلام كرده و از 
تجمع افراد جلوگيري مي كند. نيروهاي امنيتي روسيه 
از پيش از آغاز تظاهرات تعدادي از چهره هاي تاثيرگذار 
و س��ازمان دهندگان، از جمله دميت��ري گودكوف را 
بازداش��ت كرده بودند.  اتحاديه اروپا دس��تگيري و 
سركوب خشن معترضان در مسكو را محكوم كرده 
است. سخنگوي اتحاديه اروپا سركوب اين تظاهرات 
را نقض آشكار قانون اساسي روسيه اعلام كرده است.  
انتخابات شهرداري ها در روس��يه قرار است در ماه 
سپتامبر برگزار شود. دولت روسيه محدوديت هايي 
براي شركت برخي از مخالفان در انتخابات ياد شده 
پيش بيني كرده اس��ت. موضوعي كه اعتراض هاي 

شنبه را در پي داشت.

سرپيچي معترضان از ممنوعيت 
تظاهرات در هنگ كنگ

گروه جهان| هزاران نفر با سرپيچي از ممنوعيت 
تظاهرات در هنگ كنگ، دوباره به خيابان آمدند تا 
اين بار به حمله چم��اق داران به تظاهركنندگان در 
هفته گذش��ته اعتراض كنند. معترضان اشيايي به 
سوي پليس پرتاب كردند. پليس هم گاز اشك آور 
شليك كرد. به گزارش خبرگزاري آلمان، تظاهرات 
دامنه دار هفته هاي گذشته در هنگ كنگ شنبه نيز 
با سرازير شدن هزاران نفر به خيابان ها ادامه يافت. 
اين بار اما هدف اصلي تظاهركنندگان نه دولت، بلكه 
خشونت اعمال شده از سوي نيروهاي لباس شخصي 
منتسب به باندهاي تبهكار عليه معترضان در هفته 
گذشته بود كه به زخمي شدن 45 نفر انجاميد. شنبه 
گذش��ته گروهي چماق دار كه همگي پيراهن هاي 
سفيد بر تن داشتند، با چوب و حتي ميله هاي آهني 
در ايستگاه قطار ش��هري »يوئن لانگ« به مردمي 
حمله كردند كه پس از شركت در تظاهرات ضددولتي 
به خانه هايشان برمي گشتند. مخالفان دولت به يك 
باند تبهكار وابسته به مافياي چين مظنون هستند و 
گمان مي برند كه اين باند از حمايت دولت هنگ كنگ 
نيز بي بهره نباشد. در همين حال پكن نيز به تظاهرات 
هفته گذشته مخالفان در هنگ كنگ واكنشي تند 
نشان داده و آن را غيرقابل قبول خوانده بود. فرستاده 
ويژه دولت چين به هنگ كنگ هفته گذشته ضمن 
تهديد معترضان به پيگرد، آنها را به جريحه دار كردن 
جدي احساسات مردم چين، از جمله هفت ميليون 
چيني مقيم هنگ كنگ متهم كرد. پكن همچنين به 
دولت هاي خارجي و نهادهايي كه با تظاهركنندگان 

ابراز همبستگي كرده اند، هشدار داده است.

آغاز كارزار تبليغاتي انتخابات 
رياست جمهوري افغانستان

گروه جهان|يكشنبه اولين روز از كارزار 60 روزه 
انتخابات رياس��ت جمهوري افغانس��تان بود و 18 
نامزد اين دوره از انتخاب��ات، دو ماه فرصت دارند تا 
برنامه هاي خود را ب��راي جلب نظر مخاطبان ارايه 
كنند. به گزارش ايرنا، محمداش��رف غني، عبدالله 
عب��دالله، گلبدين حكمتيار، محم��د حنيف اتمر، 
رحمت  الله نبيل، احمد ولي مس��عود، فرامرز تمنا، 
عبدالطيف پدرام، نورالحق علومي، زلمي رس��ول، 
حكيم تورس��ن، س��يد نورالله جليل��ي، عنايت الله 
حفيظ، محمد ش��هاب حكيمي، محم��د ابراهيم 
الكوزي، ش��يدا محمد ابدالي، غلام  فاروق نجرابي 
و نور رحم��ان لي��وال، 18 نام��زد چهارمين دوره 
انتخابات رياست جمهوري افغانستان هستند كه 
براي رس��يدن به ارگ تلاش مي كنند. نگراني هاي 
امنيتي در ميان مردم و نامزدها، موجب شده است 
تا مس��وولان برگزاري انتخابات، آستين همت بالا 
بزنند. وزارت داخله افغانستان در روزهاي اخير تاكيد 
كرده كه همه ملاحظ��ات امنيتي را براي برگزاري 
يك انتخابات هم��راه با آرامش و امنيت، انجام داده 
اس��ت. اين وزارتخانه همچنين يك خودرو زرهي 
در اختيار هر نامزد و دو معاون او قرار داده تا طي 60 
روز آينده دغدغه هاي امنيتي آنان را برطرف كند. 
موضوع مذاك��رات صلح ميان طالبان و نمايندگان 
ايالات متح��ده امريكا كه هف��ت دور آن در دوحه 
قطر برگزار شده است، بر چهارمين دوره انتخابات 
رياست جمهوري افغانستان س��ايه انداخته است. 
چهارمين دوره انتخابات جمهوري افغانستان، ششم 

مهرماه برگزار مي شود.

احتمال ورود تفنگداران دريايي 
امريكا به ونزوئلا 

گروه جه�ان| معاون رييس حزب سوسياليس��ت 
ونزوئلا پيش بيني كرده، تفنگداران ويژه نيروي دريايي 
امريكا احتمالا وارد كشور مي شوند. به گزارش رويترز، 
ديوس��دادو كابيو معاون رييس حزب سوسياليس��ت 
ونزوئلا، در جم��ع فعالان و سياس��تمداران چپگراي 
سراسر امريكاي لاتين گفته: »احتمال ورود تفنگداران 
ويژه نيروي دريايي امريكا به ونزوئلا وجود دارد. مشكل 
آنه��ا خروجش��ان از ونزوئلا خواهد ب��ود.« تنش هاي 
واش��نگتن و كاراكاس در س��ال جاري و زماني شدت 
گرفت كه خ��وآن گوآيدو رهبر اپوزيس��يون ونزوئلا، 
خودش را رييس جمهوري خودخوانده خواند و انتخابات 
رياست جمهوري 2018 و روي كار آمدن مجدد نيكلاس 
مادورو را در سمت رييس جمهوري ونزوئلا غيرمشروع 
خواند. ايالات متحده و بس��ياري از كشورهاي غربي، 
گوآيدو را ب��ه عنوان رهبر بر حق ونزوئلا به رس��ميت 
شناخته اند. دولت دونالد ترامپ گفته ترجيح مي دهد 
اس��تفاده از تحريم ها را عليه كاراكاس ادامه دهد و بر 
مادورو براي كناره گيري، فشار بياورد اما اقدام نظامي را 
به عنوان يك گزينه، رد نكرده است. معاون رييس حزب 
سوسياليست ونزوئلا رياست مجمع قانون اساسي اين 
كشور را برعهده دارد كه به مادورو وفادار است؛ كابيو را 
دومين فرد قدرتمند در دول��ت ونزوئلا پس از مادورو 
مي دانند. ارتش امريكا، ي��ك جنگنده ونزوئلايي را به 
رهگيري مخفيانه و تهاجمي ي��ك هواپيماي نيروي 
دريايي خود در حريم هوايي بين المللي بر فراز درياي 
كاراييب در 1۹ جولاي متهم كرده است؛ دولت كاراكاس 
مي گويد، اين هواپيماي نظارتي و اطلاعاتي متعلق به 

ايالات متحده، وارد حريم هوايي ونزوئلا شده بود.
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برگزيت، فرصت بزرگ 
اقتصادي بريتانيا 

گروه جهان| بوريس جانسون نخست وزير جديد 
بريتانيا، در س��خنراني خود در منچستر از برگزيت 
)خ��روج بريتانيا از اتحاديه اروپ��ا( به عنوان فرصت 
اقتصادي بزرگ ياد كرد، هر چند ترزا مي نخست وزير 
پيشين بريتانيا، برگزيت را رويداد اقليمي خصمانه 
توصيف ك��رده بود. به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، 
بوريس جانس��ون در سخنراني يكش��نبه خود در 
منچس��تر گفت: »خروج از اتحادي��ه اروپا فرصت 
اقتصادي بزرگي براي انجام كارهايي است كه طي 
چند ده  س��ال هرگز مج��از به انجام آنه��ا نبوديم.«  
نخست وزير بريتانيا در سخنراني اش تصريح كرده 
پس از خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا او مذاكراتش را 
براي دستيابي به توافق هاي تجاري و ايجاد بندرگاه ها 
براي تقويت اقتصادي كشورش افزايش خواهد داد. 
جانس��ون گفته: »وقتي مردم بريتانيا با شركت در 
همه پرسي سال 2٠16 خواستار خروج كشورشان 
از اتحاديه اروپا ش��دند، آنان نه فقط عليه بروكسل، 
بلكه عليه دولت وقت لندن نيز رأي دادند.«  بوريس 
جانس��ون در س��خنراني خود تأكيد كرده از جمله 
اولويت هاي او افزايش اختيارات مناطق در بريتانيا و 
تقويت زيرساخت هاي ارتباطات و حمل و نقل خواهد 
بود. بوريس جانس��ون همچنين گفته كه او تنها در 
صورتي حاضر به گفت وگو با شركاي بريتانيا در اتحاديه 
اروپا است كه بخش مربوط به خودداري از احياي مرز 
فيزيكي ميان جمهوري ايرلند )عضو اتحاديه اروپا( 
و ايرلند شمالي كه بخش��ي از خاك بريتانيا است از 
توافقنامه جدايي بريتانيا و اتحاديه اروپا حذف شود. 
بوريس جانسون اين بند از توافقنامه را ضددموكراتيك 
و ناقض حاكميت ملي بريتانيا دانسته است. به اعتقاد 
ناظران، اتحاديه اروپا نگران گفته هاي نخست وزير 
جديد بريتاني��ا درباره برگزيت اس��ت. آنچه به اين 
نگراني ها دامن مي زند تركيب كابينه جانسون است. 
نشريه فرانسوي اومانيته نوشته: جانسون دوستان 
محافظه كار خود را در موقعيت هاي كليدي دولتش 
قرار داده و دليل انتخاب اين افراد، مخالفت ش��ان با 
اتحاديه اروپا است. اومانيته نوشته: »هنوز نمي شود 
گفت آيا بوريس جانسون گفته هايش در مورد برگزيت 
و ديگر موضوع هاي جنجال برانگيز را در آينده عملي 
خواهد كرد يا خير. حتي نمي توان با اطمينان گفت 
كه آيا بريتانيا با توافق يا بدون توفق اتحاديه اروپا را در 
تاريخ 31 اكتبر سال جاري ترك خواهد كرد يا خير. 
آنچه مسلم است اين است كه بوريس جانسون و دولت 

بريتانيا آماده مبارزه و دفاع از موضع خود هستند.«

اعدام سه مرد در بحرين 
سه نفر در بحرين اعدام شدند. دو تن از آنان از اعضاي 
گروه هاي ش��يعه بودند كه به اته��ام فعاليت هاي 
تروريستي محكوم شده بودند. سازمان هاي حقوق 
بشري مسوولان بحرين را به گرفتن اعترافات تحت 
شكنجه از محكومان متهم كرده اند. بنا به گزارش 
سازمان هاي حقوق بشري، احمد الملالي 25ساله و 
علي العرب 24ساله از متهماني بودند كه حكم اعدام 

آنها به اجرا گذاشته شده است. 

عربستان مانع ورود 
كاميون هاي تركيه مي شود 

دولت عربستان س��عودي از حدود يك ماه پيش 
به بهانه هاي مختل��ف از ورود بيش از 80 كاميون 
ترك ب��ه خاك خود ممانعت مي كن��د. به گزارش 
حريت، وزارت بازرگاني تركيه از تداوم تلاش هاي 
ديپلماتيك براي حل وفصل اين موضوع خبر داده 
اما بخش خصوصي اقدام رياض را عامدانه و در جهت 

تخريب روابط بازرگاني دو كشور قلمداد مي كند. 

رفع مصونيت از نمايندگان 
متهم به فساد در عراق 

مناب��ع آگاه از آمادگ��ي پارلمان عراق ب��راي رفع 
مصونيت از نمايندگان متهم به فساد و رسوايي خبر 
دادند. به گزارش الصباح، محمد الغزي معاون رييس 
كميسيون حقوقي پارلمان عراق گفته پارلمان براي 
لغو مصونيت نمايندگان متهم به فس��اد و رسوايي 
آماده مي ش��ود. اين مقام عراقي گفته افرادي عضو 
پارلمان ش��ده و در دولت هاي قبل��ي نيز مناصب 
اجرايي داشته اند كه متهم به فساد هستند و پارلمان 
بايد مصونيت آنها را هم لغو كند. بيش از 30 نماينده 

متهم به فساد و رسوايي هستند.

لغو محكوميت ۹ دانشگاهي 
در تركيه

دادگاه قان��ون اساس��ي تركيه پس از رس��يدگي به 
فرجام خواهي ۹ نفر از امضاكنندگان »طومار صلح« در 
تركيه اعلام كرد، آنها به ناحق به تبليغ تروريسم محكوم 
شده اند. به گزارش آناتولي، قرار است محاكمه اين افراد 
از نو برگزار شود. سال 2016 بيش از 2هزار روشنفكر و 
دانشگاهي از تركيه و ساير كشورها با امضاي طوماري 
از رويكرد دولت تركيه در رويارويي با  پ ك ك انتقاد 
كردند. از آن زمان 203 تن از امضاكنندگان به جرم 

تبليغ تروريسم محكوم شناخته شده اند. 

طالبان مذاكره مستقيم با كابل 
را رد كرد

طالبان يكشنبه اعلام كرد كه حاضر نيست با دولت 
افغانستان بطور مستقيم مذاكره كند.  به گزارش 
يورونيوز، رييس دفتر سياسي طالبان در قطر گفته 
مذاكرات بين الافغاني تنها پس از خروج نيروهاي 
خارجي از افغانستان آغاز خواهد شد. اين سخنان 
واكنشي به خبر برگزاري مذاكرات قريب الوقوع 
ميان دو طرف است. عبدالسلام رحيمي وزير امور 
صلح افغانستان، گفته بود مذاكرات مستقيم تا دو 

هفته آينده برگزار خواهد شد.
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عكسروز

چهرهروز

چكناواريان:نوازندگانماازايناركستربهآناركسترميروند
لوريس چكناواريان مي گويد: »نوازندگان ايراني بسيار باذوق هستند، اما حمايت كافي ندارند. نوازنده بايد در يك اركستر اجرا كند و با همان 
اجرا هم زندگي اش تامين باشد. اما نوازندگان ما در طول روز از اين اركستر به اركستر ديگر مي روند.« در روزهاي گذشته خبر راه اندازي اركستر 
فيلارمونيك شهر تهران با هدف ترويج موسيقي فاخر ايراني، به دستور شهرداري و با حمايت برج ميلاد اعلام شد. در همين ارتباط چكناواريان 
ـ آهنگساز و رهبر اركستر ـ در اجراي شنبه ۱۲ مرداد ماه »اركستر فيلارمونيك شهر تهران« به عنوان رهبر مهمان در برج ميلاد حضور خواهد 
ــت. چكناواريان درباره لزوم تولد اركستر فيلارمونيك شهر تهران، مي گويد: »شهرهاي بزرگ دنيا مانند، لندن، وين، مسكو و نيويورك  داش

اركسترهاي با كيفيتي دارند كه از سوي شهرداري اين شهرها حمايت مي شوند. چه خوب است كه تهران هم اركستر خودش را داشته باشد.

بازارهنر

نگاهي به كنسرت هاي پاپ و سنتي در نيمه اول مرداد

توليد محصولاتي مثل مستند شاملو ادامه  دارد

دف نوازان كوچك رقابت را آغاز كردند

نيمه اول مرداد ماه بيش از ۱۵ كنسرت 
ــوان و چند  ــرت ويژه بان پاپ، ۲ كنس
ــالن هاي مختلف  اجراي سنتي در س
ــود. از ۶ تا ۱۵ مرداد  تهران اجرا مي ش
ــنتي و كلاسيك  ماه تعداد اجراهاي س
ــرت هاي پاپ از تعداد  نسبت به كنس
كمتري برخوردار است؛ هر چند كه تا 
پايان مرداد ماه به مرور بر تعداد اجراهاي 

ــيك اضافه مي شود و سالار عقيلي و  سنتي و كلاس
اركستر سمفونيك تهران هم در روزهاي پاياني ماه 
ــرت بهنام باني در تاريخ   اجرا خواهند داشت. كنس
ــالن برج ميلاد و كنسرت رضا  ۶ و ۷ مرداد ماه در س
بهرام هم ششم مرداد ماه در سالن ميلاد نمايشگاه 
برگزار مي شود. همچنين بليت هاي كنسرت گروه 
ماكان در تاريخ  ۷ و ۱۳ مرداد ماه به ترتيب در وزارت 
كشور و برج ميلاد و محمد عليزاده در تاريخ ۷ مرداد 
در سالن ميلاد نمايشگاه به فروش رفته اند. عليرضا 
طليسچي در تاريخ ۸ مرداد در برج ميلاد، محسن  
ــالن ميلاد  ــخ ۱۲ مرداد در س ــم زاده در تاري ابراهي
ــگاه، اميد حاجيلي در تاريخ ۱۳ مرداد و در  نمايش
سالن ميلاد نمايشگاه و مهدي احمدوند در تاريخ ۱۵ 
مرداد در برج ميلاد كنسرت دارند و بليت هاي اين 
اجراها هم به طور كامل به فروش رسيده اند.  كنسرت 

ــرداد ماه در  فرزاد فرزين در تاريخ ۹ م
ــرت  ــود. كنس برخ ميلاد برگزار مي ش
گروه ليان )محسن شريفيان( نيز ۱۲ و 
۱۳ مرداد در تالار وحدت اجرا خواهند 
داشت.  كنسرت حميد هيراد ۱۴ مرداد 
در برج ميلاد برگزار مي شود. گروه دال 
نيز در همين تاريخ در تالار وحدت اجرا 
خواهند داشت. كنسرت حامي و نيما 
ــيحا نيز در تاريخ  ۱۵ تا ۱۶ مرداد ماه در سالن  مس
ــگاه ميلاد برگزار مي شود كه بليت هاي ۱۵  نمايش
مرداد به پايان رسيده است. محمد معتمدي نيز در 
تاريخ ۱۶ مرداد در تالار وحدت اجرا خواهد داشت.  
ــرداد در  ــژه بانوان( ۱۵ م ــرت گروه دليار )وي كنس
فرهنگسراي نياوران برگزار مي شود. اجراي ديگري 
ويژه بانوان در تالار وحدت روي صحنه رفت. بر اين 
ــتاره قطبي به همراه گروه  اساس كنسرت گروه س
حركت ايراندخت روز گذشته اجرا داشتند.  كنسرت 
ــي ۷ مرداد در كاخ  با من بخوان عليرضا قرباني ۵ ال
سعدآباد در حال برگزاري است. بليت هاي اين اجراها 
ــت. كنسرت  ــيده اس به صورت كامل به فروش رس
اركستر فيلارمونيك نيز در تاريخ ۱۲ مرداد در برج 
ــود. همچنين نويد اربابيان ۱۶  ميلاد برگزار مي ش
مرداد ماه در خانه هنرمندان ايران اجرا خواهد داشت. 

ــه سيما در  ــبكه س قائم مقام مدير ش
ــتند احمد  ــدان مس ــخ به منتق پاس
شاملو با عنوان »قديس« گفت: »چرا 
ــفته  ــر اينچنين آش ــش يك اث از پخ
ــما هم به جاي فحاشي  مي شويد. ش
فيلم بسازيد.« او همچنين اعلام كرد: 
»روند توليد و پخش اين محصولات در 
ــبكه ادامه دار خواهد بود.« محسن  ش

يزدي درباره حواشي اخير پخش مستند »قديس« 
پيرامون زندگي احمد شاملو گفت: ابتدا بايد عرض 
كنم كه شبكه سه ظرفيت مستند را خيلي بالاتر 
از اين چيزي كه الان هست مي داند و ما معتقديم 
ــه بخش مهمي از  ــتندهاي جذاب مي تواند ب مس
ــود و قصدمان اين  ــان تبديل ش انتخاب مخاطب
ــت كه اين را با وجود مستندسازان خوبي كه  اس
در كشور داريم به اثبات برسانيم. او درباره مستند 
زندگي شاملو كه چهارشنبه گذشته از شبكه سه 
پخش شد، گفت: »روش متمدنانه روشنفكران در 
فضاي مجازي براي آنچه دوست ندارند فحش هاي 
ركيك و پرحجم است و طوري سازندگان چنين 
ــا طرف را مجبور  ــي را بمباران مي كنند ت كارهاي

ــتند  به واكنش كند. اين اتفاق در مس
ــم مانند همه محصولات  »قديس« ه
ــه كارگردان  ــي افتاد. اگرچ اينچنين
مستند، روز گذشته توضيحاتي داد كه 
مخالفان سياسي فيلم را نااميد كرد.« 
ــنفكري در  ــزود: »فضاي روش  وي اف
ايران براي همه آشناست و اغلب اين 
افراد ديكتاتورهاي فحاشي هستند كه 
ــائل مورد  كوچك ترين نقد را در مورد خود و مس
ــزدي با بيان اينكه  ــان را برنمي تابند.« ي علاقه ش
روشنفكران بايد متوجه باشند كه شرايط عوض 
ــاهد محصولات خوب و متنوع  شده و ما امروز ش
ــتيم، گفت: »روزگاري آنها  در جبهه انقلاب هس
فيلم مي ساختند و ما به محتواهاي آنها اعتراض 
ــراض ما مي گفتند  مي كرديم. آنها در جواب اعت
شما هم در جواب، فيلم بسازيد. حالا ما هم خدمت 
دوستان عرض مي كنيم كه چرا از پخش يك اثر 
اينچنين آشفته مي شويد. شما هم به جاي فحاشي 
فيلم بسازيد.« قائم مقام شبكه سه در پايان گفت: 
ــبكه  ــد توليد و پخش اين محصولات در ش »رون

ادامه دار خواهد بود.«

ــنواره ملي موسيقي  سيزدهمين جش
جوان با رقابت هنرمندان شركت كننده 
ــف در بخش  ــني مختل گروه هاي س
ــود را در تالار رودكي  دف نوازي كار خ
تهران آغاز كرد. سيزدهمين جشنواره 
ملي موسيقي جوان شنبه پنجم مرداد 
ــركت كننده  ــت هنرمندان ش با رقاب
ــف در بخش  ــني مختل گروه هاي س

ــالار رودكي تهران آغاز  دف نوازي كار خود را در ت
كرد. در اين روز شركت كنندگان راه يافته به مرحله 
نهايي، در سه رده سني الف، ب و ج با هم به رقابت 
ــه هيات داوران  ــت ك پرداختند. اين در حالي اس
متشكل از سيد عطاالله سلاميه، عبدالرحمن غوثي، 
منصور مرادي و سيد عطاءالدين ياسيني اجراهاي 
ــرار دادند.  ــورد ارزيابي ق ــي و م ــن روز را بررس اي
اجراهاي بخش دف مقامي با گروه سني»الف« آغاز 
شد كه طي آن محمد بنگين پور، كاوان زندسليمي، 
سيد كيارش سلجوقي، افرا اصلان حسيني، تايماز 
ــني، وحيده نقيبي، بهار دهستاني، كاويان  محس

حاجي رستمي و آميار ميرز اني به اجرا 
پرداختند. پس از چند دقيقه استراحت 
نوبت به اجراي گروه سني»ب« رسيد 
و پويا رحمني اولين دف نوازي بود كه 
اجرا كرد. بعد از او محمد مرادي، سيران 
اديب فر، متين رحمني، سپهر وزيري و 
مهتا رسولي شركت كننده هاي ديگري 
ــدند.  ــد كه روي صحنه حاضر ش بودن
بخش انتهايي اين روز هم مربوط به گروه سني »ج« 
بود. در اين قسمت شش شركت كننده يك به يك 
روي صحنه آمدند و مقابل داوران هنر خودشان را 
ارايه كردند. آرمين حسن نژاد، نسرين برهاني، منا 
ملايي، شادله رحيمي، صهيب خسروي و نسرين 
ــدي افراد راه يافته به مرحله نهايي بودند. سيد  اس
عطاالله سلاميه از داوران بخش موسيقي نواحي در 
ــورد اجراهاي اين دوره از  بخش دف مقامي، در م
جشنواره گفت: مسلما هر دوره اي كه اين جشنواره 
ــر مي رود و  ــود، كيفيت آن هم بالات برگزار مي ش

شركت كننده ها قوي تر ظاهر مي شوند. 

تاريخنگاري

فراربنيصدرازايران
هفتم مرداد ۱۳۶0، ابوالحسن بني صدر رييس جمهوري 
ــده ايران به همراه مسعود رجوي سركرده  بركنار ش
گروهك منافقان با يك فروند هواپيما از ايران گريختند. 
رياست جمهوري بني صدر تنها ۱۷ ماه به طول انجاميد. 
ــت جمهوري خود طيفي از  ــدر در دفتر رياس بني ص
ــته به  تحصيلكردگاني را گردهم آورد كه اغلب وابس
گروه هاي مخالف انقلاب بودند. اين دفتر تحت نظارت 
دكتر رضا تقوي از ديپلمات هاي وزارت خارجه حكومت 
پهلوي افرادي را كه به سازمان مجاهدين خلق ، حزب 
رنجبران و ديگر گروه ها و سازمان هاي مخالف انقلاب 
وابسته بودند، گردهم آورد. اين عملكرد كه جامعه ايران 
را در اولين سال هاي پس از پيروزي انقلاب با موجي از 
بحران و تنش و درگيري مواجه كرده بود، همراه با عدم 
شايستگي و صلاحيت بني صدر در مقام فرماندهي كل 
نيروهاي مسلح به ويژه در شرايط جنگي و همچنين 
حمايت صريح و علني وي از سازمان مجاهدين خلق 

)منافقين ( ، سبب شد تا امام خميني)ره( روز ۲0 خرداد 
ــمت فرماندهي كل  ــي حكمي وي  را از س ۱۳۶0 ط
نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي ايران بركنار كند.  ۱0 
روز پس از صدور حكم امام ، هاشمي رفسنجاني  ـرييس 
 ـگزارش آراي نمايندگان  وقت مجلس شوراي اسلامي 
مجلس را در مورد عزل بني صدر از رياست جمهوري به 
اطلاع امام رساند.  امام)ره( نيز در پاسخ به نامه رييس 

مجلس ، طي پاسخي ، بني صدر را از رياست جمهوري 
ــدر اختفاي وي را به مدت ۵  عزل كردند. عزل بني ص
هفته در پي داشت. وي سپس همراه مسعود رجوي 
ــازمان مجاهدين خلق )منافقين (، در روز  رييس س
هفتم مرداد ۱۳۶0 مخفيانه تهران را به قصد پاريس 
ترك كردند.  فرار بني صدر يك ماه پس از خلع وي از 
رياست جمهوري توسط امام و يك هفته پس از انتخاب 
شهيد محمدعلي رجايي به سمت رياست جمهوري 
اسلامي ايران صورت گرفت . بني صدر روز چهارشنبه 
هفتم مرداد ۱۳۶0 با يك فروند هواپيماي بويينگ ۷0۷ 
به خلباني سرهنگ معزي، خلبان ويژه شاه، از كشور 
گريخت . معزي در دي ماه ۱۳۵۷ پس از آنكه شاه را به 
مصر و سپس به مراكش برد، در بازگشت از مراكش با 
تظاهر به جانبداري از انقلاب اسلامي، وارد كشور شد. 
بني صدر هنگام ورود به فرودگاه مهرآباد و فرار از كشور، 

سوار بر اتومبيل وانت و ملبس به لباس زنانه بود.

میراثنامه

از»دژرشكان«اشكانيهاتا»جيپ«پهلويدرفهرستميراثملي
ــت دفتر ثبت آثار تاريخي از ثبت ملي ۲0 اثر  سرپرس
تاريخي استان تهران مانند ساختمان »جيپ« و »ارگ 
سلجوقي ري« و »دژ رشكان« در فهرست ميراث ملي 
ــي تهران خبر  ــه اي ويژه ثبت بناهاي تاريخ در جلس
ــه ويژه  داد. مصطفي پورعلي توضيح داد: در اين جلس
ــريفات قانوني، ۲0 بناي تاريخي مورد  بعد از انجام تش
درخواست اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران كه 
متاسفانه در سال هاي گذشته در فهرست آثار ملي به 
ــدند. او شاخص ترينِ اين  ثبت نرسيده بودند، ثبت ش
ــگاه تختي«، »دژ رشكان«،  بناهاي تاريخي را »ورزش
»ارگ سلجوقي ري« و »ساختمان جيپ« اعلام كرد 
ــته خبرثبت  و افزود: هر چند در حدود يك ماه گذش
ملي ساختمان جيپ منتشر شد، اما با توجه به اينكه 
ــخصي را طي  ــه مالك، زمان مش ــد فرآيند ابلاغي باي
ــا امروز، هيچ اعتراضي از  كند و چون از يك ماه قبل ت
ــت، ما نيز ثبت ملي اين  سوي مالك مطرح نشده اس

ساختمان تاريخي را علاوه بر اينكه به همه كساني كه 
ــركت كرده بودند،  در آن مزايده به صورت عمومي ش
به همه كساني كه بايد ابلاغ عمومي كرديم. او با بيان 
ــت  اينكه ارزش هاي معماري دوره تحول در اين ليس
ــنا گفت به استناد قانون ۱۳۵۲،  قرار گرفته اند، به ايس
جز آثار تاريخي  قديمي تر، ديگر آثار ثبت شده، متعلق 
به دوره هاي معاصر و پهلوي هستند. به گفته پورعلي 

در اين جلسه ثبت »بانك ملي شعبه دانشگاه تهران«، 
»پاساژ رزاق منش«، »دژ رشكان«، »ورزشگاه تختي«، 
»حمام روستاي مهاباد فيرزوكوه«، »رستوران سورن«، 
»ساباط شيرازي پامنار«، »ساختمان جيپ«، »عمارت 
ــن«، »عمارت قوه  ــه اميرآباد ورامي باغ الهيه«، »قلع
قضاييه در خيابان كسري«، »كوشك اربابي روستاي 
حسين آباد ورامين«، »گرمابه مقدم«، »هتل شمشك«، 
ــام دولاب«،  ــتان فني راهيان قدس«، »حم »هنرس
ــه  ــلجوقي ري«، »خان ــجد دولاب«، »ارگ س  »مس
نيكنام« و »خانه مجاور مسجد شيخ فضل الله نوري« در 
فهرست آثار ملي ثبت شده اند. او همچنين درباره علت 
ثبت نشدن خانه شاملو در فهرست آثار ملي تاكنون، 
انجام اين كار را بر عهده ميراث فرهنگي استان تهران 
دانست. محسن شيخ الاسلامي، معاون ميراث فرهنگي 
ــتان تهران، نيز انجام اين كار را به واسطه ارزشمند  اس
بودن معماري اين بناي تاريخي واجد ارزش دانسته بود.

ايستگاه

»اورلاندوبلوم«براي
»اربابحلقهها«پيرشدهاست

همكاري»فارستويتاكر«
باآمازون

در حالي كه اورلاندو بلوم 
ــريال فانتزي به  با يك س
ــبكه آمازون  زودي در ش
ــد،  ــد ش ــده خواه دي
ــراي بازي در  مي گويد ب
سريال »ارباب حلقه ها« 
پير شده است. به گزارش 
اي دبليو، اورلاندو بلوم كه 

ــب در نشست تابستاني انجمن منتقدان  شنبه ش
تلويزيوني براي سريال »رديف كارناوال« حاضر شده 
بود، با يك پرسش روبه رو شد، اينكه آيا مايل است 
در سريال »ارباب حلقه ها« كه آن هم قرار است در 
شبكه آمازون ساخته شود، بار ديگر نقش آفريني كند 
و در نقش شخصيت لگولاس دوباره ظاهر شود؟ او 
در پاسخ گفت: به ياد مي آورم حدود ۲0 سال پيش 
در محل فيلمبرداري »ارباب حلقه ها« در كنار پيتر 
جكسون بودم و همانجا او گفت »جالب نيست كه 
ــنوي »ارباب حلقه ها« دوباره بازسازي  زماني بش
مي شود؟« بلوم در ادامه گفت: او در حال فيلمبرداري 
به يادماندني اين فيلم اين حرف را زد و من بودم كه 
گفتم: »نه! اين هرگز اتفاق نمي افتد« و حالا من اينجا 
هستم و دارم براي آمازون كار مي كنم و آنها دارند اين 
كار را مي كنند، واقعاً عجيب است. اين بازيگر سينما 
ــت كه نمي دانم آنها چه كار  افزود: منظورم اين اس
مي خواهند بكنند و من هيچ حرفي در اين باره ندارم. 
ــم كاري را كه بايد مي كردم انجام دادم.  فكر مي كن
وقتي جكسون از من خواست تا در »هابيت« هم در 
همين نقش بازي كنم خيلي فوق العاده بود. دوست 
دارم فكر كنم سن بر من اثري ندارد اما نمي دانم الان 
ــب باشم. اگر  اصلًا در اين دنيا بگنجم و با آن متناس
بگوييد در نقش لگولاس دوباره بازي كنم به نظرم 
آنها بايد سراغ يك بچه ۱۹ ساله بروند كه آمادگي 

انجام اين نقش را دارد.

فارست ويتاكر و كمپاني 
ــازون  ــا آم ــد وي ب تولي
ــت. به  قرارداد توليد بس
ــت  گزارش ورايتي، فارس
ــازون  ــز با آم ــر ني ويتاك
ــت تا از طريق  قرارداد بس
كمپاني »سيگنيفيكنت 
ــنز« كه در آن با  پروداكش

نينا يانگ بونژووي همراه است براي آمازون استوديوز 
ــازد. اين كمپاني كه از سال  ــريال تلويزيوني بس س
۲0۱0 كار خود را شروع كرده با هدف تمركز بر تنوع 
در برابر و پشت دوربين فعاليت مي كند. مهم ترين 
ــين شده  محصول توليدي اين كمپاني فيلم تحس
»ايستگاه فروت ويل« به كارگرداني رايان كوگلر بوده 
ــت. اين ۲ شريك با صدور بيانيه اي از همكاري با  اس
آمازون استوديوز براي ساخت محصولات تلويزيوني 
ابراز خرسندي كردند. ويتاكر كه براي بازي در فيلم 
»آخرين پادشاه اسكاتلند« برنده جايزه اسكار شده 
ــه صلح و توسعه ويتاكر در  است، بنيانگذار موسس
ــت كه مخصوص كمك به مردمي  سال ۲0۱۲ اس
ــن، جنس، مليت يا باوري است كه به دليل  از هر س
خشونت تحت تأثير قرار گرفته اند. او به  خاطر ايفاي 
نقش ديكتاتور اوگاندايي يعني ايدي امين، در فيلم 
آخرين »پادشاه اسكاتلندي« در سال ۲00۶ جايزه 
اسكار بهترين بازيگر نقش اول مرد را به  دست آورد. 
وي چهارمين بازيگر مرد سياه پوست بعد از سيدني 
پواتيه، دنزل واشنگتن و جيمي فاكس است كه به اين 
جايزه دست پيدا كرده است. اين بازيگر، كارگردان و 
تهيه كننده امريكايي- آفريقايي تبار كه جوايز گلدن 
گلوب، امِي و جشنواره كن را هم در كارنامه دارد بازيگر 
فيلم هايي چون »گوست داگ: سلوك سامورايي«، 
»پيشخدمت«، »زولو«، و »پلنگ سياه« بوده است. 

ماجرايردشدنVARايراني

سير تا پياز ماجراي تعويق ليگ برتر فوتبال

ــيون فوتبال ايران  در روزهايي كه فدراس
ــزاري  ــوي برگ ــه داوران در تكاپ و كميت
ــا مدرس بين المللي  كلاس هاي VAR ب
ــور براي پياده  ــتند، هنوز سيستم مناسبي در كش هس
كردن اين تكنولوژي وجود ندارد. از زمان مطرح شدن نام 
كمك داور ويديويي در ايران، شركت هاي مختلفي براي 
تهيه اين سيستم در ايران و كمك به داوري اعلام آمادگي 
كردند و حتي رقابت زيادي هم براي عرضه  آن با قيمت 
كمتر داشتند تا فدراسيون فوتبال را مجاب كنند كه با آنها 
قرارداد ببندند. تعداد زياد اين شركت ها، دست فدراسيون 
فوتبال و كميته داوران را باز گذاشته بود تا با اطمينان خاطر 
و خيالي راحت سيستم مدنظرشان را انتخاب كنند. آمدن 
 AFC محمدصالح سوبخدين مالزيايي، مدرس بين المللي
به ايران براي حضور در كلاس هاي VAR زمان مناسبي 
ــنهادي شركت هاي مختلف را  بود تا سيستم هاي پيش

بررسي و يكي را به فيفا معرفي كنند.

سازمان ليگ تصميم دارد تا زماني كه استانداردهاي لازم 
در ورزشگاه هاي تيم هاي ليگ برتري رعايت نشود، اين 
رقابت ها را آغاز نكند. مسوولان اين سازمان حتي اعلام 
كردند كه ممكن است رقابت هاي ليگ برتر در تابستان آغاز 
نشود. ورزشگاه  يكي از موارد مهم براي اخذ مجوز حرفه اي 
سالانه باشگاه هاست به طوري كه هر سال نمايندگاني از 
AFC به ايران مي آيند و ورزشگاه ها را مورد بررسي قرار 
ــن بازديدها با ترفندهايي  مي دهند. تا ليگ هجدهم اي
براي باشگاه ها مشكل ساز نمي شد و آنها در نهايت مجوز 
حرفه اي را دريافت مي كردند. با اين حال پس از اتفاقات 
ناگواري كه در يكي، دو فصل اخير رخ داد، سازمان ليگ 
تصميم گرفته براي ليگ نوزدهم با جديت بيشتري براي 
استانداردسازي ورزشگاه ها عمل كند. مسوولان سازمان 
ليگ براي نشان دادن جديت كارشان اعلام كردند تا زماني 
كه الزامات مدنظرشان در ورزشگاه ها اعمال نشود، ليگ 
نوزدهم آغاز نمي شود. سازمان ليگ براي آغاز ليگ برتر 
سه شرط براي باشگاه ها گذاشت كه پيرو آن بايد قوانين 
امنيتي آيين نامه هاي فيفا و AFC رعايت و بليت فروشي 
الكترونيكي و زيرساخت هاي امنيتي در ورزشگاه ها ايجاد 
شوند. الزاماتي كه سازمان ليگ به باشگاه ها ابلاغ كرده به 

شرح زير هستند: 
ــازمان ليگ و فدراسيون  ۱. پيوست امنيتي، ابلاغي س
فوتبال ناظر به مقررات و آيين نامه هاي فيفا و كنفدراسيون 
آسيا، توسط باشگاه ها به طور الزامي رعايت و اجرايي شود.

۲. فرآيند بليت فروشي توسط باشگاه ها و با كنترل و نظارت 
سازمان ليگ به طور صد درصد مكانيزه و الكترونيكي و 
اينترنتي با احراز هويت كد ملي براي تماشاگران و هواداران 
فوتبال و جانمايي با درج شماره صندلي )ناظر به مصوبه 
شوراي امنيت كشور( برابر ايين نامه ابلاغي سازمان ليگ، 

انجام شود.
۳. مشكلات زير ساختي در حوزه ايمني و امنيتي ورزشگاه 
و خدمات عمومي و رفتارهاي هواداران برابر آيين نامه و 
مقررات موجود، از قبيل نصب صندلي و شماره گذاري، 
بلوك بندي استاديوم، ايمن سازي راهروها، ورود و خروج 
ــرايط عادي و اضطراري، نصب دوربين هاي مدار  در ش
 بسته، ايجاد اتاق نظارت و كنترل، سيستم اطفاي حريق، 
پيش بيني تخليه اضطراري، محوطه سازي پاركينگ ها، 

ايجاد يا تقويت امكانات رفاهي تا قبل از برگزاري مسابقات 
فصل پيش رو، گيت گذاري مبادي ورودي استاديوم ها برابر 
)بند ۲ مصوبه شوراي امنيت كشور( وآيين نامه هاي ابلاغي 

سازمان ليگ رفع نقص شود.
ــيون فوتبال به  ــگ و فدراس ــازمان لي ــي كه س در مدت
باشگاه ها اعلام كردند كه بايد ورزشگاه هايشان را ايمن 
و استاندارد كنند، هيچ باشگاهي آمادگي ورزشگاهش 
ــازمان ليگ اعلام نكرده است.  را به صورت رسمي به س
طبق صحبت هاي سعيد فتاحي، رييس كميته مسابقات 
سازمان ليگ، آماده ترين ورزشگاه براي برگزاري بازي هاي 
ليگ برتر، ورزشگاه آزادي است كه ۹۵ درصد كارهايش 
ــخص شدن سايت بليت فروشي  را انجام داده و تنها مش
الكترونيكي باقي مانده است. بر اساس صحبت هايي كه 
رييس كميته مسابقات سازمان ليگ در قرعه كشي ليگ 
دسته يك انجام داد، تا زماني كه حداقل شش ورزشگاه 
استانداردسازي نشوند، ليگ نوزدهم آغاز نمي شود. حتي 
فتاحي در پاسخ به اين سوال كه آيا ممكن است ليگ برتر 
در تابستان آغاز نشود، گفت: ما پيش بيني چنين مواردي 
را كرديم و تا زماني كه ورزشگاه ها آماده نشوند، ليگ برتر 
را آغاز نمي كنيم. سوالي كه به وجود مي آيد اين است كه 
در صورت آغاز ليگ برتر با شش ورزشگاه، تكليف تيم هاي 
ــان آماده نيست، چه مي شود؟  ميزباني كه ورزشگاهش
سازمان ليگ فوتبال در اطلاعيه اي اعلام كرد، مسابقات 
تيم ميزبان تا رفع مشكلات مذكور به نزديك ترين ورزشگاه 
استاندارد شهرستان همجوار و داراي امكانات تأييد شده 
توسط سازمان ليگ منتقل خواهد شد و سازمان ليگ 
هيچ استثنايي نيز در اين خصوص قائل نيست. ۱۲ تيرماه 
۹۸، جياني اينفانتينو، رييس فيفا در نامه اي به فدراسيون 

فوتبال ايران، ۲۴ تير را به عنوان ضرب الاجل براي فراهم 
كردن زيرساخت هاي حضور بانوان در ورزشگاه ها تعيين 
ــت كه از اين تاريخ به  كرد. نكته اي كه وجود دارد اين اس
بعد ديدار تيم ملي فوتبال بزرگسالان و اميد كه قرار بود با 
حضور تماشاگر برگزار شود، بدون حضور تماشاگر برگزار 
شد. همچنين فدراسيون فوتبال تاكيد زيادي داشت كه 
ــهدا هم بدون حضور تماشاگر برگزار شود. البته  جام ش
مهدي تاج، رييس فدراسيون فوتبال چند روز پس از پايان 
ضرب الاجل اينفانتينو، به فيفا اعلام كرد كه فدراسيون 
فوتبال ايران موافقت خود را براي حضور زنان در ورزشگاه ها 
براي بازي هاي انتخابي جام جهاني ۲0۲۲ قطر اعلام كرده 
ولي هنوز موافقت دولت در اين زمينه باقي مانده است. با 
اين حال ممكن است كه حضور بانوان يكي از چالش هاي 
سازمان ليگ و فدراسيون فوتبال براي آغاز ليگ برتر باشد. 
ــود در صورت استانداردسازي  ضمن اينكه بايد اشاره ش
ــگاه ها بخش اعظمي از زيرساخت هاي لازم براي  ورزش

حضور بانوان در ورزشگاه ها فراهم خواهد شد.
برخي تيم هاي ليگ برتري با توجه به اينكه قرار بود 
ليگ نوزدهم در تاريخ ۱0 مرداد آغاز شود، تمرينات 
خودشان را برنامه ريزي كردند تا بتوانند در آن تاريخ 
به سطح آمادگي برسند اما با به تعويق افتادن ليگ 
برتر، برنامه ريزي اين تيم ها به مشكل خورده و متضرر 
شده اند. از طرف ديگر، برخي تيم ها كه هنوز به تركيب 
ــيده اند و برنامه آماده سازي كاملي  ايده آل خود نرس
انجام نداده اند از تعويق ليگ راضي اند. نقدي كه در 
اين ماجرا به سازمان ليگ وارد است، تلاش آنها در يك 
شبه درست كردن ورزشگاه هاست. مسوولان سازمان 
ليگ و فدراسيون فوتبال مي توانستند اين پروسه را از 
فصول قبل آغاز كنند تا به مرور، ورزشگاه ها استاندارد 
شوند و ليگ برتر هم به تعويق نيفتد. ضمن اينكه با 
توجه به در پيش بودن بازي هاي تيم ملي در مراحل 
مقدماتي جام جهاني ۲0۲۲، تعويق ليگ برتر منجر 

به دوچندان شدن فشردگي اين مسابقات مي شود.
ــازمان ليگ در  ــت س ــه جدي ــد ديد ك ــت باي در نهاي
ــگاه ها به كجا مي رسد و آيا تمام  استانداردسازي ورزش
الزاماتي كه از سوي آنها اعلام شده، در ورزشگاه ها رعايت 

مي شود يا خير. 

ورزشي
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